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 1917            Lysekils            N:r 1. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 11 Januari 1917. 

§ 1. 
Såsom Stadsfullmäktiges Ordförande under år 1916 hade Herr Kyrkoherden 

Fritz Lusch i enlighet med arbetsordningen utfärdat kallelse till detta sammanträde. 

§ 2. 
Utdrag af Magistratens protokoll för den 14 och 16 december 1916 föredrogs, 

och framgick däraf, att till Stadsfullmäktige för en tid af fyra år, räknat från den 1 
januari 1917, förklarats valda: 

1) Förvaltaren John Sterner. 
2) v. Konsuln Magnus Radhe. 
3) Redaktören Axel Ljungberg. 
4) Fabrikören J. Lindbom. 
5) Rörläggaren C. W. Granberg. 
6) Fabrikören Elis Luckey. 
7) Stenhuggaren Herman Gunnarsson. 
8) Byggmästaren Oscar Wallén. 
9) Kyrkoherden Fritz Lusch, 

10) Öfverläraren Anders Jakobsson. 
11) Filaren C. M. Brännberg. 
12) v. Konsuln J. G. Gunnerson. 
Protokollen lades till handlingarna,
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§ 3. 
Det antecknades, att Stadsfullmäktiges ledamöter äro följande, valda till 

slutet af nedannämnda år: 
Konsuln Magnus Radhe, 1920. Konsuln J. G. Gunnerson, 1920. 
Handlanden B. P. Jonsson, 1918. 
Fabrikören J. Lindbom, . 1920. 
Fabrikören Elis Luckey, 1920. 
Fabrikören Aug. Mattsson, 1918. 
Förvaltaren John Sterner, 1920. 
Konsuln L. Laurin, 1918. 
Grosshandlaren 0. G. Löfving, 1918. Bankkamreraren C. F. Lidell, 1918. 
Byggmästaren Oscar Wallén, 1920. Fabrikören Alfr. Bovik, 1918. 
Lotsförmannen Em. Hörman, 1918. Redaktören Axel Ljungberg, 1920. 
Rörläggaren C. W. Granberg, 1920. Kyrkoherden Fritz Lusch, 1920. 
Stenhuggaren H. Gunnarsson, 1920. Mek. Arbetaren Aug. Thorsson, 1918. 
Fabrikören Gust. Karlson, 1918. Barberaren G. A. Löfgren, 1918, 
Stenhuggaren C. G. Tinggren, 1918. Bankdirektören Ragnar Berger, 1918. 
Överläraren Anders Jakobsson, 1920. Filaren 0. M. Brännberg, 1920. 

§4. 
Upprop förrättades, hvarvid de i § 3 nämnda Stadsfullmäktige        voro 

närvarande, med undantag af Herr Radhe, för hvilken förfall an       mäldes. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 5. 
Under ordförandeskap af Herr Kyrkoherden Fritz Lusch skred          man 

härefter till val af ordförande för året. 
Herr Jonsson föreslag omval af Herr Liisch,  
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Herr Sterner understödde detta förslag och föreslog val med acklamation. 
Valet, som företogs med acklamation, utföll så, att Herr Kyrkoherden Fritz Lusch 
valdes till Ordförande för år 1917. 

Herr Lusch tackade för det förnyade förtroendeuppdraget, som han så oväldigt 
som möjligt skulle utöfva samt önskade samtliga välkomna till ett nytt kommunalt 
arbetsår och riktade denna välkomsthälsning särskildt till de nyvalda, Herrar 
Jakobsson och Brännberg, hvilkas kända intresse för allmänna angelägenheter 
Stadsfullmäktige hoppades skola komma samhället till godo. Ju mindre partisinne, 
dess större utsikt att samhället i sin helhet skulle tillgodoses och främjas genom 
Stadsfullmäktiges beslut. 

§ 6. 
Härefter företogs val af vice ordförande för året, och omvaldes med 

acklamation, på förslag af Herr Lidell, Herr Handlanden B. P. Jonsson. 
Herr Jonsson tackade Herrar Stadsfullmäktige för det förtroende, som genom 

detta val visats honom. 

§ 7: 
Det vid uppropet anmälda förfallet godkändes. 

§ 8. 
Val efter de med 1916 års slut afgångna 5 ledamöterna i Valkommittén skulle 

nu företagas. 
De afgående ledamöterna voro: 
Herrar Redaktören Axel Ljungberg, Konsuln L. Laurin, Byggmästaren Oscar 

Wallén, Fabrikören Aug. Mattsson och Entrepenören C. W. Granberg, af vilka Herr 
Ljungberg var ordförande under föregående år. 

Herr Sterner föreslog, att, innan valet afgöres, Stadsfullmäktige måtte besluta 
att i. Valkommittén välja 3 suppleanter. 

Detta förslag bifölls af Stadsfullmäktige. 
Herr Ordföranden föreslog omval af samtliga de afgående ledamöterna, och 

utföll valet i enlighet med detta förslag. 
Till Ordförande i Valkommittén omvaldes Herr Ljungberg. 
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Som två af suppleanterna föreslog Herr Sterner Herrar Bankkamreraren C. 
F. Lidell och Grosshandlaren 0. G. Löfving. 

Herr Ljungberg föreslog som den tredje suppleanten Herr Mekanikern Aug. 
Thorsson. 

Suppleantvalet utföll i enlighet med dessa förslag. 

§ 9- 
Drätselkammaren anmälde, att Herrar Förvaltaren John Sterner och Konsuln 

L. Laurin valts till respektive Ordförande och vice Ordförande inom kammaren för 
innevarande år, och lades denna anmälan till handlingarna. 

§ 10. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar anmälde, att Styrelsen 

omvalt Herrar Konsuln L. Laurin och Byggmästaren Oscar Wallén till respektive 
Ordförande och vice Ordförande för detta år. 

Anmälan lades till handlingarna. 

§ 11- 
Lysekils Stads Elektricitetsverks Styrelse anmälde, att för år 1917 till dess 

Ordförande valts Herr Konsuln L. Laurin och till vice Ordförande Herr Fabrikören 
J. E. Lindbom. 

Denna anmälan lades till handlingarna. 

§ 12  
Handels- och Sjöfartsnämnden anmälde, att till dess Ordförande för år 1917 

valts Herr Bankdirektören Ragnar Berger och till vice Ordförande för samma tid 
Herr Fabrikören J. E. Lindbom. 

Anmälan lades till handlingarna. 

§ 13  
Från Stadsfullmäktiges Ordförande, Herr Kyrkoherden Fritz LUsch, förelåg 

nedanstående motion: 
Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Genom lagen den 25 juni 1909 angående folkskoleväsendet i vissa städer, 
hvarigenom Stadsfullmäktige och Kyrkostämman utse
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hälften hvar af de valda ledamöternas antal, som bör vara ett jämnt sådant, mellan 
minst 8 och högst 20, men folkskolans räkenskaper och förvaltning liksom 
revisionen däraf faller enbart under Stadsfullmäktige, har sannolikt åsyftats större 
enhetlighet och förenkling i ärenden, som röra folkskolan, i det att kyrkostämmans 
hittillsvarande befogenhet på detta område upphör — förutom valet af halfva 
antalet ledamöter i folkskolestyrelsen. Ju längre de myndigheter, som hafira sig 
ålagdt vården af rikets angelägenheter, fördröja en anständig lönereglering för 
folkskolans lärarekår, som utan kommunernas mellankomst med det nuvarande 
penningevärdet hade varit satt på systematisk svältkur, och ju mera de genom sina 
förvaltande organ, här folkskoleöfverstyrelsen, synas åsyfta att lägga den nöd-
vändiga löneförhöjning på de redan förut skattetyngda kommunerna, dess mindre 
angenämt torde det vara att såsom skolråd få utgöra städet, hvarpå det hamras från 
två olika håll, deras, som vilja ha en rättvis löneförhöjning, och deras, som i 
omtanke om kommunens ekonomiska ställning, vilja hålla tillbaka. Det hela utgör 
enligt min mening ett exemplum observandum sed non imitandum, huru en löne- 
regleringsfråga icke bör skötas, och då skolrådet redan i begynnelsen af år 1915 
hade sig ålagdt att med en kort tidsfrist afgifva sitt utlåtande öfver 
lärarlöneregleringsnämndens tryckta betänkande på 1882 sidor utan att ännu något 
beslut afhörts eller ens ett provisorium säkert utlofvats, kan man ej värja sig för den 
tanken, att det vore bättre ställdt i vårt land, om det pratades och skrefs mindre men 
gjordes mera. 

Ur budgetssynpunkt torde alltså, synnerligast om det skall fortgå i samma 
riktning, vara att föredraga, att det ekonomiska ansvaret äfven för folkskolans del 
hvilar, där det i de flesta öfriga frågor hvilar, nämligen hos Stadsfullmäktige, som 
genom sitt organ Drätselkammaren bör äga en bättre öfverblick öfver, huru långt 
stadens förmåga räcker än den mera tillfälligt sammansatta och gång från annan 
skiftande kyrkostämman. Detta är det ena motivet för denna motion. Det andra är af 
mera personlig art. 

Då nyss nämnda lag gör kyrkoherden till själfskrifven ledamot i 
folkskolestyrelsen, men ej själfskrifven ordförande, har den sannolikt ej därmed 
afsett att lindra hans arbetsbörda, enär sådana motiv- synas helt främmande för 
svensk lagstiftning nu för tiden, men dock oafsiktligt verkat i den riktningen. Ingen, 
som vill vara rättvis,
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torde nämligen kunna förneka, att den ojämförligt största arbetsbördan i skolrådet 
hvilar på just ordföranden, som har att ansvara för de olika ärendenas förberedande 
behandling, såsom uppsättande af förslag till utlåtanden öfver remitterade 
betänkanden och lagförslag, föra protokollet vid skolråd och kyrkostämmor, 
besöka skolorna, ombesörja barnavårdsnämndens angelägenheter med 
utackordering och utrustning m. m., uppsätta rekvisitioner af statsbidrag, anskaffa 
sjukvikarier, ombesörja en vidlyftig statistik; under sommaren, då skolan har ferier 
men prästen fortfarande tillstädesvaro, tjänstgöra som någon slags exekutiv 
vaktmästare beträffande utförandet af de förändringar, förbättringar och 
reparationer, som skolråd och lärarekår i förening beslutat på det obligatoriska 
sammanträdet, allt i förening och mera därtill en arbetsbörda, som Sveriges 
kyrkoherdar utan särskild ersättning otackade och i många fall klandrade från höger 
och vänster i åratal burit. Förundrar det då någon, att man som undertecknad, när 
lagen är så af fattad som denna, begagnar sig af utvägen att slippa eller söka slippa 
från densamma? 

Att detta som all demokrati kostar pengar är ledsamt, men torde ej kunna 
undvikas. 

Jag yrkar alltså, att Stadsfullmäktige med uttalande af, att de valda 
ledamöterna i skolstyrelsen härstädes böra vara tolf, och med bifall till motionen i 
öfrigt ingå till Konungen med underdånig anhållan om tillämpning i Lysekil af 
lagen den 25 juni 1909 angående folkskoleväsendet i vissa städer från och med den 
1 januari 1918. 

Lysekil den 10 januari 1917. 
FRITZ LUSCH. 

Sedan denna motion lästs, beslöto Stadsfullmäktige, på förslag af Herr 
Berger, att remittera motionen till Drätselkammaren för dess yttrande. 

§ 14  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Aug. 

Mattsson och Elis Luckey. 
Som ofvan 

Justeradt: ÄXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH. 

AUG. MATTSSON. 
ELIS LUCKEY.  
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 20 januari 1917 kl. 2 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1917.



 

 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 27 Februari 1917. 

Upprop förrättades, hvarvid samtliga Herrar ledamöter voro närvarande. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 16  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Brännberg och Jakobsson. 

§ 17  
Den 11 sistlidne januari under § 13 i protokollet beslöto Stadsfullmäktige att 

till Drätselkammaren för dess yttrande remittera Herr Kyrkoherden Fritz Luschs 
motion om införandet af folkskolestyrelse i Lysekil från och med den 1 januari 
1918. 

Drätselkammaren tillstyrkte genom nu föreliggande protokollsutdrag 
ifrågavarande motion i oförändrat skick, men påpekade därjämte, att inrättandet af 
dylik styrelse kommer att medföra kostnader för sekreterarearvode m. m. 

Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion att bifalla motionen i dess helhet. 

§ 18  
Från Städernas Allmänna Brandstodsbolag, Allmänna Brand och 

tariffbolagen hade till Stadsfullmäktige inkommit framställning om att öka 
härvarande fasta brandkårs numerär från 15 till 20 man och att äfven upprätta att 
brandvaktlag på 4 man,

1917 Lysekils N:r 2.
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Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Brandchefen och Drätselkammaren, hvars yttranden nu förelågo. 

Brandchefen hade tillstyrkt begärda ökning af den fasta brandkåren, 
men däremot afstyrkt upprättandet af vaktlag. 

Drätselkammaren hade beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka 
ärendets hänskjutande till Brandkommittén för ytterligare utredning. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med sistnämnda yttrande. 

§ 19  
Från Drätselkammaren förelåg följande -förslag till ändring af 

stadsplanen: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 18 
Januari 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Bovik, Ljungberg och Löfving samt 
Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 9. Med anledning af att det Aktiebolaget Sveriges Förenade 
Konservfabriker tillhöriga f. d. Sundbergska magasinet vid Södra Hamngatan 
här i staden nedbrunnit föreslog Herr Ordföranden, att Drätselkammaren 
måtte ingå till Stadsfullmäktige med följande framställning: 

»Då Södra Hamngatan framför det så kallade Sundbergska magasinet 
icke minst ur trafiksynpunkt må anses allt för smal, och då nu vid nämnda 
magasins brand möjlighet öppnat sig att på ett ej för kännbart sätt få 
olägenheten afhjälpt, får Drätselkammaren hemställa, att Stadsfullmäktige 
måtte besluta sådan ändring i stadsplanen, att gatubredden emellan Sillgränd 
och Elektricitetsverket blifver minst lika bred, från järnvägsspåret räknat, som 
ifrågavarande gata är från Vadet (Kungsgatan) till Sillgränd, och att 
Stadsfullmäktige uppdraga åt Byggnadsnämnden att omedelbart vidtaga de 
åtgärder, som äro nödiga för denna saks ordnande.»
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Drätselkammaren beslöt att till Stadsfullmäktige ingå med denna framställning. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Då denna skrifvelse lästs, yrkade Herr Radhe bifall till ifrågavarande förslag på 
grund af det synnerligen lämpliga tillfälle, som nu erbjöds att i följd af bemälda brand 
få Södra Hamngatan reglerad. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla förslaget. 

§ 20. 
Drätselkammaren hade inkommit med nedanstående framställning om ersättning 

till vikarie för extra rådman under 1915 och 1916. 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i 
Lysekil sammanträde den 8 februari 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik, 
Ljungberg, Löfving och Elmqvist samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 12. Till förnyad behandling upptogs det vid sammanträdet den 15 sistlidne 
november bordlagda ärendet, Herr Em. Hörmans räkning å -kronor 145 för vikariat 
såsom extra rådman under 1915 och 1916. 

Drätselkammaren, som inhämtat att omförmälda förhållande genom tillsättandet 
af extra rådman nu är undanröjt, beslöt att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka, att sagda räkning betalas,
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dock under påpekande af att någon dylik extra ersättning icke framdeles kommer att 
tillstyrkas. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygar 

AXEL HOLMQVIST. 

Stadsfullmäktige beslöto godkänna utbetalandet af sagda ersättning. 

§ 21  
Drätselkammaren föreslog genom föredragen skrifvelse införandet af 

ytterligare en telefon i Drätselkammarens lokaler samt att Drätselkammarens 
sekreterare äfven måtte erhålla telefon. 

Herr Radhe yrkade bifall till framställningen, och beslöto Stadsfullmäktige i 
enlighet härmed. 

§ 22  
Drätselkammaren hemställde genom följande skrifvelse om be-

myndigande att till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag försälja mark i 
Rinkenäs enligt föreliggande karta: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 23 Februari 
1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik, Ljungberg, Löfving 
och Elmqvist samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 35. Till behandling återupptogs det under' § 230, 1916 och 
23, 24 och 26 detta år bordlagda ärendet, Lysekils^Mek. Verkstads Aktiebolags 

ansökan om markköp vid och omkring Grönviks- bukten. 
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Ärendet, som af kammaren remitterats tilll Byggnadsnämnden och 
Hamnstyrelsen, hade från dessa myndigheter nu återkommit till kammaren med 
tillstyrkan af försäljningen. 

Före besluts fattande af kammaren i detta ärende hade Herr Bovik lämnat 
sammanträdet. 

Efter att öfverläggningen var afslutad beslöt Drätselkammaren följande: 
Under förutsättning af att öfverenskommelse mellan Lysekils Mek. Verkstads 

Aktiebolag och Herrar Alfr. Bovik & Co. kan ske om köp af sistnämndas fabrik och 
tomt å Ringeskär, vill Drätselkammaren, som därom inhämtat Byggnadsnämndens 
och Hamn styrelsens yttranden, förorda att Stadsfullmäktige besluta bemyndiga 
Drätselkammaren att till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag försälja ett område vid 
Grönviksbukten och däromkring, å karta däröfver, upprättad af Stads- ingeniör Sven 
H. Lundgren, utmärkt med grön kartfärg och i areal utgörande omkring 12,000 kvm. 
land och sjöbotten, på följande villkor: 

1) Att Verkstadsgatan nedflyttas till ett lägre 
plan och lägges så som med röda linjer är utmärkt å 
förenämnda karta. 

2) Att all nödig, Verkstadsbolaget tillhörig, 
mark för gatans anläggning går i byte och alltså af 
Verkstadsbolaget till- släppes utan afgift för staden. 

3) Att Verkstadsgatan genom Mastberget 
endast får en bredd af 6 i stället för 12 meter, och 
att Verkstadsbolaget, till gengäld genom 
borttagande af lika stor kubikmassa som för den 
större bredden, nerspränger gatan i lägre plan och 
på villkor som Byggnadsnämndens protokoll af 
den 19 innevarande februari om förmäler. 

4) Att om köp kommer till stånd på 
förestående villkor, Verkstadsbolaget, som för sin 
drift är i behof af obehindrat tillträde till sjön, 
tillerkännes samma rätt till vatten framför dessa 
markområden, som
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är stipulerad i det af staden till Verkstads- bolaget 
lämnade köpebrefvet af den 31 december 1907. 

Med hänsyn till priset för markområdet ifråga beslöt Drätselkammaren, med 
tanke på den stora betydelse Verkstaden och dess utveckling har för samhället och de 
ökade bestående skatteobjekt, som bebyggandet af området skulle medföra, att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka det belopp, Verkstadsbolaget bjudit, eller 15,000 kronor, 
dock under villkor af, att Verkstadsbolaget påbörjat uppförandet af planerade 
byggnader å bemälda område inom en tid af 3 år, räknat från den dag Stadsfullmäktige 
fattat sitt beslut i ärendet. 

För den händelse, att uppgörelse mellan Verkstadsbolaget och Herrar Bovik & 
Co. icke skulle komma till stånd, torde Stadsfullmäktige allaredan nu göra uttalande 
om villigheten att i så fall genom Drätselkammaren med Verkstadsbolaget upptaga 
förnyade underhandlingar om åstadkommandet af ett annat för såväl staden som 
Verkstadsbolaget lämpligt förslag till område för Verkstadens behof. 

Vid enahanda tillfälle skulle då äfven Herrar Alfr. Bovik & C:os. och Elof 
Cornérs ansökningar om markköp i Rinkenäs återupptagas till behandling. 

Beträffande priset reserverade sig Herrar Ljungberg, Björsell och Ehnqvist med 
yrkande, att detta måtte sättas till 25,000 kronor. 

Reservanterna ansågo eft sådant pris vara ytterst tillmötesgående mot 
Verkstadsbolaget, men åberopade till motiv härför alla de synpunkter ofvan anförts. 
Som skäl för att reservanterna icke ville sträcka sig lägre än till föreslagna kronor 
25,000 anfördes, dels att de vid sina beräkningar i prisfrågan från början gått ned till 
hälften af den direkta penninglösen Verkstadsbolaget utgjorde vid sitt första köp af 
staden (då 2 kr. pr kv-aln, medan de nu räknat med 1 krona), och dels, att från de 
34,000 kv.-aln. området omfattar, af reservanterna frånräknats arealen i 
Ringeskärsgatan och den utanför Grönviks- bukten utlagda arealen, tillsammans öfver 
10,000 kv.-aln., som alltså gratis medfölja köpet. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

Rätt utdraget; betygas AXEL HOLMQVIST 
AXEL HOLMQVIST.  
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Då detta ärende behandlades, var Herr Laurin ej närvarande. 
Sedan sagda skrifvelse jämte de i densamma nämnda yttrandena från 

Byggnadsnämnden och Hamnstyrelsen lästs, vidtog diskussionen, hvarunder följande 
talare yttrade sig: 

Herr Berger: Att saken är af stor vikt och ganska vidlyftig att genast kunna sätta 
sig in i, hvarför en bordläggning till ett snart stundande sammanträde vore önskvärd. 

Påpekade den nytta samhället skulle hafva genom att, i och med föreliggande 
förslag till försäljning godkändes, trafikleden till Rinke- näs kunde ordnas på ett fullt 
tillfredsställande sätt, ett tillfälle som, om frågan fölle, näppeligen återkomme. 

Föreslog ärendets bordläggning. 
Herr vice Ordföranden instämde i bordläggningsförslaget. 
Herr Radhe ansåg att saken ej vunne på en bordläggning, då det egentligen är en 

gammal fråga och fullständiga utredningar föreligga från såväl Drätselkammaren som 
Byggnadsnämnden och Hamnstyrelsen, hvilka myndigheter noga satt sig in i saken. 

Det vore ju fara värdt, att Verkstaden kunde flytta större delen af sin verksamhet 
härifrån, om den ej erhölle passande område på lämpliga villkor, och man måste i 
detta fall se på samhällets bästa för framtiden och antaga det erbjudna priset, då 
prisfrågan härvidlag egentligen vore af underordnad betydelse. 

Yrkade bifall till Drätselkammarens framställning och att frågan afgöres i dag. 
Herr Lidell: Ärendet är nog ej för Stadsfullmäktige obekant, men man behöfver 

dock tid att sätta sig in i hvad det gäller trafikförbindelsen med Rinkenäs, så att denna 
fråga kan lösas på ett tillfredsställande sätt. 

Instämde i bordläggningsyrkandet. 
Herr Ljungberg anslöt sig till alla de synpunkter, hvilka af såväl 

Drätselkammaren som Herrar Berger och Radhe framhållits, men fann att 
Verkstadsbolagets ekonomiska bärkraft ej borde förringa värdet af bemälda områden, 
hvarför Verkstadsbolaget borde kunna sträcka sig något längre beträffande priset. 

Herr Gunnerson: Man måste se saken sådan den är och torde man för samhällets 
bästa ej hafva annat val än att antaga Verkstadsbolagets anbud, 



1917 den 27 Februari.

Då öfverläggningen afshitats förklarade Herr Ordföranden ärendet bordlagdt 
i enlighet med Stadsfullmäktiges arbetsordning, och be- slöto Stadsfullmäktige att 
återuppptaga detsamma till behandling vid sammanträde den 8 instundande mars. 

§ 23  
Fattigvårdsstyrelsen hade till Drätselkammaren gjort framställning om att få 

på offentlig auktion försälja huset N:o 15 vid Bans- viksgatan samt att 
Drätselkammaren jämte eget yttrande måtte öfverlämna frågan till 
Stadsfullmäktige. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige 
och där tillstyrka bemälda försäljning. 

Utan diskussion beslöto Stadsfullmäktige att bevilja framställningen. 

§ 24   
Till Drätselkammaren hade Brandchefen inkommit med begäran att få 

försälja 2:ne gamla brandsprutor samt att Drätselkammaren jämte eget yttrande 
måtte öfverlämna frågan till Stadsfullmäktiges afgörande. 

Enligt föreliggande protokollsutdrag hade Drätselkammaren beslutat att 
hos Stadsfullmäktige föreslå, att Brandchefen får i uppdrag att infordra högsta 
möjliga anbud å sagda brandsprutor samt att genom Drätselkammaren låta 
underställa eventuella anbud Stadsfullmäktiges pröfning. 

Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion att bifalla Drätselkammarens 
förslag i ärendet. 

§ 25  
Kungl. Maj:ts nådiga bref angående tillstånd för staden att få expropriera 

mark för stadens vattenlednings behof lästes. 
Stadsfullmäktige lade denna skrifvelse till handlingarna. 

§ 26  
Kungl. Ecklesiastikdepartementets meddelande att Kungl. Maj:t ej funnit 

skäl bifalla stadens ansökning om rätt att få köpa Lysekils kyrkas skiftade in- och 
utägor lästes.  
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Då detta meddelande lästs, yttrade Herr Radhe, att man befarat detta afslag, men 
att då ifrågavarande inägojord ej är afsedd att bebyggas, det vore skäl att så fort 
expropriationen af utägomarken är gjord ingå till Kungl. Maj:t med begäran att få 
expropriera berörda inägomark. 

Herr Ordföranden meddelade att den inägomark, som staden be- höfver, ingår i 
stadsplanen, h varför man ej behöfver söka Kungl. Maj:ts tillstånd. 

Herr Laurin nämnde att Vattenstyrelsen haft expropriationsfrågan under 
behandling och ansåg att samtliga expropriationsärenden borde i ett sammanhang af 
Stadsfullmäktige tagas under öfvervägande. 

Stadsfullmäktige beslöto lägga skrifvelsen till handlingarna. 

§ 27  
Meddelande från Statens Lifsmedelskommission att Kungl. Maj:t genom nådigt 

beslut den 26 sistlidne januari tilldelat Lysekils stad ett statsbidrag å 15,000 kronor 
lästes. 

På förslag af Herrar Gunnerson och Radhe beslöto Stadsfullmäktige att till Herr 
Berger uttala sitt tack för det utmärkta sätt hvarpå han skött underhandlingarna om 
detta statsbidrag, och för det energiska arbete, som därvid nedlagts, och skulle detta 
uttalande till dagens protokoll antecknas. 

Skrifvelsen lades till handlingarna. 

§ 28  
Byggnadsnämnden anmälde att Herrar Borgmästaren Axel Sundberg och 

Byggmästaren Oscar Wallén valts till respektive ordförande och vice ordförande för 
innevarande år, och lades denna anmälan till handlingarna. 

§ 29  
Hälsovårdsnämnden anmälde, att den för detta år valt Herrar Doktor Axel 

Nilsson och Borgmästaren Axel Sundberg till respektive ordförande och vice 
ordförande. 

Anmälan lades till handlingarna.  
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§ 30  
Från Polisnämnden anmäldes att till dess ordförande för detta år valts Herr 

Borgmästaren Axel Sundberg och till vice ordförande därsammanstädes för sagda 
tid Herr Bankdirektören Ragnar Berger. 

Anmälan lades till handlingarna. 

§ 31 ' 
Hamnstyrelsen anmälde att till dess vice ordförande t. o. m. 1918 års utgång 

omvalts Herr Konsul J. G. Gunnerson, och lades denna anmälan till handlingarna. 

§ 32  
Fabrikören Herr Carl Hörman hade hos Styrelsen för Lysekils Vatten- och 

Kloakledningar anhållit att uti sitt hus N:o 10 på Slätten få indraga vatten- och 
kloakledningar från stadens anläggningar. 

Denna framställning hade Vattenstyrelsen ej ansett sig kunna bifalla, men då 
åsikten härom ej vid beslutet varit enhällig, hade Styrelsen beslutat att hänskjuta 
ärendet till Stadsfullmäktiges pröf- ning, hvarför det här nu förelåg. 

Sedan skrifvelserna i ärendet lästs vidtog diskussionen, hvar- under följande 
talare yttrade sig: 

Herr Laurin nämnde att förre ägaren af ifrågavarande hus ansökt om samma 
förmåner, men att det blifvit afslag, samt ansåg att Stadsfullmäktige af principiella 
skäl ej kunde ingå på Herr Hörmans begäran, ty visserligen hade många husägare 
på Slätten beviljats vatten- och kloakledningar från stadens nät, men hade det varit 
som vederlag för gatas framdragande och reglering. Yrkade afslag på ansökan. 

Herr Gunnerson ansåg det visserligen tråkigt att behöfva afslå denna ansökan, 
men påpekade att dylika medgifvande från stadens sida skulle till stadens förfång 
uppmuntra till byggnadsverksamhet på Slätten om där i bemälda afseende kunde 
erhållas samma förmåner som i staden. Understödde afslagsyrkandet. 

Herr Thorsson instämde äfven i afslagsyrkandet. 
Herr Bovik yrkade bifall till framställningen på villkor att vattnet får 

användas endast till hushållsförbrukning, således ej för trägårds- bevattning m. m., 
och att förbrukat vatten betalas enligt mätare.  



1917 den 27 Februari.

Herr Berger: Att man har goda grunder för afslag, då staden för eget behof har 
för liten tillgång på vatten och man dessutom ej af redan anförda skäl bör bevilja en 
dylik ansökan om staden där- af ej har någon fördel. 

Yrkade ärendets bordläggning. 
Herr Granberg påpekade att Herr Hörmans hus är det enda utmed hela den sidan 

af Landsvägsgatan som ej har vatten- och kloakledningar. 
Herr Radhe ansåg, att då mah i så många liknande fall frångått principfrågan, 

och Herr Hörman under många år lagt afsevärda ut- skylder till staden, borde hans 
ansökan beviljas, samt yrkade bifall därtill. 

Herr Lidell var äfven af den uppfattningen, att framställningen borde bifallas, 
helst som Herr Hörman ändå från vattenståndaren på gatan kan hämta vatten, hvarför 
det ej kan bli frågan om att genom en vägran spara vatten. Instämde i 
bordläggningsyrkandet. 

Herr Löfving tillstyrkte likaledes bifall till ansökan, då det skulle synas 
egendomligt att förvägra endast en enda person vid gatan en dylik förmån. 

Herr Gunnerson anslöt sig ock till bordläggningsyrkandet. 
Efter slutad öfverläggning förklarade Herr Ordföranden ärendet bordlagt i 

enlighet med Stadsfullmäktiges arbetsordning. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse  och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 7 mars 1917 kl. 1 e. m.; 
betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1*17.

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

C. BRÄNNBERG. 
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  1917          Lysekils              N:r 3. 
  Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 8 Mars 1917. 

§ 33  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Laurin och Tinggren voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 34  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 35  
Till förnyad behandling upptogs det under § 22 den 27 sistlidne februari 

bordlagda ärendet, Drätselkammarens begäran om bemyndigande att till 
Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag få försälja mark i Rinkenäs. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
Herr Ljungberg hade fortfarande samma uppfattning i saken som 

reservanterna i Drätselkammaren utgått ifrån. Hvar öfvertygad om, att då 
Verkstadsbolaget begärt få köpa mark, det också vore tanken att hafva sin 
verksamhet kvar här och att 25,000 kronor vore ett synnerligen tillmötesgående 
pris. Tydligt är ock, att om staden är beroende af Verkstadens rörelse, det icke är 
angenämt att Verkstadsbolaget på sätt som skett, framlagt ett pris som 
ultimatum. Då Stadsfullmäktige sitta här som representanter för staden att 
tillvarataga dess rätt, bör det icke handlas så, att det efteråt kan sägas, att de varit 
för undfallande gentemot Verkstadsbohigets tryck.
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Yrkade bifall till reservationen från Drätselkammaren samt af- slag på 
Drätselkammarens majoritetsförslag. 

Herr Thorsson: Verkstadsbolaget betalade nog ett för högt pris vid förra 
markköpet, hvarför en godtgörelse borde ske, hvilket det äfven skulle blifva, om 
priset för ifrågavarande mark bestämdes till 25,000 kronor. 

Instämde i Herr Ljungbergs yrkande. 
Herr Wallén: Denna prisbedömning kan göras på så många olika sätt, och 15,000 

kronor kan förefalla billigt, men då detta pris förutsätter en uppgörelse om köp af 
Herrar Alfr. Bovik & C:os fabrik för cirka 50,000 kronor, så kommer man upp i en 
summa af 65,000 kronor, hvilket utgör omkring 2 kronor per kv.-aln. Marken består 
hufvudsakligen af sjöbotten, och man bör äfven taga med i beräkningen att marken är 
svår att sälja till annan köpare, ifall affären med Verkstadsbolaget ej komme till stånd. 
Genom sistnämnda försäljning skulle äfven gatan till Rinkenäs blifva ordnad på ett 
tillfredsställande sätt. Med tagen hänsyn till dessa skäl hade därför priset af 
Drätselkammarens majoritet föreslagits till 15,000 kronor. 

Herr Löfgren anslöt sig till Herr Ljungbergs yrkande, men gjorde det 
tilläggsyrkandet att i priset kronor 25,000 äfven skulle ingå den så kallade Lyckeska 
gången. 

Herr Berger hade gärna sett, att frågan kommit fram i ett annat läge, men 
bestred gent emot Herr Ljungberg att Stadsfullmäktige hafva annan ställning än den 
enskilde, som uppgör en affär, och att man ej kan säga, att Stadsfullmäktige i onödan 
falla undan i en sak som denna, därför att de äro ett antal af 24 medlemmar. För öfrigt 
är det icke sällsynt, att våra städer måste vara undfallande, då det gäller att tillmötesgå 
industriens intressen. 

Ville med hänsyn till Verkstadens stora ekonomiska betydelse för samhället ej 
riskera att rösta med reservanterna utan yrkade bifall till Drätselkammarens 
majoritetsförslag. 

Herr Löfving instämde i Herr Walléns yttrande beträffande fördelen af den 
gatuförbindelse, man genom ifrågavarande köp finge ordnad. Om man icke 
tillmötesginge Verkstadsbolaget med ett rimligt pris, finge man tänka sig att 
konsekvenserna blefvo en flyttning af en större del af Verkstadens rörelse. 

Yrkade ärendets återremiss till Drätselkammaren,
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Herr Gunnerson hänvisade till sitt yttrande i ärendet vid förra sammanträdet 
och anslöt sig till yrkandet om bifall till Drätselkammarmajoritetens förslag. 

Herr Bovik framhöll, att uppgörelsen emellan hans firma och 
Verkstadsbolaget ej hörde hit. Fann det egendomligt, att markvärdet i Rinkenäs nu 
synes hafva fallit så betydligt sedan talaren själf köpte område där. Ansåg 
reservanternas förslag innebära stort tillmötesgående emot Verkstadsbolaget. 
Uttalade förhoppning om att själf få köpa mark i Rinkenäs lika billigt som af 
Drätselkammarmajoriteten föreslagits för Verkstadens köp. 

Herr Sterner: Att man inom Drätselkammaren varit enig om att tillmötesgå 
Verkstadsbolaget för att få behålla dess rörelse, och att reservanterna skilde sig 
från Drätselkammarmajoriteten endast beträffande priset. 15,000 kronor kan 
visserligen anses lågt, men man måste taga hänsyn till, att en stor del af området 
utgöres af sjöbotten, och att det icke är lätt att sälja till annan köpare samt den 
fördel staden får genom gatans ordnande till Rinkenäs, hvarigenom nämnda plats 
får ett större värde. Ansåg återremiss till Drätselkammaren obehöflig, då frågan 
såväl där som i Byggnadsnämnden och Hamnstyrelsen noga utredts. 

Yrkade bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
Herr Wallén bemötte Herr Boviks yttrande om att uppgörelsen mellan hans 

firma och Verkstadsbolaget ej hörde hit, då just denna uppgörelse inginge som 
villkor för att Verkstadsbolaget kunde köpa ifrågavarande mark af staden. 

Herr Löfgren förenade sig i yrkandet om återremiss. 
Herr vice Ordföranden framhöll, att om reservanternas förslag skulle 

bifallas, så faller köpet, hvaremot det i stället skulle komma till stånd, om 
Drätselkammarmajoritetens förslag ginge igenom. 

Herr Radhe betonade i likhet med vid föregående behandling af ärendet, att 
prisfrågan här ej vore hufvudsak, då det fastmera gällde att ordna så, att 
Verkstadsbolaget ej måtte flytta större delen af sin verksamhet härifrån. Området 
utgöres ju som nämnts till stor del af sjöbotten, och om Verkstadsbolaget ej kan 
utnyttja området, torde nog ingen annan kunna göra det. 

Instämde i yrkandet om bifall till Drätselkammarmajoritetens förslag. 
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Herr Granberg: I denna fråga gäller det att hafva själfständig åsikt och 
handla så som staden bäst är betjänad med. Ansåg att det varit önskligt, om ej 
något ultimatum beträffande priset förelegat. Då man jämför Drätselkammarens 
majoritetsförslag med reservanternas, vill man ogärna riskera, att affären går om 
intet genom att biträda det sistnämnda förslaget. 

Anslöt sig till yrkandet om bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
Herr Ordföranden yrkade för formens skull afslag å försäljningen för att i 

hufvudvoteringen få fram den kvalificerade majoritet, som för eventuell 
försäljning erfordras. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad framställde Herr Ordföranden först 
proposition på bifall till å ena sidan: 

ärendets återremiss till Drätselkammaren och å andra: dess aL görande i 
dag, och beslöto Stadsfullmäktige att bifalla den senare propositionen. 

Härefter förelågo 4 yrkanden i ärendet, nämligen: 
1) Om bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
2) Om bifall till reservanternas i Drätselkammaren förslag enligt Herr 

Ljungbergs yrkande. 
3) Herr Löfgrens yrkande i likhet med Herr Ljungbergs, men med det 

tilläggsyrkande t att den så kallade Lyckeska gången skulle ingå i köpet för 
samma pris. 

4) Herr Ordförandens yrkande om afslag å försäljningen. 
Herr Ordföranden framställde nu proposition på bifall till hvarje af dessa 4 

yrkanden och efter att hafva förklarat afslagsyrkandet vara med öfvervägande ja 
besvarat, begärdes votering. 

Innan voteringen för utrönande af nej-förslag ägde rum beslöto 
Stadsfullmäktige utan votering att afslå Herr Löfgrens yrkande. 

Sedan Herr Ordföranden därpå för hufvudvoteringen uppställt af-
slagsyrkandet såsom ja-förslag och därefter för att utröna nej-förslag i samma 
votering framställt proposition på bifall till hvartdera af de båda andra kvarstående 
yrkandena samt därvid förklarat yrkandet om bifall till Drätselkammarens 
majoritetsförslag vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 
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»Den, som bifaller Drätselkammarens majoritetsförslag såsom 
kontraproposition i hufvudvoteringen, röstar: ja; 

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att i hufvudvoteringen uppställa 

reservanternas i Drätselkammaren förslag såsom kontraproposition.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, i hvilken Herr Bovik ej deltog, 

röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Gunnerson, Lindbom, Luckey, Mattsson, 

Sterner, Löfving, Lidell, Wallén, Hörman, Granberg, Karlson, Berger, Jakobsson 
och Ordföranden: ja; 

men Herrar Ljungberg, Gunnarsson, Thorsson, Löfgren och Brännberg: nej. 
Med 16 ja- mot 5 nej-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat att i 

hufvudvoteringen uppställa Drätselkammarens majoritetsförslag såsom 
nej-förslag. 

Slutligen framställde Herr Ordföranden följande voteringsproposi- tion, som 
godkändes: 

»Den, som i hufvudvoteringen bifaller afslagsyrkandet, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, och nej-rösternas antal utgöra minst Va-delar af de afgifna, hafva 

Stadsfullmäktige beslutat att bifalla försäljning af markområde i Rinkenäs till 
Verkstadsbolaget i enlighet med Drätselkammarens majoritetsförslag.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Herr Bovik ej deltog, röstade härefter: 
Herrar Ljungberg, Gunnarsson, Thorsson. Löfgren och Brännberg ja; 
men Herrar vice Ordföranden, Radhe, Gunnerson, Lindbom, Luckey, 

Mattsson, Sterner, Löfving, Lidell, Wallén, Hörman, Granberg, Karlson, Berger, 
Jakobsson och Ordföranden: nej. 

Med 16 nej-röster mot 5 ja-röster, alltså med kvalificerad majoritet, hade 
Stadsfullmäktige således beslutat att i enlighet med Drätselkammarens 
majoritetsförslag till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag, under förutsättning af 
att öfverenskommelse kan ske mellan Verkstadsbolaget och Herrar Alfr. Bovik & 
C:o om köp af sistnämndas fabrik och tomt å Ringeskär, för ett pris af kronor 
femtontusen (15,000) försälja ett område vid Grönviksbukten och där
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omkring, h vilket område, som utgör omkring 12,000 kv-m. land och sjöbotten, är 
å af Stadsingeniören Sven II. Lundgren upprättad karta däröfver utmärkt med 
grön kartfärg, på följande villkor: 

1) Att Verkstadsgatan nedflyttas till ett lägre plan och lägges så som med 
röda linjer är utmärkt å förenämnda karta. 

2) Att Verkstadsgatan genom Mastberget endast får en bredd af 6 i stället 
för 12 meter, och att Verkstadsbolaget, till gengäld genom borttagande af lika stor 
kubikmassa som för den större bredden, nerspränger gatan i lägre plan och på 
villkor som Byggnadsnämndens protokoll af den 19 februari detta år omförmäler. 

3) Att all nödig, Verkstadsbolaget tillhörig, mark för sagda gatas 
anläggning går i byte och alltså af Verkstadsbolaget tillsläppes utan afgift för 
staden. 

4) Att om köp kommer till stånd på förestående villkor, Verkstadsbolaget, 
som för sin drift är i behof af obehindrat tillträde till sjön, tillerkännes samma rätt 
till vatten framför dessa markområden, som är stipulerad i det af staden till 
Verkstadsbolaget lämnade köpe- brefvet af den 31 december 1907. 

5) Att Verkstadsbolaget påbörjat uppförandet af planerade byggnader å 
bemälda område inom en tid af tre (3) år, räknat från den dag Stadsfullmäktige 
fattat sitt beslut i ärendet. 

Stadsfullmäktige hade dessutom härigenom beslutat, att om uppgörelse 
mellan Verkstadsbolaget och Herrar Bovik & C:o icke skulle komma till stånd, i 
så fall genom Drätselkammaren upptaga förnyade underhandlingar om 
åstadkommandet af ett annat för såväl staden som Verkstadsbolaget lämpligt 
område för Verkstadens behof, och skulle vid enahanda tillfälle Herrar Alfr. 
Bovik & C:os och Elof Cornérs ansökningar om markköp i Rinkenäs återupptagas 
till behandling. 

Mot förestående beslut beträffande priset och de omständigheter, som fått 
inverka på beslutet, såsom talet om Verkstadens flyttning ni. m. reserverade sig 
Herr Ljungberg med instämmanden af Herrar Gunnarsson, Löfgren och 
Brännberg. 

§ 36  
Vid sitt sammanträde den 27 sistlidno februari beslöto Stadsfullmäktige i 

enlighet med Drätselkammarens förslag, på grund af Brand
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chefens framställning att få försälja 2:ne gamla brandsprutor, att uppdraga åt 
Brandchefen att infordra högsta möjliga anbud å sagda sprutor samt att genom 
Drätselkammaren låta underställa eventuella anbud Stadsfullmäktiges pröfning. 

Från Brandkommittén hade till Drätselkammaren inkommit protokollsutdrag 
hvaraf framgick, att följande anbud till Brandchefen inkommit: 

För sprutan n:o 1: 
a) 50: — kronor med löfte att anbudsgifvaren skänker sprutan till Lysekils 

Fornhem. 
b) 125: — kronor från Styrelsen för Svenska Brandmanna- museet hvarvid 

sprutan komme att förenas med museets samlingar i Göteborg. 
För sprutan n:o 3: 

Högsta anbud kronor 125: —. 
Brandkommittén tillstyrkte antagandet af anbudet a) för sprutan n.o 1 med 

kronor 50: — och antagandet af högsta anbudet för sprutan n:o 3 samt förordade 
tillika att utan ersättning öfverlämna till Lysekils Fornhem 1 st. baljspruta och 1 st. 
brandskramla. 

Genom föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte Drätselkammaren dessa 
båda anbuds antagande jämte förslaget om att till Lysekils Fornhem utan 
ersättning öfverlämna sagda brandattiralj. 

Herr Sterner yrkade bifall till det föreliggande förslaget. 
Detta yrkande understöddes af Herr Radhe. 
Herr Löfgren ansåg dock, att den gamla sprutan passade bättre 

i Svenska Brandmannamuseet än i Lysekils Fornhem. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Brandkommitténs och 

Drätselkammarens utlåtanden i ärendet. 
Herr Ordföranden meddelade, att han lofvat att till Stadsfullmäktige framföra 

Brandchefens önskan om att staden måtte äfven till Svenska Brandmannamuseet 
gratis öfverlämna 1 st. baljspruta och 1 st. brandskramla. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla denna framställning. 
§ 37  

Under § 18 den 27 sistlidne februari beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med 
Drätselkammarens förslag att till Brandkommittén för
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ytterligare utredning hänskjuta framställningen från Städernas Allmänna 
Brandstodsbolag, Allmänna Brand och de till Tarifföreningen anslutna bolagen 
om ökning af härvarande fasta brandkår från 15 till 20 man och upprättande af ett 
brandvaktlag på 4 man samt Drätselkammarens förslag om en eventuell 
minskning af den värnpliktiga brandkåren. 

Brandkommittén hade den 2 dennes behandlat ärendet, och hade yttrandet 
af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till Drätselkammaren. 

I likhet med Brandchefen tillstyrkte Brandkommittén den begärda 
ökningen af den fasta brandkårens numerär, men afstyrkte af kostnadsskäl 
upprättandet af brandvaktlag. Ökningen föreslogs att ske från den 1 
nästkommande maj. 

Beträffande den värnpliktiga brandkårens eventuella minskning fann 
Brandkommittén att denna fråga borde anstå till dess Stadsfullmäktige fattat 
beslut om nämnda ökning, men ansåg, att åldersgränsen för skyldighet att tillhöra 
sagda kår bör nedsättas från 60 till 45 år. 

Jämte Brandkommitténs yttrande förelåg nu äfven Drätselkammarens 
infordrade utlåtande, hvarigenom tillstyrktes Brandkommitténs uttalande i saken 
och föreslogs att medel under detta år för ändamålet utgå af hvad man får in 
genom försäljningen af de 2:ne gamla brandsprutorna samt att skillnaden tages af 
medel för oförutsedda utgifter i årets stat. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig: 
Herr Luckey, som på det lifligaste tillstyrkte den fasta brandkårens ökning 

enligt Brandkommitténs förslag, då staden för innevarande år kommer ifrån saken 
för en jämförelsevis ringa kostnad genom att därför kunna använda de medel, som 
genom nyss beslutade försäljning af brandmaterial komma att inflyta. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla bemälda ökning af härvarande 
fasta brandkår från och med den 1 instundande maj i enlighet med 
Brandkommitténs och Drätselkammarens utlåtanden i ärendet. 

Härefter upptogs diskussionen beträffande en eventuell minskning af den 
värnpliktiga brandkåren, och yttrade sig nedanstående talare däröfver; 
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Herr vice Ordföranden föreslog att sätta åldersgränsen till 45 år och att 
brandvärnplikten inträder vid fyllda 16 år. 

Herr Löfgren: Att frågan senare borde utredas. 
Herr Wallén: Att det är onödigt sätta högre åldersgräns än 45 år. 
Herr Radhe framhöll, att den värnpliktiga brandkårens ineffektivitet berodde 

på det dåliga alarmsystemet. 
Herr Ljungberg ansåg en omorganisation nödig och föreslog åldersgränsen 

till 45 år samt att det borde blifva en verklig reserv- kår med mera ansvar. 
Herr Bovik fann en åldersgräns af 40 år lämpligast samt föreslog att en 

ändring borde träda i kraft snarast, så att de äldre slippa brandmönstringen i vår. 
Herr Sterner understödde likaledes en nedsättning af åldersgränsen, men 

ansåg, att man ej kunde ändra hithörande förhållanden utan att begära ändring af 
stadens brandordning. 

Herr Lidell ansåg i likhet med Herr Radhe, att den ringa nytta den 
värnpliktiga brandkåren gör beror på det otillfredsställande alarmsystemet. 

Herr Berger föreslog att Stadsfullmäktige måtte besluta att uttala sig i saken 
och till den kommitté, som är tillsatt för att utarbeta stadgar för en blifvande 
brandstyrelse uppdraga att till nästa sammanträde med Stadsfullmäktige dit 
inkomma med förslag till ändring af stadens brandordning ehvad det rör denna 
sak. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige att uttala 
sig för sänkning af åldersgränsen från 60 till 45 år för skyldighet att tillhöra den 
värnpliktiga brandkåren och att bifalla Herr Bergers förslag i ärendet. 

§ 38  
Sedan föredragningslistan genomgåtts hemställde Herr Radhe att 

Stadsfullmäktige måtte till Magistraten uttala önskemålet af att krono- 
debetsedlarna i staden genom poliskårens försorg utdelas till de skattskyldiga. 

Herr Borgmästaren Sundberg ansåg att detta mycket väl läte sig göra. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Radhes uttalande.
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§ 39  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar 

Berger och Luckey. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 17 mars 1917 kl. 2 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1817.  

Som ofvan 
AXEL 

HOLMQVIST. Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 
ELIS LUCKEY. 

RAGNAR 
. 



1917            Lysekils           N.r 4 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 28 Mars 1917. 

§ 40  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe och Luckey voro frän- varande. 
T. f. Borgmästaren Herr E. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall öfvervar 

förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 41  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 42  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar vice 

Ordföranden och Sterner. 

§ 43  
Till förnyad behandling upptogs det vid sammanträdet den 27 sistlidne februari 

bordlagda ärendet, Fabrikören Herr Carl Hörmans till Stadsfullmäktige från 
Vattenstyrelsen hänskjutna ansökan om att uti honom tillhöriga huset N:o 10 på Slätten 
få indraga vatten- och kloakledningar från stadens anläggningar. 

Herr Bovik yrkade bifall till ansökan och ansåg att sökanden bör hafva samma 
pris å vatten som andra förbrukare, hvilka betala efter mätare. 

Herr Thorsson höll före att saken borde anstå tills andra husägare på Slätten 
erhållit dem tillkommande vederlag för Landsvägsgatans reglering.
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Herr Sterner yrkade ärendets återremiss till Vattenstyrelsen för bestämmandet af 
villkor och vattenafgift, för den händelse, att Stadsfullmäktige kunde komma att bifalla 
ansökan. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla remissyrkandet. 

§ 44  
Från Drätselkammaren förelåg följande förslag enligt protokollsutdrag: 
»Det af Stadsingeniören Lundgren i febr. 1917 upprättade förslaget till 

tomtindelning i Rinkenäs, hvilket förslag Drätselkammaren den 3 dennes beslöt att 
remittera till Byggnadsnämnden, förelåg nu i kammaren jämte Byggnadsnämndens 
yttrande. 

Byggnadsnämnden hade godkänt ifrågavarande tomtindelnings- förslag. 
Drätselkammaren beslöt att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och där 

tillstyrka förslagets antagande.» 
Sedan denna skrifvelse jämte Byggnadsnämndens yttrande i ärendet lästs beslöto 

Stadsfullmäktige på yrkande af Herr Sterner att antaga bemälda tomtindelningsförslag. 

§ 45  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Herrar Alfr. Bovik & C:o för ett 

pris af fem (5) kronor och 70 öre per kv.-m. eller cirka 2 kronor per kv.-aln få försälja en 
tomt i Rinkenäs, enligt föreliggande af Stadsingeniören Sven H. Lundgren i februari 
1917 upprättat förslag till tomtindelning i Rinkenäs, utgörande 1,300 kv.-m. 

Drätsekammaren gjorde det förbehåll för denna försäljnings af- slutade, att 
uppgörelse kommer till stånd emellan Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag och Herrar 
Alfr. Bovik & C:o om köp af sist-  nämndas fabrik och tomt å Ringeskär samt att 
eventuell försäljning sker på villkor, som Stadsfullmäktiges protokoll af den 14 
februari 1905, § 24, omförmäler. 

Beträffande priset hade Herrar Ljungberg, Björsell och Elmqvist vid ärendets 
afgörande i Drätselkammaren varit af afvikande mening, då de yrkat, att detsamma 
måtte sättas till kronor 4: 25 pr kv.-m- eller cirka 1: 50 pr kv.-aln. 
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Herr Bovik var icke närvarande, då detta ärende behandlades. 
Enligt föreliggande protokollsutdrag hade Byggnadsnämnden tillstyrkt denna 

försäljning. 
Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
Herr Ljungberg: Man bör stödja den mindre industrien likaväl som den större. 
Yrkade bifall till minoritetens i Drätselkammaren förslag. 
Herr Gunnerson gjorde en jämförelse mellan den mark Verkstadsbolaget ämnar 

köpa och den det nu gäller samt framhöll den senares fördelar mot den förras. 
Anslöt sig till yrkandet om bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
Herr Granberg ansåg priset 5: 70 pr kv.-m. ej moderat, då hvarken gator eller 

vägar leda till tomten och att hela affären med Verkstadsbolaget kan stranda, om man 
nu sätter för högt pris. 

Understödde Herr Ljungbergs yrkande. 
Herr Löfgren fann det egendomligt om priset nu skulle sättas så högt som 5: 70 pr 

kv.-m, då 4: 25 kunde vara tillräckligt. 
Herr Jakobsson, som röstat för det lägre priset, då det gällde Verkstadsbolagets 

markköp, sade sig hafva gjordt detta med tanke på den betydelse det hade för samhället 
att kunna bibehålla en stor industri samt hade väntat sig, att man äfven nu borde sälja 
för rimligt pris. 

Anslöt sig till yrkandet om det lägre priset. 
Herr Wallén: Stadsfullmäktige äro eniga om att hjälpa industrien, men om man 

räknar med de verkliga förhållandena, så blifva de tomter, som Verkstadsbolaget ämnar 
förvärfva i Rinkenäs, jämförelsevis lika dyra som den tomt, det här gäller, dessutom 
kunna de tomter i Rinkenäs, om hvilka det i dag är fråga, lätt säljas hvar för sig. Skulle 
Herrar Bovik & C:o och Elof Cornér ej vilja köpa ifrågavarande tomter, är det 
antagligt, att Verkstadsbolaget köper dem till det af Drätselkammarens majoritet 
föreslagna priset. 

Herr Ordföranden yrkade för formens skull afslag å försäljningen för att i 
hufvudvoteringen få fram den kvalificerade majoritet, som för eventuell försäljning 
erfordras.  
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Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr’Ordföranden, efter att hafva 
framställt proposition på bifall till hvartdera af de 3:ne föreliggande yrkandena, 
förklarat afslagsyrkandet vara med öfyer- vägande ja besvarat, begärdes votering. 

Sedan Herr Ordföranden därpå för hufvudvoteringen uppställt afslagsyrkandet 
såsom ja-förslag och därefter för att utröna nejförslag i samma votering framställt 
proposition på bifall till hvartdera af de båda öfriga yrkandena samt därvid förklarat 
yrkandet om bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag vara med öfvervägande ja 
besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Drätselkammarens majoritetsförslag, såsom kontraproposition 
i hufvudvoteringen, röstar: ja; 

Den det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att i hufvudvoteringen uppställa 

Drätselkammarens minoritetsförslag såsom kontraproposition.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, i hvilken Herr Laurin ej deltog, 

röstade: 
Herr vice Ordföranden, Gunnerson, Lindbom, Mattsson, Sterner, Löfving, Lidell, 

Wallén, Hörman, Karlson, Berger och Ordföranden: ja; 
men Herrar Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Thorsson, Löf- gren, Tinggren, 

Jakobsson och Brännberg: nej. 
Med 12 ja- mot 8 nej-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat att i 

hufvudvoteringen uppställa Drätselkammarens majoritetsförslag såsom nej-förslag. 
Slutligen framställde Herr Ordföranden följande voteringsproposition, som 

godkändea: 
»Den, som i hufvudvoteringen bifaller afslagsyrkandet, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, och nej-rösternas antal utgör minst 8/s-delar af de afgifna, hafva 

Stadsfullmäktige beslutat att bifalla Drätselkammarens majoritetsförslag i ärendet.» 
Vid företaget upprop till omröstning, hvari Herrar Laurin, Granberg och 

Gunnarsson ej deltogo, röstade härefter öfriga närvarande 18 ledamöter: nej. 
Stadsfullmäktige hade alltså med kvalificerad majoritet beslutat att till Herrar Alf. 

Bovik & C:o försälja ofvanbemälda tomt i Rinkenäs 
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för ett pris af fem (5) kronor och 70 öre pr kv.-m. och under den förutsättning och det 
villkor, som af Drätselkammaren föreslagits. 

§ 46  
Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att till Fabrikören Herr Elof Cornér 

för ett pris af fem (5) kronor och 70 öre pr kv.-m. eller cirka 2 kr. pr kv.-aln få försälja 
en tomt i Rinkenäs i enlighet med föreliggande af Stadsingeniören Sven H. Lundgren i 
februari 1917 upprättat förslag till tomtindelning i Rinkenäs, utgörande 1,000 kv.-m. 

För denna försäljnings afslutande gjorde Drätselkammaren det förbehåll, att 
uppgörelse träffas emellan Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag och Herrar Alfr. Bovik 
& C:o, om köp af sistnämnda firmas fabrik och tomt å Ringeskär, samt att eventuell 
försäljning sker påj'villkor, som Stadsfullmäktiges protokoll af den 14 februari 1905, § 
24, omförmäler. 

Vid ärendets afgörande i Drätselkammaren hade Herrar Ljungberg, Björsell och 
Elmqvist haft afvikande mening, då de yrkat det- sammas sättande till kronor 4:25 pr 
kv.-m. eller cirka 1:50 pr kv.-aln. 

Byggnadsnämnden hade enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkt denna 
försäljning. 

Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
Herr Bovik påpekade att tomten ligger aflägset och att ingen väg finnes dit 

hvarför 4: 25 pr kv.-m. kan vara nog samt yrkade Jrifall tilPminoritetens i 
Drätselkammaren förslag. 

Herr vice Ordföranden ansåg ifrågavarande tomt hvarken dålig eller illa belägen. 
Herr Ljungberg anslöt sig på grund af det i föregående paragraf Satta priset å tomt 

till yrkandet att priset måtte sättas till kr. 5: 70 pr kv.-m. 
Herr Ordföranden yrkade för formens skull afslag å försäljningen för att i 

hufvudvoteringen få fram den kvalificerade majoritet, som för eventuell försäljning 
erfordras. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden, efter att hafva 
framställt proposition på bifall till hvartdera af de 3:ne
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föreliggande yrkandena, förklarat afslagsyrkandet vara med öfver- vägande ja besvarat, 
begärdes votering. 

Sedan Herr Ordföranden därpå för hufvudvoteringen uppställt afslagsyrkandet 
såsom ja-förslag och därefter för att utröna nejförslag i samma votering framställt 
proposition på bifall till hvartdera af de båda öfriga yrkandena, förklarade han 
yrkandet om bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag vara med öfvervägande 
ja besvarat, hvilket med klubbslag befästes. 

Slutligen framställde Herr Ordföranden följande voteringsproposi- tion, som 
godkändes: 

»Den, som i hufvudvoteringen vill bifalla afslagsyrkandet, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, och nej-rösternas antal utgör minst s/3-deIar af de afgifna hafva 

Stadsfullmäktige beslutat att bifalla Drätselkammarens majoritetsförslag i ärendet.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, i hvilken Herrar Laurin och 

Granberg ej deltogo, röstade Herr Bovik: ja; 
men öfriga närvarande 19 ledamöter: nej. 
Med 19 nej-röster mot 1 ja-röst, alltså med kvalificerad majoritet, hade 

Stadsfullmäktige således beslutat att till Herr Elof Cornér försälja ifrågavarande tomt i 
Rinkenäs för ett pris af fem (5) kronor och 70 öre pr kv.-m. och under den förutsättning 
och det villkor, som Drätselkammaren föreslagit. 

§ 47  
Från Drätselkammaren förelåg nedanstående begäran om bemyndigande att till 

Herrar Kapten James Stenström, Carl Forström och C. J. Nordström få försälja smärre 
tomtremsor i Rosviksberg. 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 19 Mars 
1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Björsell, Ljungberg, Löfving och 
Elmqvist samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare.  
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§ 45. Till behandling återupptogs Herr Kapten James Stenströms ansökan om 
köp af tomtremsa intill huset n:o 1 i Rosviksberg. 

Herrar Carl Forström och C. J. Nordström hade äfven inkommit med ansökan om 
köp af en tomtremsa emellan deras hus n:o 1 i Rosviksberg och Kapten Stenströms hus. 

Byggnadsnämnden, som i samband behandlat dessa båda ansökningar, uttalade 
genom föreliggande protokollsutdrag önskemålet af att det område, som Kapten 
Stenström begär köpa, halveras längs gränsen och att detsamma försäljes med hälften 
till hvardera af tomterna 1 och 2 i Rosviksberg samt att i och med Kapten Stenströms 
förvärf af sin andel häraf, hans tomt i sin helhet kompletteras i enlighet med gällande 
stadsplan genom inköp af ett cirka 50 kv.-m. stort område längs västra gränsen på 
hvilket område ett till tomten hörande uthus delvis är beläget. 

Enligt föreliggande kartskiss utgör det område, Kapten Stenström således skulle 
förvärfva mellan tomterna n:ris 1 och 2 cirka 16 kv.-m. och området längs hans västra 
tomtgräns cirka 50 kv.-m. 

Det området Herrar Forström och Nordström önskade köpa utgör enligt nämnda 
skiss cirka 16 kv.-m. 

Drätselkammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige begära bemyndigande att till 
sökandena på de af Byggnadsnämnden föreslagna villkoren få försälja ifrågavarande 
områden till följande pris: 

För de båda områdena å cirka 16 kv.-m. hvarje, kronor tre och 55 öre (3,55) pr 
kv.-m. eller kronor 1:25 pr kv.-aln samt för området å cirka 50 kv.-m. väster om Kapten 
Stenströms tomt, kr. en och 40 öre (1,40) pr kv.-m. eller cirka 50 öre pr kv.-aln. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Stadsfullmäktige beslöto att behandla båda dessa ärenden i ett sammanhang. 
Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens framställning. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens föreliggande 

anhållan.  
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§ 48  
Med anledning af att inägolotten N:o XXX tillhörig Laura Lyckes arfvingar 

inom kort kommer att försäljas hade Drätselkammaren genom skrifvelse beslutat att 
fästa Stadsfullmäktiges uppmärksamhet på saken, då Drätselkammaren ansett det 
vara lämpligt att därest lotten vid försäljningen kommer att betinga ett skäligt pris, 
staden inköper densamma med hänsyn till Drottninggatans reglering; och föreslog 
Drätselkammaren, om förslaget skulle vinna Stadsfullmäktiges bifall, att 
Stadsfullmäktige då måtte utse tvenne personer, som vid försäljningstillfallet för 
stadens räkning inköpa ifrågavarande jordlott. 

Herr Sterner yrkade bifall till förslaget och beslöto Stadsfullmäktige i enlighet 
härmed samt utsågo på förslag af Herr Bovik, Herrar Sterner och Ljungberg att vid 
sagda försäljningstillfälle, om priset blir lämpligt, för stadens räkning inköpa 
ifrågavarande jordlott. 

§ 49  
Från Styrelsen för Elektricitetsverket förelåg följande skrifvelse: 

Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde 
med Elektricitetsverkets styrelse den 15 Februari 
1917. 

Närvarande: Herrar Laurin, Lindbom och Wallén. 

§ 3. Bordlagda ärenden beträffande ansökningarna om löneförhöjning från årets 
början från samtl. maskinisterna och hr Bundsen behandlades åter. 

Hr Ordföranden uppläste 2:ne af honom begärda yttranden, utgörande bilagor A 
och B till detta protokoll, från verkets kontrollant angående verkets skötsel m. m. 

Hr Bundsen begärde i skrifvelse att lönen måtte höjas med Kr. 1,000:
 . Detta tillstyrktes af Hr Ordföranden och verkets kontrol 
lant. Öfriga ledamöter ville f. n. ej tillstyrka mer än Kr. 500: —, dock .uttalade de sig 
för att frågan åter kunde upptagas sedan energileveransen från Trollhättan kommit 
igång.  
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Beträffande maskinisterna beslöts enhälligt tillstyrka en löneförhöjning till 
Maskinist Pehrsson med Kr.   300: —. 
2:dre maskinisten „ „ 200: — och 
3:dje „ „ „ 150: — pr år. 
Beslöts öfverlämna beslutet till 

Stadsfullmäktige. 

Justeras: 
L. LAURIN. 

J. E. LINDBOM. 
Rätt utdraget; betygar G. BUNDSEN. 

Jämte denna skrifvelse förelågo 2:ne af Herr Ordföranden i Elektricitetsverkets 
styrelse från verkets kontrollant angående verkets skötsel m. m. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som genom föreliggande protokollsutdrag af- gifvit följande 
utlåtande i ärendet: 

Då Elektricitetsverket står inför en omläggning för Trollhätte- kraft, torde det 
snart nog erfordras en tekniskt utbildad person för Verkets skötsel med ty åtföljande 
ändring af personalen, och kan Drätselkammaren därför icke nu tillstyrka någon 
löneförhöjning för Verkets personal, men hemställer däremot att Stadsfullmäktige 
måtte bevilja de af Elektricitetsverkets styrelse föreslagna beloppen att såsom 
dyrtidstillägg till bemälda personal utgå för innevarande år. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yrkade Herr Laurin bifall till 
Elektricitetsverkets styrelses förslag att beloppen beviljas som verklig löneförhöjning. 

Detta yrkande understöddes af Herr Bovik. 
Herr vice Ordföranden yrkade bifall till Drätselkammarens förslag om 

dyrtidstillägg. 
Herr Ljungberg anslöt sig äfven till Drätselkammarens förslag, men hade gärna 

sett en omreglering af de olika dyrtidstilläggen, så att de mindre inkomsttagarna bättre 
tillgodosetts.

Som ofvan 
G. BUNDSEN. 
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Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter framställd 

proposition på bifall till de båda förslagen förklarat Elektricitetsverkets styrelses 
förslag vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes 
enligt följande godkända voteringsproposition: 

Den, som bifaller Elektricitetsverkets styrelses förslag i ärendet, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att bifalla Drätselkammarens 

förslag i ärendet. 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, hvari Herr Wallén ej deltog 

röstade: 
Herrar Lindbom, Laurin, Bovik, Granberg, Thorsson och Jakobsson: ja, 
men Herrar vice Ordföranden, Gunnerson, Mattsson, Sterner, Löfving, Lidell, 

Hörman, Ljungberg, Gunnarsson, Karlsson, Löfgren, Tinggren, Berger, Brännberg 
och Ordföranden: nej. 

Med 10 nej- mot 5 ja-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat bifalla 
Drätselkammarens förslag i ärendet. 

§ 50  
Stenhuggaren J. E. Wester, Västra Kronbergsgatan 11, hade hos 

Drätselkammaren begärt efterskänkande af honom påförda stads- utskylder att utgå 
1916, utgörande kr. 28:40. 

Häraf utgjorde fastighetsskatten kr. 15: 60. 
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige med 

tillstyrkan om att kr. 12: 80, utgörande utskylder för inkomst af kapital eller arbete, 
efterskänkas, men däremot kunde Drätselkammaren icke tillstyrka att 
fast.ighetsskatten"efterskänkes. 

Herrar Tinggren och Granberg yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 
Herr Gunnerson ansåg att hela skattebeloppet borde efterskänkas. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet. 

§ 51  
Till Drätselkammaren hade Stenhuggaren Carl Mattsson, Östra 

Kronbergsgatan 13, inkommit med begäran om befrielse från honom påförda 
stadsutskylder, kronor 38: 80, att utgå 1916.  
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Häraf utgjorde fastighetsskatten kr. 18: —. 
Drätselkammaren hade beslutat att med denna ansökan ingå till 

Stadsfullmäktige och där tillstyrka att kr. 20: 80, utgörande ufskylder för inkomst 
af kapital eller arbete, efterskänkas, men hade däremot ej kunnat tillstyrka 
befrielse från fastighetsskatten. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt, på yrkande af Herr Sterner, att bifalla 
Drätselkammarens framställning i ärendet. 

§ 52  
K. A. Johansson, Rinkenäsgränd 7, hade till Drätselkammaren gjort 

framställning om efterskänkande af halfva beloppet å honom påförda 
stadsutskylder att utgå i år. 

Hela beloppet uppgick till kr. 163: 25, och om fastighetsskatten kr. 28: — 
härifrån afdrages återstår kr. 135: 25. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige 
och där tillstyrka, att kronor 67: 62, utgörande hälften af utskyldsbeloppet för 
inkomst af kapital eller arbete, efterskänkas, men hade ansett att fastighetsskatten 
helt bör af sökanden gäldas jämte återstoden af den öfriga skatten kr. 67: 63, alltså 
tillsammans kr 95: 65. 

På yrkande af Herr Sterner beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
Drätselkammarens förslag i ärendet. 

§ 53  
Från Drätselkammaren förelåg framställning om att Stadsfullmäktige måtte 

till Magistraten hemställa om nödiga åtgärders vidtagande för att få upptaga det af 
Stadsfullmäktige den 16 mars 1916 beslutade lånet för nybyggnad till kommunal 
mellanskola för en kostnad af 125,000 kr. samt för betalning af stadens sväfvande 
skuld. 

Denna framställning bifölls enhälligt af Stadsfullmäktige. 

§ 54  
Revisionsberättelse öfver Lysekils Föreläsningsförenings räkenskaper och 

förvaltning för år 1916 förelåg enl. Bil. N:o 2, 1917. 
Stadsfullmäktige beslöto att för sin del bevilja vederbörande, i enlighet med 

revisorernas tillstyrkan, ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 
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§ 55  
Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige inkommit begäran om 

yttrande öfver Kungl. Pensionsstyrelsens förslag till lag angående kommunalt 
pensionstillskott och sjukvård sbidrag. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som inkommit med följande skrifvelse: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 26 
Mars 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell, 
Bovik och Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 57. Från Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren 
remitterats genom Magistraten begärt utlåtande öfver Kungl. Pensionsstyrelsens 
förslag till lag angående kommunalt pensionstillskott och sjukvårdsbidrag. 

Stadsfullmäktiges Herr Ordförande hade uppgjort nedanstående förslag till 
yttrande i ärendet, hvilket förslag nu förelåg och lästes. 

»Lysekils Stadsfullmäktige, som blifvit satta i tillfälle att yttra sig öfver 
Kungl. Pensionsstyrelsens förslag till lag angående kommunala pensionstillskott 
och sjukvårdsbidrag, får med beklagande af att tiden för förslagets pröfning varit 
så knappt tillmätt, att någon ingående granskning ej medhunnits, efter läsning af 
förslaget och dess motivering afgifva följande yttrande: 

Ehuru man i likhet med reservanten bland de tillkallade sakkunniga icke kan 
värja sig för farhågan för stegrade kommunala utgifter genom förslagets 
upphöjande till lag och att det således icke blott är fråga om en omläggning af de 
hittillsvarande utgifterna för fattigvården och att faran af ett eller två års dröjsmål 
med detta förslags framläggande icke varit större än att den väl uppvägts af 
förmånen att behandla den ifrågasatta omläggningen i samband med den väntade 
nya fattigvårdslagen, så få Stadsfullmäktige, ehuru icke alldeles utan tvekan, uttala 
sig för detsamma. Denna tvekan gäller särskildt det kommunala sju k 
vårdsbidragets utgående utan fattig-  
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-vårdskaraktär, enär förslaget ifråga om sjukvårdsbidraget icke fast- håller samma 
villkor som för pensionstillskott, nämligen att den be- höfvande efter förmåga 
sökt ärligen bidraga till sin försörjning. 

Stadsfullmäktige finna det nämligen i sin ordning och i öfver- 
ensstämmelse med humanitära grundsatser, att just denna kategori af behöfvande 
får det kommunala tillskott i sin pension, som i det af Kungl. Maj:t framlagda 
förslaget om allmän pensionsförsäkring 1913 afsågs, alltså fritt från sin 
hittillsvarande fattigvårdskaraktär, och detta desto mer, som denna omläggning 
har ringa betydelse ur synpunkten af kommunens ekonomi, men ingalunda är 
oviktig för unders tödstagaren. 

Då förslaget lämnar kommunen frihet såväl att bestämma beloppet af detta 
tillskott och att vid behof indraga detsamma och att ålägga pensionären att efter 
förmåga bidraga och vidare ingenting i förslaget synes hindra fattigvården, 
såsom den där sitter inne med den största personalkännedomen, att efter samråd 
med den kommunala pensionsnämnden fortfarande handhafva denna 
angelägenhet, så vilja Stadsfullmäktige för sin del med den reservation, som nyss 
gjordes ifråga om det kommunala sjukvårdsbidragets utgående tillstyrka 
detsammas upphöjande till lag.» 

Sedan detta förslag lästs beslöt Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige 
tillstyrka detsammas antagande till yttrande i ärendet. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

. Härjämte förelåg äfven från fattigvårdsstyrelsen infordrat utlåtande i 
ärendet. 

Sedan dessa båda skrifvelser lästs yttrade Herr Berger: 
Att han läst hela utlåtandet från Pensionsstyrelsen öfver ifrågavarande 

lagförslag, och att han varit tveksam huru man borde ställa sig till saken, då 
somliga kommuner ställt sig helt afvisande till lagförslaget och andra afstyrkt de 
kommunala bidragen till sjukvård samt framhöll att kostnaderna för 
kommunerna ej blifva så stora 
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som det kunde tyckas, då det här endast gäller de till arbete varaktigt oförmögna. 

Talaren ansåg, att denna fråga bör lösas innan den väntade nya 
fattigvårdslagstiftningen behandlas samt yrkade att Stadsfullmäktige måtte antaga 
det af Drätselkammaren tillstyrkta förslaget till yttrande i ärendet. 

Detta yrkande beslöto Stadsfullmäktige bifalla. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 56  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver en till Konungens 

Befallningshafvande i länet ställd ansökan från Fröken Hulda Nilsson, huset N:o 36 
i Kyrkvik, att i hennes pensionat i nämnda husnummer jämväl innevarande år 
erhålla tillstånd att under tiden 1 juni till och med 15 september utskänka vin och öl 
till spisande gäster vid måltider. 

Stadsfullmäktige beslöto att tillstyrka bifall till denna ansökan. 

§ 57  
Revisionsberättelse öfver Lysekils Skyttegilles räkenskaper och förvaltning 

för år 1916 föredrogs, och beslöto Stadsfullmäktige att för sin del, i enlighet med 
revisorernas tillstyrkan, bevilja ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 

§ 58  
Från Elektricitetsverkets Styrelse förelåg skrifvelse innehållande meddelande 

om de åtgärder, verkets styrelse vidtagit, med anledning af Statens 
Industrikommissions förhållningsregler för vissa elektricitetsverk. 

I samma skrifvelse begärdes att Stadsfullmäktige måtte lämna 
Elektricitetsverkets styrelse den befogenhet, som omförmäles i 7:de § 2:dra punkt af 
nyssnämnda förhållningsregler. 

Förhållningsreglerna från Statens Industrikommission åtföljde skrifvelsen. 
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På yrkande af Herr Laurin beslöto Stadsfullmäktige att bemyndiga 
Elektricitetsverkets styrelse med befogenheten att handhafva tillämpandet af 
bemälda förhållningsregler. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
B. P. JONSSON. 
JOHN STERNER. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 31 mars 1917 kl. 2 e. 
m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1917.

Justeradt:



 

1917          Lysekils           N.R 5. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 25 April 1917. 

§ 59  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Lindbom och Löfving voro 

frånvarande. 
T. f. Borgmästaren Herr E. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall 

öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 60  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 61  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Hörman och Gunnarsson. 

§ 62  
Från Drätselkammaren förelåg följande skrifvelse: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 
19 April 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Bovik, Ljungberg, Lidell och 
Christensöh samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare.
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§ 67. Herr Ordföranden väckte följande förslag i kammaren: 
»Att Drätselkammaren måtte ingå till Stadsfullmäktige med begäran om att 

bemyndigas med befogenheten, att, innan restlängder ä stadsutskylder upprättas, få 
göra vederbörliga afkortningar och i särskilda enstaka fall efterskänkanden, för att 
ej onödigtvis belasta restlängderna med skattskyldiga, som dels ej kunna anträffas 
hvarken här eller på främmande orter, dels helt och hållet sakna betalningsförmåga. 

Behandlingen af dylika afkortningar och efterskänkanden bör tillgå så, att 
Drätselkammaren utser tvenne personer, som i samarbete med stadskassören och 
skatteexekutorn upprätta dylika förslag för att underställas Drätselkammarens 
pröfning och afgörande. 

Drätselkammaren bör äfven tillerkännas samma befogenhet beträffande 
enskilda ansökningar om skattebefrielse, detta med anledning af den fara, som 
ligger så nära till hands att ansökningar om dylik befrielse inkomma i omotiverat 
stort antal om Stadsfullmäktige såsom hittills behandla enskilda sådana 
ansökningar och då exempel så lätt mana till efterföljd. 

För staden skulle saken i realiteten blifva enahanda som förr, ty 
Drätselkammaren har ändå först behandlat dylika ärenden, innan Stadsfullmäktige 
däröfver fattat beslut, och man kan ju nästan sätta som regel, att i de fall 
Drätselkammaren tillstyrkt skattebefrielse, detta äfven af Stadsfullmäktige bifallits. 

Gifvet är ock, att Drätselkammaren såsom den förvaltande myndigheten af 
stadens finanser ej utan fullgiltiga skäl släpper efter något af hvad i skattehänseende 
tillkommer staden. 

Påpekas bör, att det kan hända, att Drätselkammaren afslår framställning om 
skattebefrielse, och om sökanden härmed ej låter sig åtnöja, återstår ju ej annat, än 
att med sådant ärende ingå till Stadsfullmäktige.» 

Drätselkammaren beslöt att med förslag ingå till Stadsfullmäktige och där 
tillstyrka detsammas antagande. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas AXEL HOLMQVIST.  
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' Sedan denna skrifvelse lästs, yttråde Herr Luckey, att förslaget är både klokt 
och lämpligt samt yrkade bifall.till detsamma. 

Herr Berger påpekade de blifvande bestämmelserna om treårig preskription 
för oguldna kommunalutskylder och att taxeringsnämnden har befogenhet att göra 
afdrag för beskattning samt yrkade bordläggning. 

Herr v. Ordföranden ansåg att Drätselkammarens förslag borde ändras sålunda 
att dylik befogenhet skulle gälla tills vidare samt instämde i bordläggningsyrkandet. 

Stadsfullmäktige beslöto att bordlägga ärendet. 

§ 63  
Drätselkammaren begärde genom föredragen skrifvelse att Stadsfullmäktige 

måtte bevilja Stadsingeniören Sven H. Lundgren ett dyrtidstillägg å kronor 300: — 
för innevarande år, och att detta belopp måtte utgå af medel för oförutsedda utgifter 
i årets stat. 

Herr Radhe ansåg, att Stadsingeniören Lundgren gjort sig förtjänt af en dylik 
uppmuntran samt yrkade bifall till framställningen. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla detta yrkande. 

§ 64  
Med anledning af Källarmästaren J. W. Magnussons begäran hos 

Drätselkammaren om nedsatt arrende för parkrestauranten under detta år med 
hälften eller till högst 1,000: — kronor hade Drätselkammaren beslutat att till 
Stadsfullmäktige ingå med skrifvelse om att tillstyrka Herr Magnussons 
framställning med en nedsättning af arrendet till 1,000: — kronor. 

Från detta beslut i Drätselkammaren hade Herr Ljungberg haft afvikande 
mening, då han yrkat afslag på framställningen. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig följande talare: 
Herr v. Ordföranden yrkade af sparsamhetsskäl afslag å ansökan. 
Herr Löfgren ansåg att denna begäran inkommit för tidigt, då man nu ej kunde 

veta hvilken omfattning restriktionerna kunna få under säsongen. Saken hade därför 
bort behandlas först efter säsongens slut.  
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Herr Ljungberg: Om spritserveringen kan fortsättas finnas inga skäl för 
arrendets nedsättning, och man har ej några garantier för att vederbörande själfva 
göra inskränkningar i spritserveringen. Att några sådana inskränkningar gjorts 
framgår ej heller af polisstatistiken, som visar att antalet fylleriförseelser inom 
staden under året väsentligt ökats. Yrkade afslag å framställningen. 

Herr Radhe ansåg det ej lämpligt att nu bevilja dylik nedsättning, då det nu 
vore omöjligt att beräkna huru på saken inverkande förhållanden komma att gestalta 
sig under året. Föreslog därför ärendets bordläggning. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att afslå Herr 
Magnussons ansökan. 

§ 65  
Drätselkammaren hade till Stadsfullmäktige ingått med Vattenstyrelsens 

begäran om ett anslag af kronor 5,500: — för vattenhög- reservoarens slutliga 
fullbordande jämte öfriga utgifter för vattenverkets utvidgning, och tillstyrkte 
Drätselkammaren beviljandet af detta anslag samt föreslog, att ifrågavarande medel 
anskaffas genom upplåning. 

Enligt från Vattenstyrelsen föreliggande tablå framgick huru vattenverkets 
reserverade medel jämte för vattenverkets utvidgning anslagna medel i årets stat 
användts. 

Herr Laurin yttrade, att orsaken hvarför Vattenstyrelsen begärde beviljandet 
af ytterligare medel berodde på flere omständigheter såsom ökade materialpriser, 
att högreservoaren gjorts större och bättre än man från början beräknat och att 
Vattenbyggnadsbyrån räknat betydligt fel vid upprättandet af kostnadsförslaget. 
Yrkade bifall till Vattenstyrelsens begäran. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta yrkande och att beloppet för ändamålet 
anskaffas medelst upplåning. 

§ 66  
Brandkommittén hade inkommit med framställning om beviljandet af anslag 

till aflöning för tvenne brandförmän. 
Kostnaden härför skulle årligen uppgå till 50 kronor och för innevarande år 

kronor 33: 34.  
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Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, som nu förelåg och hvarigenom tillstyrktes 
framställningens beviljande och att medel för ändamålet under detta år utgå af 
oförutsedda utgifter i årets stat. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Brandkommitténs begäran i 
enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

§ 67  
Konungens Befallningshafvande i länet hade genom Magistraten begärt 

infordrande af Stadsfullmäktiges yttrande öfver förslag till bestämmelser angående 
beskaffenheten af viss eldsläckningsmateriel i rikets städer med flere samhällen. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till stadens 
brandkommitté för dess yttrande, hvilket nu förelåg enligt följande: 

Protokoll, hållet med brandkommittén i Lysekil 
den 16 April 1917. 

Frånvarande för bortresa var direktör L. Laurin. 
§ 1. Som infordrat utlåtande öfver bilagda förslag angående beskaffenheten af 

viss eldsläckningsmateriel i rikets städer m. fl. samhällen beslöto kommitterade 
afgifva följande yttrande: 

Beträffande frågan om öfvergående från all annan slangdimension och 
koppling till 63 m/m. slang och idealkoppling har Lysekil sedan mer än 2 år 
genomfört just denna öfvergång, och bör sålunda detta förslag icke möta motstånd 
från stadens sida. 

Beträffande åter brandposthufvudenas förändring från nuvarande bajonett — 
till skrufkoppling anse kommitterade denna ändring vara af mindre betydelse för 
Lysekils vidkommande, enär vi vid eldsvådor inom staden hufvudsakligen använda 
ångsprutorna och saltvatten. 

Kommitterade anse sig dock icke heller ha något att invända mot detta förslag, 
för så vidt kostnaden för omläggningen icke drabbar Lysekils stad. Som ofvan 

EMIL LÖFBERG. 
Justeras: 

J. E. LINDBOM.           C. F. LIDELL.      AXEL BERONIUS. 
PONTUS LUNDBOM.        OSCAR WALLÉN. 
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Sedan denna skrifvelse lästs, beslöto Stadsfullmäktige att antaga 
brandkommitténs utlåtande såsom sitt eget yttrande i ärendet. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 68. 
Lysekils Stads Elektricitetsverks styrelseberättelse för år 1916 förelåg enligt

 ................................................................................. Bil. n:o 3, 1917. 
Berättelsen hade i tryck utdelats till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige. 
Stadsfullmäktige beslöto att under afvaktan på revisorernas berättelse öfver 

Elektricitetsverkets räkenskaper och förvaltning för år 1916 lägga skrifvelsen till 
handlingarna. 

§ «9. 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade såsom sin egen motion upptagit 

nedanstående skrifvelse, hvilken af honom varit remitterad till Hälsovårdsnämnden 
för dess yttrande. 

Utdrag af protokoll, fördt vid Lysekils skolråds 
sammanträde den 16 april 1917. 

§ 7. Skolrådet beslöt medelst protokollsutdrag att ingå till Stadsfullmäktige 
med följande framställning: 

Med hänsyn till kvallstågets sena ankomst till Lysekil enligt nu gällande 
tidtabell kl. 9,55, hvilken tid dock ofta öfverskrides med en timme eller mera, 
hvadan de barn, som för cigarrhandlandes eller egen räkning sysselsättas med 
tidningshandel å gatorna, ej medhinna detta förrän närmare midnatt, hvilket 
missförhållande medför otillräcklig sömn, läxornas försummelse och ohåga för 
följande dags skolarbete, hvilket lärarekåren haft rika tillfällen att iakttaga, 
oberäknadt de ännu större faror i sedligt afseende så sen och okontrollerad ute- varo 
från hemmet medför, beslutar Lysekils skolråd ingå till Stadsfullmäktige med 
anhållan om tillämpning i Lysekil af Kungl. förordningen den 4 december 1896 
angående förbud för barn att idka viss försäljning, såsom redan skett i Stockholm 
och andra städer, och att
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med sådant beslut genom magistraten ingå till Konungens Befallnings- hafvande att 
densamme underställas. 

Förbudet afser gossar under 14, flickor under 15 år från kl. <8 på 
aftonen till kl. 8 följande morgon samt sön- och helgdagar äfven under öfriga 
tider. 

Om någon förtjänst skulle genom dylik försäljning i något enstaka fall 
komma hemmet till godo, hvilket skolrådet ingalunda ville bestrida, så 
kunde denna förtjänst ingalunda uppväga olägenheterna och skadorna, under 
det att förtjänsten likaväl kunde tillskyndas hemmet genom andra dess 
medlemmar. 

Som ofvan å tjänstens 
vägnar FRITZ LUSCH,  ordf. 

Justeras 
ELIAS SANDELL. 

ANDERS JAKOBSSON. 
Rätt utdraget af det justerade protokollet betygar ex officio 

FRITZ LUSCH. 

Hälsovårdsnämnden hade beslutat att med vitsordande af skolrådets uppgift 
rörande behofvet af ett sådant stadgande tillstyrka Stadsfullmäktige att godkänna 
ifrågavarande förslag. 

Härjämte förelåg äfven Ofverståthållareämbetets kungörelse af den 21 
april 1897 angående försäljning å gator genom minderåriga. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, vidtog diskussionen, hvar- under 
följande yttrade sig: 

Herr Radhe fann åtgärden vara mycket klok, men hemställde om ej 
någon ändring af tiden beträffande sön- och helgdagar kunde göras. 

Herr Ordföranden framhöll, att frågan kunde bordläggas. 
Herr Gunnerson ansåg ock, att någon jämkning beträffande de föreslagna 

tiderna kunde göras. 
Herr Granberg uttalade sig för att något måste göras för att begränsa de tider 

då det må vara minderåriga tillåtet att idka försäljning å gator. 
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Herr Berger framhöll, att saken flere gånger varit föremål för skolrådets 
uppmärksamhet tills den kommit i sitt nuvarande läge och att man ju kunde göra 
vissa smärre ändringar i förslaget t. ex. begränsning af ifrågavarande förbud till 
kl. 7 på morgonen samt tillåta utbärning af tidningar till kl. 9 eller eventuellt 10 på 
f. in. å sön- och helgdagar. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att bordlägga ärendet. 
§ 70  

Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver en till Konungens 
Befallningshafvande i länet ställd ansökan från Fru Hedvig Ödman i huset n:o 13 
Badhusgatan, Kyrkvik, att i sagda husnummer jämväl innevarande år erhålla 
tillstånd att under tiden 1 juni till och med 15 september utskänka vin och öl till 
spisande gäster vid måltider. 

Stadsfullmäktige beslöto att tillstyrka bifall till denna ansökan. 

§ 71  
Magistraten hade för yttrande till Stadsfullmäktige öfverlämnat en nu 

föredragen, så lydande ansökan: 
»Till 

Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län, Göteborg. 
Undertecknad får härmed vördsamt hemställa det Konungens 

Befallningshafvande måtte meddela tillstånd, att tiden för den ut- skänkning af 
bränvin, som beviljats af Lysekils Brännvinsförsäljnings Aktiebolag att utöfvas 
inom Badhusområdet i staden Lysekil under tiden från och med den 1 juni till och 
med den 15 september 1917 måtte utsträckas till kl. 12 på natten inom 
serveringslokalerna, de dagar då badsällskapet anordnar soaréer eller andra 
festliga sam k värn. 

Magistratens och Stadsfullmäktiges i Lysekil yttranden Öfver ansökningen 
bifogas. 

Uppsala den 14 april 1917. 
HENRIK SVANFELDT. 
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Herr Lidell yttrade, att det här endast är fråga om utsträckning af 
serveringstiden vid enstaka tillfällen samt yrkade bifall att tillstyrka Herr 
Svanfeldts ansökan. 

Stadsfullmäktige beslöto att tillstyrka bifall till ifrågavarande ansökan. . 

§ 72  
Elektricitetsverkets styrelse anhöll genom föredragen skrifvelse om 

befullmäktigande att till högsta pris få försälja verkets ångmaskin, generator 
och vattenrörångpanna. 

Herr Laurin framhöll svårigheten af att kunna göra försäljningen af 
berörda maskineri om eventuella anbud skulle underställas Stadsfullmäktiges 
pröfning, hvarför det vore fördelaktigt att Elektricitetsverkets styrelse finge 
bemyndigande att uppgöra dylik försäljning. 

Herr Ljungberg anförde, att han tänkt sig möjligheten af att i anslutning 
till verket inrätta ett badhus och för detta ändamål använda ångpannan. 

Herr Radhe hade äfven tänkt på denna sak, men hade den mött för stora 
svårigheter för att kunna förverkligas. Yrkade bifall till framställningen. 

Herr Laurin ansåg utrymmet för litet för det af Herr Ljungberg nämnda 
ändamålet och behöfdes det tillika rätt stor plats för det nya maskineriet. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
bemälda framställning. 

§ 73  
Revisorernas berättelse öfver Lysekils Handtverks- och Industriförenings 

Tekniska Aftonskolas räkenskaper och förvaltning för höstterminen 1916 
föredrogs, och beslöto Stadsfullmäktige att för sin del bevilja ansvarfrihet för 
den tid revisionen omfattade. 

§ 74  
Herr Berger hemställde genom föreliggande skrifvelse att Stads-

fullmäktige för år 1918 måtte anslå ett belopp af 400: — kronor till Lysekils 
Handtverks- och Industriförenings Tekniska Aftonskola. 
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Herr Berger yttrade att Stadsfullmäktige redan känna till denna sak och att 
den bör uppmuntras samt yrkade ärendets remiss till Drätselkammaren. 

Herr Brännberg förordade att Stadsfullmäktige måtte stödja ifrågavarande 
verksamhet och lämna ekonomiskst stöd samt ansåg, att skolan äfven borde 
kunna erhålla anslag från Landstinget. 

Herr Radhe uttalade förhoppning om att Stadsfullmäktige lämna skolan 
ekonomisk hjälp samt uttryckte ett tack för det kraftiga pekuniära stöd, Herr 
Laurin lämnat och hvarigenom skolans verksamhet hittills möjliggjorts. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att remittera ärendet till 
Drätselkammaren. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 5 maj 1917 kl. 4 e. 
m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekllspostens Tryckeri 1917.

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

H. J. GUNNARSSON. 
EM. HÖRMAN. 

Som ofvan 
AXEL 

HOLMQVIST. 



1917            Lysekils             N.R 6. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 16 Maj 1917. 

§ 75  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Mattsson, 

Löfving, Granberg, Löfgren och Tinggren voro frånvarande. 

§ 76  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 77  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Laurin och Gunnerson. 

§ 78  
Stadsfullmäktige beslöto den 28 sistlidne mars under § 43 i protokollet att 

till Vattenstyrelsen återremittera Fabrikören Herr Carl Hörmans ansökan om att 
i huset n:o 10 på Slätten få indraga vatten- och kloakledningar från stadens 
anläggningar för att sagda styrelse måtte bestämma villkor och vattenafgift för 
den händelse, att Herr Hörmans ansökan komme att af Stadsfullmäktige 
bifallas. 

Vattenstyrelsen, som genom Stadsingeniören företagit utredning i saken, 
hade till Stadsfullmäktige nu inkommit med yttrande, hvarigenom förordades, 
att, om Stadsfullmäktige skulle bifalla ansökan, priset å vattnet då måtte sättas 
till 35 öre pr kbm., stadens framtida själfkostnadspris, och att betalas enligt 
mätare för hvilken sökanden skall betala stadgad hyra samt att sökanden på 
egen bekostnad indrager ifrågavarande ledningar och ställer sig till noggrann 
efterrättelse det för Lysekils vatten- och kloakledningar gällande reglementet. 
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Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig: 
Herr Laurin: Om staden ägde god tillgång på vatten, hade det varit 

önskvärdt att tillmötesgå sökanden, men att man under nu rådande förhållanden 
af princip måste motsätta sig ett bifall af ansökan, och kunde en dylik tillåtelse 
medföra farliga konsekvenser. Yrkade afslag å ansökan. 

Herrar Gunnerson, Wallén, Luckey och Ljungberg delade Herr Laurins 
uppfattning och anslöto sig till hans yrkande. 

Herr Bovik ansåg däremot, att man borde tillmötesgå Herr Hörman med 
att bifalla hans ansökan, då Herr Hörman under en lång följd af år erlagt stora 
utskylder till staden. 

Yrkade bifall till ansökan. 
Herr Radhe fann inga skäl föreligga för afslag, men att man ju kunde 

bestämma att detta blefve den sista dylika ansökan, som för Slätten beviljades. 
Ansåg att, om ansökan beviljades, Herr Hörman då, beträffande vattenpriset, 
borde sättas under samma kategori som öfriga förbrukare. 

Tillstyrkte bifall till ansökan. 
Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden, efter 

framställd proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena, förklarat 
afslagsyrkandet vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända voterings- proposition: 

»Den, som bifaller afslagsyrkandet, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat i enlighet med bifalls- 

yrkandet.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, hvari Herr Em. Hörman ej 

deltog, röstade: 
Herrar Gunnerson, Luckey, Laurin, Lidell, Wallén, Ljungberg, 

Gunnarsson, Thorsson, Karlson, Berger, Brännberg och Ordföranden: ja; 
men Herrar Radhe, Sterner, Bovik och Jakobsson: nej. 
Med 12 ja- mot 4 nej-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat att 

afslå Herr Hörmans ansökan.  
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§ 79  

Till behandling återupptogs det under § 62 den 25 sistlidne april bordlagda 
ärendet, Drätselkammarens framställning beträffande sättet för behandling af 
ärenden rörande afkortning och befrielse för stads- utskylder. 

Herr Berger yrkade bifall till den del af ifrågavarande framställning, som 
rörde afkortning, och skulle ett sådant beslut då erhålla följande lydelse: 

»Att Stadsfullmäktige bemyndiga Drätselkammaren med befogenheten, 
att, innan restlängder å stadsutskylder upprättas, få göra vederbörliga 
afkortningar, hvilket skall tillgå så, att Drätselkammaren utser tvenne personer, 
hvilka i samarbete med stadskassören och skatteexekutorn upprätta dylikt 
afkortningsförslag för att underställas Drätselkammarens pröfning och 
afgörande.» 

Stadsfullmäktige beslöto att enligt förestående formulering bifalla Herr 
Bergers yrkande. 

§ 80  
Till förnyad behandling upptogs det vid sammanträdet den 25 sistlidne 

april under § 69 bordlagda ärendet, Skolrådets skrifvelse med begäran om 
tillämpning i Lysekil af Kungl. förordningen den 4 december 1896 angående 
förbud för barn att idka viss försäljning. 

Herr Gunnerson var i princip för antagande af förslaget, men ansåg att 
någon jämkning i de föreslagna tiderna borde ske. 

Herr Berger yrkade bifall till Skolrådets framställning med den ändring, att 
dylik försäljning må vara förbjuden å hvardagar från kl. 9 på aftonen till kl. 7 
följande morgon samt å sön- och helgdagar äfven under öfriga tider utom 
mellan kl. 7—10 f. m. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla sagda skrifvelses framställning i 
enlighet med Herr Bergers yrkande, och innefattade detta beslut sålunda: 

Att Stadsfullmäktige genom Magistraten ingå till Konungens 
Befallningshafvande i länet med begäran om, att Kungl. förordningen den 4 
december 1896, angående förbud för barn att idka viss försäljning, tillämpas i 
Lysekil, och att förbudet må afse gossar under 14 och flickor under 15 år å 
hvardagar från kl. 9 på aftonen till
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kl. 7 följande morgon samt sön- och helgdagar äfven under öfriga tider utom 
mellan kl. 7—10 på f. m. 

§ 8L 
Vid sammanträdet den 25 sistlidne april beslöto Stadsfullmäktige att till 

Drätselkammaren för dess yttrande remittera Herr Bergers motion om 
beviljandet af ett anslag å kronor 400: — till Lysekils Handtverks- och 
Industriförenings Tekniska Aftonskola för år 1918. 

Enligt föreliggande protokollsutdrag hade Drätselkammaren enhälligt 
beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka sagda anslags be- villjande och 
föreslå att beloppet upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bifalla ifrågavarande motion i 
enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

§ 82  
Från stadens ombud vid stämmorna i Lysekils Järnvägsaktiebolag, Herr 

B. P. Jonsson, hade skrifvelse inkommit med begäran om instruktioner för 
instundande bolagstämma. 

Herr vice Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat skrif- velsen 
till Drätselkammaren för dess yttrande samt framställt till Valkommittén att 
inkomma med förslag å de styrelseledamöter, revisorer och suppleanter, som 
vid denna bolagsstämma skola väljas. 

Drätselkammaren hade beslutat att hos Stadsfullmäktige förorda, att 
ombudet får i uppdrag att i enlighet med revisorernas tillstyrkan rösta för 
ansvarsfrihet och att vinstmedlens disponerande sker i enlighet med styrelsens 
för järnvägsbolaget förslag samt att arvoden och villkor för styrelseledamöter, 
revisorer och suppleanter bestämmas lika som de nuvarande. 

Valkommittén hade föreslagit omval enligt följande förteckning: 
Styrelseledamöter: Herrar Borgmästaren Axel Sundberg, Fabrikören J. E. 

Lindbom, Kyrkoherden Fritz Lusch och Stenhuggaren C. G. Tinggren, samtliga 
från Lysekil, samt f. Riksdagsmannen Oscar Olsson i Broberg. 

Styrelsesuppleanter: Herrar Direktören L. Laurin, Rörläggaren C. W. 
Granberg, Bryggeriägaren Gust. Karlson och Handlanden Hj. Carlsson, 
samtliga från Lysekil, samt Landtbrukaren G. Hjort i Broberg. 
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Revisorer: Herrar Kamreraren C. F. Lidell och Förvaltaren John Sterner 

med Herrar Inspektören Axel W. Christenson och Kaptenen Aug. Kihlberg 
såsom suppleanter. 

Sedan järnvägsbolagets förvaltnings- och revisionsberättelser jämte 
Drätselkammarens och Valkommitténs yttranden lästs vidtog diskussionen 
hvarunder följande yttrade sig: 

Herr Luckey yrkade ärendets bordläggning. 
Herr Gunnerson ansåg lämpligt afgöra ärendet i dag samt yrkade detta och 

att ombudet får i uppdrag att rösta för ansvarsfrihet och i öfrigt enligt 
Drätselkammarens och Valkommitténs utlåtanden samt att förslagsvalet sker 
öppet. 

Herr Lidell: Att det möjligen före järnvägsstyrelsens sammanträde den 25 
d:s kunde inkomma något ärende hvaröfver Stadsfullmäktige behofde yttra sig, 
hvarför det kunde anses välbetänkt att bordlägga ärendet. Instämde i Herr 
Luckeys yrkande. 

Herr Radhe: Hufvudfrågorna äro gifna, hvarför det skulle förefalla 
egendomligt att bordlägga ärendet. Yrkade detsammas af- görande i dag. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden först 
framställt proposition på bifall till å ena sidan, ärendets bordläggning och å 
andra dess afgörande i dag samt därvid förklarat den förstnämnda propositionen 
vara med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voterings- proposition: 

»Den, som bifaller yrkandet om ärendets afgörande i dag. röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att bifalla bordlägg- 

hingsyrkandet.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar Radhe, Gunnerson, Bovik, Hörman, Ljungberg, Gunnarsson, 

Thorsson, Jakobsson, Brännberg och Ordföranden: ja, 
men Herrar Luckey, Sterner, Laurin, Lidell, Wallén, Karlson och Berger: 

nej. 
Med 1Ö ja- mot 7 nej-röster hade Stadsfullmäktige beslutat att afgöra 

ärendet i dag.  
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Härefter beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med Herr Gunnersons 

yrkande att uppdraga åt ombudet att rösta enligt Drätselkammarens och 
Valkommitténs förslag, och bestämdes äfven att de fyra styrelsesuppleanterna 
från Lysekil skola vid förfall ersätta de fyra styrelseledamöterna från Lysekil 
och Herr G. Hjort skall ersätta Herr Oscar Olsson. 

§ 83  
Från Magistraten hade inkommit skrifvelser med framställning om 

åtgärders vidtagande mot lifsmedelsbristen i staden, om lifsmedels- handelns 
ordnande och därmed sammanhängande frågor samt erinran om möjligheten 
för staden att i enlighet med bestämmelserna i Kungl. Kungörelsen den 13 
oktober 1916 angående statsbidrag till lindring i de mindre bemedlades inom 
kommunen lefnadsvillkor kunna erhålla ytterligare bidrag af statsmedel. 

Magistratens skrifvelser, som lästes, voro af följande lydelse: 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Som bekant har den nu rådande kristiden bland andra olägenheter 
medfört, att lifsmedelsprisen alltmera sprungit i höjden samt 
lifsmedelsknapphet uppstått och blifvit allt större för hvarje dag, och att dessa 
omständigheter i förening göra det allt svårare för vårt folk i allmänhet och i 
synnerhet de ekonomiskt mindre väl situerade däraf att åtkomma de mest 
oundgängligt! lifsmedeln för det dagliga behofvet. 

Liksom det ligger i en öppen dag att denna minskade, i vissa fall i hög 
grad minskade tillgång på de vanligaste lifsmedlen, vållar en massa svårigheter, 
på många håll nöd och elände, lika klart är också, att det bör vara hvarje 
samhälles plikt att, för såvidt de rörer samhällets medlemmar och innevånare, 
med alla till buds stående medel söka motverka ofvannämnda olägenheter och, i 
mån detta är möjligt, söka förekomma åtminstone de mest ödesdigra följderna 
af desamma. 

Att angifva det lämpligaste sättet härför, är förvisso icke lätt, så mycket 
mindre som sådan onormal tid som för närvarande åtminstone icke på 
mansåldrar lärer varit rådande i vårt land och man alltså saknar erfarenhet från 
liknande förhållanden.  
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Man torde dock, om man skärskådar saken från olika sidor, kunna utgå 

från, att för att råda bot på detta bedröfliga tillstånd tarfvas icke enbart 
förebyggande, utan också rent positiva åtgärder. Det gäller ju nämligen icke 
endast att på bästa sätt taga vara på de lifsförnödenheter man har, nej det är 
minst lika viktigt, att söka anskaffa dylika förnödenheter i ökadt mått, att med 
andra ord stimulera lifsmedelstillförseln. 

Med åberopande af det anförda får Magistraten härmed vända sig till 
Herrar Stadsfullmäktige med anhållan, att Herrar Stadsfullmäktige måtte taga 
lifsmedelsfrågan för stadens vidkommande i öfver- vägande och vidtaga de 
åtgärder som kunna befinnas möjliga för afhjälpande af de svåraste 
olägenheterna af lifsförnödenheternas för- dyrning och inknappning, 
förhållanden som här i staden ytterligare tillspetsats genom den 
främlingsinvasion, som äger rum här under som mar månaderna. 

Från arbetarhåll här i staden har hos Magistraten gjorts framställningar, 
innefattande vissa önskemål beträffande bättre ordnande af lifsmedelshandeln 
m. m. Dessa önskemål, som härmed bringas till Herrar Stadsfullmäktiges 
kännedom, hafva framställts i följande hufvudsynpunkter: 

l:o) »Framställning till mjölkhandlarne om sänkning af mjölk- priset.» 
2:o) »Åtgärder hvarigenom under badgästsäsongen den alltför knappa 

tillgången af lifsmedel inte ytterligare försvåras för arbe tame eller priserna 
uppskrufvas.» 

3:o) »Åläggande för handlandena, att inte utsälja i större partier till dem 
som ha råd att betala, hvarigenom mindre lottade ofta bli alldeles utan.» 

4:o) »Kontroll öfver prisbildningen inom lifsmedelshandeln, torghandeln 
inberäknad.» 

Vidare har uttryckts följande särskilda önskemål beträffande torg- och 
fiskhandeln: 

att ej partiuppköp af andra lifsmedel än fisk må ske före visst klockslag, 
exempelvis kl. 11 f. m.; 

att Magistraten måtte ingå till Konungens Befallningshafvande med 
begäran om bestämmelser, som skulle föreskrifva, att parti
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handel med fisk icke måtte få äga rum vid stadens fiskehamnar eller å dess torg 
före kl. 2 på dagen; 

h varjämte ej mindre hemställts, att Magistraten måtte »inleda fortgående 
öfverläggningar med lifsmedelsnämnden för allsidig pröfning af framkomna 
uppslag till öfvervinnande af de allt hårdare lifsmedels- svårigheterna samt för 
vidtagande af de åtgärder härför som kan befinnas lämpliga», än äfven beslutits 
söka hos lifsmedelsnämnden få handeln med paltbrödet bättre ordnad. 

Huruvida och i hvad mån genom stadens myndigheters försorg de 
sålunda framställda krafven kunna tillfredsställas och de uttalade önskemålen 
realiseras, låter icke på förhand fastställa sig, men ett torde vara visst, nämligen 
att något bör göras och göras snarast möjligt i saken. 

Hvad nu angår särskildt frågan om bestämda tider på dagen, då s. k. 
partihandel först får taga sin början, så torde det visserligen gå för sig att få 
antagna ordningsföreskrifter i detta liksom i andra hänseenden. Men vid 
afgörandet af frågan om införandet af dylika bestämmelser, får man å andra 
sidan icke förglömma att taga i betraktande de farliga konsekvenser sådana 
föreskrifter tilläfventyrs komma att medföra, rubbning i lifsmedelstillförseln, 
kanske äfven framtida minskning i resandeströmmen och däraf 
inkomstminskning och förlust för enskilda och äfven staden i sin helhet. 
Tillgripandet af åtgärder, hvarigenom vissa tider stipuleras för viss 
lifsmedelshandel, torde därför böra ske med en viss försiktighet, och 
Magistraten har också velat Öfverlämna frågan härom till Herrar 
Stadsfullmäktiges afgörande. 

Det lär emellertid vara uppenbart, att frågan om ordnandet på lämpligaste 
vis af lifsmedelsfrågan, särskildt med tanke på badgästsäsongen, icke är löst 
endast genom restriktiva bestämmelser. 

Hvad som synes Magistraten vida viktigare är frågan, hur man skall 
kunna få ökad tillgång på de nödvändigaste lifsmedeln och på samma gång 
billigare pris på desamma, och att åtgärder böra vidtagas, för lösningen af denna 
fråga, därom borde alla kunna vara ense. 

Med tanke härpå och då för detta ändamål fordras å ena sidan krafter, som 
kunna med all energi ägna sig åt saken och å andra sidan medel, som ställas till 
dessa krafters förfogande för ifrågavarande ändamål, vill Magistraten föreslå, 
att Herrar Stadsfullmäktige
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behagade taga i öfvervägande, huruvida icke här i staden, i likhet med hvad som 
skett i en del andra städer, borde tillsättas någon person eller några personer 
med uppdrag att gärna i samråd med drätselkammaren och lifsmedelsnämnden 
verka för förbättring af lifsmedelstillförseln till staden och att för stadens 
räkning direkt uppköpa lifsförnödenheter, att sedermera försäljas till billigast 
möjliga pris till stadens innevånare, samt att under förutsättning att Herrar 
Stadsfullmäktige besluta i antydd riktning, anslå erforderliga medel dels till 
aflöning åt den eller de, som helt eller hufvudsakligen skola ägna sig åt 
ifrågavarande uppgift, och dels till behöfligt rörelsekapital i öfrigt. 

Såsom synpunkter särskildt värda att taga i betraktande vid försök att öka 
tillförseln hit till staden, vill Magistraten framhålla utverkandet af sänkning af 
biljettprisen särskildt å lördagarna för landtbor samt billigare frakter för 
landtmannaprodukter d Lysekilsbanan, äfvensom åstadkommandet i görligaste 
mån af underlättade ångbåts- och motorbåtskommunikationer emellan staden 
och de trakter, hvari- från särskildt lifsförnödenheter kunna lämpligen hitföras. 

Det bör i detta sammanhang kanske jämväl erinras därom, att det ännu 
torde vara utsikt att kunna erhålla ytterligare statsbidrag af de medel, som 
afsatts till lindrande af mindre bemedlades lefnads- villkor, därpå Magistraten 
nyligen i skrifvelse fäst Stadsfullmäktiges uppmärksamhet, och Magistraten 
håller före, att Herrar Stadsfullmäktige böra söka erhålla dylikt statsbidrag 
utöfver hvad som förut kommit staden till del. 

Magistraten får med anledning af de af arbetarna gjorda framställningar i 
mjölkfrågan och rörande sättet för stadens lifsmedels- handlares försäljning 
upplysa om, att Magistraten till mjölkaffärerna och de större 
lifsmcdelshandlarna aflåtit skrifvelser i ämnena ifråga, hvilka skrifvelser 
besvarats i tillmötesgående riktning, hvarjämte ett sammanträde med 
mjölkhandlarna i och för åstadkommande af bestämd öfverenskommelse 
angående mjölkprisen skall hållas endera dagen. 

Det skulle ju kunna yttras och skrifvas åtskilligt mera i lifs- medelsfrågan, 
som ju är omfattande och vidlyftig nog, men frågan vinner ej sin lösning med 
endast ord, det gäller fastmera att handla. 

Magistraten får alltså, med sammanfattande och åberopande af hvad förut 
anförts, hemställa att Herrar Stadsfullmäktige ville besluta: 
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a) huruvida särskilda ordningsföreskrifter för torg- och fiskhandeln 

skola utfärdas och, om dylika beslutas, fastställa desammas innehåll samt 
uppdraga åt någon myndighet eller kommitté att gifva form åt innehållet samt 
därefter genom Magistraten öfverlämna ordningsföreskrifterna till 
vederbörande för fastställande; 

b) att uppdraga åt en eller flere personer att i egenskap af ett slags 
dyrtidråd, tillsvidare med full befogenhet att inom en viss ram, eventuellt i 
samråd med drätselkammaren och lifsmedelsnämnden, handla och vandla å 
stadens vägnar, på bästa sätt dels söka verka för ökande och förbättrande af 
lifsmedelstillförseln till staden och dels för stadens räkning uppköpa lifsmedel, 
afsedda att för själfkostnads- pris sedermera försälja till stadens innevånare, i 
främsta rummet de minst bemedlade. 

att under förutsättning af bifall till punkt b) anslå erforderliga medel till 
aflöning åt sådan eller sådana personer, som nyss nämnts, och till rörelsekapital 
att ställas till vederbörandes förfogande genom drätselkammaren; 

c) att såsom ofvan antydts, söka utverka nedsättning i biljettpriserna och 
frakter å järnvägen samt lättnader öfverhufvud i kommunikationer sjöledes; 

d) att söka erhålla ytterligare statsanslag till lindring i de mindre 
bemedlades lefnadsvillkor; 

viljande slutligen Magistraten framhålla, att åtminstone vissa af de nu 
föreslagna åtgärderna väl böra till en början icke gifvas annat än en provisorisk 
karaktär: ändrade förhållanden kunna ju kanske göra dem obehöfliga eller 
mindre lämpliga. 

Rådhuset i Lysekil den 15 maj 1917. 
På Magistratens vägnar: 
JOSEF CENTERWALL. 

Herr Ordföranden hos Lysekils Stadsfullmäktige. 
Ehuru det torde vara obehöfligt erinra därom, att kommunen under gifven 

föl utsättning kan erhålla statsbidrag för lindring i de mindre bemedlades inom 
kommunen lefnadsvillkor i enlighet med bestämmelserna i Kung!, kungörelsen 
den 13 Oktober 1916 angående statsbidrag till beredande af lindring i de mindre 
bemedlades lefnads-  
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villkor, har Magistraten härigenom på Konungens Befallningshafvandes i länet 
anmodan velat fästa Eder uppmärksamhet därpå, under framhållande af att 
dylikt statsbidrag fortfarande lärer beviljas; därom jämväl Stadsfullmäktige 
genom Eder torde erhålla nödig kännedom. 

Lysekil den 7 maj 1917. 
På Magistratens vägnar: 
JOSEF CENTERWALL. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
Herr Sterner: Att Magistratens framställning är omfattande och allsidig, 

men att det är svårt för Stadsfullmäktige att i detalj kunna ingripa i alla de i 
framställningen berörda förhållandena, fast det dock är tydligt att något snarast i 
saken måtte åtgöras. Lifsmedelsnämnden har utfört ett för samhället gagnande 
arbete, hvarför staden står i tacksamhetsskuld till Lifsmedelsnämnden och dess 
ordförande. 

Då det ännu lär finnas utsikter att få statsbidrag af dyrtids- anslaget yrkade 
han att Stadsfullmäktige för uttaxering 1918 måtte anslå 3,000 kronor till 
lindring af de mindre bemedlades inom kommunen lefnadsvillkor, under 
förutsättning af att statsmedel beviljas med minst lika stort belopp. Föreslog ock 
tillsättande af ett dyrtidsråd bestående af den nuvarande Lifsmedelsnämnden 
och 1 ledamot af Magistraten och 1 af Drätselkammaren och att Lifsmedels- 
nämndens Ordförande blir ordförande i dyrtidsrådet samt att Magistratens 
skrifvelse remitteras till detta råd. 

Yrkade tillika att Lifsmcdelsnämndens bankkredit höjes från nuvarande 
5,000 kronor till 15,000 kronor, då nödiga medel måste finnas för inköp af 
lifsmedel. 

Herr t. f. Borgmästaren Centerwall: Magistratens mening har ej varit att på 
något sätt tillbakasätta Lifsmedelsnämnden då tillsättandet af ett dyrtidsråd och 
en särskild person för inköp af lifsmedel föreslagits, men många andra städer, 
exempelvis Uddevalla, hafva vidtagit dylika åtgärder, hvarför man tänkt sig att 
sådana anordningar här skulle blifva effektiva. 

Framhöll äfven önskvärdheten af en sänkning i biljett- och fraktpriser, och 
om detta ej läte sig göra, att Stadsfullmäktige då i stället
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måtte anslå ett belopp att användas såsom något slags restitution till 
leverantörer af lifsmedel. 

Herr Berger: Magistratens förslag om tillsättande af ett dyrtids- råd och en 
person som sköter varuinköpen är välbetänkt, men det bjuder dock stora 
svårigheter att finna en lämplig sådan person. 

Mycket arbete har ålegat Lifsmedelsnämnden, och stora anspråk hafva 
ställts på densamma, men samarbetet mellan dess ledamöter har varit ytterst 
godt och man har försökt göra sitt bästa för lindring af dyrtidens tryck. 

Tillstyrkte att Lifsmedelsnämnden måtte få i uppdrag att hos Kungl. Maj:t 
ansöka om ytterligare medel af dyrtidsanslaget. 

Herr Ljungberg tackade Herr Ordföranden i Magistraten för det 
tillmötesgående som framgick af Magistratens förevarande framställning samt 
hembar sitt tack till Lifsmedelsnämnden och dess Ordförande för det myckna 
och fruktbringande arbete, som nedlagts för härvarande lifsmedelsfråga samt 
framhöll att därvidlag uträttats så pass, att man därutöfver ej rimligtvis kan 
begära mera under nu rådande svåra förhållanden. 

Ansåg att Magistraten och Lifsmedelsnämnden tillsammans nu borde 
vara den verkställande myndigheten i hithörande fall, men hade intet emot 
tillsättandet af ett dyrtidsråd enligt den nu föreslagna sammansättningen. 
Framhöll lämpligheten af att en person under ett par månaders tid kunde ägna 
sig helt åt lifsmedelssaken. Påpekade att Lifsmedelsnämnden borde taga under 
öfvervägande att genom framställning söka åstadkomma bättre tågförbindelser 
och nedsättning i järnvägsafgifterna. 

Understödde i öfrigt Herr Sterners yrkande. 
Herr Thorsson framhöll nödvändigheten af en jämnare fördelning af 

lifsförnödenheterna, för undvikande af sådana beklagliga uppträden som ägt 
rum på salutorget här i år. 

Herr Brännberg: Man kunde ju begränsa tiderna för partiuppköp på torgen 
såsom det exempelvis gjorts i Karlskrona, då sådana uppköp ej få ske före kl. 11 
f. m. Dessutom borde icke Fiskebäckskils- borna få göra sina uppköp på 
härvarande torg, då det synes gestalta sig svårt med härvarande 
lifsmedelsförhållanden, och därför måste man söka vidtaga alla möjliga 
åtgärder för tryggandet af invånarnas i staden behof. 
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Herr t. f. Borgmästaren Centerwall: Magistraten har gifvit för- 

hållningsorder åt polisen att söka hålla ordning vid fördelningen af de hitförda 
lifsmedlen, men har detta stött på stora svårigheter i anseende till den ringa 
polisstyrkan, och beträffande Karlskrona vore de af Herr Brännberg nämnda 
föreskrifterna ännu ej stadsfästade af Konungens Befallningshafvande. 

Herr Ljungberg uttalade äfven önskligheten af att personer från 
främmande samhällen ej här finge genom inköp inkräkta på tillgodoseendet af 
stadens invånares behof. 

Herr Radhe: Ansåg att man i detta fall finge vara försiktig, så att man ej 
genom förhastade åtgärder afskräckte folk från att hitföra sina produkter. 

Herr Ordföranden: På framställning af Statens Industrikommission om 
sparsamhet med bränslet till det allra yttersta hade järnvägsbolaget beslutat att 
indraga morgontågen utom på lördagar. Åtgärden vore visserligen ofördelaktig 
för mjölkhandeln, men det fanns ej annan utväg med anseende till den rådande 
kolbristen, hvarpå som exempel kan anföras att då järnvägen sökt köpa ett större 
parti kol, hade den fått nöja sig med att erhålla endast 100 ton koks. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad fattade Stadsfullmäktige enhälligt 
följande beslut i ärendena: 

1) att tillsätta ett dyrtidsråd, bestående af den nuvarande Lifs- 
medelsnämnden och 1 ledamot, vald af Magistraten och 1 ledamot, vald af 
Drätselkammaren samt att Lifsmedelsnämndens Ordförande blir ordförande i 
dyrtidsrådet. 

2) Att utöfver förr beviljade kronor 5,000: — anslå kronor Tretusen 
(3,000) för lindring af de mindre bemedlades lefnadsvillkor och under 
förutsättning, att af statsmedel beviljas minst lika stort belopp, och uppdrogs åt 
Ordföranden i Lifsmedelsnämnden, Herr Bankdirektören Ragnar Berger, att 
ingifva underdånig ansökan härom. 

3) Att bemyndiga Lifsmedelsnämnden att utöfver förr upplånade kronor 
5,000: — upplåna kronor Tiotusen (10,000) för återbetalning inom kortare tid 
än 2 år. 

4) Att till dyrtidsrådet remittera punkterna a, b, och c i Magistratens 
framställning för afgifvande af yttrande till Stadsfullmäktige öfver desamma. 

Denna paragraf förklarades genast justerad.
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§ 84  
Arvid Johansson, Kungsgatan 51, ansökte om hel eller delvis befrielse för 

honom påförda stadsutskylder, kronor 22: 96, att utgå i år. 
Denna ansökan hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 

Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg, och hvarigenom 
efterskänkning af hela det ifrågavarande skattebeloppet tillstyrktes. 

Vid ärendets behandling i Drätselkammaren hade Herrar Wallén och Lidell 
haft afvikande mening, då de yrkat, att beloppet endast borde afkortas och ej 
efterskänkas. 

Herr Gunnerson yrkade bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag i 
ärendet. 

Herr Lidell yrkade med hänvisning till sitt yttrande i Drätselkammaren att 
utskyldsbeloppet afkortas men ej efterskänkes. 

Herr Sterner meddelade att Drätselkammaren hade förvissat sig om, att detta 
vore ett fall, då dylik efterskänkning hade fullt fog för sig samt yrkade bifall till 
Drätselkammarens majoritetsförslag. 

Herrar Brännberg, Berger och Ljungberg instämde i detta yrkande. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 

framställd proposition på bifall till hvartdera af de tvenne yrkandena, att efterskänka 
utskyldsbeloppet eller afkorta detsamma, förklarat det senare vara med öfvervägande 
ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända voterings- 
proposition: 

»Den, som bifaller yrkandet om skattebeloppets afkortning, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att bifalla yrkandet om 

skattebeloppets efterskänkning.» 
Härefter röstade vid företaget upprop till omröstning, hvarvid Herr Gunnarson 

hade aflägsnat sig: 
Herrar Luckey, Laurin, Lidell, Wallén, Hörman, Karlson och Ordföranden: ja, 
men Herrar Radhe, Gunnerson, Sterner, Bovik, Ljungberg, T hors- son, Berger, 

Jakobsson och Brännberg: nej.  



1917 den 16 Maj.

Med 9 nej- mot 7 ja-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat att efterskänka 
ifrågavarande utskylder. 

§ 85  
Från Lysekils Stads Elektricitetsverk förelåg revisionsberättelse öfver dess 

räkenskaper och förvaltning för år 1916. 
Elektricitetsverkets styrelseberättelse för sagda år föredrogs vid 

Stadsfullmäktiges sammanträde den 25 sistlidne april och hade före detta tillfälle i 
tryck utdelats till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige. 

Stadsfullmäktige beslöto att godkänna Styrelsens förslag beträffande 
vinstmedlens fördelning samt att i enlighet med revisorernas tillstyrkan bevilja 
vederbörande ansvarsfrihet för den tid revisionen, omfattade. 

§ 86  
Revisionsberättelse öfver Lysekils Brännvinsförsäljnings Aktiebolags 

räkenskaper och förvaltning för år 1916 förelåg och beslöto Stadsfullmäktige att för 
sin del bevilja vederbörande ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 

§ 87  
Herr Berger hade inkommit med följande motion: 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Det synes mig högst nödigt, att man gör allt som kan göras för att tillföra Lysekils 

Järnväg trafik. Ett viktigt steg härtill vore otvifvelaktigt, att det tilltänkta 
järnvägsspåret i Drottninggatan komme till stånd. Härigenom skulle såväl Lysekils 
Mekaniska Verkstad som de vid norra hamnen belägna konservfabrikerna kunna i 
större mån begagna sig af järnvägen. Ju större de maskindelar blifva, hvilka 
Verkstaden tillverkar, desto större blifva svårigheterna att frakta dem vare sig till 
järnvägsstationen eller till södra hamnen och desto större äfven svårigheten att lasta 
dem. Man kan därför antaga, att Verkstaden, som har eget transportfartyg, önskar 
begagna detta för resa till sådan plats, där godset utan svårighet kan lastas i större 
fartyg. Men härtill fodras otvifvelaktigt lastningsanordningar här i staden, hvilka 
blifva förenade med icke oväsentliga anläggningskost-
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nåder. Skulle nu Verkstaden tvingas att göra sådana anläggningar, är sannolikt 
utsikten ringa att kunna få dess frakter till järnvägen, och det blir i sådant fall icke blott 
afgående utan äfven ankommande gods, som järnvägen förlorar. Jag föreställer mig att 
det vore billigare att lägga ett spår från gatan in till verkstaden samt där anbringa 
behöfliga kranar än att göra en kran för lastning af fartyg med därtill hörande 
anordningar. 

Det är svårare att säga, i hvad mån anjovisfabrikerna kunna hafva nytta af 
järnvägsspåret, men nog borde man kunna antaga, att äfven från dem trafik 
komme att tillföras järnvägen. 

Det är icke min mening, att man nu skulle verkställa mera arbete än som är 
nödigt för spåret. Det blefve då endast frågan om nödig mark samt terrassering 
samt spårets utläggande, hvaremot stensättning af gatan och anläggande af 
trottoarer skulle ställas på framtiden. Icke heller skulle spåret för närvarande 
dragas längre än till Fabrikör Gust. Cornérs fastighet för undvikande af stora 
kostnader för marken. 

Kostnaden för själfva spåret bör betalas af Lysekils Järnväg. 
På grund af det anförda tillåter jag mig föreslå: 

att Stadsfullmäktige besluta utlägga 
järnvägsspår i Drottninggatan och Norra 
Hamngatan till Fabrikör Gust. Cornérs fastighet, 
sedan erforderlig mark förvärf- vats, under villkor, 
att Lysekils Järnväg bekostar spåret. 

Anhålles om remiss till Styrelsen för Lysekils Järnväg och 
Drätselkammaren. 

Lysekil den 11 Maj 1917. 
RAGNAR BERGER. 

Sedan skrifvelsen lästs, yttrade Herr Berger, att han inkommit med 
motionen, då detta är en fråga, som förr eller senare måste lösas, hvarför det vore 
bra att få saken i god tid utredd. 

Nämnde att, för undvikande af allt för stora kostnader genom att lösa 
fastigheter, sträckningen af spåret föreslagits att sluta vid Gust. Cornérs fabrik. 
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Yrkade följande tillägg till motinen: »Att Drätselkammaren lämnar uppgift 
på hvilken mark, som behöfver förvärfvas samt utreder hvad stadens kostnader 
utöfver markens förvärfvande skulle blifva.» 

Herr Radhe påpekade att staden endast har att upplåta behöflig mark och att 
Lysekils Järnvägsaktiebolag skall lägga spåret. 

Herr Ljungberg uttalade betänkligheter mot planens förverkligande inom de 
närmaste åren i följd af den hårda skuldbelastning, som trycker staden, därvid 
framhållande den sväfvande skulden till Aktiebolaget Göteborgs Bank å 130,000 
kronor, fordran af jordkassan m. m. Enligt Stadsfullmäktiges protokoll af den 27 
januari 1916, då beslut fattades om att söka erhålla ett statslån å 200,000 kronor 
till nödhjälpsarbeten, framgick att Drottninggatans anläggning i dess helhet, för 
ernående af spårförbindelse mellan stadens båda hamnar, skulle uppgå till den 
ansenliga summan af 143,890 kronor, häri jordlösen inberäknad. 

Herr Gunnerson ansåg att man borde utreda frågan, men ville ej vara med om 
att nu forcera dess lösning. Understödde remissyrkandet i motionen. 

Stadsfullmäktige beslöto att remittera motionen till Styrelsen för Lysekils 
Järnvägsaktiebolag och Drätselkammaren samt att i motionen skulle intagas det af 
Herr Berger nu yrkade tillägget. 

§ 88  
Till examensvittnen vid Lysekils Samskolas realskoleexamen vårterminen 

1917 utsågos: 
Herrar Apotekaren R. Björkman, Telegrafkommissarien A. E. 

Sandsjö och Postmästaren L. H. Cervin samt till deras suppleanter Herrar 
Disponenten Emil Löfberg och Stadsingeniören Sven H. Lundgren. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

L. LAURIN. 
J. G. GUNNERSON.  
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 30 maj 1917 kl. 2 e. m.; 
betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1917.



1917           Lysekils            N.R 7. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges 
 i Lysekil sammanträde den 21 Juni i917. 

§ 89  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe, Gunnerson, Bovik, Tinggren 

oeh Sterner voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 90  
De vid uppropet anmälda förfallen för de fyra förstnämnda ledamöterna 

godkändes, hvaremot afgörandet beträffande Herr Sterners frånvaro bordlädes 
till ett kommande sammanträde. 

§ 91  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Wallén och Ljungberg. 
§ 92  

Magistraten anmälde genom föredragen skrifvelse att den tills vidare 
såsom ledamot i det af Stadsfullmäktige beslutade Dyrtidsrådet valt Herr 
Stadsfiskalen Elias Sandell. 

Anmälan lades till handlingarna. 

§ 93  
Genom föredragen skrifvelse anmäldes att Drätselkammaren till ledamot i 

det Dyrtidsråd, som Stadsfullmäktige beslutat skola tillsättas, valt Herr 
Byggmästaren Oscar Wallén, och lades denna anmälan till handlingarna. 
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§ 94  
Från Drätselkammaren hade följande skrifvelse inkommit- 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 18 
Juni 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 95  
Stadsfullmäktige beslöto den 22 juni 1916 under § 111 i protokollet att 

förklara ärendet om beredandet af badplats hvilande i af- vaktan på svar från 
Badhusbolaget till Drätselkammaren i denna sak. 

Badhusbolaget hade till Drätselkammaren enligt dess protokoll den 20 
juli 1916 lämnat afböjande svar härutinnan, och hade då Drätselkammaren 
beslutat att i ärendet göra framställning till Magistraten. 

A denna framställning hade Magistraten sedermera lämnat det svar, att 
Drätselkammaren måtte inkomma med förslag till dylik badplats jämte 
vederbörande markägares medgifvande att eventuellt föreslagen plats får för 
ändamålet disponeras. 

Då Drätselkammaren icke ansåg sig kunna anvisa lämplig plats för dylikt 
ändamål, beslöt den vid sitt sammanträde den 27 september 1916 att till 
Styrelsen för Lysekils Nya Badhus Aktiebolag göra framställning om 
huruvida och på hvilka villkor staden vissa tider af dagen under 
sommarmånaderna kunde få disponera badhuset i Rosvik för fria bad. 

Från Badhusbolaget hade till dagens sammanträde följande svar anländt: 
»Till Drätselkammaren i Lysekil. 

Besvarande Drätselkammarens skrifvelse den 15 oktober 1916 
beträffande kall badhuset i Rosvik ha vi äran meddela, att vi äro villiga uthyra 
detsamma till Drätselkammaren mot en hyra af kr. 500 räknat för tiden 
15/6-10/9  
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Badhuset kan i så fall hållas öppet från kl. 8 f. m.—8 e. m., hvarvid vi skola 
hålla en person, som har tillsyn öfver badhuset. 

Vi påräkna stadens bistånd till upprätthållande af god ordning, samt att 
eventuella reparationer eller skador, som icke hänföras till vanliga 
underhållskostnader komma att bekostas af staden. 

Såsom förrådsrum önska vi själfva disponera 1 af de gamla af- 
klädningsrummen. 

Lysekil den 29 Maj 1917. 

LYSEKILS NYA BADHUS AKTIEBOLAG. 
AXEL SUNDBERG. MAGNUS RADHE. 

/HUGO HALLGREN. 

Efter en stunds öfverläggning beslöt Drätselkammaren att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka antagandet af detta anbud och att det måtte 
bestämmas att barn under 16 år erhålla fria bad, men att öfriga erlägga en 
afgift af 10 öre per person och bad. 

Tillika beslöt Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige förorda, att 
beloppet, kronor 500, för ändamålet utgår af medel anslagna för 
oförutsedda utgifter i årets stat. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Sedan denna skrifvelse lästs yttrade Herr Berger, att han ansåg detta vara en 
synnerligen lycklig lösning af frågan att bereda allmänheten badplats och tackade 
Drätselkammaren och Badhusbolaget för hvad de i saken åtgjort samt tillstyrkte 
bifall till förslaget. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens 
framställning i ärendet och att medel skulle utgå såsom Drätselkammaren 
föreslagit.  
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§ 95  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att för ett pris af sex (6) kronor och 40 

öre pr kv.-m. till Herr Grosshandlaren O. G. Löfving få försälja tomtdel att tilläggas 
tomten n:o 1 Stora Kyrkogatan. 

Byggnadsnämnden, som behandlat ärendet, hade tillstyrkt att Herr Löfving 
enligt bilagd kartskiss skulle få köpa området a innehållande 21 1/2 kv.-m. och att 
Herr Löfving tillstaden öfverlämnar området b innehållande 2 1/2 kv.-m. i utbyte mot 
likå stor areal af området a, hvadan Herr Löfving således skulle få köpa 19 kv.-m. 
såsom tillägg till sin tomt n:o 1 Stora Kyrkogatan. 

Herr Berger yrkade bifall till Drätselkammarens framställning i enlighet med 
Byggnadsnämndens yttrande och under förutsättning att sådan gränslinie kommer att 
fastställas. 

I enlighet med detta yrkande beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
Drätselkammarens begäran. 

§ 96  
Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att för ett pris af sju (7) kronor och 

10 öre pr kv.-m. eller kr. 2: 50 pr kv.-aln få till Predikanten Herr Johannes Lundell 
försälja tomten till huset n:o 14 Landsvägsgatan. 

Enligt af Stadsingenjören Sven H. Lundgren upprättad kartskiss utgör 
tomtområdet cirka 550 kv.-m. 

Byggnadsnämnden hade enligt Drätselkammarens protokoll den 1 juni 1912 
tillstyrkt försäljning af ifrågavarande tomt. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens ofvanstående 
begäran. 

§ 97  
Genom nu föredragen skrifvelse fäste Drätselkammaren Stadsfullmäktiges 

uppmärksamhet på det förhållande att enligt Stadsfullmäktiges beslut den 29 
december 1916 polisens lönestat endast är fastställd för första hälften af innevarande 
år. 

Samtidigt förelåg med anledning af Stadsfullmäktiges beslut den 6 september 
1910 angående besättandet af en ledig extra polis- konstapelstjänst följande skrifvelse 
från Polisnämnden;  
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»Tränsumt af protokollet, hållet vid sammanträde 
med den af Stadsfullmäktige i Lysekil utsedda 
polisnämnden å rådhuset den 20 juni 1917. 

Närvarande: Herrar Sundberg, Berger, Löfberg och Ljungberg. 
§ 5 Återupptogs det under §§ 3 och 4 i protokollet för den 9 sistlidne januari 

antecknade ärendet angående polisväsendets omorganisation. 
Härvid antecknades att från stadsfiskalen inkommit en utredning rörande vid 

sista sammanträdet anmärkta förhållanden, hvilken utredning lydde sålunda: 

Nämnden fann efter granskning af utredningen 
att en utökning af bevakningsdistrikten på natten från tre till fyra skulle komma 

att medföra stora kostnader; 
att nattbevakningens effektivitet emellertid skulle kunna skärpas genom 

införande af s. k. stationära kontrollur; 
samt att, hvad anginge dagbevakningen, genom vissa jämkningar och 

inskränkningar skulle kunna indragas åtminstone en polis- konstapelstjänst. 
I öfverensstämmelse med dessa grundsatser skulle till nästa sammanträde 

uppgöras ett schema öfver tjänstgöringen, hvarefter frågan skulle företagas till slutlig 
pröfning i sådan tid att förslag kunde föreligga innan uppgörande af nästa års budget. 

§ 6 Ordföranden meddelade att sedan Poliskonstapeln Carl Högberg blifvit 
antagen till kyrko- och skolv aktmästare en ordinarie poliskonstapelsbefattning blifvit 
ledig. 

Vakanta befattningar vid poliskåren vore alltså nu: en ordinarie 
poliskonstapelstjänst och en extra poliskonstapelstjänst. 

I enlighet med 1 § i reglementet tog Polisnämnden i öfvervägande, huruvida 
dessa befattningar borde bibehållas eller indragas, i syfte att till Stadsfullmäktige 
afgifva förslag i ärendet. 

Härvid antecknades först att Nämnden hade under behandling frågan om en 
omorganisation af stadens polisväsende samt att denna behandling icke ännu blifvit 
slutförd. 

Vidare erinrades om att den rådande kristiden från och med i år gjorde behofvet 
af polisbevakning mera kännbart än under nor
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mala förhållanden. Polisen behöfde numera tagas i anspråk icke blott för 
bevakningstjänst, utan äfven och detta i mycket stor utsträckning för biträde vid 
utförande af de många bestyr, som pålagts de administrativa och kommunala 
myndigheterna under innevarande år och som uppenbarligen komma att under den 
närmaste framtiden ökas i omfång, hvartill komme de ökade göromålen under 
instundande badsäsong och det biträde, som erfordrades från polisens sida för 
ordnandet af lifsmedelsafsättningen å stadens torg under sommarmånaderna. 

Med anledning haraf beslöt Nämnden hos Stadsfullmäktige hemställa 
dels — med anledning af den pågående utredningen rörande polisväsendets 

omorganisation — att de vakanta polistjänsterna icke måtte för närvarande besättas 
med ordinarie innehafvare; 

dels ock — med anledning af behofvet af en tillräcklig pohskår under nu 
rådande kristid — att hela anslaget till polisverket, kr. 16,645, måtte oafkortadt 
kvarstå i staten för innevarande år på det att Magistraten må kunna genom 
tjänsternas tillfälliga uppehållande äga medel för upprätthållande af den ordning och 
utförande af de administrativa bestyr, som af förhållandena påkallas under inne-
varande år. 

Som ofvan 
AXEL SUNDBERG. 

Justeras: 
RAGNAR BERGER. 

EMIL LÖFBERG. 
AXEL LJUNGBERG. 
I transumerade delar rätt afskrifvet; betygar 

AXEL SUNDBERG. 

Sedan denna skrifvelse lästs, yttrade Herr Berger, att detta är en ganska kinkig 
fråga och att polisnämnden för närvarande ej vågat föreslå några indragningar, men 
ansett att de båda polistjänsterna, som nu äro vakanta ej böra tillsättas utan uppehållas 
genom vikariat. 

Talaren nämnde, att en stor del af kostnaderna för polisväsendet belöper sig på 
vakttjänstgöringen å poliskontoret, hvilken tjänstgöring ej kan minskas, samt framhöll 
de skäl polisnämnden påpekat
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mot att nu minska poliskåren och tillstyrkte därför att under kommande 2:dra halfåret 
bibehålla polisens aflöningsstat med 6,750 kronor. 

Herr Ljungberg yttrade, att anledningen hvarför man nu ej bör yrka på en 
omedelbar indragning af de vakanta polistjänsterna är det myckna arbete som 
åligger polismännen med inhämtandet af uppgifter för lifsmedelsregleringen, 
ordnandet af lifsmedelsafsättningen m. fl. uppdrag på grund af kristiden, och gällde 
polisnämndens förslag ju endast att uppehålla de båda vakanta polistjänsterna med 
vikariat, så länge det kan anses nödigt, och skall ju polisnämnden enligt förenämnda 
skrifvelse senare inkomma med förslag till nytt tjänstgöringsschema för polisen. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att i årets utgifts- och 
inkomststat upptagna kronor 6,650 för poliskårens af- löning få användas för 
kommande 2:dra hälften af detta år. 

§ 98  
Arbetaren Aug. Hansson, Landsvägsgatan 6, hade hos Drätselkammaren 

ansökt om nedsättning af tomtarrende på grund af ålder och sin hustrus sjuklighet. 
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 

där tillstyrka, att sagda arrende för innevarande år nedsättes från kronor 61:55 till 
kronor 31:55. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens framställning i 
ärendet. 

§ 99  
Brandkommittén hade inkommit med nedanstående skrifvelse: 

Utdrag ur protokoll, hållet med brandkommittén i 
Lysekil den 14- Juni 1917. 

Närvarande: Herrar Beronius, Lidell, Lindbom, Lundbom, Wallén och 
undertecknad, ordförande. 

§ 1. Sedan brandchefen på anmodan af kommittérade ingått till stadens 
kyrkoråd med anhållan om kyrkorådets medgifvande att
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under vissa villkor få använda kyrkoklockorna till klämtning för alarmering af den 
värnpliktiga brandkåren vid eldsvådefall, och kyrkorådets medgifvande härtill nu 
Jämnats i vidfogade protokolls- utdrag, beslöto kommittérade att föröda att herrar 
Stadsfullmäktige må besluta, att sådan alarmering hädanefter må verkställas i utbyte 
mot den hittills använda medelst lurar, samt att Stadsfullmäktige må uppdraga dels 
åt brandchefen att för frågans realisering vidtaga nödiga åtgärder af brandväsendet 
tillgängliga medel samt dels låta hos Landshöfdingeämbetet anhålla om ändring 
härutinnan af brandordningen för Lysekils stad. 

Som ofvan 
EMIL LÖFBERG. 

Justeras: 
PONTUS LUNDBOM. 

C. F. LIDELL. 
                           J. E. LINDBOM. 

Rätt utdraget; betygas 
EMIL LÖFBERG. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla ifrågavarande framställning och att genom 
Magistraten ingå till Konungens Befallningshafvande i länet med anhållan om sådan 
ändring af stadens brandordning, som enligt förenämnda skrifvelse omförmäles. 

§ 100-. 
Med anledning af Brandchefens skrifvelse till Drätselkammaren med begäran 

om årligt beklädnadsbidrag till Brandchefen och vice Brandchefen hade 
Drätselkammaren till Stadsfullmäktige inkommit med följande skrifvelse: 

AXEL BERONIUS. 
OSCAR WALLÉN. 
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Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i 
Lysekil sammanträde den 18 Juni 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik och Ljungberg samt 
Sadsingeniörcn Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 98. I sammanhang med yttrandet öfver revisorernas anmärkning mot vissa 
utgifter för Brandväsendet under år 1916 hade Brandchefen med instämmande af vice 
Brandchefen framställt att Drätselkammaren måtte hos Stadsfullmäktige förorda ett 
årligt be- klädnadsbidrag af kronor 100 till hvar af Brandchefen och vice Brandchefen, 
att utgå från den 1 januari 1918, eller att Drätselkammaren ville öfverlämna frågan för 
Stadsfullmäktiges pröfning. 

Brandkommittén, till hvilken Brandchefen remitterat denna fråga hade vid sitt 
sammanträde den 14 dennes beslutat att tillstyrka dylik beklädnadsersättning. 

Drätselkammaren beslöt efter slutad öfverläggning att med ärendet ingå till 
Stadsfullmäktige och där tillstyrka ifrågavarande framställning, men att galoner och 
alla andra uniformstilibehör skola ingå i dessa beklädnadsbidrag samt att medel för 
ändamålet upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Då det kommit till Drätselkammarens kännedom att brandsoldaterna delvis 
erhålla fria kläder och skodon (brandstöflar) utan att medel för dylika utgifter finnas 
upptagna i Brandväsendets stat, hvilket missförhållande för framtiden bör rättas, så att 
det tydligt må framgå h vartill för Brandväsendet anslagna medel äro afsedda, beslöt 
Drätselkammaren att för Stadsful mäktige omnämna detta förhållande. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST.  
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Sedan denna skrifvelse lästs, beslöto Stadsfullmäktige utan votering att 
bifalla beviljandet af dessa beklädnadsbidrag i enlighet med Drätselkammarens 
utlåtande. 

§ 101  
Från Styrelsen för Lysekils Stads Elektricitetsverk förelåg förslag till taxor 

för elektrisk energi till lyse och kraft jämte tvänne protokollsutdrag från 
sammanträden med Elektricitetsverkets styrelse. 

Taxeförslagen tillika med sistnämnda båda protokollsutdrag innefattas i
 .................................................................................. Bil. N:o 9, 1917. 

Tillika förelåg yttrande i ärendet och taxeförslag från Ingeniör Karl G. 
Eliasson. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, vidtog diskussionen, hvarunder följande 
talare yttrade sig: 

Herr Laurin: Styrelsen hade ej velat sätta ström prisen så lågt som en del 
andra verk gjort, då man ej ville riskera vinstens å verket sänkning, men enligt 
föreliggande taxeförslag skulle det dock blifva en ganska väsentlig nedsättning i 
afgifter. 

Växelström hade man ej kunnat reflektera på med det här jämförelsevis ringa 
antalet abonnenter. Ansåg att Stadsfullmäktige redan i dag borde kunna fatta 
beslut i frågan. 

Herr vice Ordföranden yrkade ärendets bordläggning och att taxeförslagen 
tryckas och utdelas till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige samt ansåg önskvärdt 
om äfven utredning om leverans af elektrisk ström för värmeleverans förelegat. 

Herr Granberg: Man må vara Elektricitetsverkets styrelse tacksam för de 
föreliggande förslagen, men borde följande bestämmelse i förslagen modifieras: 
»Vid motoranläggningar med öfver 1 hkrs motor garanterar abonnenten en 
minimumförbrukning af 25 kronor pr hkr och år». 

Yrkade att Stadsfullmäktige måtte besluta den ändring att en minimiafgift af 
25 kronor pr motor, oafsett motorns storlek, årligen utginge. 

Herr Laurin: Beträffande ström för värme så ämnar Styrelsen att senare taga 
denna sak under behandling för att till Stadsfullmäktige inkomma med förslag och 
angående afgift för motorer öfver  
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1 hkr. är det så, att verket har årliga utgifter för anknytning, hvarför styrelsen 
föreslagit en minimiafgift. 

Herr Ljungberg ansåg att man ej nu borde afgöra frågan, och om det blefve 
långt till ett kommande stadsfullmäktigesammanträde, vore det synnerligen 
önskvärdt att utredning för elektrisk värmeleverans då kunde föreligga hos 
Stadsfullmäktige. 

Anslöt sig till bordläggningsyrkandet. 
Herr Löfgren understödde äfven yrkandet om ärendets bordläggning. 
Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att låta i 

Stadsfullmäktiges protokoll trycka och till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige 
utdela bemälda taxeförslag. 

I enlighet med Stadsfullmäktiges arbetsordning bordlädes ärendet. 

§ 102  
Genom Magistraten hade från Konungens Befallningshafvande i länet 

meddelats Stadsfullmäktige att, om de så önskade, afgifva yttrande öfver »Förslag 
till lag angående kommunal taxering och skattskyldighet». 

Herr Lidell yrkade, att en kommitté för utarbetande af förslag till yttrande i 
ärendet skulle tillsättas och att denna kommitté skulle bestå af Herrar Ordföranden 
i Stadsfullmäktige, Berger och Stadsfullmäktiges sekreterare. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla detta yrkande. 

§ 103  
Från Statens Lifsmedelskommission meddelades genom föredragen 

skrifvelse att ett statsbidrag å kronor 6,000 beviljats staden för beredande af 
lindring i de mindre bemedlades inom samhället lefnads- villkor. 

Skrifvelsen lades till handlingarna. 

§ 104  
Magistraten hade till Stadsfullmäktige öfverlämnat Drätselkammarens 

redogörelse öfver stadens räkenskaper och förvaltning för år 1916 jämte 
revisionsberättelse öfver dessa räkenskaper för sagda tid Bil. N:o 5, 1917. 
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Såväl Drätselkammarens redogörelse som revisionsberättelsen hade före 
detta sammanträde i tryck utdelats till Herrar Stadsfullmäktigeledamöter. 

På grund af de anmärkningar, som revisorerna framställt, dels mot 
Hälsovårdsnämnden för att densamma väsentligt öfverskridit anslaget i 1916 års 
stat, dels mot Brandväsendet för att till detsamma inköpts diverse guldgaloner och 
öfriga uniformstillbehör för en summa af kr. 242: 54 för hvilken utbetalning 
revisorerna ej kunnat finna något stadsfulhnäktigebeslut som ligger till grund 
därför, hade Magistraten infordrat Drätselkammarens förklaring, och hade 
Drätselkammaren i sin ordning begärt Hälsovårdsnämndens och Brandchefens 
yttranden öfver anmärkningarna. 

Drätselkammarens förklaringar jämte sagda yttranden förelågo nu och 
innehöllo i hufvudsak följande: 

Hälsovårdsnämnden påpekade det stora antalet patienter å epidemisjukhuset 
under år 1916 samt de alltmera stegrade prisen å lifsmedel, bränsle m. m. och hade 
dessa orsaker gjort att anslaget så betydligt öfverskridits. 

Brandchefen anförde, att det ej kunde anses obilligt, att staden äfven nu 
bestredc kostnaderna för mössor, hjälmar, galoner m. fl. uniformstillbehör för 
brandchefen och vice brandchefen, då så varit förhållandet sedan långliga tider 
tillbaka. 

Drätselkammaren hade beslutat att till Magistraten såsom sin förklaring i 
ärendet öfverlämna Hälsovårdsnämndens yttrande. 

Beträffande anmärkningarna mot vissa utgifter för Brandväsendet hade 
Drätselkammaren yttrat följande: »Drätselkammaren fann visserligen att skäl för 
den af revisorerna framställda anmärkningen förelegat, då staten för Brandväsendet 
ej upptager sådana utgifter, som här afses, men ansåg dock, att Drätselkammaren ej 
kunnat vägra betala ifrågavarande räkningar, då de varit försedda med 
Brandchefens attest, och anslaget för Brandväsendet ej öfverskridits.» 

Sedan dessa förklaringar och yttranden lästs, yrkade Herr Laurin beviljandet 
af ansvarsfrihet i enlighet med revisorernas tillstyrkan, och beslöto 
Stadsfullmäktige i enlighet med detta yrkande.
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§ 105  
Genom Magistraten inkommen revisionsberättelse öfver Fattig- 

vårdsstyrelsens räkenskaper och förvaltning för år 1616 förelåg enligt
 ........................................................................................ Bil. N:o 4, 1917. 

Revisionsberättelsen förelåg i tryck och hade före detta sammanträde utdelats 
till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige. 

På grund af att revisorerna anmärkt mot utbetalning af begraf- ningskostnader 
för ett ilandflutet lik samt att vissa inkomst- och utgiftsposter i kassaboken ej åsatts 
dato hade Magistraten infordrat Fattigvårdsstyrelsens förklaring, som jämväl nu 
förelåg enligt nedanstående skrifvelse: 

Utdrag ur protokoll, hållet med Fattig- vårdsstyrelsen 
i Lysekil den 30 Maj 1917. 

Närvarande: Herrar Beronius, Ehnberg, Olsson, Blume, Thorsson och 
undertecknad, Ordförande. 

§ 884. Efter föredragning af revisionsberättelsen öfver Fattigvårdens 
räkenskaper för år 1916 beslöts afgifva följande förklaring: 

1) Den af revisorerna gjorda anmärkningen öfver utbetalning af 
begrafningskostnaderna för ett ilandflutet lik har framkommit pä 
Fattigvårdsstyrelsens egen begäran för att framtvinga prejudikat angående hvems 
skyldighet — polisens eller fattigvårdens — det kan vara att omhändertaga sålunda 
anträffade lik. Det gäller en principfråga — stadskassan torde i hvarje fall få 
vidkännas kostnaderna. 

2) Att datum i kassaboken å vissa utgiftsposter icke införts beror på att 
exempelvis begrafningskostnader (6 poster) oftast likvideras å olika dagar men 
införas i en följd. Likadant är förhållandet med många räkningar, hvilka, ehuru 
likviderade under loppet af hela månaden, föredragas å sammanträde, som äger rum 
sist i månaden, för styrelsens godkännande. 

Dessa poster införas därefter i kassaboken i samma ordningsföljd som i 
protokollsboken, oafsett mellankommande kassaposter, öfver hvilka styrelsen 
redan beslutat. I hvarje fall sker sålunda inför-
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ningen för att revisorerna och styrelsen må lättare kunna få en öfverblick öfver 
fattigvårdens räkenskaper. 

Som ofvan 
EMIL LÖFBERG. 

Justeras: 
AXEL BERONIUS. E. W. OLSSON. 
AUG. EHNBERG. AUG. THORSSON. 

RIBER BLUME. 
Rätt afskrifvet; betyga EBBA CARLSSON. A. J. NORDMARK. 

Sedan denna skrifvelse lästs, vidtog diskussionen, hvarunder följande talare 
yttrade sig: 

Herr Löfgren ansåg att kassaposterna hädanefter böra förses med data, då det 
eljest ej är möjligt för revisorerna att se, när medel från stadskassan behöfvas för 
utgifter. 

Herr Berger var af den åsikt att man mycket väl kunde sammanföra poster i 
kassan tillhörande samma rubrik och ändå utsätta data, oafsett att dessa då ej 
komma i kronologisk ordning. 

Herr Borgmästaren Sundberg uttalade beträffande anmäkningen mot 
utgifterna för begrafning af ett ilandflutet lik, att det blir enahanda sak, om 
fattigvården eller polisen betalar dylika kostnader, då det ändå till sist i båda fallen 
blir staden som drabbas af utgiften, men att ärendet nu genom besvär underställts 
Kon. Befhde pröfning. 

Herr Thorsson ansåg, att det varit enklare att sammanföra kassaposterna 
såsom det gjorts i ifrågavarande fall, men att Ordföranden i Fattigvård sstyrelsen 
sagt, att han gärna förde kassan efter de direktioner, som eventuellt kunde 
framställas från Stadfullmäktige. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att i enlighet med 
revisorernas tillstyrkan bevilja vederbörande ansvarsfrihet för den tid revisionen 
omfattade. 

Dessutom beslöto Stadsfullmäktige uttala sig för att data för samtliga 
kassaposter i fattigvårdens räkenskaper hädanefter utsättas. 



1917 den 21 Juni.

§ 106  
Från Hamnstyrelsen förelåg genom Magistraten öfverlämnad berättelse öfver 

dess räkenskaper och förvaltning för år 1916 jämte revisorernas berättelse för denna 
tid ............................................................................... Bil. N:o 7, 1917. 

Dessa handlingar förelågo i tryck och hade utdelats till Herrar ledamöter i 
Stadsfullmäktige. 

Stadsfullmäktige beslöto att i enlighet med revisorernas tillstyrkan bevilja 
vederbörande ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade och att till 
Drätselkammaren remittera den i förvaltningsberättelsen nämnda kvittningsfrågan. 

§ 107  
Revisionsberättelse öfver Parkstyrelsens räkenskaper och förvaltning för år 

1916 föredrogs och förelåg i tryck samt hade till Herrar Stadsfullmäktigeledamöter 
utdelats . . . Bil. N:o 6, 1617. 

Stadsfullmäktige beslöto att bevilja ansvarsfrihet för den tid revisionen 
omfattade. 

§ 108  
Från Dyrtidsrådet förelåg genom protokollsutdrag meddelande att rådet hos 

härvarande järnvägsstyrelse gjort framställning om insättandet af morgontåg till 
Lysekil eller, om detta icke vore möjligt, att en kylvagn anskaffades samt att, för 
ökandet af tillförseln af landtmannaprodukter, biljettpriserna för tredje klass på 
lördagarna måtte nedsättas sålunda att tur- och returbiljetter såldes till samma pris som 
enkla och att biljettpriset från stationerna Munkedal—Hallinden dessa dagar 
bestämdes till detsamma som gäller från Brodalen. 

Herr Borgmästaren Sundberg meddelade i egenskap af Ordförande i Styrelsen 
för Lysekils Järnvägs Aktiebolag att styrelsen skulle taga bemälda framställning under 
öfvervägande. 

Med instämmande i berörda syftemål beslöto Stadsfullmäktige att lägga 
skrifvelsen till handlingarna. 

§ 109  
Genom protokollsutdrag meddelades att Dyrtidsrådet beträffande frågan om 

inrättandet af ett centralkök här i staden ansett dylikt
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vara en för denna stad allt för stor apparat, och att publik för sådant kök för närvarande 
saknas. 

Meddelandet lades till handlingarna. 
.§ 110. 

Herr Laurin relaterade en del omständigheter hvarigenom Kungl. Trollhätte 
Kraftverk ville fördröja den elektriska kraftledningens anläggning, så att den ej enligt 
kontraktet skulle blifva färdig till den 1 instundande oktober. 

Under påpekande af de stora vådorna af ett sådant dröjsmål för stadens industri, 
synnerligen ansjovisfabrikernas verksamhet, föreslog Herr Laurin att 
Stadsfullmäktige måtte tillsätta en kommitté bestående af två personer och 
befullmäktiga densamma att på stadens bekostnad uppvakta Öfveringeniören vid 
Kungl. Trollhätte Kraftverk, Generaldirektören i Kungl. Vattenfallstyrelsen och 
Civilministern för att underhandla om att ifrågavarande kraftöfverföring blir inom 
kontrakterad tid fullbordad. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta förslag och utsågos på Herr Ordförandens 
förslag Herrar Borgmästaren Axel Sundberg och Konsuln L. Laurin till medlemmar i 
denna kommitté. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 111. 

På förslag af Herr Berger uppdrogs åt Drätselkammaren att låta afsöndra och 
lagfara de för Landsvägsgatans utvidgning förvärfvade områdena å Slätten. 

Som ofvan 
Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
OSCAR WALLÉN. 

AXEL LJUNGBERG. 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 

offentligen uppläst å Rådhuset måndagen den 2 juli 1917 kl. 2,30 e. m.; betygas 
FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 
Lysekilspoatens Tryckeri 1917.
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Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 31 Juli 1917. 

§ 112. 
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Gunnerson, Bovik och Tinggren voro 

frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 113. 
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 114. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Lidell och 

Löfgren. 
§ 115  

Bordlagda ärendet angående Herr Sterners utevaro från sammanträdet den 21 
sistlidne juni återupptogs till behandling, och beslöto Stadsfullmäktige att härvidlag 
förfara enligt kommunalförordningen. 

§ 116  
Till förnyad behandling upptogs det under § 101 den 21 sistlidne juni bordlagda 

ärendet, Styrelsens för Elektricitetsverket förslag till taxor för elektrisk energi till lyse 
och kraft. 

Taxeförslagen förelågo i tryck och hade före detta sammanträde utdelats till 
Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare. 
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Herr Laurin: Att det i Stadsfullmäktige vid föregående tillfälle då ärendet 
behandlades gjorts uttalande mot att bestämma en mini- afgift af 25 kr. pr hkr. 
Yrkade bibehållandet af en minimiafgift å 25 kr. pr hkr. 

Herr Mattsson ansåg 25 kr. för högt tilltaget, ty om man exempelvis hade en 2 
å 5 hkrs motor och under något år ej använde sig af elektrisk ström, blefve det en 
dyrbar afgift. 

Föreslog en årlig minimiafgift af 10 kr. pr hkr. 
Herr Granberg vidhöll sin vid föregående sammanträde intagna ståndpunkt till 

frågan och anslöt sig till Herr Mattssons förslag. 
Herr Berger understödde äfven Herr Mattssons förslag, men yrkade det tillägg 

att en totalminimiafgift af 25 kr. årligen pr motor fixerades. 
I Herr Mattssons förslag med det af Herr Berger yrkade till- lägget instämde 

Herr Wallén. 
Herr Lindbom yrkade taxeförslagens antagande oförändrade. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att 

godkänna de föreliggande taxeförslagen med iakttagande af den ändring, som 
föreslagits af Herrar Mattsson och Berger. 

§ 117. 
Lifsmedelsnämnden begärde genom föredragen skrifvelse ett anslag å kronor 

femtusen (5000) för senare hälften af detta år till lindring af de mindre bemedlades 
inom samhället lefnadskostnader, under vilkor, att minst lika stort belopp erhålles af 
statsmedel. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren för dess yttrande, som nu förelåg, och hvarigenom tillstyrktes 
beviljandet af detta anslag, under förutsättning, att af statsmedel beviljas minst dubbelt 
så stort belopp eller 10,000 kronor, och motiverade Drätselkammaren detta villkor 
med de synnerligen svåra ekonomiska förhållanden, hvaraf Lysekil under kristiden 
lider på grund af stagnationen inom stenindustrien. 

Drätselkammaren hade tillika beslutat föreslå Stadsfullmäktige, att 
ifrågavarande anslag upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat, och att beloppet 
anskaffas genom upplåning för återbetalning inom kortare tid än 2 år. 
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Stadsfullmäktige beslöto enhälligt, på yrkande af Herr Radhe, att bevilja 
ifrågavarande anslag i enlighet med Drätsekammarens yttrande, och att beloppet 
anskaffas såsom Drätselkammaren föreslagit. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 118. 

Från Drätselkammaren förelåg med anledning af Lysekils Mek. Verkstads 
Aktiebolags förfrågan om arrende af område mellan staden och Fridhem nedanstående 
skrifvelser jämte Verkstadsbolagets skrifvelse och de af Drätselkammaren begärda 
yttrandena från Kyrkorådet och Hamstyrelsen. 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens 
i Lysekil sammanträde den 20 Juli 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
§ 124. Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags ansökan om att få för en tid af 10 år 

arrendera markområdet, som är beläget vid Fridhem mellan gamla begrafningsplatsen 
och sjön, hvilket ärende den 23 sistlidne maj remitterades till Kyrkorådet och 
Hamnstyrelsen, föredrogs ånyo jämte sistnämnda myndigheters inkomna yttranden. 

Kyrkorådet hade under vissa villkor tillstyrkt dylikt arrende, men Hamnstyrelsen 
däremot afstyrkt. 

Dock hade. Hamstyrelsen förklarat sig ej hafva något att erinra emot 
framdragandet af ett järnvägsspår till Fridhem, på sätt Verkstadsbolaget i sin 
skrifvelse till Drätselkammaren hemställt. 

Drätselkammaren beslöt, att dess ledamöter jämte Stadsingeniören skulle besöka 
ifrågavarande plats för att nogare kunna sätta sig in i frågan samt uppdrog åt 
Stadsingeniören att upprätta en skiss öfver bemälda område. I afvaktan på dessa 
åtgärder bordlädes ärendet. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygar 
AXEL HOLMQVIST. 
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Utdrag af protokollet, hållet vid DräB! 
selkammarens i Lysekil sammanträde den 27 Juli 
1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Ljungberg, Löfving, Christenson och 
Hörman samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 128. Till förnyad behandling upptogs det under § 124 den 20 innevarande juli 
bordlagda ärendet, Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags skrifvelse om att för en 
tid af 10 år få arrendera markområde, som är beläget vid Fridhem mellan gamla 
begrafningsplatsen och sjön. 

I denna skrifvelse anhölls äfven om tillstånd att få^framdraga järnvägsspår 
öfver ifrågavarande område till järnvägens rangerings- spår. 

Af Stadsingeniören Lundgren upprättad kartskiss och profil öfver bemälda 
område förelåg nu, och är här nedan enligt denna skiss det område, som 
Verkstadsbolaget skulle få arrendera, betecknat med A och det område, som skulle 
användas endast för spårets framdragande, betecknat med B. Figuren A innehåller 
cirka 5,000 kv.-m. 

Efter en stunds diskussion beslöt Drätselkammaren att ingå till 
Stadsfullmäktige med ärendet och i detsamma föreslå följande: 

1) Drätselkammaren tillstyrker utarrendering af området A mellan 
vägen och sjöstranden, hvilket område enligt nämnda skiss utgör cirka 5,000 kv.-m. 

Eventuella utfyllnader å eller invid detta område får Verkstadsbolaget endast 
göra i fullt samförstånd med Hamnstyrelsen. 

Det blifvande sågverket förlägges intill Fridhems gräns på ett område af högst 
50 meters längd, och är öfrig byggnadsverksamhet på platsen ej tillåten. 

2) Vidare tillåtes järnvägsspårets framdragande öfver området B, men 
lämnas i öfrigt inga andra medgifvanden till Verkstadsbolaget för detta område, och 
förbehåller sig staden rätt att eventuellt, om så skulle erfordras, själf företaga nödiga 
utfyllnader utanför området A, dock att sådana arbeten ej få hindra verksamheten på 
ifrågavarande plats.  
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3) Järnvägsspåret framdrages i plan och öfver området B i schakt, och 
släntorna besås med gräs. 

Tillika förbehåller sig staden att vid eventuellt behof afgiftsfritt få trafikera 
detta spår, likväl får sådan trafik ej hindra Verkstads- bolagets egna transporter. 

Under dessa villkor beräknas intet arrende för området B. 
4) Att enligt Kyrkorådets yttrande i ärendet följande iakttages: 
Att kyrkogården skyddas för arbetaretrafik till och från arbetsplatsen, att dess 

område och stängsel respekteras, att den på området befintliga brunnen ej afstänges 
för dem, som vårda sina grafvar och därför behöfva tillgång till densamma, att 
afskräde från kyrkogården må såsom hittills få stjälpas vid stranden och att slutligen 
bolaget främjar alla åtgärder för bevarande af kyrkogårdens helgd. 

5) Arrendetiden gäller för en tid af 10 år, och medgifves efter denna tids slut 
fortsatt arrende endast för ett år i sänder och med 6 månaders ömsesidig 
uppsägning. 

Har uppsägning från endera parten skett, åligger det arrendatorn att på egen 
bekostnad afrödja platsen ifråga och borttaga å densamma befintliga byggnader. 

6) Arrendebeloppet bestämmes till 400 kronor per år. 
7) Drätselkammaren anser nödvändigt att Stadsfullmäktige i sitt beslut noga 

framhålla det utarrenderade områdets vikt för eventuella hamnanläggningar, att 
staden räknar med sagda områdes användning till allmänt bruk för framtiden och att 
någon försäljning således icke någonsin bör sättas ifråga. 

Mot beslutet under punkt 1 i denna paragraf anmälde Herr Hörman sin 
reservation. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Herr Laurin var ej närvarande, då detta ärende behandlades. 
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Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig: 

Herr Lindbom, som yrkade bifall i enlighet med Drätselkammarens förslag. 
Herr Radhe: Genom en dylik utarrendering skulle staden för lång tid framåt 

afhända sig möjligheten att, om så skulle behöfvas, utnyttja ifrågavarande område t. 
ox. genom spårförbindelse med Grötö och därmed följande kajanläggning. En 
såganläggning på platsen skulle verka störande för kyrkogårdsfriden och skulle 
äfven timmerupplagen vanpryda området. Yrkade afslag på framställningen utom 
beträffande järnvägsspårets framdragande. 

Herr Wallén: Störande grannskap för kyrkogården finnes redan genom det å 
Fridhem belägna varvet. En elektrisk såg skulle nog ej väsentligt bidraga till bullrets 
ökande och man behöfde ej frukta att timmerupplagen omkring sågen blifva så stora, 
att de verka missprydande. 

Anslöt sig till yrkandet om bifall till Drätselkammarens förslag. 
Herr Ljungberg: Att han med en viss tvekan i Drätselkammaren varit med om 

att tillstyrka bifall till denna utarrendering, men att han likväl gjort det på den grund 
att Verkstadsbolaget behöfde området för utvidgning af sin drift. Det hade därför 
gällt att betona områdets vikt för staden, hvilket äfven i föreliggande skrifvelse från 
Drätselkammaren gjorts, så att det å ömse sidor bör blifva en lojal uppgörelse. 

Herr Sterner kunde väl förstå de farhågor, Herr Radhe hyste i detta fall, men då 
Drätselkammaren ansett, att staden ej under de närmaste 10 åren hade någon särskild 
användning för området, hade den ej velat hindra Verkstadsbolaget för sin utvidgning 
af rörelsen att arrendera detsamma. 

Yrkade följande tillägg till arrendevillkoren: 
»Att någon ersättning för under arrendetiden möjligen gjorda förbättringar af 

marken icke skall till arrendatorn utgå». 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att bifalla 

Drätselkammarens framställning i ärendet med det af Herr Sterner yrkade tillägget. 



1917 den 31 Juli.

§ 119. 
Drätselkammaren anhöll genom nedanstående protokollsutdrag om 

bemyndigande att till Herr Konsul L. Laurin få försälja ett tomtområde vid 
Rosvikstorg att tilläggas f. d. Strand bergska tomten. 

Härjämte förelågo de i Drätselkammarens skrifvelse nämnda 
Byggnadsnämndens och Hamnstyrelsens yttranden i ärendet. 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 27 juli 
1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Ljungberg, Löfving, Christen- son och 
Hörman samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 129. Herr Konsul L. Laurin anhöll genom föredragen skrifvelse att få köpa 
det område, som enligt Byggnadsnämndens beslut den 10 innevarande juli bör 
ytterligare tilläggas tomten n:o 44 vid Rosviksgatan, för att möjliggöra tomtens 
bebyggande enligt sökandens till Nämnden inlämnade ritning. 

Detta Byggnadsnämndens beslut hade Drätselkammaren den 20 innevarande 
juli beslutat remittera till Hamnstyrelsen för dess yttrande, då ifrågavarande område, 
som skulle tilläggas berörda tomt, nu användes af hamnen. 

Hamnstyrelsen hade enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkt dylik 
försäljning, men anhöll att, till täckandet af sina utlagda kostnader för utökning af 
bemälda tomt, erhålla motsvarande delaktighet i den blifvande köpeskillingen. 

Enligt föreliggande, af Stadsingeniören Sven H. Lundgren upprättad kartskiss 
utgör det område, som således ytterligare skulle tilläggas sagda tomt, 217 kv.-m. 

Efter slutad öfverläggning beslöt Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige 
begära bemyndigande att till Herr Laurin få försälja ifrågavarande tomtområde för 
ett pris af femton (15) kronor pr kv.-m. och på villkor, som Byggnadsnämnden i sitt 
protokoll af den 10 juli detta år bestämmer beträffande Konungens 
Befallningsbafvandes godkännande af jämkning i kvarterets gränser. 
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Tillika ansåg Drätselkammaren, att de genom denna eventuella försäljning 
inkommande medlen odelade må tillfalla stadskassan. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Då detta ärende behandlades, var Herr Laurin ej närvarande. 
Sedan handlingarna i ärendet lästs, yttrade sig följande talare: 
Herr Radhe: Att det vore tråkigt att sedan hamnen gjort förbättringar på 

området, staden säljer detsamma, helst som hamnen har så ringa mark att undvara. 
Fann det egendomligt att tomten, som var stor nog i November 1916 nu redan 

är för liten att bebygga. 
Ansåg att Byggnadsnämnden kunde hafva ingått med begäran om tillstånd att 

få bebygga halfva området af tomten. 
Yrkade återremiss till Byggnadsnämnden för vidtagandet af nämnda åtgärd. 
Herr Berger hyste betänkligheter mot att afhända sig ytterligare område nere 

vid hamnen och trodde möjligheter förefinnas för dispens från 
byggnadsbestämmelserna i nämnda kvarter samt anslöt sig därför till Herr Radhes 
yrkande om återremiss till Byggnadsnämnden. 

Herr Wallén: Då Byggnadsnämnden första gången behandlade ärendet, så 
hade det varit tanke på att söka ändring af stadsplanen, men då detta skulle dragit en 
afsevärdt lång tid, vore det bäst att söka jämkning hos Konungens 
Befallningshafvande. 

Yrkade bifall till Drätselkammarens framställning. 
Herr Borgmästaren Sundberg: Byggnadsnämnden kunde ej se något hinder 

från stadsplanesynpunkt att utvidga tomten. 
Man hade nog sökt att få så lindriga byggnadsbestämmelser som möjligt, men 

att vederbörande ej tagit i beräkning Lysekils svåra terrängförhållanden. 
Hos Kungl. Öfverintendentsämbetet hade vid samtal lofvats att hitsända ett 

ombud för att taga reda på de härvarande säregna tomtförhållandena. 
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Herr Ljungberg: Att han ej varit hågad för denna försäljning, men låtit 
öfvertyga sig genom stadsingeniörens utredning, hvaraf framginge att tomten 
skulle blifva trefligare. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden först 
framställt proposition på bifall till å ena sidan ärendets af- görande i dag och å 
andra dess återremiss till Byggnadsnämnden samt därvid förklarat den 
förstnämnda frågan vara med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller ärendets afgörande i dag, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit att återremittera ärendet till 

Byggnadsnämnden». 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar Lindbom, Luckey, Mattsson, Löfving, Lidell, Wallén, Ljungberg, 

Granberg, Karlson, Brännberg och Ordföranden: ja; 
men Herrar vice Ordföranden, Radhe, Sterner, Hörman, Gunnars- son, 

Thorsson, Löfgren, Berger och Jakobsson: nej. 
Med 11 ja- mot 9 nej-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat att 

afgöra ärendet i dag. 
Herr Radhe yrkade nu, om försäljning beslutas, och köp sedermera kommer 

till stånd, att hamnen då erhåller en så stor del af köpeskillingen, som 
Drätselkammaren kan finna billigt som ersättning för hamnens kostnader för 
området ifråga. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige utan votering att bifalla ifrågavarande 
försäljning i enlighet med Drätselkammarens framställning och under viLkor att 
jämkning i stadsplanen beträffande berörda område kommer att af Konungens 
Befallningshafvande fastställas. 

Tillika beslöto Stadsfullmäktige likaledes utan votering att bifalla det af 
Herr Radhe gjorda tilläggsyrkande! beträffande köpeskillingens fördelning. 

§ 120. 
Från Drätselkammaren förelåg följande framställning på grund af Lysekils 

Mek. Verkstads Aktiebolags skrifvelse om ägobyte i Hagarna: 
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Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 20 juli 

1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 123. Till förnyad behandling upptogs det under § 80 den 4 sistlidne maj till 
Byggnadsnämnden remitterade ärendet, Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags 
skrifvelse om ägobyte i Hagarna, och förelåg nu Byggnadsnämndens utlåtande i 
ärendet jämte af Stadsingeniören Sven H. Lundgren upprättad kartskiss med 
förslag till dylikt ägobyte. 

Byggnadsnämnden hade beslutat tillstyrka att staden sålunda bortbyter 
områden af lotten n:o XXXVII, å kartskissen betecknade med A och B, 
innehållande respektive 549 och 567 kv.-m. samt en ägofigur, å samma skiss 
betecknad med g, innehållande 118 kv.-m., dessa trenne områden tillsammans 
utgörande 1,234 kv.-m., mot att staden erhåller följande: 

Lotten XXXVI, å kartskissen utmärkt med c, innehållande 899,6 kv.-m. och 
delar af lotterna XXXVIII—XLII, å kartskissen utmärkta med a och e, 
innehållande respektive 250 och 243 kv.-m., och utgöra dessa trenne områden 
tillhopa 1,392,6 kv.-m. 

Staden skulle således vid detta byte erhålla 158,6 kv.-m. större areal än den 
själf lämnar. 

Drätselkammaren beslöt att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och där 
tillstyrka ifrågavarande ägobyte, men att detsamma sker jämt utan mellangift från 
stadens sida, samt att Stadsfullmäktige måtte besluta söka sådan ändring i 
stadsplanen, som af nämnda kartskiss framgår. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygar 
AXEL HOLMQVIST. 
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Härjämte förelågo de i Drätselkammarens skrifvelse nämnda handlingarna. 
Sedan handlingarna i ärendet lästs, yrkade Herr Sterner bifall till 

framställningen under påpekande af, att hvad staden i område erhåller mera än 
den lämnar, kommer att återgå i utbyte mot gatumark. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering att ingå på dylikt ägobyte enligt de 
villkor och förutsättningar, som af Drätselkammarens förestående skrifvelse 
framgå samt att söka den för sådant byte erforderliga ändringen i stadsplanen. 

§ 121. 
Drätselkammaren hade till Stadsfullmäktige inkommit med nedanstående 

skrifvelse innehållande begäran om beviljandet af ett anslag å 2,650 kronor för 
ordnandet af vatten- och kloakledningar i Stora Kyrkogatan samt därmed 
sammanhängande plan för vatten- och kloakledningar i kvarteren Heimdal och 
Brage. 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 27 juli 
1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Ljungberg, Löfving, Christen- son och 
Hörman samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 130. Drätselkammaren beslöt den 4 sistlidne maj att till Vattenstyrelsen 
remittera Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags skrifvelse om ägobyte i Hagarna 
för att utröna kostnaderna af vatten- och kloakledningars ordnande med 
anledning af dylikt ägobyte. 

Vid dagens sammanträde förelåg från Vattenstyrelsen följande skrifvelse i 
ärendet: 

Utdrag af protokollet, hållet vid sammanträde 
med Styrelsen för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar den 6 juni 1917. 

§ 33. Drätselkammaren hade till Vattenstyrelsen remitterat framställning 
från Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag om ägobyte i 
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Hagarna i anseende till kostnader för vatten- och kloakledningar, hvilket ärende af 
Vattenstyrelsen bordlagts under § 30 den 14 sistlidne maj för Stadsingeniörens 
utredning. 

Detta ärende återupptogs nu till behandling, och förelåg nu nämnda utredning 
jämte kartor öfver ifrågavarande område. 

Det af Stadsingeniören upprättade förslaget omfattade kvarteren Heimdal och 
Brage och var uppdelat i o’ika afdelningar för att arbetena skulle kunna successivt 
utföras. 

Vattenstyrelsen beslöt, efter tagen del af bemälda förslag med tillhörande 
kartor, att hos Drätselkammaren begära, att Kammaren ingår till Stadsfullmäktige 
med ärendet och där tillstyrker, att ett anslag å 2,650 kronor under detta år beviljas 
för ordnandet af vatten- och kloakledningar i Stora Kyrkogatan enligt förslaget 
bilagd karta utmärkt med linien A-B-C, så att arbetet kan utföras i höst. 

Styrelsen beslöt dessutom att godkänna den uppgjorda planen för ordnandet 
af vatten- och kloakledningar inom bemälda kvarter. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST.» 

Drätselkammaren beslöt att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och där 
tillstyrka beviljandet af ett anslag å 2,650 kronor för ändamålet och att detta belopp 
nu upplånas. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Härjämte förelåg af Stadsingeniören Sven H. Lundgren upprättat 
kostnadsförslag för vatten- och kloakledningar i nämnda kvarter Bil. N:o 10, 
1917. 

Herr Laurin yttrade att det gäller hufvudafloppsröret i Stora Kyrkogatan, 
hvilket är ytterst dåligt. Yrkade bifall till framställningen. 
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Herr Sterner nämnde, att Hälsovårdsnämnden påpekat bristfälligheterna i 
nämnda afloppsledning samt yrkade å Drätselkammarens vägnar bifall till 
anslagets beviljande. 

Herr Radhe ansåg detta arbetes utförande nödvändigt och understödde 
bifallsyrkandet. 

Herr Lindbom understödde likaledes bifallsyrkandet, men påpekade att det 
nuvarande 2" vattenledningsröret i nämnda gata borde utbytas mot 3" rör. 

Herr Sterner ansåg att man kunde dröja med dylikt utbyte, då det låter sig 
göra att hopkoppla 3"-ledningen, som går öfver Kyrk- viksbergsgatan med Stora 
Kyrkogatans ledning. 

Herr Laurin meddelade att Vattenstyrelsen haft sin uppmärksamhet riktad 
på ett utbyte af den smala ledningen, men saken finge tillsvidare bero på grund af 
de nuvarande abnormt höga rörprisen. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
Drätselkammarens förestående framställning och att medel för ändamålet 
upplånas. 

§ 122  
Från de arbetare, som närvarit vid utdelningen af påbrödskort, hade till 

Magistraten framställts om att ersättning för sådant arbete måtte utgå med 40 
kronor pr månad. 

Magistraten, som behandlat ärendet, hade beslutit att öfverlämna detsamma 
till Stadsfullmäktige med tillstyrkan om att dylik ersättning beviljas, och att den 
fixeras till 6 kronor pr tjänstgöringsdag för hvart och ett af ombuden. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren för dess yttrande. 

Drätselkammaren hade beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka sådan 
ersättning i enlighet med Magistratens förslag samt att därjämte föreslå 
Stadsfullmäktige att till Magistraten hemställa, att Magistraten söker erhålla 
ersättning af statsmedel till utgifter för brödsädesreglering, så att staden må 
kunna återfå därför gjorda utlägg. 

Herr Sterner yrkade bifall till Magistratens och Drätselkammarens förslag i 
ärendet och framhöll, att man borde söka ersättning af statsmedel för utgifter för 
brödsädesregleringen.  
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Tillika framställde Herr Sterner till Herr Borgmästaren en förfrågan om det ej 
läte sig göra att Magistraten toge under Öfver- vägande att, genom afskaffandet af 
annan hjälp bereda exekutor Ljunggren lättnad i hans arbete för 
lifsmedelsregleringen, så att han kunde mera få ägna sig åt skatteindrifningen. 

Herr Borgmästaren Sundberg relaterade utvecklingen af lifsmedelsregleringen 
här och nämnde, att Magistraten från början ansett att Ljunggren kunde sköta 
lifsmedelsregleringen utan att tillbakasätta sin ordinarie befattning, men att arbetet 
vuxit undan för undan, hvarför Magistraten ämnade vidtaga åtgärder för att bereda 
Ljunggren lättnader i berörda arbete. 

Herr Borgmästaren beräknade att cirka 1,300 kronor åtgått för stadens 
lifsmedelsreglering, men antagligen kommer samhället ej att få så stor ersättning, då 
de af staten anslagna medlen, 1‘A million kronor, ej äro tillräckliga för ändamålet. 

Herr Radhe understödde bifallsyrkandet samt föreslog att om möjligt 
Stadsvaktmästare Johansson måtte få någon ersättning af nämnda statsmedel för allt 
det extra arbete, som tillskyndats honom genom lifsmedelsregleringen och 
afhämtandet af uppgifter för riks- in vente ringen. 

Herr Thorsson framhöll att bemälda ersättning borde utgå med retroaktiv 
verkan. 

Herr Borgmästaren meddelade att detta ock varit meningen. 
Stadsfullmäktige beslöto efter slutad öfverläggning att bifalla ifrågavarande 

framställning i enlighet med Magistratens och Drätselkammarens yttranden. 
§ 123  

Från befattningshafvande vid Statens järnvägar förelåg genom Magistraten 
inlämnad skrifvelse med begäran om restitution af kronor 30:16, utgörande 
hamnafgifter i Lysekil för effekter till anläggningarna af automobilvägar i Bohuslän. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat skrifvelsen till 
Hamnstyrelsen för dess yttrande, som nu förelåg, och hvarigenom dylik restitution 
afstyrktes. 

Herr Berger fann det egendomligt att besvären hänskjutits till Stadsfullmäktiges 
pröfning och ansåg att Hamstyrelsen hade rätt i sitt yttrande, men önskade dock att 
Stadsfullmäktige måtte besluta
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beloppets återbärande, dock utan att ingå i pröfning af sakens rättsliga befogenhet. 
Herr Radhe yrkade, med hänvisning till för staden gällande hamntaxa, att intet 

som helst afseende fästes vid framställningen utan att densamma afslås. 
Stadsfullmäktige beslöto att bifalla detta yrkande. 
Herr Radhe hembar sitt tack för att Stadsfullmäktige beträffande denna fråga 

visat sig solidariska med Hamstyrelsen. 

§ 124  
Genom Magistraten hade af Konungens Befallningshafvande i länet infordrats 

Stadsfullmäktiges yttrande öfver Magistratens nedanstående förslag till kungörelse 
angående förbud för minderåriga att idka viss försäljning å gator m. m. 

”Kung ö r else. 
Jämlikt Kungl. förordningen den 4 december 1896 stadgas härigenom följande 

att lända till efterrättelse ifråga om Lysekils stad: 
A gator eller andra allmänna platser eller å utskänkningsställen eller andra 

offentliga lokaler må gossar under 14 år och flickor under 15 år icke till salu utbjuda 
eller utdela tryckalster, blommor, kramvaror eller annat, hvardagar från kl. 9 på 
aftonen—kl. 7 påföljande morgon samt sön- och helgdagar äfven under öfriga tider på 
dagen, utom mellan kl. 7—10 f. m. 

Öfverträdes detta förbud skall den, för hvars räkning utbjudandet eller 
utdelningen ägt rum, därest öfverträdelsen skett med hans vilja och vetskap, straffas 
med böter från och med 5 till och med 100 kronor. Till enahanda straff vare ock den 
förfallen, hvilken vården om barnot åligger, därest icke af omständigheterna framgår 
att utbjudandet eller utdelningen skett emot hans uttryckliga föreskrift eller eljest 
honom ovetande. Har utbjudandet eller utdelningen icke ägt rum på befallning eller 
med tillåtelse af den, hvilken vården om barnet tillhör, må polismyndigheten varna 
barnet samt, ifall förseelsen förnyas, förordna, att barnet skall af föräldrar eller 
målsman, under hvars lydnad det står, med aga i hemmet rättas. 
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Den som under tid, då han är ställd under tilltal för öfverträdande af förbud, 
hvarom ofvan är sagt, fortsätter eller förnyar samma förseelse, skall för hvarje gång 
åtal mot honom ägt rum och han däraf undfått del, fällas till de böter, som för dylik 
förseelse äro bestämda.» 

Rådhuset i Lysekil den 28 juni 1917. 
På Magistratens vägnar: 

AXEL SUNDBERG.» 

Herr Ordföranden yttrade i egenskap af motionär i hithörande fråga att 
Stadsfullmäktige måtte gilla denna kungörelse. 

Stadsfullmäktige beslöto att gilla kungörelsen i dess föreliggande lydelse. 
§ 125  

På grund af ny förordning angående lifsmedelsnämndernas sammansättning 
förelåg val af 4 ledamöter jämte suppleanter i härvarande lifsmedelsnämnd. 

För förslags upprättande hade Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat 
ärendet till valkommittén, som enligt föreliggande skrifvelse föreslagit: 

Herrar Bankdirektören Ragnar Berger, Handlanden E. W. Olsson, Stenhuggaren 
Herman Gunnarsson och Filaren Carl Brännberg, såsom ledamöter med Herrar 
Förvaltaren Claes Rosén, Handlanden Evald Andersson, 
Hälsovårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg och Järn- svarfvaren Sixten Arsenius 
såsom suppleanter. 

Herr Berger tackade för det förtroende man velat visa honom, men undanbad sig 
bestämt att emottaga uppdraget och föreslog i sitt ställe såsom ordinarie ledamot Herr 
Claes Rosén. 

Herr Brännberg vädjade till Herr Berger att åtaga sig ledamotskap i nämnden. 
Herr Berger vidhöll emellertid sin afsägelse. 
Herr Gunnarsson undanbad sig äfven inval i nämnden. 
Sedan Stadsfullmäktige, efter Herr Ordförandens framställning därom, godkänd 

t Herrar Bergers och Gunnarssons afsägelser, företogs valet, som utföll sålunda, att till 
ordinarie ledamöter i Lifsmedelsnämnden valdes Herrar Handlanden E. W. Olsson, 
Filaren Carl
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Brännberg, Förvaltaren Claes Rosén och Järnsvarfvaren Sixten Arsenius med Herrar 
Handlanden Evald Andersson och Hälsovårdstillsynings- mannen Aug. Ehnberg som 
suppleanter. 

Herr Ljungberg uttryckte sitt beklagande af att valkommitténs förslag ej helt 
kunnat följas. 

Stadsfullmäktige beslöto på Herr Ordförandens förslag att till Herr Berger uttala 
sitt tack för hans gagnande arbete inom Lifsmedelsnämnden. 

Herr Berger tackade för detta uttalande och framhöll det alltigenom goda 
samarbete, som ägt rum mellan Lifsmedelsnämndens ledamöter. 

§ 126  
Från Herr Berger hade följande motion inkommit: 

»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Då det nu tager två timmar att få ett ilsamtal till Göteborg, torde det vara hög tid, 
att något åtgöres för förbätttring af telefonen. 

På samma gång erfordras också bättre möjligheter till Skaftö. 
Jag tillåter mig därför föreslå: 
Att Stadsfullmäktige hos Kungi. Telegrafstyrelsen anhålla om ytterligare en 

telefonlinie till Göteborg och ytterligare en till Skaftö. 
Lysekil den 27 Juli 1917. 

RAGNAR BERGER.» 

Herr Berger meddelade att Handels- och Sjöfartsnämnden, som haft denna fråga 
före, varit synnerligen intresserad af densammas realiserande enligt motionen. 

Herr Ljungberg nämnde, att han genom inlägg i tidningarna berört frågan och att 
han talat med Telegraf kommissarien härstädes, hvilken dock ansett det svårt att för 
närvarande, på grund af den genom kriget förorsakade bristen på ledningsmaterial, 
anlägga nya linier, men att Telegrafverket skulle söka hjälpa allmänheten genom 
dubblering för att således få en linie till. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla motionen.  
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§ 127  
Från Lysekils Stads Elektricitetsverks Styrelse förelåg med an- lednin" af 

Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags och Skandinaviska Granit Aktiebolagets 
ansökningar om att af staden få köpa elektrisk energi följande skrifvelse: 

Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med 
Elektricitetsverkets Styrelse den 28 juli 1917. 

Närvarande: Herrar Laurin, Lindbom, Sterner, Wallén - och Sandberg. 

§ 2. Från Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag och Skandinaviska Granit 
Aktiebolaget hade inkommit skriftliga förfrågningar om att få köpa elektrisk energi. 

Verkstaden begärde få köpa c:a 110 kilowatt och Granitbolaget hade muntligen 
begärt få köpa c:a 150 kilowatt. Med anledning af dessa förfrågningar hade verket 
genom sin kontrollant låtit upprätta förslag till kontrakt, och framlades nu dessa och är 
hufvudinnehållet: 

Verket skall bygga och underhålla ledningar till båda platserna och skall 
tillhandahålla energien dag och natt året om. 

Bolagen skola själfva bygga och underhålla transformatorsstationer. 
För den elektriska energien skola bolagen betala: 

a. En årlig anslutningsafgift af Kr. 250: —. 
b. Ett årligt grundpris af 115 kronor för hvarje under driftåret abonnerad kilowatt. 
c. En förbrukningsafgift af 2 öre för hvarje förbrukad kilowattimme. 

Verkstaden skall i minimiafgift betala för 100 kilowatt och bolaget för 150. 
I hyra för verkets mätare skola abonnenterna årligen betala 15 % af 

anskaffningskostnaden. 
Kontrakten upphöra att gälla den 1 jan. 1935 om endera parten uppsagt 

detsamma senast den 1 jan. 1931, i annat fall anses det förlängt på ytterligare 5 år o. s. 
v. under femårsperioder intill den 1 jan 1955, då kontrakten under alla förhållanden 
upphöra att vara gällande.  ...........  . 



1917 den 31 Juli.

Granitbolaget hade i sin skriftliga ansökan endast begärt få köpa 75 — 100 hkr., 
hvarför bolaget i så fall skulle falla under af Styrelsen till Stadsfullmäktige för 
fastställelse öfverlämnade taxan. 

Styrelsen beslöt enhälligt — hr Ordförande deltog ej — att förorda kontraktens 
antagande, men uttalades önskvärdheten af att kontrollanten borde inlämna en tablå 
öfver verkets beräknade vinst pr kilowatt vid ofvan förslagna pris. 

Styrelsen uttalade dessutom önskvärdheten af att Stadsfullmäktige snarast måtte 
besluta i frågan för att verket skulle kunna hinna få  ökat kraftbeloppet från 
Trollhättan. 

Som ofvan 
                   G. BUNDSEN. 

Justeras 
L. LAURIN. 
Rätt utdraget; betygar 

G. BUNDSEN. 
Härjämte förelågo föreslag till kontrakt för dylik leverans, Ingeniör Karl G. 

Eliassons utredning öfver stadens själfkostnader för elektrisk ström,, skrifvelse i 
ärendet från Herr Konsul L. Laurin och tvenne kompletteringar till kontraktsförslaget. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, yttrade sig under den uppkomna 
diskussionen följande talare: 

Herr Laurin: Det kan synas egendomligt att frågan är så brådskande, men detta 
berodde på den rådande bränslebristen, hvarför det vore önskvärdt att ett afgörande 
kunde ske i dag. 

För att bereda Herrar Stadsfullmäktige tillfälle att sätta sig in i frågan hade 
kontraktsförslaget och Ingeniör Eliassons utredning till Herrar ledamöter utdelats i 
öfvertryck före detta sammanträde. 
. . .. Herr Radhe: Frågan är viktig och omfattande och synes kontraktsförslaget 
fördelaktigt, hvarför Stadsfullmäktige, i stort sett, böra besluta sig för att lämna kraft 
till de båda sökandena, då det är klokt att utnyttja den elektriska kraft man har till 
förfogande. 

Till § 2 bör efter orden »uttaga intill 100 kilowatt» tilläggas »per dygn och hvad 
som icke uttagits under dygnet får ej tillgodogöras för abonnenten ett följande dygn.» 

Äfven borde i kontraktet beträffande eventuell inskränkning i Trollhätte 
Kraftverks leverans till staden inryckas sådan bestämmelse
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att fördelningen af elektrisk ström vid dylik inskränkning sker så, att de mindre 
industrierna ej strandsättas. 

Herr vice Ordföranden: Kontraktstiden borde kunna sättas af- sevärt lägre än 
18 år, hvilket vore en alltför lång tidrymd att staden bunde sig för. 

Strömpriset kunde ju fixeras med vissa, kortare mellanrum. 
Herr Ljungberg: Det är ytterst svårt att i hast kunna sätta sig in i alla de detaljer, 

som föreligga i utredningen, men om staden har tillräcklig energi att leverera bör 
man gifvetvis tillmötesgå industrien så långt som möjligt med sådan leverans. 
Stadsfullmäktige kunna ju redan i dag i princip uttala sig för att leverera elektrisk 
energi till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag, men beträffande detaljerna 
bordlägga ärendet. Frågan om leverans till Skandinaviska Granit Aktiebolaget 
kunde däremot bero tills vidare. 

Talaren påpekade, dock utan att därmed åt vissi håll rikta något misstroende, att 
det hufvudsakligen är samma ledning i Elektricitetsverkets styrelse som hos 
Verkstadsbolaget och utgick ifrån att det bort finnas andra representanter i 
Elektricitetsverkets styrelse, som varit meddelaktiga i hithörande frågas behandling 
där. 

Herr Granberg: I princip äro nog Stadsfullmäktige eniga om att leverera 
elektrisk energi till dessa båda industrier, men det vore nog ej klokt att fastslå för lågt 
pris, då det är svårt att beräkna stadens själfkostnader. Man borde därför nu bestämma 
ett pris, som försäkrade Elektricitetsverket mot förlust. Det vore ju lätt att senare sänka 
priset om därtill möjlighet funnes. 

Herr Löfgren hade sig ej exakt bekant hurn mycket elektrisk ström Trolihätte 
Kraftverk skulle leverera till staden. Man borde därför veta denna kvantitet innan man 
utfäste sig för stora leveranser till industrien, så att man ej säljer mera än man har till 
förfogande. Önskligt vore därför att hafva ett års pröfvotid utan att fixera leveransens 
storlek, så att man får se huru förhållandena ordna sig. Frågan borde om möjligt ej 
afgöras i dag. Betonade att Elektricitetsverkets styrelse bort utökas, så att 
Stadsfullmäktige haft mera stöd vid fattandet af beslut i denna fråga. 

Herr Brännberg: frågade i sammanhang med detta ärende huru utsikterna ställde 
sig för att staden skulle i rätt tid få kraftledningen från Trollhättan färdig samt framhöll 
vikten af att staden genom att



1917 den 31 Juli.

lämna Verkstadsbolaget elektrisk energi underlättade Verkstadens förmåga att hålla 
dess verksamhet i gång. 

Herr Laurin yttrade, att om han ej varit medlem i Elektricitetsverkets styrelse så 
hade nog Verkstadsbolaget kräft bättre villkor än de nu föreslagna och att det är 
nödvändigt för såväl leverantör som afnämare att uppgörelsen är bindande för viss tid 
samt att det är gifvet att Elektricitetverket ej åtager sig större leverans af elektrisk 
energi än det har till sin disposition. 

Herr Borgmästaren Sundberg uppläste de delar af kontraktet med Kungl. 
Trollhätte Kraftverk, hvilka berörde strömmängden, samt relaterade 
underhandlingarna som förts för att få de elektriska anläggningarna färdiga i rätt tid. 

Herr Löfgren ansåg dock att leveransen af den mängd elektrisk energi det här 
gäller blir för stor gent emot hvad staden kan få från Trollhättan. 

Herr Mattsson anslöt sig till förslaget om att Stadsfullmäktige i dag besluta sig 
för att godkänna ifrågavarande leveranser till de båda sökandena, men att det borde 
anstå med behandlingen af detaljerna i kontraktsförslaget. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att i princip uttala sig för 
leverans af elektrisk energi till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag och 
Skandinaviska Granit Aktiebolaget samt att med hänsyn till pris och kontraktsförslag 
bordlägga ärendet. 

§ 128. 
Genom Magistraten hade från Konungens Befallningshafvande i länet till 

Stadsfullmäktige öfverlämnats Riksdagens skrifvelse n:o 308 till Konungen i 
anledning af väckt motion angående sammanförande af kommunala val till färre 
valkampanjer för att Stadsfullmäktige måtte få tillfälle att yttra sig däröfver. 

Från Herr Ordföranden förelåg upprättat förslag till yttrande i ärendet, hvilket 
förslag upplästes. 

Stadsfullmäktige beslöto att bordlägga ärendet. 
Som ofvan 

Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH. 
C. F. LIDELL. 

GUST. A. LÖFGREN.  
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. Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen 

uppläst å Rådhuset tisdagen den 14 augusti 1917 kL. 5 e. m. betygas  

FRITZ LUSCH.  
   AXEL HOLMQVIST 

Lysekilspoatens Tryckeri 1917.



1917             Lysekils            N:r 9. 
   Stadsfullmäktiges Handungar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 13 September 1917. 

§ 129  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe, Laurin, Bovik, Hörman         och 

Tinggren voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 130  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 131 
Till förnyad behandling upptogs det under § 127 den 31 sist- lidne juli bordlagda 

ärendet om bestämmande af pris och kontraktsvillkor för leverans af elektrisk ström 
till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag och Skandinaviska Granitaktiebolaget. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
Herr Ordföranden, som föreslog följande ändringar i kontrakts- föreslaget: 
§ 2 c »utöfver stadens eget behof» ändras till utöfver »Lysekils Stads 

Elektricitetsverks eget likströmsbehof». 
§ 6 i slutet »Älfborgs län» ändras till »Göteborgs och Bohus län». 
§ 9 mom. 2 b »sin anläggning» bör heta »sin elektriska anläggning». 
§ 10 vid slutet »högspänningsanläggningen» utbytes mot »anläggningen». 
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§ 11 dess första punkt strykas uttrycken »eller inskränkning i» och »eller 
inskränkningen». 

§ 14 »Älfborgs län» utbytes mot »Göteborgs och Bohus län». 
Härefter vidtog diskussionen, hvarunder följande yttranden och yrkanden 

framkommo: 
Herr Sterner yrkade att priset å elektrisk ström för verktads- bolaget bestämmes 

till 2 öre pr kilowattimme till och med en årlig förbrukning af 3,000 timmar per 
kilowatt och därutöfver 1 öre per kilowattimme, 

att kontraktsförslaget i öfrigt med iakttagande af de af Herr Ordföranden 
föreslagna ändringarna antages i föreliggande skick och att frågan om pris och villkor 
för leverans af elektrisk ström till Skandinaviska Granitaktiebolaget icke innefattas i 
det nu blifvande beslutet utan tills vidare afföres. 

Herr Löfgren hade intet att anmärka mot priset 2 öre t. o. m. 3,000 
kilowattimmar, men yrkade att priset för levererad ström ut- öfver nämnda kvantitet 
sättes till 1 Vio öre, då det vore lätt att senare nedsätta detta pris, om därtill funnes 
möjlighet. 

Herr Gunnerson: Om stadens själfkostnadspris uppgår till 1 öre, så kan staden 
gifvetvis ej sälja för samma pris. Föreslog därför 1 V* öre per kilowattimme. Skulle 
detta pris visa sig för högt kunde man ju senare medgifva nedsättning. 

Herr Ljungberg framhöll att man ej kunde beräkna en vinst per kilowatt af 4 
kronor förrän Verkstadsbolaget använde minst 200 kilowatt. Skäl föreligga dock för 
Stadsfullmäktige att hålla på ett något högre pris än 1 öre för leverans öfver 3,000 
kilowattimmar, men ansåg att då 1 V< öre kunde förefalla väl högt, då det gällde en 
stor förbrukning, att man i enlighet med Herr Löfgrens yrkande kunde sätta priset till 1 
Vio öre. Man borde ju söka att genom ett humant pris uppmuntra en industri, som 
tillför samhället fördelar. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, förelågo följande yrkanden i ärendet: 
1) Herr Ordförandens förslag om vissa ändringar i kontraktsförslaget enligt 

ofvanstående specifikation. 
2) Herr Sterners yrkande att priset för elektrisk ström sättes till 2 öre per 

kilowattimme t. o. m. en årlig förbrukning af 3,000 timmar per kilowatt och 1 
öre per kilowattimme för därutöfver
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förbrukad ström, att kontraktsförslaget i öfrigt med iakttagande af de af Herr 
Ordföranden föreslagna ändringarna antages i föreliggande skick, och att frågan 
om leverans af elektrisk ström till Skandinaviska Granitaktiebolaget icke 
innefattas i det nu blifvande beslutet utan tills vidare afföres. 

3) Herr Löfgrens yrkande att priset å elektrisk ström utöfver 3,000 kilowattimmar 
bestämmes till 1 Vio öre per kilowattimme. 

4) Herr Gunnersons yrkande att priset utöfver denna sistnämnda kvantitet sättes till 1 
1/4 öre. 
Efter af Herr Ordföranden framställd proposition på bifall till hvartdera af dessa 

yrkanden fattade Stadsfullmäktige följande beslut i ärendet: 
1) Att frågan om pris och villkor för leverans af elektrisk ström till 

Skandinaviska Granitaktiebolaget icke behandlas i dag utan ärendet tills vidare 
afföres. 

2) Att de af Herr Ordföranden föreslagna ändringarna i kontraktsförslaget 
vidtagas. 

3) Att priset å elektrisk ström till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag 
bestämmes till 2 öre pr kilowattimme till och med en årlig förbrukning af 3,000 
timmar pr kilowatt och utöfver denna förbrukning 1 1/10 öre för timme pr kilowatt och 
år. 

4) Att i öfrigt med iakttagande af de under punkt 1 här ofvan beslutade 
ändringarna antaga det föreliggande kontraktsförslaget om elektrisk strömleverans till 
Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag. 

Lydelsen af detta kontraktsförslag i enlighet med förestående beslut innefattas i 
denna ......................................................................... Bil. N:o 12, 1917. 

§ 132. 
Det under § 128 den 31 sistlidne juli bordlagda ärendet angående afgifvande af 

yttrande öfver Riksdagens skrifvelse till Konungen i anledning af väckt motion om 
sammanförande af kommunala val till färre valkampanjer återupptogs till behandling. 

Från Herr Ordföranden förelåg följande skriftliga förslag till utlåtande i ärendet, 
hvilken skrifvelse lästes: 

»Stadsfullmäktige i Lysekil få efter tagen del af riksdagens skrifvelse om 
sammanförandet af kommunala val till färre valkampanjer
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som sitt yttrande afgifva, att de icke funnit något att anmärka mot förslaget att hvart 
4:de år omvälja hela Stadsfullmäktige i stället för som hittills hvartannat år dess ena 
halfva. 

1 sammanhang härmed bör dock önskemålet om ändring i tiden för 
Stadsfullmäktigevalen utom Stockholm tagas i öfvervägande, enär den hittillsvarande 
valmånaden eller december på grund af julbrådskan m. ra. är förenad med stora 
olägenheter för betydliga delar af valraanskåren.» 

Sedan detta förslag lästs, beslöto Stadsfullmäktige på yrkande af Herr Sterner att 
antaga detsamma för att såsom eget yttrande i ärendet afgifvas. 

§ 133  
Den 16 sistlidne maj under § 87 i protokollet beslöto Stadsfullmäktige att till 

Styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag och Drätselkammaren remittera Herr 
Bergers motion om utläggning af spår i Drottninggatan. 

Järnvägsstyrelsen hade under vissa villkor förklarat sig villig att medverka till 
ifrågavarande spårförbindelse. 

Järnvägsbolagets kostnader för dylikt spårs läggande skulle uppgå till 20,425 
kronor. 

Drätselkammaren hade ansett att ärendet i dess helhet för närvarande bör anstå 
tills större kraf på ifrågavarande anläggning framkomma och stadens ekonomi det 
tillåter. 

Äfven hade Drätselkammaren beslutat att hos Stadsfullmäktige påpeka, att då 
anläggningen en gång göres, böra dubbla skenor nedläggas i gatans hela längd, och att 
man möjligen skulle kunna göra en besparing i kostnaderna af 5 å 6,000 kronor genom 
undvikande att lägga gångbana vid Drottninggatans västra sida och i Apoteksgatan. 

Drätselkammaren hade genom Stadsingeniören låtit utreda de på stadens del 
belöpande kostnaderna för jordförvärf m. m. för Drottninggatans utläggning till 
Verkstadsgatan, och skulle totalkostnaden för staden enligt detta förslag uppgå till 
105,000 kronor. 

Då handlingarna i ärendet lästs, yttrade Herr Sterner, att man borde låta denna 
fråga bero på grund af att man så ytterst väl be- höfver medel till mera trängande 
behof, såsom för betalning af stadens sväfvandé skuld, kommunal 
mellanskolebyggnad. kyrkoreparationen
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in. m., samt yrkade i anslutning härtill bifall till Drätselkammarens förslag i ärendet. 
Herr Berger uttryckte sin tillfredsställelse öfver den förebringade utredningen, 

som kan komma till nytta framdeles, då frågan ånyo upptages. Ansåg det nödigt att 
järnvägsstyrelsen får besked i saken, så att den räls, som erfordrats för 
spårutläggningen, ej onödigtvis behöfver lagras. 

Stadsfullmäktige beslöto att i enlighet med Herr Sterners yrkande bifalla 
Drätselkammarens förslag i ärendet. 

§ 134  
Herr Professor O. Pettersson, Holma, hade till Stadsfullmäktige inkommit med 

skriftlig erbjudan för staden att köpa en del af ut- gården Fredriksberg för anläggning 
af renhållningsverk och kommunal svingård. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat skrifvelsen till den af 
Stadsfullmäktige den 27 oktober 1916 tillsatta kommittén för åstadkommande af nytt 
system för stadens renhållning, och skulle ärendet sedan denna kommitté behandlat 
detsamma öfverlämnas till Drätselkammaren. 

Drätselkammaren hade genom föreliggande protokollsutdrag yttrat följande: 
»Den för åstadkommandet af nytt system för stadens renhållning tillsatta 

kommittén hade enligt nu föreliggande yttrande ansett att icke något skäl förelåge till 
att vidtaga en dyrbar utredning för sådan anläggning, som Herr Professor Pettersson 
åsyftade. Dylik anläggning hade ock af denna kommitté ansetts blifva för kostbar i 
synnerhet på en från staden så aflägsen plats som den föreslagna. 

Drätselkammaren beslöt efter slutad öfverläggning att hos Stadsfullmäktige 
afstyrka ifrågavarande anbuds antagande på de af be- mälda kommitté anförda 
skälen.» 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att afböja 
Herr Professor O. Petterssons ifrågavarande erbjudande. 

§ 135  
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar begärde genom nedanstående 

skrifvelse att få i uppdrag verkställandet af expropriation af nödig mark för 
vattenverkets utvidgning och skydd.  
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Utdrag af protokollet, hållet vid sammanträde med 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar den 

5 September 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Mattsson och Kihlberg 
samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 35. Till förnyad behandling upptogs det under §§ 12,18 och 32 här ofvan 
behandlade ärendet om expropriation af erforderliga områden vid Rote-, Bua- och 
Trötemyrarna samt vid vattendammarna, enligt Kungl. Maj:ts utslag af den 17 augusti 
1906 och den 1 december 1916, för utvidgning och skydd af stadens vattenledning. 

Vid sammanträdet den 13 sistlidne april förelåg af Stadsingeniören Sven H. 
Lundgren upprättat förslag till upprensning af Rote- och Trötemyrarna samt å 
anläggandet af en kanal mellan båda dessa myrar, och skulle kostnaden för dessa 
arbeten uppgå till 85,000 kronor. 

Enligt detta förslag bifogade kartor I och II hade Stadsigeniören utmärkt de 
arealer, som nödvändigtvis behöfvas för vattenverkets utvidgning, detta rörande 
myrområdena, men beträffande området kring vattendammarna hade Stadsingeniören 
i nämnda förslag uttalat sig för, att all mark behöfver förvärfvas i full enlighet med 
expro- priationskartan. 

Under den tid ärendet förelegat till behandling i Vattenstyrelsen hade från olika 
håll juridiska råd, som kunde vara af vikt för frågans lösning, inhämtats, och förelågo 
vid dagens sammanträde äfven tvenne sådana utlåtanden, som lästes. 

Efter noga tagen del af alla hithörande handlingar och sedan öfverläggningen 
förklarats afslutad, beslöt Styrelsen att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och där 
begäia att åt Vattenstyrelsen måtte uppdragas att låta expropriera den för vattenverkets 
utvigdning och skydd erforderliga marken samt att Stadsfullmäktige äfven måtte ut-
tala sig om huru stort område denna expropriation bör omfatta. 

Styrelsen beslöt tillika att för sin del, i enlighet med Vatten- byggnadsbyråns 
förslag, hos Stadsfullmäktige förorda expropriering af det å expropriationskartan med 
gul kantfärg betecknade hela om
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rådet, då därigenom stadens vattensamlingar bättre kunna skyddas i sanitärt 
hänseende. 

Beträffande ordnandet af eventuell expropriation af förenämnda områden beslöt 
Styrelsen att till Herr Borgmästaren Axel Sundberg göra framställning huruvida han 
vore villig åtaga sig denna sak. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Härjämte förelågo följande handlingar i ärendet: 
Kungl. Maj:ts utslag den 17 Aug. 1906 och den 1 december 1916 om 

medgifvande till rätt att få expropriera nämnda områden. 
Landtmätarna Wahlgrens och Lundholms beskrifningar rörande de till 

expropriation föreslagna områdena. 
Aktiebolaget Vattenbyggnadsbyråns utlåtanden angående utvigd- ning af 

stadens vattenverk. 
Af Stadsingeniören Lundgren upprättat förslag till upprensning af Rote- och 

Trötemyrarna samt å anläggandet af en kanal mellan båda dessa myrar. 
Expropriationskarta jämte andra ärendet tillhörande kartor. 
Sedan Vattenstyrelsens skrifvelse lästs vidtog diskussionen, hvar- under följande 

talare yttrade sig. 
Herr Sterner: Förr eller senare blir det en tvingande nödvändighet att sätta denna 

expropriationsfråga i verket. Med hänsyn till sanitärt skydd borde det vara klokast att 
bestämma sig för det å expropriationskartan betecknade större området. En annan 
fråga är om Stadsfullmäktige kunna bestämma sig för expropriation utan att därför 
fixera något belopp. 

Herr Ljungberg: Det förefaller som om förslaget vore väl genomtänkt, men 
önskligt vore dock om saken kunde anstå, då Stadsfullmäktige nog ej nu äro beredda 
att påtaga sig de med denna expropriation förknippade kostnaderna. 

Föreslog ärendets remiss till Drätselkammaren. 
Herr Berger: Det är nog ej något annat öfrigt än att bestämma sig för 

expropriation af det större området. Ville dock ej pti något
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sätt söka framtvinga ärendets afgörande i dag. Hemställde till Herr Borgmästaren att 
yttra sig om den nya expropriationslagen. 

Herr Borgmästaren Sundberg: Stadsfullmäktige behöfva ej anslå något visst 
belopp för bemälda ändamål, men kunna dock besluta upplånandet af erforderliga 
medel utan fixerande af summans storlek. 

Beträffande förhållandet mellan den gamla och den nya expropriationslagen 
så synes begagnandet af den senare vara till fördel för staden, då denna lag genom 
bestämmelsen om expropriationsnämnds sammansättning lämnar större garantier 
för att stadens rätt bättre tillgodoses. 

Deririä nya lag träder i kraft den 1 januari 1918. 
Man borde därför ingå till Häradsrätten vid instundande januariting med 

expropriationsstämning å respektive markägare. 
Herr Wallén: Frågan har tillräckligt länge varit föremål för behandling och är 

väl förberedd hvarför expropriationen borde företagas så fort ske kan, synnerligen 
som man är oviss om stadens rätt till vatten från en del af de områden frågan rör. 
Man bör gifvetvis af anförda skäl hålla sig till det större området. Ansåg att 
ärendet ej förlorade på att remitteras till Drätselkammaren. 

Stadsfullmäktige beslöto efter slutad öfverläggning att remittera ärendet till 
Drätselkammaren. 

§ 136  
Fabrikören Herr Carl Hörman hade inkommit med förnyad ansökan att från 

stadens anläggningar få indraga vatten- och kloakledningar i huset N:o 10 på 
Slätten. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ansökan till 
Vattenstyrelsen för dess yttrande, hvilket nu förelåg och hvarigenom denna 
ansökan afstyrktes. 

Från detta beslut i Vattenstyrelsen hade Herrar Mattsson och Kihlberg haft 
afvikande mening, då de ansett att det gällde en ganska liten vattenförbrukning, 
hvarför staden borde tillmötesgå sökanden, synnerligen som han erlägger stora 
utskylder till staden. 

Herr Sterner yrkade bifall till ansökan på följande villkor: 
Att sökanden ställer sig till noggrann efterrättelse det för Lysekils vatten- 

och kloakledningar gal ande reglementet jämte tillhörande ordningsföreskrifter. 
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Att sökanden’ på egen bekostnad skall indraga servisledningarna från stadens 
hufvudrör samt insätta vattenmätare i fastigheten. 

Att förbrukat vatten betalas med kr. 1: 25 pr kubikmeter. 
Att vattnet endast får användas till hushållsbruk för sökandens egen familj och 

husfolk, men icke till vattning i trädgården. 
Att tillståndet endast gäller för sökanden så länge han själf med familj bebor 

fastigheten, och att detsamma omedelbart upphäfves, därest fastigheten uthyres eller 
öfvergår i annan persons ägo. 

Herr Gunnerson ansåg principen att bevilja denna ansökan för oriktig, men ville 
dock på de föreslagna villkoren understödja bifallsyrkandet. 

Herr Berger, som vid föregående tillfälle då frågan behandlades röstat för 
afslag, anslöt sig ock till bifallsyrkandet på grund af de nu uppställda villkoren. 

Stadsfullmäktige beslöto att på förestående villkor bifalla Herr Hörmans 
ansökan. 

§ 137  
Stadens ordinarie poliskonstaplar, arbetsförmannen, hälsovårds- 

tillsyningsmannen, stadsvaktmästaren, brandkorpralen och skatte- exekutorn hade hos 
Drätselkammaren ansökt om ytterligare dyrtidstillägg från den 1 sistlidne juli tills 
normala lefnadsförhållanden åter inträda enligt följande beräkning: 

10 kronor för befattningshafvaren, 5 kronor för hans hustru och 3 kronor för 
hvarje hans barn under 15 år eller som själft är oförmöget att kunna försörja sig, allt pr 
månad räknat. 

Stadens extra poliskonstaplar hade i samband härmed anhållit om ett 
dyrtidstillägg af 10 kronor pr man och månad. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka att hvar och en af ofvannämnda be- fattningshafvare, utom de extra 
poliskonstaplarna, för år 1918 får ett dyrtidstillägg ökat till 20 kronor pr månad. 

Beträffande de extra poliskonstaplarna hade Drätselkammaren beslutat att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka att hvar och en af dem för år 1918 får ett dyrtidstillägg höjt 
till 50 kronor. 

Tillika hade Drätselkammaren beslutat föreslå att kostnaden för samtliga dessa 
dyrtidstillägg upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
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Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet. 
§ 138  

Drätselkammaren hemställde genom föredraget protokollsutdrag af den 24 
sistlidne augusti att, då dyrtidstillägg af Drätselkammaren förordats för större delen af 
stadens befattningshafvare, äfven stadskassör Holmqvist och Stadsingeniör Lundgren 
borde för år 1918 erhålla dyrtidstillägg och föreslog till hvar och en af dessa 
befattningshafvare 300 kronor såsom dyrtidstillägg för år 1918 samt att medel för 
ändamålet upptagas i 1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla ifrågavarande framställning. 
Vid behandlingen af detta ärende var undertecknad, sekreterare, icke 

närvarande, och protokollet för denna paragraf fördes af Herr Ordföranden. 
§ 139  

Drätselkammaren begärde genom föredragen skrifvelse att för år 1918 få 
prenumerera på 1 ex. af Teknisk Tidskrift för Stadsingeniörs- kontorets räkning. 

Prenumerationspriset utgör 20 kr. pr år. 
Stadsfullmäktige beslöto att bifalla framställningen och att beloppet upptages i 

1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
§ 140. 

Genom föreliggande skrifvelse anhöll Drätselkammaren att för år 1918 få 
prenumerera på 1 ex. af Post- och Inrikes Tidningar, kommunalupplagan B, för 
Stadsfiskalskontorets räkning. 

Prenumerationspriset för denna upplaga utgör kronor 1: 80 årligen. 
Framställningen bifölls af Stadsfullmäktige, och skulle kostnaden upptagas i 

kommande års stat. 
§ 141. 

F. A. Blomqvist, Skottegatan n:o 37, hade hos Drätselkammaren anhållit om 
befrielse från stadsutskylder, kr. 49: 04, att utgå i år.
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Blomqvist hade sedermera erbjudit sig betala 15 kronor å skattebeloppet. 
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige med 

tillstyrkan att kronor 29:04 af skattebeloppet af- kortas om Blomqvist betalar 
återstoden, 20 kronor. 

Herr Gunnerson yrkade att sökanden betalar endast 15 kronor å beloppet och att 
återstoden afkortas. 

Herr Ljungberg yrkade, att den del af beloppet, som sökanden befrias från att 
erlägga, efterskänkes. 

Herr Lidell yrkade att beslutet måtte innefatta endast afkortning och ej 
efterskänkande. 

Herrar Berger och Brännberg understödde Herr Ljungbergs yrkande. 
Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att å ifrågavarande 

skattebelopp efterskänska kronor 29:04 under förutsättning att sökanden betalar därå 
återstående 20 kronor. 

§ 142  
Drätselkammaren begärde med hänvisning till Stadsfullmäktiges beslut af den 26 

november 1907, § 152, bemyndigande att till Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag få 
försälja den så kallade Lyckeska vägen i Rinkenäs för ett pris af fem (5) kronor och 70 
öre pr kv.-m. eller cirka två (2) kronor pr kv.-aln. 

Enligt af Stadsingeniören Sven H. Lundgren upprättad karta innehåller 
ifrågavarande område en areal af 1098 V« kv.-m. 

Herr Sterner, understödd af Herr Gunnerson, yrkade bifall till denna försäljning. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förestående 

framställning. 
§ 143  

Genom föredragen skrifvelse begärde Drätselkammaren bemyndigande att till 
Smedmästaren Lars Persson för ett pris af sju (7) kronor och 10 öre pr kv.-m. eller två 
(2) kronor och 50 öre pr kv.-aln få försälja en tomtremsa tillhörig tomten n:o 155 vid 
Landsvägsgatan att tilläggas tomten n:o 156 vid samma gata. 

Herr Ordföranden i Byggnadsnämnden hade vid förfrågan om dylik försäljning 
ansett sådan tomtreglering lämplig och önskvärd.  
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Enligt bilagd karta utgör denna tomtremsas arel cirka 13 kv.-m. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens ofvanstående 
begäran. 

§ 144- 
Fattigvårdsstyrelsen hade genom sin ordförande till Drätselkammaren 

inkommit med protokollsutdrag från nämnda styrelse, genom hvilken skrifvelse 
begärdes att Stadsfullmäktige måtte för innevarande år bevilja fattigvården ett 
tilläggsanslag å 5,000 kronor. 

Drätsekammaren hade beslutat att öfverlämna ärendet till Stadsfullmäktige 
med tillstyrkan om beviljandet af sagda anslag och att, då inga medel för 
ändamålet finnas tillgängliga, beloppet upplånas under detta år för uttaxering 
under år 1918. 

Herr Sterner framhöll att det genom Fattigvårdsstyrelsens skrifvelse tydligt 
framginge att ifrågavarande medel nödvändigt behöfvas samt yrkade bifall till 
framställningen. 

Herr Lidell instämde i detta yrkande, men framhöll det egendomliga i att 
stadens fattiga ej hafva samma rätt som andra att få köpa billig ved. 

Herr Berger genmälte att detta förhållande beror på Kungl. Maj:ts 
bestämmelser, hvarigenom de som hafva full fattigförsörjning ej äga rätt till dylik 
förmån. 

Herr Thorsson yttrade att det nog hade varit af behofvet påkallat att få 
väsenligt större anslag än det nu begärda. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige utan votering ätt bevilja 
ifrågavarande anslag och att medlen skola anskaffas såsom Drätselkammaren 
föreslagit. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 145. 

Från Kungl. Telegrafstyrelsen hade nedanstående skrifvelse ankommit med 
anledning af Stadsfullmäktiges skrifvelse den 25 sistlidne augusti om förbättrade 
telefonförbindelser. 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Med anledning af Eder skrifvelse den 25 augusti 1917 med framställning om 

förbättrade telefonförbindelser till Göteborg och Skaftö får Kungl. 
Telegrafstyrelsen äran meddela, att dels ytterligare en
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ledning mellan Lysekil och Göteborg, dels en ny ledning Lysekil— Fiskebäckskil 
— Grundsund äro planerade att komma till utförande, så fort erforderliga medel 
blifvit af Kungl. Maj:t och Riksdagen anvisade och för anläggningen behöflig 
materiel kan erhållas. 

Stockholm den 4 september 1917. 
HERMAN RYDIN. 

W. LINDE. 
/KARL AHNE.“ 

Skrifvelsen lades till handlingarna. 

§ 146  
Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län hade genom 

Magistraten infordrat yttrande öfver ansökningar om rätt till utskänkning af vin 
och öl under år 1918 af följande personer å nedannämnda ställen, nämligen: 

1) 0. Dorthé i huset n o 33 vid Kungsgatan. 
2) Bern. Hedberg i huset n:o 45 vid Gamla Strandgatan. 
3) J. W. Magnusson i Stadshotellets annex i huset n:o 1 vid Rosviksgatan. 
Herr Lidell yrkade bifall till samtliga dessa ansökningar. 
Herr Ljungberg yrkade däremot afslag å desamma. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 

framställd proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena förklarat Herr 
Lidells yrkande vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande 'godkända voteringsproposition: 

Den, som vill tillstyrka bifall till nämnda 3:ne ansökningar, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att afstyrka bifall till 

ifrågavarande ansökningar.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, hvari Herr Gunnerson ej deltog, 

röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Mattsson, Sterner, Löfving, 

Lidell, Wallén, Karlson, Berger och Ordföranden: ja, 
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men Herrar Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Thorsson, Löfgren, Jakobsson 
och Brännberg: nej. 

Med 11 ja-röster mot 7 nej-röster hade Stadsfullmäktige alltså beslutat att 
tillstyrka bifall till förestående trenne ansökningar. 

Tillika beslöto Stadsfullmäktige, på förslag af Herr Ordföranden, att motivera 
denna tillstyrkan med att de ifrågavarande ölserveringarna voro behöfliga och 
välskötta. 

§ 147  
Från Lysekils Nya Bahus Aktiebolag hade genom Magistraten inkommit 

skrifvelse med framställning om att Stadsfullmäktige måtte för att möjliggöra 
varmbadhusets öppethållande vissa tider under vintern bevilja ett anslag för detta 
ändamål. 

Kostnaderna för badhusets öppethållande skulle enligt skrifvelsen uppgå till 
123 kronor pr vecka utöfver beräknade badafgifter. 

På förslag af Herr Ordföranden beslöto Stadsfullmäktige att remittera ärendet 
till Drätselkammaren för dess yttrande. 

§ 148  
Herr Berger hade inkommit med följande motion: 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Länge nog synes mig Grötö hafva legat utan användning, sedan det kom i 
stadens ägo, hvarför det torde vara lämpligt att vidtaga åtgärder för att denna 
värdefulla egendom måtte blifva till nytta. Ett oeftergifligt villkor härför är, att en 
bro bygges dit. Nu är det ingalunda min mening, att detta skulle ske genast, ty 
såväl kostnaderna som svårigheterna att anskaffa material skulle blifva allt för 
stora. Men det är väl att hoppas, att det någon gång skall blifva annorlunda, och 
staden bör då hafva klart för sig, hvad som skall göras. Först och främst måste 
man klargöra, hvilken af de båda möjligheter som finnas för en bro, nämligen vid 
Slätteskär och öfver Kolholmarne är att föredraga. Sedan kommer frågan, 
hurudan bron skall vara och hvad den kommer att kosta, och hvilken ökad nytta
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den kommer att medföra. Då det icke står i min förmåga att själf göra en 
utredning, vågar jag föreslå, 

att Stadsfullmäktige uppdraga åt en kommitté 
af fem ledamöter, hvaraf Fullmäktige utse tre, 
Drätselkammaren en och Hamnstyrelsen en att 
utreda frågan om en bro till Grötön. 

Lysekil den 11 September 1917. 
RAGNAR BERGER. 

Sedan motionen lästs, yttrade sig: 
Herr Berger: Bekant är ju att det redan förr finnes ett kost- nadsförslag å dylik 

bro, men att saken dock nu borde komma under Stadsfullmäktiges pröfning. Yrkade 
följande tillägg till motionen: »Att motionen remitteras till Hamnstyrelsen, hvarefter 
den skulle remitteras till den föreslagna kommittén.» 

Herr Gunnerson förutskickade att en sådan utredning det här gäller innebär ett 
fullständigt hamnförslag, hvilket dock ej hindrar en utredning. 

Herr Sterner meddelade att för flere år sedan hade Drätselkammaren hand om 
dylik utredning, som gick till Stadsfullmäktige, hvarifrån den öfverlämnades till 
Hamnstyrelsen. 

Yrkade bifall till motionens kläm med det af motionären föreslagna tillägget. 
Herr Ljungberg framhöll att det kunde sättas ifråga om förbindelsen med Grötö 

kan vara till någon synnerlig nytta, då man ej vet hvilket ändamål en dylik 
anläggning skall tjäna, hvarför man först noga borde öfvertänka denna sak. 

Herr Löfving: Då det är särdeles ondt om industritomter på andra håll här i 
staden, så skulle detta missförhållande kunna af- hjälpas medelst att Grötö förbundes 
med land, då det å sistnämnda plats är godt om utrymme. Det borde därför ej dröja 
allt för länge med denna utredning. 

Herr Berger: En redogörelse för brons användning kan man nu icke lämna, 
men torde kanske under utredningens gång klarhet härutinnan vinnas. 
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Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att bifalla motionen med det 
af Herr Berger föreslagna tillägget om remiss till Hamnstyrelsen. För upprättandet af 
förslag till ledamöter, som af Stadsfullmäktige skola utses i denna kommitté, hänsköts 
detta till Valkommittén. 

§ 149  
Från Statens Lifsmedelsjcommission, Dyrtidsanslaget, hade till Herr 

Ordföranden i Stadsfullmäktige ankommit meddelande om att handlingarna med den 
från Stadsfullmäktige till Konungen ställda ansökan om bidrag ur det af Riksdagen 
beviljade anslaget å 12 miljoner kronor för lindring af de mindre bemedlades 
lefnadsvillkor icke varit i öfverenstämmelse med den Kungl. Kungörelsens 
föreskrifter. 

Den handling, som fattats, var uppgift om revisorer för härvarande 
lifsmedelsnämnds räkenskaper. 

Sedan sagda skrifvelse jämte Kungl. Kungörelsen n:o 243 af den 8 juni detta år 
lästs, beslöto Stadsfullmäktige på förslag af Herr Ordföranden, att välja tvenne 
revisorer för granskning af härvarande lifsmedelsnämnds räkenskaper och förvaltning 
för åren 1916 och 1917. 

Till nämnda revisorer för sagda tid valdes i enlighet med Herr Gunnersons 
förslag Herrar Konsulerna Magnus Radhe och L. Laurin. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 150  

Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Gunnerson 
och Granberg. 

Som ofvan 
Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
J. G. GUNNERSON. 
C. W. GRANBERG. 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 

offentligen uppläst å Rådhuset måndagen den 24 sept. 1917 kl. 2 e. m.; betygas 
FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 
Lysekilsposteiis Tryckeri 1S17.
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Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 11 Oktober 1917. 

§ 151  
Upprop förrättades, hvarvid Herr Tinggren var frånvarande. Herr Borgmästaren 
Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 152  
Det vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 153  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Lindbom 

och Löfving. 
§ 154  

Magistraten anmodade Stadsfullmäktige genom föreliggande skrifvelse att välja 
minst 2:ne godemän för en tid af 6 år för att biträda vederbörande förrättningsman vid 
skifte å stadsjord. 

Valkommittén, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige, för förslags 
upprättande till detta val, remitterat skrifvelsen, föreslog enligt föreliggande skrifvelse 
Herrar Byggmästen Oscar Wallén och Entreprenören C. W. Granberg. 

Valet utföll i enlighet härmed. 
§ 155  

Val af 3 ledamöter i den beslutade kommittén för utredning om bro till Grötö 
förelåg, och hade Valkommittén enligt inkommet förslag förordat Herrar 
Bankdirektören Ragnar Berger, Civilingeniören
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Oscar A. Kornell och Fabrikören Alfr. Bovik till medlemmar i denna kommitté. 

Herr Ljungberg yttrade, att han till en början antagit att, efter skedd utredning, 
denna fråga skulle dela samma öde som Drottninggatans spårförbindelse, men då det 
under tiden gjort sig ett visst intresse gällande för frågans lösning, vore det af vikt, att 
olika synpunkter framkomma i en dylik kommitté och hade därför tänkt föreslå 
proportionellt valsätt, hvilket emellertid ej gärna läte sig göra, då Drätselkammaren 
och Hamnstyrelsen skola välja hvar sin ledamot. 

Föreslog till kommitterade Herrar Berger, Löfgren och Gunnars- son samt att 
valet sker med s’utna sedlar. 

Härefter företogs sluten omröstning, som utföll så, att Herrar Bankdirektören 
Ragnar Berger, Civilingeniören Oscar A. Kornell och Frisören G. A. Löfgren valdes 
till medlemmar i sagda kommitté med respektive 21, 12 och 11 röster. 

Vid omröstningen tillfölle Herrar Alfr. Bovik 10, H. J. Gunnars- son 9 och 
Magnus Radhe 2 röster samt Herrar Gust. Karlson, C. W. Granberg, Emilius Hörman 
och Borgmästaren Sundberg hvardera en röst. 

Till Ordförande i kommittén utsågs Herr Berger. 
§ 156  

Drätselkammaren anmälde att den till sin ledamot i den beslutade kommittén 
för utredning om bro till Grötö valt Herr Konsul L. Laurin. 

Anmälan lades till handlingarna. 
§ 157  

För utarbetande af förslag till yttrande öfver »Förslag till lag angående 
kommunal taxering och skattskyldighet» beslöto Stadsfullmäktige den 21 sistlidne 
juni att tillsätta en kommitté bestående af Herrar Ordföranden i Stadsfullmäktige, 
Berger och undertecknad sekreterare. 

Sådant förslag till utlåtande hade nu inkommit så lydande: 
Förslag till utlåtande. 

Då det icke är möjligt för en korporation af 24 personer att taga del af 
betänkande om 1,249 sidor i stort format, är det gifvet, 
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att endast ett och annat, som händelsevis af någon påträffas, kan föranleda 
anmärkning. 

Betänkandet innefattar förslag till vissa kommunala skatter, men icke, huru 
mycket som på de föreslagna grunderna skall kunna uttaxeras. Om därför också de 
föreslagna skatterna synas riktiga, är det omöjligt att bedöma deras inflytande på 
kommunens skatteinkomster. 

Att taxeringsarbetet blir synnerligen ökadt, torde vara tydligt. Detta gäller såväl 
om inkomst- som fastighetstaxeringen. Hvad den förra angår, finnas åtskilliga 
föreskrifter, som göra arbetet mera in- veckladt och det är därför högst nödvändigt att 
alla bestämmelser affattas så tydligt som möjligt för att förekomma onödiga besvär. 

Betänkandet föreslår tre nya skatter: fastighets-, afkastnings- samt kommunal 
inkomst- och förmögenhetsskatt. Önskvärdt vore, att namnen blefve så korta som 
möjligt och täckte begreppet, hvilket ingalunda kan sägas vara fallet med 
afkastningsskatt. Bättre synas då ur alla synpunkter att använda de benämningar, som 
föreslagits af reservanten, landskamrer O. Landén, hvilken ock vinnlagt sig om tydliga 
bestämmelser och försökt att procentuellt fixera, huru mycket som skall i skatt uttagas 
enligt det nya förslaget. 

Önskligt hade också varit, att sakkunniga föreslagit en öfver- flyttning på staten 
af de utgifter för öfvervägande statliga ändamål, exempelvis hamnar, trafik- och 
undervisningsväsen, som hittills allra mest bidragit att drifva städernas 
kommunalskatt i höjden. 

Lysekil den 11 oktober 1917. 
Enligt uppdrag 

. FRITZ LUSCH. RAGNAR BERGER. AXEL HOLMQVIST. 

Sedan detta förslag lästs, beslöto Stadsfullmäktige, på yrkande af Herr Berger, att 
antaga detsamma för att såsom Stadsfullmäktiges eget yttrande i ärendet afgifvas. 

§ 158  
Vid sitt sammanträde den 13 sistlidne september beslöto Stadsfullmäktige att till 

Drätselkammaren för dess yttrande remittera Styrelsens för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar framställning att få
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i uppdrag verkställandet af expropriation af nödig mark för vattenverkets utvigdning 
och skydd. 

Enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte Drätselkammaren denna 
framställning i enlighet med Vattenstyrelsens förord, expropriation äf det å 
epropriationskartan med gul kantfärg betecknade hela området, och att 
expropriationen omedelbart vidtages, samt att medel för ändamålet upplånas. 

Från detta beslut i Drätselkammaren hade Herr Ljungberg haft afvikande 
mening, då han ansett, att frågan ett eller annat år kunnat uppskjutas i afvaktan på att 
bättre ekonomiska förhållanden för staden inträda, så ock att man bort hafva mera 
visshet om det för expropriationen erforderliga beloppets storlek. 

Sedan Drätselkammarens yttrande i ärendet lästs yttrade sig: 
Herr Laurin: Frågan är gammal och har af mellankommande omständigheter 

gång efter annan försenats, men att man nu ej längre borde uppskjuta expropriationen 
utan fortast möjligt sätta densamma i verket. På grund af billighetsskäl hade man från 
början tänkt sig expropriera endast ett mindre område men senare hade man kommit 
till insikt om att staden^ från många synpunkter sett, dock främst den sanitära, bäst 
tillgodoseddes med expropriering af det större området enligt Vattenbyggnadsbyråns 
förslag och Vattenstyrelsens af- gifna förord. 

Yrkade i anslutning härtill bifall till Vattenstyrelsens framställning i ärendet i 
enlighet med Drätselkammarens afgifna yttrande. 

Herr Radhe: Visserligen äro tiderna svåra, men ifrågavarande markförvärf är 
dock en ofrånkomlig nödvändighet för tryggandet af stadens vattentillgångar, hvarför 
dröjsmål bör undvikas. Önskvärdt vore om i beslutet kunde inflikas att 
Vattenstyrelsen om möjligt under hand träffade uppgörelse om markförvärf af vissa 
enskilda ägare före expropriationen. 

Understödde Herr Laurins yrkande. 
Herr Borgmästaren Sundberg: Att nU uppgöra med enskilda ägare af marken 

ifråga vore ej klokt utan bäst att låta det hela gå till expropriation på en gång. Däremot 
finnes intet hinder att sedan expropriationen igångsatts kunna öfverenskomma om 
nyttjanderätt för stenafverkning, hvarigenom priset för området kunde väsentligt 
nedbringas. Ansåg tidpunkten för expropriation gynnsam på grund
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af den nu rådande stagnationen inom stenindustrien och framhöll att man därför 
snarast borde företaga expropriationen och att vederbörande jordägare borde erhålla 
expropriationsstämning till instundande februariting samt att man kunde få den nya 
lagen beträffande expropriationsnämnds sammansättning tillämpad i detta fall. 

Herr Ljungberg utgick ifrån att staden ej skulle komma i sämre ställning om 
jordägarna begära expropriation än om staden gör det. Ansåg att man genom en 
godvillig uppgörelse med respektive jordägare kunde få använda vatten från 
Trötemyren såsom hjttills, åtminstone under den närmaste framtiden. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige utan votering att bifalla. 
Vattenstyrelsens framställning om bemälda expropriation och att det med gul kantfärg 
å expropriationskartan betecknade hela området exproprieras samt att medel för 
ändamålet upplånas. 

§ 159  
Till Drätselkammaren beslöto Stadsfullmäktige den 13 sistlidne september att 

remittera Lysekils Nya Badhus Aktiebolags skrifvelse angående anslag till vinterbad, 
och förelåg nu Drätselkammarens yttrande, som var af följande innehåll: 

»Drätselkammaren, som tagit del af ärendet, finner, att kostnaden, under vissa 
förutsättningar, för varmbadhusets öppethållande bemälda tid af Badhusbolagets 
styrelse beräknats till kr. 263 pr vecka, och att med de afgifter för bad, som varit 
gällande under vintern 1916— 1917 förlusten i så fall kalkylerats till 123 kr. pr 
badvecka eller 492 kr. pr månad. Hålles badet öppet endast hvarannan vecka skulle 
förlusten minskas till kr. 61:50 pr vecka eller 246 kr. pr månad. Denna förlust eller den 
förlust, som genom badets mindre frekvens kan komma att uppstå, önskar 
Badhusstyrelsen således skall täckas af medel från stadskassan. 

Drätselkammaren anser att Badhusbolaget, dels genom förhöjda badafgifter och 
dels genom, såsom på andra håll skett, att utsända listor för teckning af visst antal bad, 
ekonomiskt kan trygga sig mot förlust genom för liten anslutning de tider badhuset 
under vintertiden hålles öppet. 

På grund af anförda skäl får Drätselkammaren därför för sin del yrka afslag å 
berörda framställning.»  
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Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion att bifalla Drätselkammarens yrkande i 

ärendet. 

§ 160  
Hos Drätselkammaren hade Brandchefen begärt ett tilläggsanslag för 

brandväsendet å kronor 800 för innevarande år och motiverat denna begäran med de 
oförutsedda utgifter, cirka 1,000 kronor, som tillskyndats brandväsendet genom 
eldsvådan å f. d. Sundbergska magasinet. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka bemälda anslag samt att beloppet för ändamålet upplånas under detta år 
för uttaxering under år 1918. 

Herr Radhe ansåg att i detta anslag borde ingå ökat bidrag med 100 kronor från 
brandväsendet till hamnen för hamnkontorets eldning. 

Herr Sterner fann denna begäran rimlig, men att det vore lämpligast upptaga 
detta bidrag i brandväsendets utgiftsstat för år 1918. 

Stadsfullmäktige beslöto att bevilja ifrågavarande tilläggsanslag i enlighet med 
Drätselkammarens framställning. 

§ 161- 
Genom Magistraten hade brandsoldaterna inkommit med skrifvelse 

innehållande begäran om högre timlön från och med 1918 års början. 
Denna skrifvelse åtföljdes af Brandkommitténs yttrande öfver ansökan. 
Framställningen innehöll, att den extra ersättningen vid larm och vakter höjes 

till 1 kr. pr timme och för puts och dylikt till 75 öre pr timme. 
Brandkommittén hade beslutat att tillstyrka denna begäran samt tillika förorda 

att sagda betalning beräknas äfven för påbörjad timme. 
Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 

Drätselkammaren, hvars yttrande nu förelåg, och hvarigenom tillstyrktes att ersättning 
utgår med: vid eldsvådetillfällen 1 kr., för maskinarbeten 75 öre och för andra arbeten 
60 öre, allt pr timme och använd tid, och således ej full ersättning för påbörjad timme, 
såsom Brandkommittén föreslagit.  
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Mot detta beslut i Drätselkammaren hade Herr Ljungberg reserverat sig, då han 

yrkat bifall till ansökan i dess oförändrade form. 
Till denna reservation hade Drätselkammarens Herr vice Ordförande anslutit sig. 
Herr Lidell yttrade, att Brandkommittén och Drätselkammarens ufåtanden endast 

skilja sig åt beträffande ersättning för vissa delar annat arbete än vid larm och vakter, 
men då 17 af de 20 brandmännen äro yrkesmässigt utbildade borde sådan skillnad, 
som Drätselkammaren föreslagit ej göras. 

Yrkade bifall till Brandkommitténs förslag med den skillnaden att ersättning 
skall beräknas för hvarje fullbordad timma 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla detta yrkande. 

§ 162. 
Hälsovårdsnämnden begärde genom föredragen skrifvelse beviljandet af ett 

tilläggsanslag å kronor 3,000 för sundhetsvården under innevarande år och motiverade 
denna begäran med de ökade utgifterna på grund af dyrtiden och det stora antalet 
patienter, som under året vårdats å epidemisjukhuset. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, hvars yttrande nu förelåg enligt nedanstående protokollsutdrag: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i 
Lysekil sammanträde den 4 oktober 1917. 

Närvarande Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 161. Från Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren för 
dess yttrande remitterats Hälsovårdsnämndens begäran af ett tilläggsanslag å kronor 
3,000 för sundhetsvården under innevarande år. 

Härjämte förelåg en af Stadskassören upprättad tablå öfver utgifterna för 
sundhetsvården under året t. o. m. den 30 sistlidne
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september, och hvarigenom framgick att sundhetsvårdens anslag för året var i det 
närmaste förbrukat. 

Hälsovårdsnämnden påpekade i sin skrifvelse att de höga utgifterna berodde på 
det stora antalet patienter, som under året vårdats å epidemisjukhuset. 

Drätselkammaren beslöt att bos Förste Stadsläkaren anhålla om uppgift på det 
antal patienter från främmande kommuner, hvilket under året vårdats å bemälda 
sjukhus samt att i afvaktan på denna uppgift bordlägga ärendet. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i 
Lysekil sammanträde den 9 oktober 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 168. Till behandling återupptogs det under § 161 den 4 dennes behandlade 
ärendet om Hälsovårdsnämndens ansökan af ett tilläggsanslag å kronor 3,000 för 
sundhetsvården under detta år. 

Den från Förste Stadsläkaren infordrade uppgiften om antalet patienter från 
främmande orter, hvilket vårdats å epidemisjukhuset under året, förelåg nu, och 
framgick af denna redogörelse att 77 sådana patienter under tillsammans 1,094 
sjukdagar detta år varit intagna å bemälda sjukhus, och att staden för denna vård nu 
hade fordringar för tillhopa kronor 2,188: —. 

Drätselkammaren uttalade det betänkliga i att sundhetsvårdens stat äfven i år 
väsentligt öfverskrides och ansåg att detta förhållande måste bero på att betalningen 
för patienterna från främmande orter är för lågt tilltagen, så att därigenom staden 
tillskyndas ekonomisk förlust, hvarför Hälsovårdsnämnden borde af Stadsfullmäktige 
få i uppdrag att göra en noggrann och detaljerad utredning om huru den nuvarande 
patientafgiften pr dag ställer sig till den verkliga kostnaden,
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staden har för dylik sjukvård, och huru stor nämnda afgift är å de närmast 
omkringliggande epidemisjukhusen, samt huru utgifterna på dessa sjukhus ställa sig 
jämförda med de härvarande. 

Dessutom ville Drätselkammaren påpeka, att epidemisjukhuset ej bör eller får 
ligga med så stora fordringar af främmande kommuner såsom nu är fallet, utan böra 
sådana tillgodohafvanden fortast möjligt indrifvas, liksom det göres å andra sjukhus, 
detta så mycket mera som staden ej har råd att hålla ett dylikt kreditsystem som det 
hittills härvidlag tillämpade. 

Efter slutad öfverläggning beslöt Drätselkammaren att till Stadsfullmäktige göra 
följande uttalande i ärendet: 

Att Stadsfullmäktige uppdraga åt Hälsovårdsnämnden att fortast möjligt 
verkställa sådan utredning som här ofvan omförmäles, och att Stadsfullmäktige i 
afvaktan på sådan utrednings inkommande tills vidare anslå ett belopp af ettusen 
(1000) kronor till sundhets- vården, och att detta anslag upptages i 1918 års utgifts- 
och inkomststat för uttaxering. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från de justerade protokollen; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, yttrade Herr Berger, att åtskilligt härvidlag 
nog ej är som det borde vara, och att det är uppenbart att patientafgiften 2: — kr. pr 
dag är alldeles för lågt tilltagen, och att staden ej har något intresse af att en mängd 
patienter från främmande orter intagas å härvarande epidemisjukhus, hvilket 
förhållande kunde föranleda till att vid en större epidemi i nejderna häromkring ej å 
sjukhuset stadens egna patienter kunde beredas inträde. Undantag borde härvid göras 
för Slätten och Dalskogen på grund af dessa platsers närbelägenhet till staden och 
därmed sammanhängande smittofara. 

Yrkade att Stadsfullmäktige måtte bifalla Drätselkammarens framställning i 
ärendet med följande tillägg: 

Att afgiften för patienter genast höjes från 2 kr. till 4 kr. pr dag och person, och att 
denna afgift oafkortad tillfaller staden,  
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att inga patienter från främmande platser med undantag för Slätten och 

Dalskogen hädanefter få intagas å ifrågavarande sjukhus och att Herr Förste 
Stadsläkaren omedelbart underrättas om det i ärendet nu blifvande beslutet. 

Herr Lidell yrkade att Lyse kommnn till staden lämnar en ständig 
ansvarsförbindelse för patienter från Slätten och Dalskogen. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens framställning i 
ärendet med de af Herrar Berger och Lidell yrkade tilläggen. 

§ 163  
Byggnadsnämnden begärde genom föredragen skrifvelse ett anslag å 300 kronor 

för inköp af en karttransportör. 
Drätselkammaren, till hvilken Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat 

ärendet, tillstyrkte enligt föreliggande protokollsutdrag detta anslags beviljande samt 
föreslog att beloppet för ändamålet utgår af medel för oförutsedda utgifter i årets stat. 

Stadsfullmäktige beslöto att bevilja bemälda anslag i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 

§ 164  
Från Byggnadsnämnden hade inkommit nedanstående ärende angående namn å 

kvarter vid Landsvägsgatan och i Kronberget: 

Utdrag af protokollet hållet vid Byggnadsnämndens i 
Lysekil sammanträde den 10 Sept. 1917. 

Närvarande: Borgmästaren Axel Sundberg, Ordf., Byggmästare Oscar Wallén, 
Fabrikör Aug. Mattsson, Byggmästare Rob. Christens- son, Stadsingeniör Sven H. 
Lundgren. 

§ 47. Ordföranden föredrog en från Direktör Berger till Nämnden ställd och här 
bilagd skrifvelse däri denne anhåller att Byggnadsnämnden måtte hos Stadfullmäktige 
göra framställning om namn för samtliga kvarter längs Langs vägsgatan samt 
bebyggda kvarter å Kronberget.  



1917 den 11 Oktober.
Med anledning häraf beslöt Nämnden ingå till Stadsfullmäktige och där föreslå 

till godkännande följande namn å de kvarter, hvilka ej erhållit dylika, och hänvisas 
härvid till af Stadsingeniören uppgjorda kartor. 

Längs Landsvägsgatan från Staden räknadt: Järnvägen, Smedjan och 
Landsvägen samt längs hafsstranden likaledes från Staden räknadt: o Stenbiten, 
Slätteskär, Clupea och Åkerbräckan. 

A Kronberget föreslås följande kvartersnamn, räknadt från Stadens gräns i söder 
och norr ut: väster om västra Kronbergsgatan: Älgen, Björnen och Vesslan; mellan 
östra och västra Kronbergsgatorna: Renen, Ekorren och Lodjuret; öster om östra 
Kronbergsgatan: Hjorten och Gräflingen. 

Som ofvan 
SVEN H. LUNDGRN. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
SVEN H. LUNDGREN. 

Sedan detta förslag lästs, yttrade Herr Granberg att kvarterens namn i Kronberget 
voro ensidigt och föga väl valda samt yrkade därför bordläggning af den del af 
ärendet, som rörde Kronberget och att en kommitté borde tillsättas för utarbetande af 
förslag till bättre och trefligare namn. 

Herr Borgmästaren Sundberg beklagade att namnvalet i Kronberget ej utfallit till 
de där boendes belåtenhet, men för denna nya del af staden hade det varit svårt att 
finna lämpliga namn. 

Herr Berger ansåg en kommitté öfverflödig i detta fall. 
Herr Ordföranden påpekade önskvärdheten af att de, som vilja hafva ändrade 

namn å kvarteren i Kronberget inkomma med förslag därtill, helst i god tid före den 
instundande husförhörsskrifningen. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige att antaga det 
föreliggande namnförslaget beträffande kvarteren vid Landsvägsgatan, men att 
bordlägga den del af ärendet, som rörde Kronberget. 

§ 165  
Lysekils Föreläsningsförening begärde för år 1918 anslag med 400 kr. till 

föreläsningsverksamheten och 200 kr. till folkbiblioteksverksamheten. 
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Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 

Drätselkammaren, som genom föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte 300 kr. till 
föreläsnings verksamheten och 200 kr. till folkbiblioteksverksamheten. Mot detta 
beslut i Drätselkammaren hade Herr Ljungberg reserverat sig till förmån för de 
begärda beloppen, respektive 400 och 200 kr. 

Herr Ljungberg yrkade bifall till sin afgifna reservation under den motivering, att 
Stadsfullmäktige under en lång följd af år anslagit respektive 600 och 200 kr., fastän 
den förstnämnda summan föregående år nedprutats till 300 kr. samt framhöll att 
föreningen så väl behöfde att erhålla de nu begärda beloppen. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, och Herr Ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till å ena sidan, Drätselkammarens förslag i ärendet 
och å andra, till Herr Ljungbergs yrkande, förklarat den förstnämnda propositionen 
vara med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voterings- proposition: 

»Den, som bifaller Drätselkammarens förslag i ärendet röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit bifalla Herr Ljungbergs yrkande.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Mattsson, Sterner, Laurin, 

Löfving, Lidell, Wallén, Bovik, Karlsson och Ordföranden: ja, men Herrar Radhe, 
Gunnerson, Hörman, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Thorsson, Löfgren, Berger, 
Jakobsson och Brännberg: nej. 

Med 12 ja- mot 11 nej-röster hade Stadsfullmäktige alltså beslutit att bifalla 
Drätselkammarens förslag i ärendet. 

§ 166  
Öfver Lysekils Samskolas räkenskaper och förvaltning för år 1916 förelåg 

revisionsberättelse enligt .... Bil. N:o 13, 1917. 
Revisionsberättelsen hade i tryck utdelats till Herrar Stadsfull-

mäktigeledamöter. 
Herr Granberg framhöll att det förefölle egendomligt att revisionsberättelsen ej 

upptager någon tablå öfver skolans ekonomiska ställning. 
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Stadsfullmäktige beslöto att för sin del bevilja ansvarsfrihet för den tid revisionen 

omfattade. 
§ 167  

Från Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag hade följande skrifvelse angående 
leverans af elektrisk ström inkommit: 

Till Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 
Undertecknade bolag, som för tillgodogörande af den elektriska energi i form af 

växelström, hvilken sedan Trollhättekraften blir tillgänglig kommer att tillhandahållas 
af staden, för detta ändamål inköpt en oljetransformator, hvilken enligt meddelande 
från leverantören ej torde kunna levereras inom rätt tid, blir under sådana förhållanden 
hänvisad till att begagna likström tills vi hinna omlägga driften, afsedd för växelström. 
Troligt är, att rätt så afsevärda mängder sådan elektrisk energi komma att förbrukas. 

Vi våga därför hemställa till Herrar Stadsfullmäktige, att Herrar Stadsfullmäktige 
behagade taga den saken under öfvervägande, huruvida ej en särskild rabatt skulle 
kunna beviljas oss å förbrukad likström till ett afgiftsbelopp öfver 2,000: — kronor 
med stigande rabattskala för intervaller på 1,000: — kronor. 

Vi våga hoppas på ett gynnsamt svar och blifva tacksamma få emotse Herrar 
Stadsfullmäktiges förslag i frågan. 

Lysekil den 10 Oktober 1917. 
Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag. 

L. LAURIN. 
Då denna skrifvelse lästs, beslöto Stadsfullmäktige att remittera densamma till 

Drätselkammaren för afgifvande af dess yttrande sedan Drätselkammaren hört 
Elektricitetsverkets Styrelses mening i saken. 

§ 168  
Herr Laurin hade inlämnat följande skrifvelse: 

Till Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 
Jag tillåter mig härmed vördsamt hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige 

behagade upptaga till pröfning den frågan, huruvida ej
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möjligheter funnes att råda bot på den förfärliga stank, som utgår från Förenade 
Konservfabrikernas magasin, söder om Radhe-magasinen i Rosvik. Denna stank är 
som känt vedervärdig och torde vara för hvar och en klart, att någon möjlighet att bo i 
närheten af detta magasin, så länge som förhållandena äro som nu, ej finnes. 

Jag vore därför synnerligen tacksam, om Herrar Stadsfullmäktige ville vidtaga 
åtgärder, ju rationellare desto bättre. 

Lysekil den 11 Oktober 1917. 
L. LAURIN. 

Sedan skrifvelsen lästs, yttrade Herr Laurin, att det egentligen ej är 
Stadsfullmäktige, som skola taga hand om denna sak, men att han dock velat påpeka 
saken. Magasinet ifråga är missprydande och dess golf är visserligen af cement, men 
med stora hål i, genom hvilka uttappas allehanda skämda varor. 

Hemställde om ärendets remiss till Drätselkammaren. 
Herr Radhe medgaf de påvisade olägenheterna, dock hade Sveriges Förenade 

Konservfabriker beträffande magasinet vidtagit alla de åtgärder, som 
Hälsovårdsnämnden föreskrifvit. 

Herr vice Ordföranden yrkade ärendets remiss till Hälsovårdsnämnden. 
Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige att remittera ärendet till 

Drätselkammaren, som efter att hafva infordrat Hälsovårdsnämndens utlåtande, skulle 
till Stadsfullmäktige inkomma med yttrande. 

§ 169  
Herr Bovik interpellerade Hamnstyrelsens Ordförande, Herr Radhe, huru det 

kunde förhålla sig med att för fraktgods, som ankommit hit med järnväg och lossades 
vid Södra Hamngatan, kajafgifter debiterats. 

Herr Radhe fann Hamnstyrelsen vara i sin fulla rätt att utfå dylika afgifter för 
allt gods, som lossas å hamnområdet. 

Herr Borgmästaren Sundberg ansåg att det här gällde planlega och ej kajafgift. 
Herrar vice Ordföranden och Luckey voro af den åsikten att sådana afgifter ej 

böra utgå för gods, som anländer pr järnväg.  
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Herr Gunnerson delade Herr Radhes uppfattning i frågan. 
Herr Laurin ansåg det orätt att en person, som beordrar gods till järnvägens 

område, skall erlägga hamnafgifter därför. Begäres däremot att vagnar framforslas till 
kajområdet, så måste gifvetvis hamnpengar erläggas. Har däremot järnvägen ej 
tillräckligt utrymme för dylik lossning, så blir det en fråga mellan järnvägen och 
hamnen. 

Herr Ljungberg, som fann frågan vara af principiell betydelse, föreslog att den 
öfverlämnades för utredning till en kommitté på 5 medlemmar med Herr 
Borgmästaren Sundberg som ordförande och och att 2 medlemmar väljas från 
Hamnstyrelsen och 2 från Handels- och Sjöfartsnämnden. 

Förslaget bifölls och utsagos jämte Herr Borgmästaren Sundberg till medlemmar 
i denna kommitté Herrar Konsuln Magnus Radhe och Kaptenen Am. Backman från 
Hamnstyrelsen samt Herrar Bankdirektören Ragnar Berger och Skeppsmäklaren Carl 
Andersson från Handels- och Sjöfartsnämnden. 

Som ofvan Justeradt:
 AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
J. E. LINDBOM. 
O. G. LÖFVING. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset tisdagen den 23 okt. 1917 kl. 2 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1M7.



1917            Lysekils             N.R 11. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 20 November 1917. 

§ 170  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Sterner, Laurin, Gunnarsson och Tinggren 

voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 171  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 172  
Det på dagens föredragningslista under n:o 21 upptagna ärendet, Herr Herman J. 

Gunnarssons skriftliga afsägelse af sitt ledamotskap i Stadsfullmäktige samt af öfriga 
kommunala befattningar, upptogs på förslag af Herr Ordföranden med hänvisning till 
dagens förestående val först till behandling. 

Stadsfullmäktige beslöto godkänna ifrågavarande afsägelse samt att till 
Magistraten anmäla den i Stadsfullmäktige i anledning häraf uppkomna ledigheten 
med anhållan om röstsammanräkning efter Herr Gunnarsson för utseende af hans 
efterträdare såsom Stadsfullmäktig. 

§ 173  
Val förrättades till de kommunala befattningar, som vid årets slut blefve lediga 

eller eljest skulle besättas, och som det tillkomme Stadsfullmäktige att tillsätta. 
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Valkommittén hade afgiivit förslag till de förestående valen, hvilka i 

hufvudsaklig öfverensstämmelse med detta förslag utföllo sålunda: 

Byggnadsnämnden; 
För tiden intill 1921 års slut omvaldes till ledamot Herr Byggmästaren Rob. 

Christenson och till suppleant Herr Fabrikören J. E. Lindbom. 

Hamnstyrelsen: 
Till ledamöter för tiden intill 1919 års slut omvaldes Herrar Konsul Magnus 

Radhe och Lotsförmannen Em. Hörman. 

Pensionsnämnden: 
För tiden intill 1921 års slut omvaldes till ledamöter Herrar Stenhuggaren 

Patrik Johansson, Mekanikern Aug. Thorsson och Hälsovårdstillsyningsmannen Aug. 
Ehnberg samt till suppleanter Herrar Stenhuggaren Alfred Gustafsson, Filaren Carl 
Brännberg och Stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist. 

Taxeringsnämnden: 
För år 1918 valdes till ledamöter Herrar 1) Handlanden E. W. Olsson, 2) Filaren 

Carl Brännberg, 3) Lotsförmannen Em. Hörman, 4) Förvaltaren Claes Rosén och 5) 
Brandkorpralen A. J. Nordmark samt till deras suppleanter Herrar 1) Handlanden Osc. 
Fredén, 2) Gjutaren Enok Svensson, 3) Sjökaptenen Amandus Backman, 4) 
Disponenten Ludv. Andersson och 5) Brefbäraren W. Snell, och skola suppleanterna 
vid förfall för ledamöterna ersätta dessa i den ordning i hvilken de här ofvan angifvits, 
så att suppleant n:r 1 ersätter ledamot n:r 1 o. s. v. 

Brandförsäkringskommittén: 
För år 1918 omvaldes till ledamöter Herrar Byggmästaren Oscar Wallén och 

Stadsingeniören Sven H. Lundgren samt till suppleanter Herrar Kamreraren Gust. 
Bundsen och Snickaremästaren C. J. Nordström.  
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Lysekils Samskolas styrelse: 

För år 1918 omvaldes till ledamot Herr Bankdirektören Ragnar Berger och till 
suppleant Herr Kaptenen Aug. Kihlberg. 

Lysekils Föreläsningsförenings styrelse: 
Herrar Postmästaren L. H. Cervin och Bankkamreraren Rudolf Lindblad 

omvaldes till respektive ledamot och suppleant för år 1918. 

Lysekils Tekniska Aftonskolas styrelse: 
För år 1918 omvaldes Herrar Civilingeniören Oscar A. Kornell och 

Byggmästaren Oscar Wallén till respektive ledamot och suppleant. 

Lysekils Sparbank: 
Till hufvudmän för tiden intill 1920 års slut omvaldes Herrar Förvaltaren John 

Sterner, Inspektören A. W. Christenson och Kaptenen Aug. Kihlberg. 

Stadens ombud vid bolagsstämmor m. m. med Lysekils 
Järnvägsaktiebol ag: 

För år 1918 omvaldes Herrar Handlanden B. P. Jonsson och Bankdirektören 
Ragnar Berger till respektive ombud och suppleant. 

Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags styrelse: 
För år 1918 omvaldes till ledamot Herr Förvaltaren John Sterner och till 

suppleant nyvaldes Herr Järnsvarfvaren Otto Olsson. 

Budgetsberedningen för granskning af Magistratens Utgifts- oeh Inkomstförslag 
för år 1918: 

Till ledamöter omvaldes Herrar Kyrkoherden Fritz Lusch, Konsuln Magnus 
Radhe, Handlanden B. P. Jonsson, Förvaltaren John Sterner och Redaktören Axel 
Ljungberg med Herrar Byggmästaren Oscar Wallén och Fabrikören Rich. Björsell 
som suppleanter, likaledes omvalda.  
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Ombud vid årets mantalskrifning: 

Herrar Stadsvaktmästaren J. A. Johansson, Hälsovårdstillsynings- mannen Aug. 
Ehnberg och Kyrkovaktmästaren B. C. A. Högberg samt till suppleant Herr 
Stadsexekutorn Rudolf Ljunggren. 

I arvode bestämdes 15 kronor till hvarje ombud. 

Val af revisorer oeh deras suppleanter för granskning af 
nedanstående räkenskaper för år 1918 företogs härefter och utföllo i hufvudsaklig 
öfverensstämmelse med Valkommitténs förslag sålunda: 

Drätselkammaren: 
Herrar Kammarskrifvaren G. von Gegerfelt, Kamreraren H. Melin och 

Handlanden B. J. Jonsson med Herr von Gegerfelt som sammankallande. 
Suppleanter: Herrar Handelsföreståndaren L. P. Östling, förste och 

Bankkamreraren Rudolf Lindblad, andre suppleant. 

Hamnstyrelsen: 
Herrar Kammarskrifvaren Fr. Nordström, Handlanden Ragnar Anderson och 

Banktjänstemannen A. H. Lundin med Herr Nordström som sammankallande. 
Suppleanter: Herrar Fabrikören Elof Cornér, förste och Handels- bokhållaren 

Johan Andersson, andre suppleant. 

Fattigvårdsstyrelsen: 
Herrar Handlanden Osc. Fredén och Kontorschefen Axel Radhe med Herr 

Fredén som sammankallande. 
Suppleanter: Herrar Skräddaremästaren O. Bergqvist, förste och Kontoristen 

Arthur Andersson, andre suppleant. 

Lysekils Samskolas styrelse: 
Handlanden Herr E. W. Olsson med Kontorschefen Herr Karl Mattsson som 

suppleant.  
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Lysekils Föreläsningsförening: 
Kamreraren Herr Carl Broms med Kontorschefen Herr Karl Mattsson som suppleant. 

Lysekils Skyttegille: 
Lagerchefen Herr Victor Lindbom med Handelsbokhållaren Herr Nils Carlsson som 

suppleant. 

Lysekils Brännvinsförsälj ningsaktiebolag: 
Journalisten Herr Ehrnfrid Landeberg med Bankkassören Herr Eric Hallgren som 

suppleant. 

Parkstyrelsen: 
Herrar Handlandena Eric Blomberg och Gunnar Andersson med Herr Blomberg som 

sammankallande. 
Suppleant: Handlanden Herr Erik G. Lindström. 

Lysekils Stads Elektricitetsverk: 
Herrar Öfverläraren Anders Jakobsson och Handlanden J. A. Jacobsson med Herr Anders 

Jakobsson som sammankallande. 
Suppleanter: Herrar Handlanden Sven Larson, förste och Handelsbokhållaren E. Knape, 

andre suppleant. 

Lysekils Tekniska Aftonskola: 
Musikdirektören Herr Karl Sandström med Kronolotsen Herr John Linding som 

suppleant. 

Lifsmedelsnämnden: 
Herrar Kontorschefen Axel Radhe och Stenhuggeriförmannen C. G. Rundgren. 

§ 174  
Till förnyad behandling upptogs det vid sammanträdet den 11 sistlidne Oktober bordlagda 

ärendet, Byggnadsnämndens förslag till namn å kvarter i Kronberget. 
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De af Byggnadsnämnden föreslagna namnen voro räknat från        stadens gräns 

i söder och norr ut: 
Väster om Västra Kronbergsgatan; 
Älgen, Björnen och Vesslan; 
Mellan Östra och Västra Kronbergsgatorna; 
Renen, Ekorren och Lodjuret; 
Öster om Östra Kronbergsgatan; 
Hjorten och Gräflingen. 
Herr Granberg föreslog nedanstående namn att ersätta de af        

Byggnadsnämnden föreslagna med iakttagande af namnens placering        enligt 
uppräknad ordningsföljd i båda förslagen: 

Klippan, Graniten, Berghällen; 
Stenhuggaren, Sprängaren. Hammaren; 
Släggan och Stenbrottet. 
Stadsfullmäktige beslöte att bifalla Herr Granbergs förslag. 

§ 175  
Herr C. G. Tinggrens motion om efterskänkande af äldre restantier å 

stadsutskylder återremitterades vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 24 november 
1916 till Drätselkammaren. 

Drätselkammarens förnyade yttrande i ärendet förelåg nu och         var af följande 
lydelse: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i 
Lysekil sammanträde den 7 november 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén,         Bovik och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 182. Vid sitt sammanträde den 24 november 1916, under §        188 i 
protokollet, beslöto Stadsfullmäktige att till Drätselkammaren
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återremittera Herr Tinggrens motion om efterskänkande af äldre restantier å 
stadsutskylder. 

Den 8 februari innevarande år behandlades ärendet i Drätselkammaren och 
beslöts då att till en kommitté bestående af Herrar Wallén och Ljungberg öfverlämna 
ärendet för granskning af respektive restlängder. 

Kommittén hade uppgjort en förteckning å de restskyldige, som möjligen kunde 
betala något å restbeloppen samt öfverlämnat denna förteckning till skatteexekutorn 
för att höra, om vederbörande kunde och voro villiga att med staden under hand träffa 
uppgörelse om ifrågavarande skatterestantier. 

Sådan förfrågan hade emellertid gifvit negativt resultat, då de restskyldiga, med 
hänsyn till de svåra tiderna, förklarat det ifrågasatta krafvet omöjligt att uppfylla. 

Dessutom hade kommittén upprättat en tablå öfver huru dessa restantier fördela 
sig på respektive gator. De, som således häfta för stadsutskylder t. o. m. 1912 att utgå 
1913 utgöra sammanlagt 211 personer. 

Nämnda utredningar förelågo nu i Drätselkammaren. 
Efter slutad öfverläggning beslöt Dräselkammaren att hos Stadsfullmäktige 

tillstyrka efterskänkandet af samtliga restantier å stadsutskylder t. o. m. 1912 att utgå 
1913, och motiverade Drätselkammaren detta förslag med, att en dylik åtgärd borde 
vidtagas af tillmötesgående, då skulden för försumligheten ej enbart låge hos de rest-
skyldige utan äfven hos det gamla systemet, som i detta fall ej varit nog effektivt. 

Drätselkammaren tog härvidlag äfven hänsyn till att det snart torde blifva lag att 
kommunalutskylder endast för de trenne sistför- flutna åren komma att ligga till grund 
för den kommunala röstlängdens upprättande. 

Mot ofvanstående beslut reserverade sig Herr vice Ordföranden, då han yrkat 
afslag på den grund, att då ifrågavarande skatterestantier i stadens räkenskaper 
afskrifvits såsom tillgång, staden i saken gjort hvad på sig ankomme, och att om någon 
eller några af de restskyldiga eventuellt skulle komma i bättre ekonomiska villkor, det 
då skulle vara deras skyldighet att erlägga sina gamla restantier lika
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väl som hvarje annan ej preskriberad skuld, samt att saken därför borde stå öppen. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från de justerade protokollen; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Sedan detta yttrando lästs, yrkade Herr Lidell bifall till Herr vice Ordförandens i 
Drätselkammaren reservation. 

Herr Ljungberg yrkade bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
Då öfverläggningen förklarats afslutad, och Herr Ordföranden, efter att hafva 

framställt proposition på bifall till hvartdera af dessa båda yrkanden, förklarat det 
förstnämnda yrkandet vara med öfver- vägande ja besvarat, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Herr Lidells yrkande, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit bifalla Herr Ljungbergs yrkande.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, hvari Herr Wallén ej deltog, 

röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Lindbom, Luckey, Mattsson, Löfving, Lidell, 

Hörman, Karlson, Berger och Ordföranden: ja, 
men Herrar Gunnerson, Bovik, Ljungberg, Granberg, Thorsson, Löfgren, 

Jakobsson och Brännberg: nej. 
Med 11 ja- mot 8 nej-röster hade Stadsfullmäktige alltså beslutit att bifalla Herr 

Lidells yrkande, hvadan Herr Tinggrens motion således afslagits. 
§ 176. 

Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 11 sistlidne oktober under § 
162 i protokollet med anledning af Hälsovårdsnämndens begäran af tilläggsanslag till 
sundhetsvården för innevarande år att åt Hälsovårdsnämnden uppdraga att göra 
utredning om huru den hittillsvarande patientafgiften å härvarande epidemi
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sjukhus ställer sig till stadens verkliga kostnader för denna sjukvård, och huru stor 
dylik afgift är å de närmast omkringliggande epidemisjukhusen, samt huru utgifterna 
på dessa sjukhus ställa sig jämförda med de härvarande 

Sådan utredning, uppsatt af Herr Förste Stadsläkaren, hade af 
Hälsovårdsnämnden öfverlämnats till Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige, som 
remitterat densamma till Drätselkammaren för dess förnyade yttrande i ärendet, 
hvilket nu förelåg. 

Nämnda utredning, som jämte Drätselkammarens yttrande lästes, innehöll i 
hufvudsak följande: 

Att medelkostnaden för patient per dag uppgår till kr. 2: 20. 
Att afgifterna å omkringliggande städernas epidemisjukhus utgöra: 
Uddevalla kr. 3:50, Marstrand kr. 2: —, Strömstad kr. 2:50 samt å alla tre 

platserna dessutom särskild ersättning till läkaren. 
Att staden mycket väl kan nöja sig med en afgift af 3 kr. per dag, synnerligast om 

man tager i betraktande, att kostnaden för mat och bränsle så småningom borde 
sjunka. 

Att genom en internering af sjuka från närgränsande befolkningscentra såsom 
Norra Grundsund och Ramsvik kunna minska faran af epidemiska sjukdomars 
spridande till staden och att af ut- rymmesskäl icke emottaga andra utomboende än 
från Slätten och Dalskogen torde skänka ett alltför otillräckligt skydd. 

Att bristen i sundhetsvårdens sfat för året uteslutande är att tillskrifva det stora 
antalet patienter från Lysekil samt de stegrade lifsmedels- och bränslepriserna, 
hvarjämte anslaget från början varit för lågt tilltaget. 

Drätselkammaren hade yttrat följande i ärendet: 
»Då Drätselkammaren fann, att afgiften å epidemisjukhuset för främmande 

patienter möjligen, utan att staden därigenom gör förlust, kan sänkas från af 
Stadsfullmäktige senast beslutade 4 kr. till kr. 3:50 per dag, ansåg Drätselkammaren 
att sådan sänkning bör göras, dock att dessa kr. 3: 50 oafkortade skola tillfalla staden. 

Beträffande Stadsfullmäktiges beslut af den 11 oktober detta år, att främmande 
patienter ej finge å epidemisjukhuset intagas annat än från Slätten och Dalskogen, så 
vill Drätselkammaren föreslå att dylik tillåtelse må omfatta hela Lyse socken, som 
inom sig innesluter de staden närliggande, tätt befolkade platserna, Ramsvik, 
Skalham, Norra Grundsund m. fl.  
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Hvad åter andra främmande orter angår, ansåg Drätselkammaren, att patienter 
därifrån endast få intagas å härvarande epidemisjukhus i enstaka, särskildt trängande 
fall. 

I främsta rummet bör dock tillses att plats å bemälda sjukhus beredes för 
patienter från staden. 

Stadsfullmäktiges beslut om ständig borgensförbindelse för patienter från Lyse 
socken bör bibehållas. Säkerhet bör ock ställas för patienter från eventuellt andra 
främmande orter. 

Att återstoden, kronor 2,000: —, af det för sundhetsvården begärda 
tilläggsanslaget för innevarande år beviljas, och att medel för ändamålet upptagas i 
1918 års utgifts-och inkomststat för uttaxering. » 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
Herr Lidell yrkade, att det ej måtte medgifvas att å epidemisjukhuset få intaga 

patienter från andra främmande platser än Lyse, då ett antagande af den af 
Drätselkammaren föreslagna bestämmelsen rörande främmande patienter endast 
skulle blifva illusorisk. 

Herr Ljungberg: Med den af Drätselkammaren härvidlag föreslagna 
inskränkningen bör man vara tillfredsställd beträffande räckvidden af patienters 
intagande, och klokt är det nog ej att i förevarande fall uppträda alltför agressivt mot 
grannkommunerna, synnerligen som det bör ligga i stadens intresse att i god tid 
förekomma epidemier på närliggande platser och så medelst förebygga smittas 
spridande till staden. 

Yrkade bifall till Drätselkammarens förslag i ärendet. 
Herr Berger: Genom att föreslå ett pris af kr. 3:50 såsom afgift för person och 

dag å epidemisjukhuset har Drätselkammaren gifvit en skarp kritik åt 
Hälsovårdsnämnden, som genom den föreliggande utredningen framhållit att 2 kr. 
vore en betryggande och tillräcklig ersättning. Det kunde ju förefalla som om 
Stadfullmäktiges föregående beslut i frågan fattats väl hastigt, men något måste 
dock då i saken åtgöras. Att bestämma området från hvilket patienter få intagas å 
epidemisjukhuset är ganska kinkigt, men kanske dock med- gifvandet borde blifva 
något rymligare än hvad Stadsfullmäktige den 11 sistlidne oktober bestämde. 

Herr Ordföranden meddelade till ledning vid afgifters bestämmande att man 
inom Drätselkammaren efter noggrann beräkning kommit
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till det resultat att kostnaderna för patient per dag ställa sig i kr. 3:30. 

Herr Gunnerson: Man bör se saken från rätt sida och ej behandla den efter 
personlig synpunkt. Delade Herr Ljungbergs uppfattning i frågan och understödde 
hans yrkande. 

Herr Mattsson framhöll, att om kalkylerna i utredningen äro felaktiga, så är detta 
icke Hälsovårdsnämndens utan Förste Stadsläkarens fel, hvilken senare verkställt 
ifrågavarande utredning. Hälsovårdsnämnden hade själf påpekat det nödvändiga och 
önskvärda i att dylik utredning blefve så fullständig och exakt som möjligt. Ansåg 
Drätselkammarens föreslagna bestämmelser om patienter från andra främmande 
platser än Lyse sväfvande. Understödde förslaget om kr. 3: 50 pr dag för patienter. 

Herr vice Ordföranden instämde i Herr Lidells uppfattning och understödde hans 
yrkande. 

Herr Jakobsson: Det föregående beslutet i frågan var nog ej tillräckligt väl 
öfvervägt, och vore det hårdt att vägra en eller annan patient från någon grannkommun 
plats å epidemisjukhuset, om utrymme där funnes. 

Yrkade att den af Drätselkammaren föreslagna bestämmelsen i sådana fall skulle 
få följande lydelse: 

»Att patienter från andra främmande kommuner än Lyse få å epidemisjukhuset 
intagas då hälsotillståndet i staden det tillåter.» 

Herr Radhe: Hälsovårdsnämndens utredning beträffande kostnaderna för 
patienter är nog ej att lita på. Ansåg att om sådant undantag göres beträffande 
främmande patienter som Drätselkammaren föreslagit, så blir en dylik bestämmelse 
tjänbar och beroende på vederbörande läkares godtycke. Instämde därför i Herr 
Lidells yrkande. 

Herr Bovik talade om de besvärligheter hvilka främlingar kunde råka ut för 
genom alltför rigorösa bestämmelser i förevarande fall. 

Yrkade att priset pr dag för patienter från andra främmande kommuner än Lyse 
måtte sättas till kr. 4: 50. 

Då Öfverläggningen förklarats afslutad förelågo således följande yrkanden: 
1) Herr Lidells, att det ej måtte medgifvas att å epidemisjukhuset få intaga 

patienter från andra främmande kommuner än Lyse.  
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2) Herr Ljungbergs, om bifall till Drätselkammarens förslag i oförändrad form. 
3) Herr Jakobssons, att den af Drätselkammaren föreslagna bestämmelsen 

angående främmmande patienter får följande lydelse: 
»Att patienter från andra främmande kommuner än Lyse få å epidemisjukhuset 

intagas, då hälsotillståndet i staden det tillåter.» 
4) Herr Boviks yrkande om tillåtelse för andra främmande patienter än från 

Lyse att få intagas å epidemisjukhuset, men att afgiften för sådana patienter 
bestämmes till 4: 50 kr. pr dag. 

Herr Ordföranden framställde nu proposition på bifall till hvart- dera af dessa 
fyra yrkanden och efter att hafva förklarat Herr Lidells yrkande vara med 
öfvervägande ja besvarat, begärdes votering. 

Sedan Herr Ordföranden därpå för hufvudvoteringen uppställt Herr Lidells 
yrkande som ja-förslag och därefter för att utröna nej- förslag i samma votering 
framställt frågan om bifall till hvartdera af de trenne öfriga yrkandena, förklarade han 
Herr Ljungbergs yrkande vara med öfvervägande ja besvaradt, hvilket med klubbslag 
befästes. 

Slutligen verkställdes hufvudvoteringen enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som i hufvudvoteringen vill bifalla Herr Lidells yrkande, rösta: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit att bifalla Herr Ljungbergs yrkande. 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, vid hvilken Herr Thorsson ej var 

tillstädes, röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Lindbom, Luckey, Mattsson, Löfving, Lidell, 

Karlson och Ordföranden: ja, 
men Herrar Gunnerson, Wallén, Bovik, Hörman, Ljungberg, Granberg, 

Löfgren, Berger, Jakobsson och Brännberg: nej. 
Med 10 nej- mot 9 ja-röster hade Stadsfullmäktige således beslutit att bifalla 

Herr Ljungbergs yrkande, hvadan Drätselkammarens bemälda förslag beträffande 
föreskrifter, villkor och afgifter för härvarande epidemisjukvård antagits, och 
återstoden, kr. 2,000: —, af det för sundhetsvården för innevarande år begärda 
tilläggsanslaget beviljats att upptagas i 1918 års utgifts- och inkomststat för 
uttaxering.  
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§ 177. 

Den 11 sistlidne oktober beslöto Stadsfullmäktige att till Drätselkammaren för 
dess yttrande, sedan Drätselkammaren hört Elektricitetsverkets styrelse i saken, 
remittera Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags ansökan om rabatt å elektrisk 
likström. 

Drätselkammaren, som inhämtat Elektricitetsverkets styrelses mening i frågan, 
hade afgifvit följande yttrande: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i 
Lysekil sammanträde den 7 november 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Lundgren. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
§ 183. Vid Stadfullmäktiges sammanträde den 11 sistlidne oktober beslöts att till 

Drätselkammaren för afgifvande af dess yttrande sedan Drätselkammaren hört 
Elektricitetsverkets Styrelse i saken remittera Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags 
skrifvelse med begäran om rabatt å från staden till Verkstadsbolaget levererad 
elektrisk likström. 

Elektricitetsverkets Styrelses yttrande förelåg nu, och tillstyrktes därigenom att 
priset under detta år för sagda energi sättes lika som för Aktiebolaget Sveriges 
Förenade Konservfabriker eller 30 öre per kwt. för en förbrukning för öfver 5,000 
kronor per år räknat, men om strömåtgången skulle blifva mindre, att afgiften då utgår 
med 40 öre per kwt. med vanlig rabattskala. 

Beträffande priset för nästa år hade Elektricitetsverkets Styrelse ej velat yttra sig 
förrän noggranna kalkyler upprättats å verkliga själfkostnadspriset för elektrisk kraft 
sedan Trollhätteleveransen börjat. 

Drätselkammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige tillstyrka ifrågavarande 
leverans samt att bordlägga prisfrågan. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
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På yrkande af Herr Radhe beslöto Stadsfullmäktige att bifalla Drätselkammarens 
framställning i ärendet. 

§ 178  
Det till en kommitté för utredning öfverlämnade ärendet rörande Hamnstyrelsens 

befogenhet att upptaga vissa godsafgifter föredrogs, och förelåg nu från sagda 
kommitté följande utredning, som lästes: 

Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 11 sistlidne Oktober ha undertecknade 

blifvit utsedda till ledamöter i en kommitté med uppdrag att afgifva yttrande rörande 
Hamnstyrelsens befogenhet att upptaga vissa godsafgifter. 

Vid behandlingen af detta ärende ha kommittérade inhämtat, att frågan angår 
afgifter för med järnvägen hit ankommet gods, då detta af vederbörande mottagare 
härstädes lossas från järnvägsvagn, medan denna står på det öfver hamnens område 
utlagda järnvägsspåret. 

Vidare ha kommittérade förskaffat sig utdrag af Hamnstyrelsens protokoll den 3 
sistlidne Oktober, däri beslutet om upptagande af ifrågavarande afgifter var intaget 
och lydde sålunda: 

»På förekommen anledning och på förslag af Herr Backman beslöt 
Hamnstyrelsen, att för varor, som aflastas från järnvägsvagn å hamnspåret på 
hamnens plan, vare sig å ena eller andra sidan om spåret, hädanefter skulle erläggas 
planafgift.» 

Af hamnstyrelsens ordförande har härjämte meddelats, att beslutet icke 
innefattar upptagande af afgifter för gods, som lossas från järnvägsvagn direkt på 
åkdon, utan endast för gods, som vid lossningen lägges på hamnplanen och sålunda 
längre eller kortare tid inkräktar å nämnda plan. Afgiften vore sålunda till sin natur 
en plan- lega, men vid afgiftens bestämmande tillämpades föreskrifterna i gällande 
hamntaxa om hamnafgifter för varor. 

Kommittérade hafva jämväl tagit del af det mellan Hamnstyrelsen och Lysekils 
Järnvägsaktiebolag upprättade kontrakt angående anläggningen af hamnspåret och 
dess nyttjande af järnvägen och funnit att detta icke lägger något hinder i vägen för 
afgiftens upptagande.  
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Med anledning af hvad sålunda förekommit, och enär Hamnstyrelsen äger rätt att 

taga planlega för gods, som upplägges å af hamnen disponeradt område, samt hamnen 
är i stort behof af alla till buds stående inkomster, finner kommittén någon invändning 
icke böra resas mot upptagande af ifrågavarande afgifter, hvilka för öfrigt vore väl 
motiverade däraf att vid varors uppläggande å hamnplanen denna för det mesta 
nedskräpas, så att kostnader uppstå för rengöring af densamma. 

Lysekil den 16 November 1917. 
AXEL SUNDBERG. MAGNUS RADHE. AM. BACKMAN. 

RAGNAR BERGER. CARL ANDERSSON. 

Stadsfullmäktige beslöto att lägga ifrågavarande skrifvelse till handlingarna. 
§ 179  

Lifsmedelsnämnden begärde genom föredragen skrifvelse ett anslag å kronor 
tiotusen (10,000) att utgå under tiden 1 januari—30 juni 1918 till lindring af de mindre 
bemedlades inom samhället lefnadsvillkor. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg, och hvarigenom tillstyrktes 
beviljandet af detta anslag, under förutsättning af att statsbidrag till staden för sagda 
tidsperiod utgår i minst samma proportion som vid senast föregående tillfälle, då 
dylikt bidrag beviljades staden. 

Drätselkammaren hade tillika beslutit föreslå Stadsfullmäktige att beloppet för 
ifrågavarande anslag upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Herr Löfving framhöll de svårigheter, som den stundande vintern komme att 
bereda de mindre bemedlade i staden och uttalade förhoppningen om att 
Stadsfullmäktige måtte härvidlag visa sig tillmötesgående samt yrkade bifall till 
framställningen. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bevilja ifrågavarande anslag i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande, och att beloppet för ändamålet upptages i 1918 års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering.  
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Tillika beslöto Stadsfullmäktige uppdraga åt Ordföranden i Lifsmedelsnämnden, 
Herr Grosshandlaren 0. G. Löfving, att till Konungen ingifva underdånig ansökan om 
erhållandet af bemälda statsbidrag. 

§ 180  
Genom föreliggande skrifvelse begärde Lifsmedelsnämnden att få höja sitt 

kreditiv från 15,000 till 30,000 kronor. 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 

Drätselkammaren, hvars yttrande nu förelåg, och hvarigenom denna framställning 
tillstyrktes, men hade Drätselkammaren dock velat framhålla, att Stadsfullmäktige 
fästa nämndens uppmärksamhet på, att kreditivet skall täckas af de medel, som staden 
och staten i dyr- tidsanslag bevilja. 

Herr Löfving yttrade, att då nämnden måste lagra en mängd varör, så behöfdes 
det ock större rörelsekapital, men själfklart vore ju, att kreditivet skulle täckas såsom 
Drätselkammaren påpekat. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering att i enlighet med Drätselkammarens 
yttrande bifalla bemälda framställning. 

§ 181  
Följande anslag begärdes af Lifsmedelsnämnden enligt föredragen skrifvelse: 
För införande af telefon på nämndens kontor, 
500 kronor till annonsering och trycksaker under år 1918 och ett belopp för 

nämndens expedition samt till ersättning för dess ledamöter och suppleanter. 
Drätselkammaren, till hvilken Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat 

ärendet, tillstyrkte genom föreliggando protokollsutdrag de båda första delarna i 
framställningen och förordade, att medel för dessa ändamål upptagas i 1918 års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering, men beträffande framställningens sista del 
hade Drätselkammaren föreslagit remiss till Herr Ordföranden i Lifsmedelsnämnden 
för erhållande af uppgift om det nödiga beloppets storlek för de i denna punkt nämnda 
ändamålen. 

Herr Löfving framhöll, att Lifsmedelsnämnden i sin expedition behöfde telefon 
och att 500 kronor komme att gå åt för annonser och trycksaker. 
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Ansåg, att det beträffande 3:dje punkten i förestående skrifvelse voro svårt att 

fixera bestämda belopp, men att han tänkt sig 15 kr. pr månad till hvarje ledamot och 4 
kr. pr sammanträde till inkallad suppleant. Meddelade, att nämnden nu har en ständigt 
sysselsatt bokhållare med en lön af 200 kr. pr månad. Fann det lämpligt att till 
Lifsmedelsnämndens Ordförande anslå ett belopp å 5,000 kr. pr år för expeditionen. 
Tillstyrkte bifall i enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet, 
hvadan skrifvelsens senaste del således skulle remitteras till Herr Ordföranden i 
Lifsmedelsnämnden. 

§ 182  
Lysekils Järnvägsaktiebolag ansökte genom föreliggande skrifvelse om att vissa 

tider af året, då stadens vattentillgång det tillläte, få för sina lokomotiv vatten levererat 
från stadens vattenledning. 

Vattenstyrelsen, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet, 
hade enligt föreliggande protokollsutdrag afgifvit följande yttrande: 

»Vattenstyrelsen måste hvarje år genom annonsering meddela allmänheten att 
sparsamhet med vattenledningsvatten för hushålls- förbrukning måste iakttagas, och 
att sådant vatten ej får användas för andra ändamål. 

För torkperioder har det endast varit möjligt att kunna säkerställa stadens 
nödtorftiga vattenbehof genom att under regntiderna samla de vattenmängder som 
stått att få, och svårigheterna härut- innan hafva alltjämt blifvit större, då 
förbrukningen årligen stigit. 

Stadens vattentillgång har ej heller ökats sedan Järnvägsbolaget i Augusti 1912 
hos Vattenstyrelsen ansökte om att för sina lokomotivs behof få öfvertaga 
vattentillgången i den större brunnen vid Åkerbräckan samt att för samma ändamål få 
taga reservbehof af vatten från stadens vattenledning. 

Järnvägsbolaget hade emellertid senare genom skrifvelse meddelat, att det kunde 
åtnöja sig med frågans lösning genom beviljande af nämnda begärans första del, 
hvilken ock af Vattenstyrelsen bifölls den 29 januari 1913. 

På ofvan anförda skäl nödgas därför Vattenstyrelsen att hos Stadsfullmäktige 
afstyrka ifrågavarande framställning, men då stadens
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vattenverk en gång i sin planerade helhet blir utbyggt, och det skulle visa sig, att 
staden därigenom får öfverskott af vatten, är Styrelsen villig att på anmodan upptaga 
ärendet till förnyad pröfning.» 

Herr Borgmästaren Sundberg yttrade, att det ej varit Järnvägsbolagets mening 
att erhålla dylik vattenleverans andra tider än då staden hade god tillgång på vatten, 
men vore det lätt inse att Vattenstyrelsen haft vägande skäl för sitt afslagsyrkande. 

Herr vice Ordföranden hemställde om bifall till Vattenstyrelsens yrkande, och 
beslöto Stadsfullmäktige i enlighet härmed, hvadan Järnvägsbolagets ansökan 
afslagits. 

§ 183  
Svenska Stadsförbundet hade till Drätselkammaren hemställt om 

prenumeration å 26 exemplar af dess tidskrift för år 1918 liksom i år. 
Prenumerationspriset för år 1918 är kr. 6: 50 mot kr. 5 i år. 
Drätselkammaren hade med detta ärende ingått till Stadsfullmäktige och 

tillstyrkte sagda begäran. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet härmed, 

§ 184  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Aktiebolaget Gust. Richter få 

försälja en strandremsa framför bolagets fabriksbyggnad, tomten n:o 235 här i 
staden för ett pris af kr. 8: 50 pr kv.-m. 

Enligt bilagd kartskiss utgör arealen af det område, sökanden således önskar 
förvärfva cirka 185 kvm. 

Byggnadsnämnden hade tillstyrkt denna försäljning. 
Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr Berger, som önskade veta om med dylikt köp äfven skulle följa vattenrätt. 
Herr Radhe: Det gäller härvidlag ej att staden skall afhända sig vattenrätt. 
Yrkade bifall till försäljningen, men på villkor att hinder icke få möta för 

staden att göra utfyllnader utanför det nu till försäljning föreslagna området. 
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Herr vice Ordföranden understödde Herr Radhes yrkande, men ansåg att priset 

borde sättas till 10 kr. pr kvm. 
Herr Borgmästaren Sundberg framhöll att med sådant köp ej följer någon 

vattenrätt. 
Herr Löfgren ansåg det ej klokt afhända sig denna strandremsa, som staden med 

tiden kunde själf behöfva för hamnen. Hela området utanför Richters fabrik borde 
regleras innan man tänkte på någon försäljning, och vore det bättre att sälja ett större 
område än en smal remsa. Yrkade ärendets bordläggning. 

Herr Granberg fann ock sådan reglering nödvändig och yrkade afslag på 
försäljningen. 

Herr Radhe framhöll, att hamnen på ifrågavarande plats, om denna försäljning 
sker, ändå får tillräckligt område. 

Herr Löfgren förenade sig med Herr Granbergs afslagsyrkande. 
Herr Wallén: Här gäller det endast komplettering af en tomt, hvartill ock 

Byggnadsnämnden och Drätselkammaren tagit hänsyn. Yrkade bifall till 
Drätselkammarens begäran. 

Herr Gunnerson ansåg större skäl föreligga att göra denna försäljning än då det 
beslöts att till Herr Konsul Laurin försälja ett stycke af hamnens område, hvilket var 
ganska svårt att undvara. 

Herr Berger var tveksam om lämpligheten af ifrågavande försäljning och ansåg 
därför att frågan kunde bordläggas. 

Herr Bovik sade sig ej hafva vetat, då frågan behandlades i Drätselkammaren, att 
området var oreglerat. 

Om man säljer en 5 meter bred remsa, så blir det ett hack öfrigt, som man ej får 
någon nytta af. 

Efter slutad öfverläggning och sedan Herr Ordföranden framställt proposition på 
bifall till hvartdera af de olika yrkandena, beslöto Stadsfullmäktige att bifalla yrkandet 
om ärendets bordläggning. 

§ 185  
Sömmerskan Alma Mattsson ansökte genom föreliggande till Stadsfullmäktige 

ställd och af Magistraten expedierad skrifvelse om nedsättning af priset till en (1) kr. 
pr kv.-aln (= kr. 2: 85 pr kv.-m.) för den till sökanden af Stadsfullmäktige den 16 Mars 
1916 beslutade försäljningen af tomten till huset n:o 12 Blekebackegränd till ett pris af 
kr. 3:60 pr kv.-m. eller kr- 1:27 pr kv.-aln.  
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Ansökningen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som enligt föreliggande protokolls- utdrag tillstyrkte sådan 
nedsättning å ifrågavarande tomtpris under villkor att köp genast kommer till stånd. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla framställningen i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 

§ 186  
Barnmorskan Paulina Larsson hade hos Stadsfullmäktige genom till 

Magistraten inlämnad skrifvelse ansökt om ett dyrtidstillägg å kr. 50: — under 
innevarande år för att dymedelst af statsmedel kunna blifva berättigad till erhållande 
af krigstidshjälp med kr. 100: — för nämnda tid. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren för dess yttrande sedan densamma inhämtat Hälsovårdsnämndens 
utlåtande. 

Enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte både Hälsovårdsnämnden och 
Drätselkammaren ifrågavarande ansökan, och föreslog Drätselkammaren att 
beloppet för ändamålet utgår af medel för oförutsedda utgifter i årets stat. 

Herr vice Ordföranden framhöll, att Barnmorskan Eleonore Berndtsson ock 
vore i behof af dyrtidstillägg samt föreslog att äfven hon måtte tillerkännas ett dylikt 
med lika stort belopp. 

Stadsfullmäktige beslöto att åt hvardera af såväl Paulina Larsson som 
Eleonore Berndtsson bevilja ett dyrtidstillägg för innevarande år af kronor 50: —, 
och att medel härför utgå af oförutsedda utgifter i årets stat. 

§ 187  
Från Elektricitetsverkets Styrelse förelåg följande skrifvelse: 

Utdrag af protokoll, fört vid sammanträde med 
Elektricitetsverkets Styrelse den 14 Nov. 1917. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Sterner och Wallén. 
§ 2. Från maskinisterna Sterner och Pettersson förelåg en skrifvelse med 

begäran om löneförhöjning från 1 okt. innevarande år, af kr. 25 pr månad med 
bibehållande af dyrtidstillägget.   
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Genom ombyggnaden af bostadshuset få maskinisterna Person och Sterner 

tillökat ett rum hvardera, dessutom är nu i deras bostäder centraluppvärmning införd 
och beräknades därför deras bostäder, inkl, värme och belysning, vara värda hvardera 
500 kr. pr år. 

Styrelsen beslöt enhälligt föreslå följande lönetillägg att utgå från 1 jan. 1918. 
Maskinist Pehrsson Kr. 200: —, 
Maskinist Sterner „ 100: —, 
Maskinist Pettersson ,, 300: — 

samt dessutom för nästa år samma dyrtidstillägg som för innevarande år (resp. Kr. 
300, 200 och 150.) 

Samtidigt upptogs lönefrågan till hr Bundsen och beslöts enhälligt tillstyrka att 
lönen för nästa år höjes med Kr. 500 med samma dyrtidstillägg som för innevarande år 
(Kr. 500.) 

Som ofvan 
G. BUNDSEN. 

Rätt utdraget betygar; 
G. BUNDSEN. 

Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion att bevilja ifrågavarande 
befattningshafvare vid Elektricitetsverket föreslagna löne- och dyrtidstillägg. 

§ 188  
Genom föredragen skrifvelse begärde Magistraten att till ersättning åt de vid 

brödsädesregleringen använda biträdena samt för transporter, frakter o. d., som 
förskotterats af Magistraten, få disponera de medel, kr. 1,000, som af statsmedel 
erhållits för bestridande af kostnaderna för nämnda reglering, och att Stadsfullmäktige 
således måtte besluta att afstå från ersättning för stadens utgifter för regleringen 
genom annonser, trycksaker m. m. uppgående till kr. 349: 65. 

Drätselkammaren, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat ärendet, 
tillstyrkte enligt föreliggande protokollsutdrag framställningen. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Magistratens begäran. 
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§ 189  

Montören Hilmer Säfström, Landsvägsgatan 3, hade hos Drätselkammaren 
ansökt om efterskänkande af honom påförda stadsutskylder för 2:dra och 3:dje 
terminen att utgå i år, utgörande kr. 58: —. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka att nämnda utskyldsbelopp efterskänkes. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt, på Herr Brännbergs yrkande, att efterskänka 
bemälda utskylder. 

 § 190. 
Afskrift af Kungl. Maj:ts nådiga bref af den 12 oktober 1917 om tillämpning för 

staden Lysekil af lagen den 25 juni 1909 angående folkskoleväsendet i vissa städer 
förelåg så lydande: 

GUSTAF o. s. v. 
Vår ynnest o. s. v. På därom af Stadsfullmäktige i Lysekil och Lysekils 

församling gjord underdånig framställning, hvaröfver underdåniga utlåtande afgifvits 
den 15 augusti 1917 af domkapitlet i Göteborg, som hört vederbörande 
folkskolinspektör, den 18 september 1917 af Vår befallningshafvande i Göteborgs och 
Bohus län efter hörande af magistraten i Lysekil och den 25 september 1917 af Eder, 
hafva Vi funnit godt förordna, att lagen angående folskole- väsendet i vissa städer den 
25 juni 1909 skall från och med den 1 januari 1918 äga tillämpning för staden Lysekil. 
Detta meddela Vi Eder för kännedom och efterrättelse samt vederbörandes under-
rättande. 

Stockholms slott den 12 oktober 1917. 
GUSTAF. 

/ALEXIS HAMMARSTRÖM. 

Rätt afskrifvet betygar på tjänstens vägnar 
G. HUMMERHIELM. 

Skrifvelsen lades till handlingarna.  
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Härefter hemställde Herr Berger att Stadsfullmäktige måtte uppdraga åt 

Valkommittén att inkomma med förs’ag å de sex ledamöter, som af Stadsfullmäktige 
skola väljas i den blifvande folkskole- styrelsen. 

Denna framställning bifölls. 
§ 191  

Drätselkammaren anmälde, att staden af statsmedel beviljats ett dyrtidsanslag å 
12,500 kr. för tiden 1/7-31-12 ia detta år, och lades anmälan till handlingarna. 

§ 192  
Följande anmälan förelåg från Styrelsen för Elektricitetsverket: Till Herrar 

Stadsfullmäktige, Lysekil. 
Styrelsen för Elektricitetsverket får härmed anmäla, att energileveransen från 

Trollhättan tagit sin början den 5 dennes, dock ej i hela sin utsträckning utan endast 
med 10,000 volts spänning. Kontrakterade spänningen kan Kraftverket leverera först 
sedan Transformatorstationen i Uddevalla under nästa månad blifver färdig. 

Styrelsen har genom Industrikommissionen lyckats utverka en del brännolja, så 
att verket, i händelse afbrott å Trollhättelinjen, torde på ett fullt betryggande sätt 
kunna förse staden med belysning. 

Lysekil den 15 november 1917. 
För Styrelsen öfver Lysekils Stads Elektricitetsverk L. LAURIN, 
ordförande. 

Anmälan lades till handlingarna. 
§ 193  

Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Bovik och 
Karlson. 

Som ofvan 
Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
ALFR. BOVIK. 
G. KARLSON.  
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 

offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 1 dec. 1917 kl. 2,30 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1918.



I917            Lysekils             N:r 12. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 18 December 1917. 

§ 193  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe och Löfving voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 194  
Utdrag af Magistratens protokoll för den 17 innevarande december föredrogs, 

och framgick däraf, att efter skedd sammanräkning för utseende af ledamot i 
Stadsfullmäktige, efter Herr Herman J. Gunnarsson, som afsagt sig uppdraget, 
Järnsvarfvaren Herr Aug. F. Jacobsson befunnits komma Herr Gunnarsson närmast i 
röstetal och sålunda förklarats vald till Stadsfullmäktig för tiden t. o. m. 1920 års 
utgång. 

Sedan skrifvelsen lästs, hälsade Herr Ordföranden den nyvalde ledamoten 
välkommen och uttalade förhoppning om, att han måtte med samma intresse som Herr 
Gunnarsson ägna sig åt det allmännas väl. 

Samtidigt uttalade Herr Ordföranden å egna och Stadsfullmäktiges vägnar sitt 
tack till Herr Gunnarsson såväl för det arbete och den energi denne nedlagt för stadens 
offentliga angelägenheter som ock för hans sympatiska sätt, hvilket bidragit till att 
samarbetet med Herr Gunnarsson städse varit angenämt. 

Herrar Stadsfullmäktigeledamöter betygade sitt instämmande i anförandet 
genom att resa sig. 

Magistratens protokoll lades till handlingarna.  
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§ 195  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 196  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Mattsson 

och Thorsson. 

§ 197  
Val af 6 ledamöter i Folkskolestyrelsen för en tid af 4 år, räknat från 1918 års 

början, förelåg, och hade Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige öfverlämnat ärendet 
till valkommittén för upprättande af förslag å ledamöter. 

I enlighet med valkommitténs förslag valdes: 
Herrar Bankdirektören Ragnar Berger, Fabrikören Aug. Mattsson, 

Stenhuggaren Alfred Gustafsson, Lagerchefen Viktor Lindbom, Järn- svarfvaren 
Otto Olsson och Gjutaren Enok Svensson. 

Enligt lag skola vid första valet 3 ledamöter utlottas att afgå efter de två 
närmaste årens utgång. 

Utlottningen utföll så, att Herrar Mattsson, Lindbom och Svensson skola ur 
styrelsen afgå med 1919 års utgång. 

Herr Sterner hemställde, att Herr Kyrkoherden Lusch måtte utses till 
sammankallande. 

§ 198  
Till ledamot i Hälsovårdsnämnden valdes i enlighet med Valkommitténs 

förslag efter Herr Herman J. Gunnarsson, som afsagt sig detta uppdrag, 
Entreprenören Herr C. W. Granberg för tiden t. o. m. 1918 års slut. 

§ 199  
Från Hamnstyrelsen anmäldes, att den till ledamot i »Kommittén för 

utredning om bro till Grötö» utsett Herr Konsul Magnus Radhe och till hans 
suppleant Herr Konsul J. G. Gunnerson, och lades denna anmälan till handlingarna. 
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§ 200  
Konungens Befallningshafvande i länet hade genom Magistraten begärt, att 

staden skulle inkomma med förslag å person till förrätt- ningsman för upprättande af 
registerkarta för staden. 

Framställningen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Valkommittén, som till dylik förrättningsman föreslagit Stadsingeniören Sven H. 
Lundgren. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet härmed. 

§ 201  
Till behandling återupptogs det under § 184 den 20 sistlidne november 

bordlagda ärendet, Drätselkammarens begäran om bemyndigande att till Aktiebolaget 
Gust. Richter få försälja en strandremsa framför bolagets fabriksbyggnad, tomten n:r 
235 här i staden, för ett pris af åtta (8) kronor och 50 öre pr kv.-m. eller cirka 3 kr. pr 
kv.-aln. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen framkommo följande yttranden och 
yrkanden: 

Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 
Herr vice Ordföranden yrkade att försäljning skulle ske till ett pris af 10 kr. pr 

kv.-m. 
Herr Löfgren ansåg, att denna försäljning icke borde ske innan reglering 

verkställts. Yrkade afslag. 
Herr Borgmästaren framhöll, att bolaget önskar köpa då området redan 

bebyggts, och berodde detta förhållande på att oriktiga tomtkartor blifvit uppgjorda. 
Efter detta yttrande aflägsnade sig Herr Borgmästaren för den tid detta ärendes 

förhandling sedan varade. 
Herr Laurin ansåg, att staden utan skada kunde göra denna försäljning och att 

man ej onödigtvis borde lägga hinder i vägen för industrien. Understödde Herr 
Sterners yrkande. 

Herr Berger, som vid föregående sammanträde yrkat frågans bordläggning, 
ansåg nu att inga hinder funnos för denna försäljning. Understödde yrkandet om bifall 
till Drätselkammarens begäran. 

Herr Bovik framhöll, att tomten borde regleras, innan försäljning sker. 
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Herr Lidell fann, att man saklöst kunde göra denna försäljning utan att därmed 
skada angränsande områden. Instämde därför i yrkandet om försäljning. 

Herr Granberg kunde ej fatta hvarför man så gärna ville sälja ifrågavarande 
stycke utan att hela området blefve reglerat. Understödde afslagsyrkandet. 

Herr Wallén: Skälet hvarför Drätselkammaren vill sälja bemälda område är att 
det redan bebyggts, hvilket enligt Herr Borgmästarens meddelande skett på god tro. 
Något enda sakskäl mot att sälja .finnes däremot icke, då stycket ej kommer att beröras 
af en blifvande reglering. För öfrigt kan man ej vänta på att få en ny kajplan, hvilket 
kommer att dröja alltför länge. Anslöt sig till Herr Sterners yrkande. 

Herr Gunnerson: Allt talar för att denna försäljning bör ske. Man måste taga 
hänsyn till att området redan är bebyggt och att försäljningen ej inverkar på en 
kommande reglering samt att det gäller en gammal affär, hvars förre, nu aflidne 
chef, Konsul Richter alltid sett på samhällets bästa och som en af jordägarna lämnat 
ett kraftigt stöd för jordköpels förverkligande. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, och Herr Ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af de 3:ne föreliggande yrkandena, 
förklarat afslagsyrkandet vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering. 

Sedan Herr Ordföranden därpå för hufvudvoteringen uppställt af-
slagsyrkandet såsom ja-förslag och därefter för utrönandet af motförslag i samma 
votering framställt fråga om bifall till hvartdera af de 2:ne öfriga yrkandena, 
förklarade han Herr Sterners yrkande vara med öfvervägande ja besvarat, hvilket 
med klubbslag befästes. 

Slutligen verkställdes hufvudvoteringen enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som i hufvudvoteringen vill bifalla afslagsyrkandet, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
vinner nej, och nej-rösternas antal utgör minst Vs delar af de afgifna, hafva 

Stadsfullmäktige beslutat att bifalla Herr Sterners yrkande.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
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Herrar Bovik, Granberg, Thorsson, Löfgren, Tinggren och And. Jakobsson: ja, 
men Herrar vice Ordföranden, Gunnerson, Lindbom, Luckey, Mattsson, 

Sterner, Laurin, Lidell, Wallén, Hörman, Ljungberg, Karlson, Berger, Brännberg, 
Aug. Jacobsson och Ordföranden: nej. 

Stadsfullmäktige hade med 16 nej- mot 6 ja-röster, alltså med kvalificerad 
majoritet, beslutit att bifalla Herr Sterners yrkande om ifrågavarande försäljning för 
ett pris af åtta (8) kronor och 50 öre pr kv.-m. 

§ 202  
Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 20 sistlidne november att 

till Herr Ordföranden i Lifsmedelsnämnden remittera denna nämnds begäran om 
anslag för dess expedition samt till ersättning för nämndens ledamöter och 
suppleanter. 

Följande skrifvelse hade nu från Herr Ordföranden i Lifsmedelsnämnden till 
Stadsfullmäktige inkommit: 

Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
På grund af det myckna arbete som redan nu hvilar på Lifs- medelsnämnderna 

och hvad det visar sig tilltager i allt större omfattning, kan dessa befattningar 
numera ej uppehållas oaflönade, på grund härutaf får undertecknad vördsamt 
föreslå Herrar Stadsfullmäktige, att till Lifsmedelsnämndens Ordförande anslå ett 
belopp af 5,000: — kronor för år räknat, som ersättning för kontorshyra, skrif- 
biträde, m. m. samt till en hvar af nämndens öfriga ledamöter med suppleanter 25 
kronor pr månad. 

Lysekil den 8 December 1917. 
O. G. LÖFVING. 

Skrifvelsen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som enligt föreliggande protokollsutdrag till- styrkte följande: 

Att för Lifsmedelsnämndens expedition anslås ett belopp af 5,000 kronor att 
upptagas i 1918 års utgifts-och inkomststat för uttaxering. 
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att nuvarande Ordföranden i nämnden, Herr Löfving, ur detta anslag får 
ersättning för de direkta utlägg, hvilka han under detta år haft för 
Lifsmedelsnämndens förvaltning, och att af anslaget sedan i mån af behof för 
ifrågavarande ändamål under år 1918 utbetalas till Lifsmedelsnämnden samt 

att till hvar och en af nämndens ledamöter och suppleanter under år 1918 
tillerkännes: 

ledamöter 20 kr. pr månad och suppleanter 4 kr. pr sammanträde, då de äro 
inkallade, och att kostnaden härför äfvenledes upptages i nästa års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 

På yrkande af Herr Sterner beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
Drätselkammarens förslag i ärendet. 

§ 203  
Vid sammanträdet den 6 september 1916 under § 123 i protokollet beslöto 

Stadsfullmäktige att till den blifvande polisnämnden remittera frågan om 
besättande af en vakant extra poliskonstapelstjänst. 

Yttrande i ärendet förelåg nu från Polisnämnden och tillstyrktes därigenom att 
bemälda tjänst skulle besättas samt att den efter Carl Högberg vakanta ordinarie 
poliskonstapelstjänsten skulle indragas, hvadan stadens poliskår skulle komma att 
bestå af 6 ordinarie och 4 extra konstaplar. 

Genom föredragen skrifvelse meddelade Magistraten, att den mot detta 
förslag intet hade att erinra. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Polisnämndens förslag. 

§ 204  
Fattigvårdsstyrelsen begärde genom föredragen skrifvelse att af 1918 års 

anslag till fattigvården få använda 1,000 kronor i år. 
Denna skrifvelse hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 

Drätselkammaren, som enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte 
framställningen, och beslöto Stadsfullmäktige i enlighet härmed. 

Denna paragraf förklarades genast justerad.  
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§ 205  
Poliskåren hade till Magistraten inlämnat en till Stadsfullmäktige ställd 

skrifvelse innefattande följande framställning beträffande löneförmåner från 
kommande års ingång: 

att för ordinarie konstaplar begynnelselönen måtte höjas från 1,200 till 1,600 
kronor. 

att beklädnadsersättningen för desamma höjes från 150 till 200 kr. årligen och 
för extra konstaplar månadslönens höjande från 30 till 45 kr. och att 
beklädnadsersättning utgår med 60 kr. årligen. 

Stadsfiskalen hade hos Magistraten tillstyrkt denna framställning. 
Polisnämnden, dit Magistraten remitterat ansökan hade för ordinarie 

konstaplar tillstyrkt höjning af dyrtidstillägget under 1918 frän 20 till 40 kr. pr 
månad och beklädnadsersättning till 200 kr. årligen samt att extra konstaplarnas 
dyrtidstillägg höjes från 50 till 140 kr. jämte 50 kr. i årligt beklädnadsbidrag samt 
dessutom 150 kr. årligen till den extra konstapel, som fullgör torgtjänstgöring m. m. 

Slutligen hade Magistraten tillstyrkt Polisnämndens förslag med den ändring 
att dyrtidstillägg till ordinarie konstaplar måtte höjas till 45 kr. pr månad. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, hvars yttrande, som nu förelåg, hade följande lydelse: 

»Efter noga tagen del af hithörande handlingar beslöt Drätselkammaren att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka Polisnämndens förslag i ärendet och 
beklädnadsersättnings utbetalande ‘/»-årsvis i förskott samt att medel för ändamålet 
upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Tillika beslöt Drätselkammaren att i detta beslut, ehvad det rör dyrtidstillägg i 
likhet med för de ordinarie poliskonstaplarna, äfven innefatta Brandkorpral 
Nordmark, Stadsvaktmästare Johansson och Hälsovårdstillsyningsman Ehnberg.» 

Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion att bifalla Drätselkammarens förslag 
i ärendet. 

§ 206  
Genom Magistraten hade Hälsovårdsnämnden till Stadsfullmäktige inlämnat 

skrifvelse med begäran om att det årliga arvodet för  
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nämndens sekreterare måtte från nästa års början höjas från 75 till 150 kr. 
Drätselkammaren, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat ärendet, 

hade beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka bemälda arvodes höjning till 100 kr. 
pr år från kommande års början, och att beloppet för denna ökning upptages i 1918 års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 

§ 207  
Stadsfiskal Sandell hade genom af Magistraten till Stadsfullmäktige 

öfverlämnad skrifvelse ansökt om löneförhöjning samt såsom skäligt ansett att 
löneförmånerna borde höjas från nuvarande 1,500 till 3,000 kr. pr år, räknat från 
1918 års början. 

Ansökan hade af Magistraten remitterats till Polisnämnden, som tillstyrkt ett 
dyrtidstillägg till sökanden för år 1918 å 500 kr. 

Magistraten hade förordat att sådant dyrtidstillägg måtte utgå med 750 kr. 
Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 

Drätselkammaren, som beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka Polisnämndens 
förslag i ärendet, och att beloppet för ändamålet upptages i 1918 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt i enlighet med Polisnämndens och 
Drätselkammarens yttrande i ärendet. 

§ 208  
Stadskassör Holmqvist och Stadsingeniör Lundgren hade genom skrifvelse 

hos Drätselkammaren hemställt, att Drätselkammaren måtte hos Stadsfullmäktige 
förorda, att det för hvar och en af sökandena beviljade dyrtidstillägget å kr. 300 för 
år 1918 måtte höjas så, att de i aflöningsförmåner måtte blifva någorlunda 
likställda med den af stadens befattningshafvare, som af Stadsfullmäktige den 20 
november detta år tillerkändes ett dyrtidstillägg för år 1918 å 500 kr. och därjämte 
äfven ett lika stort lönetillägg att utgå från den 1 januari 1918. 

Drätselkammaren hade beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka att 
ifrågavarande dyrtidstillägg för år 1918 höjes till 500 kronor för Stadskassör 
Holmqvist och till 600 kronor för Stads-
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ingeniör Lundgren samt att beloppet för ändamålet upptages i 1918 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens framställning i 
ärendet. 

Vid behandlingen af detta ärende var undertecknad, sekreterare, ej närvarande, 
och protokollet för denna paragraf fördes af Herr Ordföranden. 

§ 209  
Stadens arbetsförman Carl Johansson hade hos Drätselkammaren ansökt om 

Ökat dyrtidstillägg för nästa år i likhet med hvad som på förnyad framställning 
föreslagits för stadens ordinarie poliskonstaplar m. fl. befattningshafvare. 

Drätselkammaren hade beslutat, att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka att bemälde Johanssons dyrtidstillägg för år 1918 höjes till 480 kr., och 
att beloppet för denna höjning upptages i nämnda års stat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla detta förslag. 

§ 210  
Stadsexekutor Ljunggren hade hos Magistraten framställt att Magistraten för 

honom hos Stadsfullmäktige måtte förorda en ökning af det honom för år 1918 
tillerkända dyrtidstillägget, så att detta blefve lika med hvad som föreslagits för 
stadens ordinarie poliskonstaplar. 

Magistraten hade beslutat hos Stadsfullmäktige tillstyrka, att Ljunggrens 
dyrtidstillägg måtte utgå med 45 kr. pr månad under år 1918. 

Drätselkammaren, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat ärendet, 
hade tillstyrkt att ifrågavarande dyrtidstillägg bestämmes lika med hvad 
Drätselkammaren föreslagit för de ordinarie poliskonstaplarna eller 40 kr. pr månad 
under år 1918, och att kostnaden för denna ökning upptages i nämnda års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet.  
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§ 211  
Pensionsnämndens ordförande, Kamrer Hugo Hallgren hade hos 

Stadsfullmäktige genom af Magistraten expedierad skrifvelse begärt att årsarvodet 
från och med 1918 års början måtte höjas från 200 till 600 kronor och för denna 
framställning anfört en omfattande motivering. 

Skrifvelsen hade af Stadsfullmäktiges Herr Ordförande remitterats till 
Drätselkammaren för yttrande, hvilket nu förelåg innehållande följande uttalande: 

»Drätselkammaren fann visserligen, att Pensionsnämndens ordförande har 
mycket arbete, men då det är ett förtroendeuppdrag, och sådana i regel äro intet 
eller föga aflönade, föreföll det begärda beloppet högt, dock ville 
Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige tillstyrka arvodets höjande till 300 kronor 
från år 1918 och att höjningen upptages i 1918 års utgifts- och inkomststat för 
uttaxering.» Sedan handlingarna i ärendet lästs, yttrade Herr Thorsson, att det 
visserligen voro önskvärt, att dylika uppdrag aflönades så litet som möjligt, men 
att Pensionsnämndens härvarande ordförande har mycket att göra och sköter sin 
sak utmärkt, hvarför en höjning af arvodet vore önskvärd. Den af 
Drätselkammaren föreslagna höjningen förefaller väl ringa, men talaren ville dock 
ej yrka större ökning. 

Stadsfullmäktige beslöt enligt Drätselkammarens föslag i ärendet. 

§ 212  
Förste Stadsläkaren, Doktor Axel Nilsson, hade hos Stadsfullmäktige 

genom af Magistraten inlämnad skrifvelse ansökt om höjd lön från 1,500 till 
2,100 kronor pr år från kommande års ingång, och åtföljdes denna ansökan af 
Hälsovårdsnämndens yttrande, hvarigenom denna ökning tillstyrktes. 

Stadsfullmäktiges Herr Ordförande hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg och hvar af följande 
lydelse: 

»Drätselkammaren, som icke fann några vägande skäl föreligga för sådan 
löneökning, beslöt att hos Stadsfullmäktige afstyrka framställningen. 
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Från detta beslut hade Herr Ljungberg afvikande mening, då han ansåg, att 
Drätselkammaren bort tillstyrka en Ökning af 300 kr. pr år. 

I anslutning till detta ärende beslöt Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige 
påpeka, att det för de härvarande stadsläkarna måtte framhållas, att § 11 i 
instruktionen för desamma noga iakttages, då det händt, att båda stadsläkarna 
samtidigt varit borta från staden utan att annan läkare varit satt i deras ställe, och 
mot hvilket missförhållande äfven klagomål från stadens befolkning framkommit.» 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr Sterner, som ansåg, att om grundlönen är för låg, så tarfvas dock en 

utredning af saken, och Ökar man lönen för den ene af stadsläkarna, måste man 
gifvetvis äfven öka för den andre. I samband med dylik löneökning bör dock aftal 
göras med stadsläkarna beträffande taxa för deras sjukbesök, sjukbetyg m. fl. 
arbeten. 

Yrkade ärendets bordläggning och att en kommitté af 3 personer tillsättes för 
att i samförstånd med stadsläkarna utarbeta en dylik taxa. 

Detta yrkande understöddes af Herrar vice Ordföranden, Granberg, Tinggren 
och Ljungberg, hvilken framhöll, att en eventuell löneökning ifråga jämte en dylik 
taxas upprättande säkerligen i någon mån skulle bespara de mindre bemedlade i 
samhället åtskilligt i utgiftsväg. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att bifalla 
Herr Sterners yrkande i ärendet, och utsågos till ledamöter i nämnda kommitté 
Herrar Lusch, Berger och Granberg samt till suppleant Herr Gunnerson. Till 
sammankallande utsågs Herr Lusch. 

§ 213  
Skorstensfejaren Albert Söderberg hade hos Magistraten begärt ökning af sin 

lön från 200 till 500 kr. pr år eller ock att den nuvarande lönen bibehålies och att 
sökanden erhåller brandsyneersätt- ning i likhet med de öfriga brandsynemännen. 

Magistraten, som till Stadsfullmäktige öfverlämnat ansökan jämte eget 
yttrande däröfver, hade tillstyrkt, att sökanden under nästkommande år såsom 
dyrtidstillägg tillerkännes rätt till ersättning enligt ansökans senare alternativ. 
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Stadsfullmäktiges Herr Ordförande hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som beslutat att med afstyrkande af Magistratens förslag hos 
Stadsfullmäktige förorda sådan löneförbättring för sökanden, att hans lön från och 
med nästa års början höjes till 400 kr. pr år. 

Herr Luckey yrkade bifall till Drätselkammarens förslag i ärendet med det 
tillägg, att sotning af kyrkan åligger sökanden utan särskild ersättning i likhet med 
öfriga staden tillhöriga fastigheter. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet 
med det af Herr Luckey yrkade tillägget. 

§ 214  
Lysekils Samskolas lärarekår hade hos Stadsfullmäktige genom af Magistraten 

inlämnad skrifvelse begärt att Stadsfullmäktige måtte anslå ett belopp af kronor 1,247: 
40 till dyrtidstillägg för innevarande år att utgå till befattningshafvarna med kronor 
200 och 89: 48 för respektive 38 och 17 läsvéckor. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat denna ansökan till 
Drätselkammaren för dess yttrande, och hade Drätselkammaren enligt nu föredraget 
protokollsutdrag beslutat att afgifva följande utlåtande: 

»Drätselkammaren ansåg, att framställningen i och för sig är synnerligen 
berättigad under nuvarande svåra lefnadsförhållanden, men att det härvidlag gäller en 
privat läroanstalt, till hvilken staden visserligen lämnar ett årligt anslag för 
verksamheten, men i öfrigt ej åtagit sig några som helst förpliktelser. 

På grund häraf beslöt Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige förorda: 
Att ansökan remitteras till Samskolestyrelsen för att denna må till 

Stadsfullmäktige inkomma med förslag om huru stort belopp skolan själf vill lämna 
för dylikt ändamål, då sådant bidrag ovillkorligen bör utgöra den nödiga 
förutsättningen för att Stadsfullmäktige i detta fall skola kunna tänka på att 
ekonomiskt träda hjälpande emellan.» 

Då handlingarna i ärendet lästs, framhöll Herr Sterner~de synpunkter 
Drätselkammaren haft i ärendet och betonade det be- hjärtansvärda i lärarekårens 
framställning samt uttalade förhoppning
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om, att Samskolestyrelsen gör hvad på den ankommer för anslående af andel i medel 
för ändamålet, så att Stadsfullmäktige vid ett kommande sammanträde må kunna 
upptaga saken till förnyad pröfning. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet. 
§ 215  

Drätselkammaren begärde bemyndigande att i Aktiebolaget Göteborgs Bank 
härstädes få upplåna medel till och med ett belopp af tvåhundra tiotusen (210,000) 
kronor. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bifalla ifrågavarande framställning. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 216  
Hamnstyrelsen anhöll genom föredragen skrifvelse om bemyndigande att för år 

1918 få förnya nedanstående lån för hamnens räkning: 
Kreditivlånet å fyratiofyratusen (44,000) kronor, 
Lån i Aktiebolaget Göteborgs Handelsbank å sjutusen (7,000) kronor och 
Lån i Lysekils Sparbank å fyratiotusen (40,000) kronor. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla denna Hamnstyrelsens begäran. 

§ 217  
Parkstyrelsen hade hos Drätselkammaren ansökt om ett tilläggsanslag å 300 kr. 

under innevarande år för täckandet af uppkommen brist. 
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige med 

tillstyrkan om detta anslags beviljande, och att beloppet utgår af medel för oförutsedda 
utgifter i årets stat. 

Tillika hade Drätselkammaren uttalat lämpligheten af att Stadsfullmäktige till 
Parkstyrelsen måtte göra erinran om att för ekonomiens skull trädgårdsarbetet i parken 
för kommande år utbjudes på entreprenad. 

Stadsfullmäktige beslöto bevilja ifrågavarande anslag i enlighet med 
Drätselkammarens förslag samt att till Parkstyrelsen äfven göra nämnda erinran. 
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§ 218  
Byggnadsnämnden hade hos Stadsfullmäktige genom skrifvelse ansökt om ett 

förslagsanslag å 2,000 kronor för år 1918 för uppgörandet af förslag till förändrade 
byggnadsbestämmelser för staden samt därmed sammanhängande utgifter för 
registerkartas och fastighetsregisters upprättande. 

Skrifvelsen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som enligt föreliggande protokollsutdrag be- slutit att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka detta anslag att upptagas i 1918 års utgifts- och inkomststat 
för uttaxering. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt sagda anslags beviljande i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 

§ 219  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Herr Doktor Hjalmar Fries få 

försälja undantagen väg af tomten n:o 231 här i staden för ett pris af fem (5) kronor 
och 70 öre pr kv.-m. 

Enligt bilagd kartskiss utgör arealen af det ifrågavarande området cirka 70 
kv.-m. 

Byggnadsnämnden hade tilllstyrkt denna försäljning. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt, på yrkande af Herr Sterner, att bifalla 

Drätselkammarens förestående framställning. 
§ 220  

Hamnstyrelsen anhöll genom föredragen skrifvelse om Stadsfullmäktiges 
godkännande af Hamnstyrelsens beslut om anläggandet af en agafyr på Släggö här i 
staden för en kostnad af omkring 2,500 kronor, hvilket belopp skulle bestridas af 
hamnmedel. 

Herr Sterner yrkade bifall till framställningen. 
Herr Hörman meddelade, att denna fyr länge varit ett önskemål, och att den 

kommer att göra god tjänst för södra hamnens båda segelleder. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att godkänna Hamnstyrelsens ifrågavarande 

beslut. 
§ 221  

Lifsmedelsnämndens ordförande, Grosshandlaren O. G. Löfving, anhöll 
genom föredragen skrifvelse att Stadsfullmäktige måtte utse
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nämnd eller personer att handhafva de medel, som sfaten och staden anslå till 
lindring af de mindre bemedlades i samhället lefnadsvillkor. 

Stadsfullmäktige beslöto att denna förvaltning skall handhafvas af härvarande 
lifmedelsnämnd. 

§ 222  
Typografen H. Sandblom, Kyrkvik 72, hade hos Drätselkammaren ansökt om 

efterskänkande af stadsutskylder, kr. 90:13, att utgå i år. 
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige med 

tillstyrkan om att bemälda utskyldsbelopp måtte efterskänkas. 
Herr Mattsson understödde Drätselkammarens förslag, men yrkade att uttrycket 

»efterskänkas» utbytes mot »afkortas.» 
Då Herr Ordföranden efter slutad öfverläggning framställt proposition på bifall 

till, å ena sidan, Drätselkammarens förslag i ärendet, och å andra, samma förslag med 
den af Herr Mattsson yrkade ändringen samt därefter förklarat Drätselkammarens 
förslag vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Drätselkammarens förslag, röstar: ja, 
Den, det icke vill, röstar: nej: 
vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Mattssons yrkande.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar Gunnerson, Sterner, Wallén, Bovik, Hörman, Ljungberg, Granberg, 

Thorsson, Löfgren, Tinggren, Berger, And. Jakobsson, Brännberg, Aug. Jacobsson 
och Ordföranden: ja, men 

Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Mattsson, Laurin, Lidell och 
Karlsson: nej. 

Med 15 ja- mot 7 nej-röster hade Stadsfullmäktige således be- slutit att 
efterskänka sagda utskylder. 

§ 223  
Konungens Befallningshafvande i länet hade genom Magistraten infordrat 

Stadsfullmäktiges yttrande öfver skrifvelse från Sveriges stadsfogdar om fastställelse 
af minimilön för dessa tjänstemän m. m. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som hade beslutat att hos Stadsfullmäktige göra
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det uttalande, att Drätselkammaren ur principiell synpunkt icke har något att erinra 
emot berörda framställning såsom förslag betraktat, och att Stadsfullmäktige äfven 
måtte yttra sig i samma riktning. 

Stadsfullmäktige beslöto att antaga Drätselkammarens nämnda uttalande såsom 
sitt eget yttrande i ärendet. 

§ 224  
Drätselkammaren hemställde genom föreliggande skrifvelse, att 

Stadsfullmäktige måtte hos Magistraten göra framställning om åtgärders vidtagande 
för fiskhandelns ordnande härstädes genom utfärdandet af förbud för partiuppköp af 
fisk här i staden före kl. 11 f. m. Herr Berger föreslog ärendets remiss till 
Lifsmedelsnämnden. 

Herr Brännberg ansåg sådan remiss öfverflödig, då Lifsmedelsnämnden redan 
träffat aftal med härvarande fiskhandlare, att dessa icke skola göra sådana partiuppköp 
härstädes mellan kl. 7 —11,30 f m. 

Herr Sterner framhöll dock att den föreslagna remissen likväl ej skulle skada. 
Herr Ordföranden hemställde att Stadsfullmäktige i afvaktan på verkningarna 

af nämnda aftal måtte låta saken tills vidare bero. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta yttrande. 

§ 225  
Herr Oscar Wallén hade till Drätselkammaren öfverlämnat skrifvelse med 

uppgift om kostnaden för uppvärmning af rådhuslokalerna under innevarande 
eldningsperiod. 

Denna kostnad skulle enligt nuvarande bränslepriser uppgå till 3,000 kr., men 
då Herr Wallén inköpt en del bränsle lägre än nu gällande priser, hade han erbjudit 
sig att uppvärma ifrågavarande lokaler för 3,200 kr. under bemälda period. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka, att ett anslag å 2,500 kronor beviljas för ändamålet, under framhållande 
af, att summan möjligen kan utjämnas till Herr Walléns förmån, därest denna vinter 
skulle blifva sådan, att en kraftigare eldning erfordras. 

Tillika hado Drätselkammaren föreslagit att sagda anslag upptages i 1918 års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering.  
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Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 

Då detta ärende behandlades var Herr Wallén ej närvarande. 

§ 226  
Från kommittérade för härvarande Kommunala mellanskole- byggnad förelåg 

följande skrifvelse: 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Då byggnadskommittén för Kommunala Mellanskolan öppnade de ingifna 
entreprenadanbuden, befunnos dessa vara så höga, att med tillägg af de utgifter, som 
icke voro häri inberäknade, man måste antaga, att skolan icke kunde vara färdig under 
en kostnad af 240,000 kronor. Då detta belopp så väsentligt öfverstiger hvad man för 
ett par år sedan tänkte sig, och då kommittén icke tror, att ytterligare ökning skall 
ifrågakomma, men man däremot skulle kunna antaga, att vissa materialier komma att 
sjunka i pris, och då i hvarje fall ett uppskof skulle inbespara något på ränteutgiften, så 
mycket mera som räntorna just nu äro synnerligen höga, har kommittén trott det 
lämpligaste vara att nu låta hugga den granit, som erfordras, och att i öfrigt se tiden an. 
Kommittén anhåller därför om bemyndigande 

att på entreprenad låta verkställa det i byggnaden 
ingående granitarbetet. 

Lysekil den 17 December 1917. 
Å kommitterades vägnar: 

RAGNAR BERGER. 

Sedan skrifvelsen lästs, yttrade sig följande talare i ärendet: 
Herr Berger: Att Drätselkammaren borde yttra sig i ärendet då gifvetvis större 

lån för skolbyggnaden behöfde upptagas än det beslutade å 125,000 kronor. 
Kommittérade hade ansett det lämpligt att utföra granitarbetet under denna vinters 
lopp, hvarför man nu tänkt sig utbjuda detsamma på entreprenad. 
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. Herr Ljungberg ansåg det klokt att göra en del förberedande arbeten för 
byggnaden redan i vinter, då därigenom äfven för många arbetstillfälle skulle 
beredas. 

Herr Sterner fann det tråkigt, att bygget genom dessa kristider blifvit så 
försenat, men man hade nog föga förhoppning om, att det under de båda närmaste 
åren skulle blifva billigare att bygga. Drätselkammaren bör taga ärendet under 
öfvervägande. 

Herr Granberg framhöll önskvärdheten af att skolbygget upp- skjutes om 
detta kan ske utan skada för undervisningen. 

Herr Löfgren påpekade den enorma summa denna skolbyggnad skulle kosta, 
hvarför man borde tanka på den gamla planen om tillbyggnad af den nuvarande 
samskolan. Plan för omläggning till den nya skoltypen vore önskligt att snarast 
möjligt hafva, så att öfver- gång till den kommunala mellanskolan kan försiggå 
utan svårigheter. 

Herr And. Jakobsson: Man har länge insett, att den anslagna summan för 
skolbyggnaden vore otillräcklig, hvarför det ej innebär någon öfverraskning. 
Öfvergången från nuvarande skoltyp till kommunal mellanskola tarfvar snar 
utredning, då inånga i samhället emotse besked om dylik omläggning. 

Herr Gunnerson: Det är svårt att afgöra huruvida det är klokt att bygga nu 
eller uppskjuta, ty prisen å byggnadsmaterialier komma nog att en lång tid 
framåt hålla sig höga. Att särskildt beställa granitarbetet för skolbygget blefve 
nog ej lika fördelaktigt som att låta en och samma entreprenör utföra det hela. 

Herr Ordföranden: En ombyggnad af den nuvarande samskole- byggnaden, 
hvilket Herr Löfgren framkastat, vore önskvärdt att Drätselkammaren vid 
ärendets behandling toge under noggrant och allvarligt öfvervägande, detta med 
tanke på den oerhörda kostnad en nybyggnad för ändamålet skulle tillskynda 
staden, som ändock har så stora ekonomiska svårigheter att kämpa med. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att 
remittera ärendet till Drätselkammaren. 

Som ofvan    
Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
AUG. MATTSSON.  
AUG. THORSSON.  
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 5 jan. 1918 kl. 2,30 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspostena Tryckeri 1918.



1917            Lysekils            N:r 13. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 28 December 1917. 

§ 227  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Bovik, Granberg och Tinggren voro 

frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 228  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 229  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar J. E. 

Lindbom och Aug. F. Jacobsson. 

§ 230  
Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 20 innevarande december att 

till Samskolestyrelsen i enlighet med Drätselkammarens yttrande remittera 
Samskolans lärarekårs ansökan om dyrtidstillägg för innevarande år med ett 
sammanlagt belopp af kr. 1,247: 40 för att sagda styrelse måtte till Stadsfullmäktige 
kunna inkomma med förslag om, huru stort belopp skolan själf vill lämna för detta 
ändamål. 

Samskolestyrelsen hade enligt till Stadsfullmäktige inkommet yttrande beslutit 
att såsom krigstidshjälp till lärarekåren för läsåret 1917—18 anslå kr. 623: 70. 
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Drätselkammaren, som erhållit detta yttrande, hade upptagit ärendet till förnyad 
behandling och beslutat att däröfver hos Stadsfullmäktige tillstyrka följande enligt 
föreliggande protokollsutdrag: 

»Att Stadsfullmäktige måtte såsom stadens andel i krigstidshjälp till sagda 
lärarekår bevilja ett belopp å kr. 623: 70 för år 1918 med rätt för Samskolestyrelsen att 
däraf få använda medel för lämnandet af krigstidshjälp till bemälda lärarekår under 
höstterminen 1917. 

Drätselkammaren beslöt tillika fästa Stadsfullmäktiges uppmärksamhet på, att 
förenämnda anslag är upptaget i nästa års stat med 750 kr., och att det därför vid denna 
post bör tilläggas ordet »förslagsanslag.» 

Då Samskolestyrelsens och Drätselkammarens yttranden i ärendet lästs, yttrade 
Herr Gunnerson, att han tillstyrkte beviljandet af sådant anslag, som Drätselkammaren 
föreslagit, men att det beviljas för år 1918. ... 

Herr Sterner fann, att Drätselkammaren ej kunde hafva något^, emot sådan 
ändring, som af Herr Gunnerson föreslagits. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet med den af Herr Gunnerson föreslagna ändringen, och att vid det i 
kommande års stat för ändamålet upptagna beloppet tillägges ordet 
»förslagsanslag.» 

§ 231  
Herr Emil Löfberg hade till Stadsfullmäktige inlämnat skrifvelse med begäran 

om höjning af lönen såsom fattigvårdens ombudsman och redogörare från 1,000 till 
1,500 kr. pr år och höjning af lönen som brandchef från 400 till 700 kr. pr år, allt från 
nästa års början räknat. 

Fattig vårdsstyrelsen och Brandkommittén hade afgifvit respektive, nu 
föreliggande yttranden öfver framställningen. 

Inom Fattigvårdsstyrelsen hade man icke kunnat ena sig om något utlåtande, 
utan hade styrelsen beslutat att utan vidare öfver- sända skrifvelsen till 
Stadsfullmäktige. 

Brandkommittén hade tillstyrkt det begärda beloppet som dyrtidstillägg för år 
1918. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg och var af följande lydelse: 
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»Då Fattigvårdsstyrelsen inkommit till Magistraten med sin stat för år 1918, och 
Magistraten upptagit denna stat oförändrad i budgetsförslaget för nämnda år, och 
kammaren tillika anser, att en begäran om ändring af lön bör inkomma i god tid före 
staden upprättadt sitt budgetsförslag, och då dessutom Fattigvårdsstyrelsen, som yttrat 
sig i ärendet, ej kunnat tillstyrka bemälda löneökning, beslöt Drätselkammaren att hos 
Stadsfullmäktige afstyrka framställningen. 

Med hänsyn till höjning af brandchefsarvodet beslöt Drätselkammaren, ehuruväl 
äfven denna ansökan för sent inkommit, att hos Stadsfullmäktige tillstyrka en höjning 
med 150 kr. pr år från 1918 års ingång, och att beloppet för ändamålet utgår af medel 
för oförutsedda utgifter i brandväsendets stat för år 1918. 

Med denna höjning skulle Brandchefens inkomster från brandväsendet årligen 
utgöra cirka 800 kr., häri inberäknat beklädnads- ersättning och brandsynearvode.» 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig: 
Herr Radhe: En brandchefslön af 400 kr. är alldeles för låg i dessa tider. Då den 

nuvarande Brandchefen är intresserad af sin tjänst och sköter den väl, borde denna 
löneökning beviljas, detta synnerligen som lönerna ökats för flertalet af stadens 
befattnings- hafvare. 

Yrkade att brandchefslönen höjes till 700 kr. pr år från kommande års ingång. 
Beträffande ökningen af arvodet som fattigvårdens ombudsman och redogörare 

ville talaren däremot ej yttra sig. 
Herrar Lindbom och Gunnerson understödde Herr Radhes yrkande. 
Herr Sterner: Drätselkammaren har i sak nog ej haft något emot ifrågavarande 

löneökning annat än att ansökan därom för sent inkommit. 
Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige utan votering 

att bifalla Herr Radhes yrkande i ärendet, och att beloppet för ändamålet skall utgå af 
medel för oförutsedda utgifter i 1918 års stat för brand väsendet. 

Härefter upptogs frågan om arvodets höjande för Herr Löfberg såsom 
fattigvårdens ombudsman och redogörare. 

Herr Sterner yrkade afslag å denna ansökan i enlighet med Drätselkammarens 
förslag i ärendet. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla detta yrkande.
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§ 232  

Magistraten hade till Stadsfullmäktige inkommit med utgifts- och 
inkomstförslag för Lysekils Stad och dess Hamninrättning för år 1918. 

Budgetsberedningens yttrande öfver dessa förslag förelåg i detta: 

Protokoll hållet vid sammanträde den 21 december 1917 med den af 
Stadsfullmäktige i Lysekil för granskning af Magistratens förslag till utgifts- och 
inkomststat för år 1918 tillsatta Bugetsbered- ningen ............ Bil. § 232. 

Dessa handlingar, hvilka i tryck utdelats till Herrar ledamöter i 
Stadsfullmäktige, föredrogos nu, hvarvid de nämnda budgetsförslagen 
genomgingos punkt för punkt. 

Då budgetsförslaget för staden genomgicks, påpekade Herr Ljungberg den 
stora stegringen af utgifter för vatten- och kloakledningar, och att vid sagda post 
oförutsedda utgifter upptagits med afsevärdt högt belopp. 

Herr Laurin genmälte, att det härvidlag är svårt att fixera en exakt summa, 
och att det alltid under ett år kommer utgifter, som man ej tagit med i 
beräkningen. 

I Herr Laurins yttrande instämde Herrar Sterner och Wallén. 
Stadsfullmäktige beslöto godkänna Magistratens utgifts- och in-

komstförslag för staden såväl beträffande inkomster som utgifter och att vid 
anslaget för dyrtidstillägg åt Samskolans lärarekår tillägga ordet »förslagsanslag» 
samt att bestämma betalningsterminerna för stadsutskylderna såsom Magistraten 
förslagit. 

Härefter vidtog diskussionen beträffande uttaxeringen, och yttrade sig 
följande talare däröfver: 

Herr Laurin: Att det är med förvåning man ser, att uttaxeringen af 
Magistraten och Budgetsberedningen föreslagits så högt som till kr. 9,50 pr 
bevillningskrona. 

Fann orsaken härtill vara, att en mängd utgifter, som rätteligen bort fördelas 
på flere år nu upptagits för det kommande året. Framhöll bland dessa utgifter 
orgelbygget och dyrtidsanslagen för lifs- medelsväsendet m. m. En så hög 
uttaxering som den föreslagna kan afskräcka folk från att bo här och äfven verka 
hämmande och
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skadligt för industrien. Ansåg att det icke behöfde befaras att be- 
villningskronornas antal för en kommande taxering skulle sjunka. 

Yrkade att uttaxeringen sättes till kr. 9 pr bevillningskrona, och att det 
föreslagna lånet höjes i proportion därtill. 

Herr Brännberg: Redan 8 kr. är en hög uttaxering, och man hade på grund af 
det höga antalet bevillningskronor hoppats slippa få högre skatt. På grund af de 
svåra tiderna vi hafva att motse önskade talaren att om möjligt sätta uttaxeringen 
lägre än 9 kr. pr bevillningskrona, då höga utskylder komma att särskildt hårdt 
trycka de lägre inkomsttagarna. Trodde i likhet med Herr Laurin att be- 
villningskronorna ej nästa period skulle blifva färre. Förordade upplåning af högre 
belopp än det af Magistraten föreslagna. 

Herr Sterner: Budgetsberedningen hade varit af den åsikten, att stadens 
ekonomiska läge sådant det i verkligheten befinner sig, bör framläggas för 
Stadsfullmäktige, och därför hade man ock inom Beredningen varit enig om att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka en uttaxering af kr. 9,50 pr bevillningskrona. Beklagade 
den stora stegringen af utgifter, som gjort, att man ej haft annat val än att föreslå 
tillgripandet af en högre uttaxering. 

Staden kan ej ständigt öka sin sväfvande skuld, utan man finge därför påtaga 
sig hårdare skattebördor för att därmed i någon mån kunna rädda sig ur de värsta 
ekonomiska svårigheterna. 

Om man hade någon säkerhet för att bevillningskronornas antal ej blefve 
lägre för nästa taxering, så kunde man möjligen för år 1918 hålla sig i en uttaxering 
af 9 kr. pr bevillningskrona och upp- låna kr. 86,759: 66. 

Herr Thorsson: Herr Laurin har framkastat, att en alltför hög uttaxering kunde 
för samhället medföra afiblkning och fara för industrien, som kanske ej kan lämna 
motsvarande vederlag för ökade skatteutgifter, och att detta utgör afgörande skäl 
mot skattehöjning. Det är äfven ett faktum, att folk, som flyttar till ett samhälle, 
gärna hör sig för om skatteförhållandena. 

Frågan är därför huru vi på lämpligaste sättet skola kunna komma öfver 
svårigheterna. 

Förordnade i likhet med Herr Brännberg att staden upplånar högre belopp än 
det föreslagna.
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Herr Gunnerson understödde yrkandet om 9 kronors uttaxering pr 
bevillningskrona under framhållande af att en del utgifter i ifrågavarande stat 
framdeles komma att bortfalla. 

Herr Radhe anslöt sig ock till Herr Laurins yrkande och anförde samma 
skäl som Herr Gunnerson. 

Herr Ljungberg hade i Budgetsberedningen anslutit sig till förslagit om 
en uttaxering af kr. 9,50 pr bevillningskrona, men därvid påpekat att det 
egentligen varit af nöden att hafva höjt till jämnt 10 kr. för att komma från det 
mesta af stadens sväfvande skuld. Genom en uttaxering af 9 kr. skulle 
ställningen ej blifva sämre än nu, synnerligen som räntan å jordlånet nu 
upptagits för uttaxering. Det vore dock för stadens ekonomi angeläget att ett 
kommande år hålla igen på utgifterna, men ofrånkomliga sådana, som man ej 
beräknat, kunna dock ej undgås. Nämnde att han förra året varit för att höja 
uttaxeringen till 9 kr. pr bevillningskrona, men af hänsyn till de små 
inkomsttagarna anslutit sig till förslaget om 8 kr. 

Sedan överläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige 
utan votering att med afslag å Magistratens af Budgetsberedningen tillstyrkta 
förslag om en uttaxering af kr. 9,50 pr 100 kronor beskattningsbar inkomst för 
1917 års taxering i stället bifalla Herr Laurins yrkande om 9 kronors 
uttaxering pr 100 kronor beskattningsbar inkomst för sagda taxering. 

Likaledes utan votering beslöto Stadsfullmäktige att upplåna kronor 
åttatiosextusensjuhundrafemtionio (86,759) och 66 öre för täckandet af 
återstående brist i ifrågavarande utgifts- och inkomststat. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige utan votering att bifalla utgifts- och 
inkomstförslaget för Hamninrättningen för år 19 J 8 med det af Magistraten 
föreslagna och af Budgetsberedningen förordade tillägget att bemyndiga 
Hamnstyrelsen att upplåna tjugotvåtusenåttahundra (22,800) kronor till 
täckandet af bristen i 1918 års stat. 

De således af Stadsfullmäktige antagna utgifts- och inkomststaterna för 
staden och dess hamninrättning innefattas i denna Bil. N:o 14, 1917. 

§ 233  
Herr Ordföranden yttrade såsom afslutning på detta års arbete i 

Stadsfullmäktige följande:  
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»Mine Herrar! 

Vi stå nu som Stadsfullmäktige vid slutet af vårt arbete för detta år, 
hvarunder vi tyvärr icke fått upplefva den efterlängtade freden och därmed 
följande lättnader såväl för den enskilde som samhället i sin helhet ifråga om 
hvad som hör till lifvets uppehälle och nödtorft. Tvärtom har en skärpning och 
ökade svårigheter, sådana hvarom man för tre år sedan icke kunnat drömma, 
inträdt, och ännu hafva vi icke nått höjden af denna uppförsbacke. 

Mer än någonsin har dyrtiden satt sin prägel på Stadsfullmäktiges 
förhandlingar, hvarom ju också protokollerna vittna, och arbetsbördan har 
stigit för såväl Stadsfullmäktige i sin helhet som dess nämnder, gamla och 
nya. 

Jag ber att få tacka alla dem, som utan ersättning dragit denna tunga 
arbetsbörda, särskildt Drätselkammaren och dess ledamöter, som haft det 
största lasset. 

Stora och för samhället viktiga frågor hafva icke saknats på 
föredragningslistorna, men de hafva lösts eller hålla på att lösas i endräktens 
tecken. 

Jag ber att få tacka Eder samtlige, mine Herrar, för Edert ådagalagda 
intresse för vår lilla men kära stad och önskar Magistratens representant, Herr 
Borgmästaren, Stadsfullmäktiges sekreterare och Eder samtlige ett godt slut 
på detta och en god början på nästa år. 

Å egna och Stadsfullmäktiges vägnar tackade Herr vice Ordföranden för 
de hjärtliga ord, som Herr Ordföranden nu uttalat samt uttryckte sin och 
Fullmäktiges synnerliga erkänsla för det stora intresse Herr Ordföranden visat 
för samhällets angelägenheter och för det utmärkta sätt, på hvilket han 
handhaft ordförandeskapet och tillönskade honom ett lyckosamt årsskifte.

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 
J. E. LINDBOM. 

AUG. F. 
JACOBSSON. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST.
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 5 jan. 1918 kl. 2,30 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1918. 



Bil. § 232.

Protokoll, hållet vid sammanträde den 21 december 
1917 med den af Stadsfullmäktige i Lysekil för granskning af 
Magistratens förslag till utgifts- och inkomststat för år 1918 
tillsatta Budgetsberedningen. 

Närvarande: Herrar Fritz Lusch, Magnus Radhe, B. P. Jonsson, John Sterner och Axel 
Ljungberg samt Herr Borgmästaren Axel Sundberg, som äfven vid sammanträdet var 
tillstädeskommen. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 1. 
Herr Kyrkoherden Fritz Lusch, som i egenskap af Stadsfullmäktiges Ordförande kallat till 

detta sammanträde, hälsade de närvarande välkomna och anhöll, att ordförande för förhandlingarna 
måtte utses. 

§ 2  
Till Ordförande utsågs enhälligt Herr Lusch. 

§ 3  
Magistratens budgetsförslag för staden genomgicks punkt för punkt, och beslöt Beredningen 

att hos Stadsfullmäktige tillstyrka detsammas antagande i föreliggande skick med en uttaxering af nio 
(9) kronor och 50 öre pr etthundra kronors beskattningsbar inkomst för 1917 års taxering, under 
förutsättning, att Hamninrättningen själf upplånar medel för att därigenom kunna betala sin skuld, 
hvilken vid 1917 års slut utgör 17,400: — kronor, till staden. 

Det föreslagna lånet å kronor 66,705 och 16 öre täcker bristen i staten, och har med detta låns 
upptagande den vid 1917 års slut beräknade sväfvande skulden å 170,000 kronor nedbringats till 
förstnämnda belopp. 

§ 4- 
Budgetsberedningen beslöt att bibehålla tre betalningsterminer för stads- utskylderna såsom 

förut i mars, juni och september å tider, som af Drätselkammaren närmare bestämmas.



 
§ 5. 

Hamninrättningens budgetsförslag för år 1918 genomgicks äfvenledes punkt för punkt, och 
beslöt Beredningen att hos Stadsfullmäkte tillstyrka detsamma utan annan ändring än den af 
Magistraten föreslagna, att Hamnstyrelsen bemyndigas upplåna kronor 22,800 för täckandet af bristen 

i 1918 års stat. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri isis

J usteradt: 
FRITZ LUSCH. 



 
Bil. N:o 1, 1917. 

Ledamöter och suppleanter uti Lysekils Stads Nämnder och Styrelser 
1917. 

Drätselkammaren: 
3 ledamöter och 3 suppleanter väljas samtidigt för en tid af 4 år. 
Anmälan om nyval göres till Magistraten före 1 november. 
Drätselkammaren skall bestå af 6 ledamöter och 6 suppleanter. 

Ledamöter: 
1) Förvaltaren John Sterner, ordf. 1917, kvarstår t. o. m. 1918. 

 2) Konsul L. Laurin, v. „ ,, ,, ,, 1918. 
3) Byggmästaren Oscar Wallén, ,, ,, 1920. 
4) Fabrikören Rich. Björsell, ,, ,, 1920. 
5) „ Alfr. Bovik,  1920. 
6) Redaktören Axel Ljungberg, 

Suppleanter: 

,, ,, 1918. 

       1) Bankkamreraren C. F. Lidell, ers. Sterner,  1918. 
  2) Grosshandlaren 0. G. Löfving, ers. Laurin,  1918. 
 3) Byggmäst. Rob. Christenson, ers. Wallén, ,, ,, 1920. 

4) Lotsförmannen Em. Hörman, ers. Björsell, 
Stenhuggeriförm. F. J. Elmqvist, ers. Bovik 

,, ,, 1920. 
5)  1920. 

- 6) t. o. 
m. Stenhuggaren Herman Gunnarsson, ers. 

1918. 
Ljungberg, kvarstår 

 
Styrelsen för Lysekils Vatten- oeh Kloakledningar: 

Denna styrelse består af 5 ledamöter och 4 suppleanter sålunda valda: 
Stadsfullmäktige välja för 3 år, 3 ledamöter och 2 suppleanter. 
Hälsovårdsnämden „ „ 1 „ 1 „ „ 1 „ 
Drätselkammaren „ „ 1 „ 1 „ „ 1 ,, 



 
Ledamöter: 

Förvaltaren John Sterner, vald af  S. F. t. o. m.    1918. 
Fabrikören Aug. Mattsson, „ » » „ 1918. 
Konsul L. Laurin, ordf. 1917, 
Apotekaren R. Björkman, 

„ ” ” „ 1918. 
„ „      Hvn. för        1917. 

Byggmäst. OscarWallén,v. ordf. 1917,,, „        D. K. 
Suppleanter: 

„ 1917. 

Kamrer J. A. Anderson, vald af  S. F. t. o. m.     1918. 
Kapten Aug. Kihlberg, „ „ „ 1918. 
Fabrikör Alfr. Bovik, „ Hvn. för        1917. 
Lotsförm. Em. Hörman, „ „       D. K. 1917.  

Fattigvårdsstyrelsen: 
Består af 7 ledamöter och 3 suppleanter däraf 3 ledamöter väljas 

samtidigt för 4 år och öfriga 4 jämte suppleanter äfvenledes för 4 år. 
Val företages hvartannat år. Den 28/1 1909 beslöts att II stadsläkaren 

skulle hafva rätt att närvara vid sammanträdena samt deltaga i förhandlingarna 
men icke i besluten. Denna styrelse väljes af Stadsfullmäktige, som äfven 
välja ordförande. 

Ledamöter: 
Disponenten Emil Löfberg, ordf. t. o. m. 1920, vald t. o. m. 1920. 
Förvaltaren Claes Rosén, „ 99 1920. 
Hälsovårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg, „ 99 1920. 
Stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist, „ 99 1920. 
Handlanden E. W. Olsson, „ 99 1918. 

„ Axel Beronius, vice ordf. t. o. m. 1918, „ 99 1918. 
Doktor Riber Bhime, „ 99 

1918. 

Suppleanter: 
  

Disponenten Hjalmar Carlsson, „ 99 1918. 
Mekanikern Aug. Thorsson, „ 99 1918. 
Fabrikören Otto Bovik, „ 99 1918.  

Byggnadsnämnden: 
Består af 5 ledamöter och 4 suppleanter. En lagfaren magistrats- medlem 

är själfskrifven ledamot. Stadsfullmäktige välja 3 ledamöter



 
och 3 suppleanter. Magistraten väljer 1 ledamot och 1 suppleant. Samtliga 
väljas för 4 år i sänder. 

Ledamöter: 
Borgmästaren Axel Sundberg, ordf. 1917 själfskrifven ledamot. 
Fabrikören Aug. Mattsson, t. 0. m. 1918, vald af S. F. 
Byggmäst. Rob. Christenson,  1917, „ ,, ,, 

Konsul L. Laurin, ,, 1919, „ ,, ,, 

Byggmäst. Oscar Wallén, v. ordf. 
1917. 

> ,, 1919, „ „ Mag. 

Suppleanter: 
Disponenten Hjalmar Carlsson, t. o. : m. 1920, „ „ S. F. 
Entreprenören C. W. Granberg, ,, 1920, „ ,, .. 

Fabrikören J. E. Lindbom,  1917, „ ,, .. 

Lotsförmannen Em. Hörman, ,, 1919, „ ,, Mag.  
Hamnstyrelsen: 

Enligt gällande hamnordning består styrelsen af 5 ledamöter och 3 
suppleanter, hvilka alla väljas för 2 år. En ledamot och en suppleant utses af 
Magistraten, 4 ledamöter och 2 suppleanter väljas i december af 
Stadsfullmäktige, men så, att ena året väljas 2 ledamöter och andra 2 
ledamöter och 2 suppleanter. Styrelsen utser inom sig ordf, och vice ordf, för 
en tid af 2 år. Ordförande och vice ordförande utses inom styrelsen för 2 år. 

• 
Ledamöter: 

Konsul Magnus Radhe, t. o. m. 1917 , vald af S. F., ordf. t. o. 
m. 1917. 

Lotsförmannen Em. Hörman, t. o. m. 1917, vald af S. F. 
Fabrikören J. E. Lindbom, Konsul J. G. 

Gunnerson, v. ordf. t. o. m. 1918. 
Kapten Amandus Backman, 

„ 1918, „ „ 77 
„ 1918, „ „ 7, 

„ 1917, „ ,, Mag 

Suppleanter: 
Lotsförmannen Fritz Hörman, t. o. m. 1918, „ 7, S. F. 
Inspektör Ludv. Andersson, Kamreraren 
Hugo Hallgren, 

„ 1918, „ 77 7, 
„ 1917, „ ,7 Mag.   



 
Hälsovårdsnämnden: 

Stadsfullmäktige välja 3 ledamöter och 3 suppleanter för en tid af 4 år. 
Enl. Hälsov.-stadg. kap. I mom. I skall den Magistratsperson, som förestår 
polisen vara ledamot, och är den främste af stadsläkarna äfvenledes 
själfskrifven. 

Ledamöter: 
D:i’ Axel Nilsson, enl. hälsov .-nämnd, beslut ordf. 1917. 
Borgmästaren Axel Sundberg, enl. ,, ,, V*    ,, 1917. 
Fabrikören Aug. Mattsson, t. o. m. 1918, vald af S. P. 
Apotekaren R. Björkman, ,, 1918, ,,    ,, ,, 

Stenhuggaren Herman Gunnarsson, ,, 1918, ,,         ,, ,, 

Suppleanter: 
    

Postmästaren L. H. Cervin, ,, 1918, ,, ,, ,, 

Fabrikören Alfr. Bovik, ,, 1918, ,, ,, ,, 

Lotsförmannen G. Wallin, ,, 1918, ,, ,, ,,  

Lysekils Stads Elektricitetsverks Styrelse: 
Består af 3 ledamöter med 2 suppleanter. Val sker för en tid af 4 år. 

Väljas af S. F. 

Valda t. o. m. 1920: 
Ledamöter: 

Konsul L. Laurin, ordf. 1917. 
Fabrikören J. E. Lindbom, v. ordf. 1917. 
Förvaltaren John Sterner. 

Suppleanter: 
Ingeniören G. Sandberg. 
Byggmästaren Oscar Wallén.  

Parkstyrelsen: 
Tillsattes af S. F. 30/8 1910 och bestämdes att bestå af 5 ledamöter och 2 

suppleanter, att väljas för 4 år.  



 
Valda t. o. m. 1918: 

Ledamöter: 
Byggmästaren Rob. Christenson, sammankallande. 
Trädgårdsmästaren Axel Lindebäck. 
Bokhandlaren Albert Wallin. 
Trädgårdsmästaren Oscar Hansson. 
Kamreraren Gust. Bundsen. 

Suppleanter: 
Stenhuggaren Herman Gunnarsson. 
Öfverläraren Anders Jakobsson. 

Handels- oeh Sjöfartsnämnden: 
Den 8 maj 1903 beslöto S. F. tillsätta denna nämnd af 7 ledamöter, hvilka väljas 

för högst 2 år, dock på viss tid. 
Valda t. o. m. 1918: 

Ledamöter: 
Lotsförmannen Em. Hörman. 
Fabrikören J. E. Lindbom, vice ordf. 1917. 
Fabrikören Rich. Björsell. 
Grosshandlaren 0. G. Löfving. 
Mäklaren C. Andersson. 
Handlanden J. A. Jacobson. 
Bankdirektören Ragnar Berger, sammankall., ordf. 1917. 

Polisnämnden; 
Enl. S. F. beslut den 24 nov. 1916, § 180 i prot. tillsattes en polisnämnd, som skall 

bestå af Herr Borgmästaren eller den, som är förordnad att uppehålla hans ämbete, 
Brandchefen eller vid förfall för honom, vice Brandchefen samt 3 af S. F. utsedda 
ledamöter med 2 suppleanter, hvilka väljas för 4 år i sänder bland stadens röstbe-
rättigade män. 

Ledamöter t. o. m. 1920 års utgång: 
Bankdirektören Ragnar Berger. Redaktören Axel Ljungberg. 
Fabrikören AJfr. Bovik.  



 
Suppleanter för samma tid: 

Inspektören Ludv. Andersson. 
Stenhuggare C. G. Tinggren. 
Sammankall, i nämnden: Herr Borgmästaren Axel Sundberg. 

Pensionsnämnden: 
Består af ordförande och hans suppleant, utsedda af Konungens 

Befallningshafvande samt 6 ledamöter och 6 suppleanter valda af S. F. i 
december, ordförande och hans suppleant samt ledamöter och suppleanter för 
en tid af 4 år, men så att halfva antalet ledamöter och suppleanter väljas 
hvartannat år. 

Ordförande: Kamrer Hugo Hallgren, t. o. m. 1917. 
Suppleant: Disponenten Hj. Carlsson, ,, 1917. 

Ledamöter:   

Stenhuggaren Patrik Johansson, ,, 1917. 
Mekanikern Aug. Thorsson,  1917. 
Hälsovårdstillsyningsman. Aug. Ehnberg, ,, 1917. 
Handlanden P. A. Malmrot, ,, 1919. 
Handlanden E. W. Olsson, ,, . 1919. 
Lotsförmannen Em. Hörman, ,, 1919. 

Suppleanter:   

Stenhuggaren Alfr. Gustafsson, ,, 1917. 
Filaren Carl Brännberg, ,, 1917. 
Stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist, ,, 1917. 
Frisören G. A. Löfgren, ,, 1919. 
Fabrikören Elof Cornér ,, 1919. 
Stenhuggeriförmannen C. G. Rundgren, ,, 1919.  
Taxeringsnämnden: 

Väljes af Stadsfullmäktige hvarje år före den 15 januari, men väljes i 
regel under december nästföregående år. Dessutom utser Konungens 
Befallningshafvande ordförande och 1 ledamot. 

Af Konungens Befallningshafvande utsedda för år 1917: 
Ordförande: Bankdirektören Ragnar Berger. 
Ledamot: Rådmannen Josef Centerwall.  



 
Valda af Stadsfullmäktige för år 1917: 

Ledamöter: 
1) Handlanden E. W. Olsson. 
2) Filaren Carl Brännberg. 
3) Lotsförmannen Em. Hörman. 
4) Förvaltaren Claes Rosén. 
5) Brandkorpralen A. J. Nordmark. 

Suppleanter: 
1) Handlanden Osc. Fredén. 
2) Gjutaren Enok Svensson. 
3) Fabrikören Elof Cornér. 
4) Inspektören Ludv. Andersson. 
5) Brefbäraren W. Snell. 
Suppleanterna skola vid förfall för ledamöterna ersätta dessa i den ordning de här 

ofvan angifvits, så att suppleant n:o 1 ersätter ledamot n:o 1 o. s. v. 

Hästuttagningsnämnden: 
Består af 3 ledamöter och 2 suppleanter, valda för 4 kalenderår. Stadsfullmäktige 

välja i december 2 ledamöter och 2 suppleanter. 3:dje ledamoten förordnas af 
Konungens Befallningshafvande och skall vara nämndens ordförande. Se Svensk 
författningssamling 7 § 24/7 1915. 

Ordförande förordnad af Konungens Befallningshafvande t. o. m. 1919: Disponenten 
Emil Löfberg. 

Valda af Stadsfullmäktige t. o. m. 1919: 
Ledamöter: 

Konsul Magnus Radhe. 
Fabrikören Gust. Karlson. 

Suppleanter: 
Åkaren Viktor Andersson. 

„ Albin Hansson.



Brandförsäkringskommittén: 
Som har att biträda vid värdering af hus och byggnader, försäkrade i 

Städernas Allmänna Brandstodsbolag. Enl. § 57 i detta bolags reglemente 
skall för kommande år under december månad af S. F. väljas 2 ledamöter och 
2 suppleanter, och skall försäkringsbolaget om valet underrättas. 

Valda för år 1917: 
Ledamöter: 

Byggmästaren Oscar Wallén. 
Stadsingeniören Sven H. Lundgren. 

Suppleanter: 
Kamreraren Gust. Bundsen. 
Snickaren C. J. Nordström 

Brandbefäl: 
Brandchef och vice Brandchef väljas af S. F. i november månad för 

nästföljande 3 kalenderår, § 28 i brandordningen. 
Brandchef: Disponenten Emil Löfberg, t. o. m. 1918. 
Vice „ Civilingeniören Oscar A. Kornell t. o. m. 1918. 

Lysekils Samskolas Styrelse: 
Valda af S. F. för 1917:    

Ledamot: Bankdirektören Ragnar Berger. 
Suppleant: Kaptenen Aug. Kihlberg. 

Lysekils Föreläsningsförenings Styrelse: 
S. F. välja 1 ledamot och 1 suppleant, därest staden beviljat anslag, i 

hvilket fall äfven S. F. välja 1 revisor med 1 suppleant. Föreningen väljer 4 
ledamöter med 2 suppleanter samt 1 revisor med 1 suppleant. 

Valda af S. F. för 1917: Ledamot: Postmästaren L. 
H. Cervin. Suppleant: Bankkamreraren Rudolf Lindblad.



 
Tekniska Aftonskolans Styrelse: 

Valda af S. F. för 1917: 
Ledamot: Civilingeniören Oscar A. Kornell. Suppleant: Byggmästaren 
Oscar Wallén. 

Hufvudmän i Lysekils Sparbank: 
S. F. utse 12 hufvudmän. Hufvudmän utses för 3 år. 

Fabrikören Elis Luckey, t. 0. m. 1919. 
Kamreraren Hugo Hallgren, •,, 1919. 
Byggmästaren Oscar Wallén, ,, 1919. 
Handlanden J. A. Jacobson,  1919. 
Förvaltaren John Sterner, ,, 1917. 
Inspektören A. W. Christenson  1917. 
Kaptenen Aug. Kihlberg, ,, 1917. 
Konsul L. Laurin,  1917. 
Bankkamreraren C. F. Lidell,  1918. 
Fabrikören J. E. Lindbom, ,, 1918. 
Doktor Axel Nilsson,  1918. 
Fabrikören Aug. Mattsson, ,, 1918.  

Stadens ombud vid bolagsstämmor m. m. med Lysekils 
Järnvägsaktiebolag: 

Ombud: Handlanden B. P. Jonsson, för 1917. 
Suppleant: Bankdirektören Ragnar Berger, för 1917. 

Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags Styrelse: 
Ledamot: Förvaltaren John Sterner, för 1917. 
Suppleant: Stenhuggaren Herman Gunnarsson, för 1917. 

Gode män för tillsyn öfver förmynderskap: 
Väljas i december af S. F. för en tid af 4 år. 
Rådmannen Lars Ödman, t. o. m. 1920. 
Bankdirektören Ragnar Berger, t. o. m. 1920. 

Ida Sannes Fond: 
2 ledamöter väljas af S. F. i december att för viss tid jämte församlingens 

kyrkoherde, som är själfskrifven, förvalta fonden.  



 
Valda för tiden 1916 t. o. m. 1918: 

Fabrikören Elis Luckey. 
Disponenten Emil Löfberg. 

Valkommittén: 
Består af 5 ledamöter, med 3 suppleanter som årligen väljas vid S. F. första 

januarisammanträde enligt beslut den IXA« 1914, § 153 i prot. jämte beslut af 
den "A 1917. Stadsfullmäktige välja ordf. 

Valda för 1917: 
Ledamöter: 

Redaktören Axel Ljungberg, ordf. 
Konsul L. Laurin. 
Byggmästaren Oscar Wallén. 
Fabrikören Aug. Mattsson. 
Entreprenören C. W. Granberg.- 

Suppleanter: 
Bankkamreraren C. F. Lidell. 
Grosshandlaren 0. G. Löfving. 
Mekanikern Aug. Thorsson. 

Lifsmedelsnämnden: 
Består af 5 ledamöter enl. S. F. beslut den 27 januari 1916, § 23 i prot., och 

valda på obestämd tid. Ordf, väljes af S. F. 
Ledamöter: 

Bankdirektören Ragnar Berger, ordf. 
Fabrikören Rich. Björsell. 
Stenhuggaren Axel Johansson. 
Faktor E. F. Larsson. 
Grosshandlaren 0. G. Löfving, v. ordf. 

Budgetsberedningen: 
5 ledamöter och 2 suppleanter väljas i november hvarje år enligt § 6 i 

Stadsfullmäktiges arbetsordning.  



 
För år 1916 valdes: 

Ledamöter: 
Kyrkoherden Fritz Lusch. 
Konsul Magnus Radhe. 
Handlanden B. P. Jonsson. 
Förvaltaren John Sterner. 
Redaktören Axel Ljungberg. 

Suppleanter: 
Byggmästaren Oscar Wallén. 
Fabrikören Rich. Björsell. 

Ombud vid mantalsskrifningen 1916: 
Väljas i november månad årligen 3 ledamöter och 1 suppleant. Arvode 

15 kr. till hvarje ombud. 
Ledamöter: Stadsvaktmästaren J. A. Johansson, Hälsovårdstill- 

syningsmannen Aug. Ehnberg och Kyrkovaktmästaren J. A. Augustsson. 
Suppleant: Stadsexekutorn Rudolf Ljunggren. 

Att ofvanstående uppgifter öfverensstämma med föreliggande 
handlingar; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Lyseullspostens Trycken 1»17.



Bil. N:o 2, 1917.

Undertecknade utsedda att granska Lysekils Föreläsningsförenings 
räkenskaper för tiden från 1 Januari t. o. m. 31 December 1916. 

Revisionsberättelse. 

Inkomster: 
Statens anslag ....................................................................................  550: — 
Stadens anslag ...................................................................................  600: 
Medlemsafgifter ................................................................................  216: — 
Årskort ................................................................................................  32: 
Inträdesafgifter ..................................................................................  303: 90 
Diverse ..................................................................................  ........ 16:77 

1,718: 67 

Biblioteket: 
Föreläsningsföreningens anslag  ..................................................    100: 
Stadens anslag ...................................................................................  200: — 
Diverse inkomster ........................................................................          57:76 

357: 76 

Utgifter: 
Hyror ...............................................................................................    220. 
Föreläsare ................................................................................     1,048:20 
Annonser etc ...............................................................................        82:- 
Vaktmästare                                                                                           62:- 
Porto etc ..............................................................................................  11: 35 
Diverse ..............................................................................................  154: 35 

1.577: 90 
Behållning .........................................................................................  140: 77 

1,718: 67
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Biblioteket: 

Hyror ..............................................................................................  147:- 
Annonser etc ..............................................................................  92: 75 
Diverse ............................................................................      116:88 

356: 63 
Behållning ..............................................................................................  1:13 

357: 76 

Balansräkning: 
31 Dec. 1916 An inkomster enl. kassaboken ....                             2,076: 43 

2,076: 43 

Per utgifter enl. kassaboken .........................................................  1,934: 53 
Behållning .......................................................................................  141: 90 

2,076: 43 
Räkenskaperna äro förda med ordning och allegat förefinnas till såväl 

in- som utgiftposterna, hvarför decharge tillstyrkes, 
Lysekil den 5 Februari 1917.  

O. A. LUNDQVIST. . 
Revisor: 

utsedd af Föreläsningsföreningen.

CARL BROMS. 
Revisor: 

utsedd af Stadsfullmäktige. 





Bil. N:o 3, 1917.

 

  
  

 Styrelseberättelse, 

 
       Till Herrar Stadsfullmäktige! 

Styrelsen för Elektricitetsverket får härmed, sedan verkets räkenskaper 
afslutats den 31 dec. 1916, afgifva följande berättelse: 

Enligt bokslutet utvisa böckerna i 
Tillgångar: 

Fastigheter och maskiner .......................................................... 123,217: 47 
Inventarier .  ........  ................................................  3,320: 53 
Mätare och strömbegränsare ...............................     6,950: 72 10,271: 25 
Kassabehållning ..................................................; . . . 367: 06 
Armatur och installationsmateriel ....                      13,702:26 
Reservdelar till maskiner ..................................    345:3014.047: 56 
Fordringar ..................................................................................  32,491: 32 
Smörjoljor ...............................................................  656: 50 
Maskinförnödenheter ..............................................  110: — 766: 50 
Brännoljor ............................................................  3,995: — 
Kol .................................................................   . 1,316; — 5,311: — 
Ledningsnäten ............................................................................  33,163: 83 
Löpande räkning i Göteborgs Bank .............................................  1,011: 62 
Nyanläggningar .................................................................... . 35,854: — 

Kronor 256,501: 61 
Skulder: Stadskassan ...............................................  184,000: — 

Lån i Sparbanken ......................................................................  40,000: 
Varuskulder ............................................................................... 17,116: 27 

241.116; 27 
Årets vinst .................................................................................  15,385: 34 

256,501: 61
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Vinsten har uppkommit på följande konti: 

Armatur konto ...............................................................................  6,255:
 ............................................................................................................. 71 
Mätares konto ................................................................................  2,105:
 ............................................................................................................. 09 
Driftomk. konto ...........................................................    7,024: 54 

Kronor 15,385: 34 
Till Stadskassan har under året ränta inbetalts med . . 10,925: — 
Under året hafva ledningsnäten utvidgats för en kostnad 

af ..........................................................................................   .2,900: 32 
Nya mätare och inventarier anskaffats för. . . . . ’ 5,959: 66 
Fastigheten påkostats ......................................................................   775:
 ............................................................................................................. 47 
och kontrakterade nyanläggningar för energileveransen 

från Trollhättan betalts med . .  .......................................    35,854: — 
Under året har en för verkets utveckling högst viktig fråga af- gjorts 

nämligen verkets förseende af energi från Trollhättan. 
Beträffande utvecklingen, så har under året antalet abonnenter å mätare 

ökats med 82 st. och å. ackord 27 st. Antalet ljuspunkter å mätare ökats med 
1,166 och å ackord minskats med 401.. 7 nya motorer om sammanlagt 13,5 
hkr. hafva installerats. 

Styrelsen får föreslå att vinsten fördelas sålunda:  
Kr. 6,000: — afskrifves å Fastighetens konto och. amorteras å lånet af 

Stadskassan; ................................................    
Kr. 5,000: — afskrifves å Ledningsnäten; 
„ 2,300: — „     „ Mätare och   
„ 2,085: 34 „ . . „ Inventarier. .... ie[lomiihS 

        Lysekil den 1 Mars 1917.  

 L. LAURIN. 
J. E. LINDBOM. ............................................ JOHN STERNER. 

Rätt afskrifvet; betygar G. BUNDSEN.
G. Bundsen. 

 



Bil. N:o 4, 1917.

 

Undertecknade, af Lysekils Stadsfullmäktige utsedde att granska 
Fattigvårdsstyrelsens i Lysekil räkenskaper och förvaltning för år 1916, få 
efter fullgjordt uppdrag däröfver afgifva följande 

Revisionsberättelse: 
Till bestridande af omkostnaderna för Fattigvården i Lysekil ha under 

året följande medel disponerats: 
Kassabehållning från 1915 ....                  Kr. 1,669: 32 
Uppburit af Stadskassan .... „ 18,000: — 
Återbetalningar, hyror m. m.. . .    „ 2,235: 30 
Förskotterat af Redogöraren . . .    „ 862: 83 Kr. 22 767: 45 
Utelöpande kuponger till 1917 . . .   „ 61: 10 

Kr. 22,828: 55 

Enligt de förda räkenskaperna ha dessa medel användts som följer: 

1) I räkenskaperna för Juli månad förekommer en utgiftspost å Kr. 34: 
— för omhändertagande och begrafning af ett ilandflutet lik. Som revisorerna 
äro i starkt tvifvelsmål om, huruvida Förord-

Understöd åt diverse personer 
Afgifter vid hospital .............................  
Afgifter vid sjukhus ............................  
Ersättning åt andra Kommuner . . 
Underhåll och assurans af understöds-

hemmet .........................................  
Underhåll och assurans af 11 fattig-

stugor ..........................................  
Arvoden  .............................................  
Diverse omkostnader ...........................  
Utelöpande kuponger från 1915 . . 

Kr. 11,853: 07 
,, 1,094: 40 
,, 984: 25 
,, 1,412: 35 

,, 3,626: 96 

,, 395: 82 
 1.200: — 
,, 

,, 

2,059: 85 
201: 85 Kr. 22,828: 55  
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ningen för Fattigvårdsstyrelsen föreskrifver att densamma är skyldig taga 
befattning med dylikt, vilja vi, för att om möjligt få ett prejudikat i saken, 
framhålla detta. 

2) Revisorerna anse lämpligt att inkomst- och utgiftsposterna 
åsättas datum i kassaboken. 

Protokollen ha vi genomläst. 
Räkenskaperna äro omsorgsfullt förda och för så vidt ske kunnat med 

verifikationer försedda, hvarför revisorerna tillstyrka ansvarsfrihet. 
Lysekil i April 1917. 
RICH. EKDAHL. GUST. A. LÖFGREN.





Bil. N:o 5, 1917.

 

Lysekils Stads Drätselkammare 
får härmed lämna följande redogörelse öfver stadens 

räkenskaper och förvaltning för år 1916. 

Vid årets början utgjorde: 
         Stadens tillgångar ....................................................... Kr. 2,091,659: 53 
              „ skulder ................................................................ „ 1,653,886: 35 

Kapitalbehållning Kronor 437,773: 18 

Enligt Vinst- & Förlust-Konto har staden haft följande: 
Inkomster: 

Bidrag från Hamnstyrelsen ....................................................................  7,400: — 
Vattenafgifter .........................................................................................  1,670: 50 
Debiterade utskylder ..........................................................................  182,467: 06 
Tomt- och bergarrenden .......................................................................  11,997: 49 
Platshyror ..................................................................................................  105: — 
Hundskatt ..................................................................................................  495: — 
Brännvin smedel & bevillningsafgifter ................................................  28,243: 50 
Bötesmedel ...............................................................................................  102: 25 
Hyror .....................................................................................................  1,962: 50 
Inlevererat från köttbesiktningsbyrån........................................................  401: 60 

„ genom Doktor Nilsson för främmande patienter å epidemisjukhuset  .
 ...................................................................................... . 238: — 

Kronor 235,082: 90 

Utgifter: 
S. I. Fattigvården .....................................................  18,000:— 
S. II. Sund hetsvården .............................................  12,688:60 
S. IIL Undervisningen . . . 5,948:— 

Transport 36,636: 60





 

 

Transport 36,636: 60  

Magistrat & Rådhusrätt . . 9,099: 97 
Stadsfullmäktiges & Nämn 

ders Expedition . . . 11,420: 41 
Polisverkerket.............................. 15,952:57 
Upppbördsverket .................  3,042: 71 
Öfriga behof under S. V. . 6,526: 11 

S. VI. Afskrifning å stadutskylder se af- 
skrifningar. 

S. VII. Räntor ..............................................  
S. VIII. Afbetalning å lån framgår af jäm-

förelse emellan 1915 oeh 1916 års 
utgående balans-konton. 

S. IX. Återställande af reserverade medel för 
vattenverket samma hänvisning som för 
S. VIII. 

S. X. Oförutsedda utgifter ....... 
Kyrkan och skolan ......................................  

Afskrifningar: Byggnader .................  3,000: — 
Inventarier ...........................................................  3,000: — 
Aktier i Lysekils Järnvägs Aktiebolag . 4,000:   
Restantier å stadsutskylder S. VI. . . . 12,671: 15 
Prisfall å mjöllager .................................................  551: 70 23,222: 85 

Kronor 237,127: 33 

denna hufvudrubrik . . 15,735: 26 
Underhåll af gator och torg 6,942: 17 
Nyanläggning af gator o. torg 2,950: 14 
Underhåll af vatten- och 

kloakledningar . . . 9,161: 88 
Nyatfäggning af vatten- och 

kloakledningar . . . 850: — 
Brandväsendet ......................  6,896: 15 
Parkstyrelsen .........................  1,426: 92 
Öfriga behof under S IV. . 2,845: 05 

& IV. Allmänna byggnader och platser: 
Utgifter direkt förda under 

S. V. Verk och inrättningar: 
46,807: 57 

46,041: 77 

37,776: 18 

842: 36 
45,800: — 213,904: 48 



 

 

Fördelning af kostnader å nedanstående konton: 
Sundhetsvården: 

Aflöningar .............................................................  
Arvode till sekreteraren .........................................  

6,370: 40 
75: — 

Bidrag till* veterinären .........................................  110: — 
Underhåll af hus & inventarier samt brand-  

försäkring ....................................................  162: 53 
Vikariat för hälsovårdstillsyningsmannen . 100: — 
Arvode till extra „ 75: - 
Sundhetssyn .........................................................  50: - 
Hyra för köttbesiktningsbyrån .... 600: — 
Elektriskt lyse i „  55: 10 
1 sopkärra samt diverse renhållnings-  

material ........................................................  185: 50 
Annonskostnader ..................................................  60: — 
Diverse förbrukningsartiklar ................................  220: — 
Desinfektion och diverse utgifter 144: 80 8,208: 33 
Sjukas vård och underhåll m. fl. utgifter å  

epidemisjukhuset:  

Matvaror, mjölk m. fl. lifsförnödenheter . 2,250: 27 
Kol, ved och lyse .................................................  568: 71 
Medicin enligt apotekets räkning . . . 460: 96 
Tvätt .....................................................................  194: — 
Möbler, glas, porslin, sängkläder och div.  

linnevaror ...................................................  551: 47 
Telefonafgifter.....................................................  54: 86 4,080: 27 
Hyresbidrag till upptagningsanstalten . .  ...............................  400: — 
 Kronor 12,688: 60 
Utgifter förda direkt under hufvudrubriken  

för Allmänna byggnader Platser:  

Anskaffning och underhåll af hus och in  

ventarier  .....................................................  4,239: 03 
Brandpremier.......................................................  318: 25 
Läkarearvode och medicin för stadens  

arbetare  ......................................................  128: 88 
Renhållningen .....................................................  5,550: — 
Gatubelysningen inklusive materialier . . 5,291: 21 
Diverse utgifter....................................................  _207: 89 15,735: 26 
 Kronor 15,735: 26   



 

 

Öfriga behof under S. IV: 
Löner  ..........................................................  2,314: 50  

Platsarrende för rörbrunn ..............................  25: —  

Olycksfallsförsäkringspremier för stadens   

arbetare  ................................................  254: 35  

Telefonafgifter ..............................................  51: 20  

Anslag till Idrottsföreningen Kamraterna 200: - 2,845: 05 
 Kronor 2,845: 05 

Verk och Inrättningar. 
  

Magistrat och Rådstufvurätt.   

Löner ...........................................................    8,170: —  

Vikariat för extra rådman ............................  145: —  

Skrihnaterial, papper, trycknings-, annons-   

och inbindningskostnader .... 617: 57  

Telefonafgifter ............................................  80: -  

Diverse utgifter ...........................................  87: 40 9,099: 97 
Stadsfullmäktiges & Nämnders   

Expedition:   

Löner ..........................................................  7,291: 67  

Tryckning, inbindning och annonser . . 1,987: 04  

Skrif och ritmaterialer ................................  310: 72  

Postporton ..................................................  109: 12  

Hyra, eldning och städning af stads-   

ingeniörskontoret.................................  620: -  

Afgifter för telefon och för utsträckt tele-   

fontid ...............................  ....  321: 92  

Årsafgift till Svenska Stadsförbundet jämte   

tidskriften ............................................  218: —  

Pension till förre Stadsingeniören Hjelmgren 300: —  

Diverse utgifter ...........................................  261: 94 11,420: 41 
Polisverket:   

Löner och bcklädnadspengar ....................... 12,906: —  

Extra tjänstgöring ........................................  625: 67  

Eldning ........................................................  600: 50  

Elektrikt lyse ...............................................  151: 55  

Städning.............................................  390: —  

Transport 14,673: 72 20,520: 38   



 

 

Transport 14,673: 72 20,520: 38 
Skrifmaterialier, inbindnings- och annons- kostnader    177: — 
Telefonafgifter ......................................................  103: 64 
Medicin ...................................................................  25: 59 
Andel i Skatteexeku torns lön .... 900:— 
Diverse utgifter .  .......  ........................................  72: 62 15,952:57 

Uppbördsverket: Löner..................           2,100: — 
Annonser, trycksaker, blanketter m. m. 386: 71 
Telefonafgifter .............................................           60: — 
Rättegångskostnader i skattemål . . . 258: — 
Arvode till Magistratens ombud vid uppbörd af värnskatt      48: — 
Mantalsskrifningsarvoden .......................................  45: — 
Diverse utgifter .....................................................  145: — 3,042: 71 

Öfriga behof under S. V. 
Skorstensfejarens lön ............................................  200: — 
Hyra för rådhuslokalerna ....................................  2,500: — 
Uppvärmning af d:o  .............................................  400: — 
Elektriskt lyse i rådhuslokalerna . . . 147:92 
Städning af rådhuslokalerna ..................................  300: — 
Hyra för tullvaktstuga ...........................................  120: — 
Kronoskatt m. fl. utskylder ....................................  402: 28 
Arvode till Pensionsnämndens ordförande  200: — 
Stadens utlägg för oguldna grundafgifter   1,812: — 
Diverse kostnader för pensionsväsendet . 93:91 
Anslag till skyttegillet (af hundskatten) . 250:— 

„ „ arbetsförmedlingen .... 100: — 6,526:11 
Kronor 46,041: 77 

I likhet med föregående år hafva Elektricitetsverkets transaktioner med 
staden förts direkt å konto, så att de ej i stadens räkenskaper förts som 
inkomster och utgifter annat än i kassaafseende. 

Den amortering Elektricitetsverket gjort under året till staden har 
nedbringat verkets skuld och kontots storlek. Å ifrågavarande konto har staden 
haft en räntevinst å kr. 800: —, som afförts å samt minskat räntors konto. 



 

 

Staden har under året af kyrkokassan erhållit räntegodtgörelse för utlagd 
köpeskilling för nya kyrkogården med ett belopp af kronor 540: —, som äfven 
afförts å räntors konto. 

Vid årets slut balansera inga restantier å stadsutskylder som tillgångar, då 
den gjorda afskrifningen å respektive konto, kronor 12,671: 15, utjämnat 
detsamma. 

Afskrifningar hafva dessutom gjorts å byggnader, inventarier, aktier och 
mjöllager med tillsammans kronor 10,551: 70. 

Dessa afskrifningar voro ej beräknade i 1916 års stat, och då vinst- & 
förlust-konto visar en förlust af kronor 2,044: 43, sedan sistnämnda 
afskrifningar gjorts, framgår att, om detta ej verkställts, hade det i stället 
uppstått en behållning af kronor 8,507: 27. 

De utgifter under året för hvilka Stadsfullmäktige beslutat att uttaxera 
medel under år 1917 äro, som af nedanstående balans-konto synes, öfverförda 
som tillgångar till kommande år. Detta förfaringssätt är från 
bokföringssynpunkt riktigast och har under 1916 äfven förordats af Sveriges 
Stadskamerala förening vid dess årsmöte. 

Bland stadens tillgångar äro ej upptagna den nybyggda högreservoaren 
och de af Fabrikör C. Th. Olssons sterbhus inköpta andelarna i Rotemyren. 

Stadens utlägg för dessa poster uppgå vid årets slut till cirka 27,000 
kronor, oberäknat hvad som öfverförts till år .1917, 

A byggnaders konto äro fortfarande ej upptagna några värden för de å 
Grötö befintliga byggnaderna. 

Nämnas bör att i bokslutet öfriga stadens byggnader upptagits för ungefär 
halfva brandförsäkringsvärdet. 

Beträffande utgifterna så äro nedanstående poster i årets stat öfverskridna 
och hänvisas i öfrigt till förestående tablåer. 

Sundhetsvården är i staten upptagen till kr. 10,650: —, men har i stället 
uppgått till kr. 12,688: 60, alltså en merkostnad af kr. 2,038: 60, till hvilket 
förhållande Drätselkammaren icke kan lämna nöjaktig förklaring, då 
sundhetsvården ej är under Drätselkammarens omedelbara förvaltning i annat 
afseende än förandet af räkenskaperna. 

Dessutom hafva inkomsterna från köttbesiktningsbyrån understigit de i 
staten beräknade med cirka 1,000 kronor, men genom ersättning för vård af 
patienter på epidemisjukhuset har sundhetsvården under året från främmande 
platser erhållit 238 kronor. 

För Allmänna byggnader och platser är i staten anslaget kronor 59,856 
hvarifrån bör afräknas 18,000 kr., reserverade medel för byggandet af 
högreservoar och inköp af andelar i Rotemyren, återstår 



 

 

alltså kt. 41,850: men utgifterna under året uppgå till kr. 46,807: 57, alltså en 
högre kostnad af kr. 4,951: 57. 

Skillnaden har sin grund af följande: 
Underhåll af byggnader har blifvit väsentligt högre än hvad som beräknats 

och dessutom är under gators och torgs underhåll upptaget gatsten tillverkad 
under året för cirka 2,000 kronor, men stenen är vid årets slut oanvänd, samt är 
under nyanläggning för vatten- och kloakledningar upptaget dräneringsrör för 
850: —, hvilka rör inköpts under året på grund af fördelaktigt pris, men ej 
användts. 

Gatsten finnes dessutom för cirka 4,000 kr. från föregående år, alltså 
tillsammans för 6,000 kr., beloppet ej medräknadt i tillgångarna. 

Utgifterna för Verk och Inrättningar hafva under året uppgått till kr. 
46,041: 77 mot i staten anslagna kr. 42,942: — alltså en skillnad af kr. 3,099: 77 
beroende på dyrtidstillägg för befattnings- hafvare samt i öfrigt ökade 
kostnader för oundvikliga utgifter, och framgår det af den förestående 
specialtablån öfver ifrågavarande post hvilka de sålunda ökade kostnaderna 
äro. 

Oförutsedda utgifter, i staten anslagen till kr. 4,000: —, visa i 
räkenskaperna endast en utgift af kr. 842: 36, men det förstnämnda beloppet är 
dock ungefärligen förbrukat, fast skillnaden i likhet med föregående år 
fördelats på andra konton af samma skäl, som i föregående berättelse från 
Drätselkammaren åberopats. 

Bland oförutsedda utgifter ingå återburna stadsutskylder för år 1913 till 
Granitaktiebolaget C. A. Kullgrens Enka med kr. 203: 91 enligt Kungl. Maj:ts 
utslag. 

Kontots öfriga utgifter äro sådana, som ej kunnat rubriceras under andra 
konton. 

Stadens ekonomiska ställning är vid årets slut enligt utgående balansers konto 
följande: 

Tillgångar: 
Kassabehållning, stadskassan .....................................................  4,252: 73 

Fordran af Hamnen: Kassabehållning. . 1,004: 43 
Obetalt bidrag från Hamnstyrelsen 13,000: — 14.004: 43 

Jordfastigheter ..................................................... ~ ~ ~ ~ 725,000: — 
Byggnader (hvaraf hamnens 4,000) .........................................  34,000: — 

Transport 777,257: 16 



 

 

Transport 777,257: 16 
Bryggor: tillhörande staden ................  92,326: 50 

„ hamnen ..................................................  159,290: 55 251,617: 05 
Vatten- & kloakledningar .........................................................  100,000: — 
Gator, platser och vattenrätt ................................................................  1: — j 

Inventarier: 
Drätselkammaren ................................................  3,500: — 
Stadsingeniörslokalerna och förråden . . 2,500: — 
Brandväsendet ...................................................  18,286: — 
Hamnstyrelsen .....................................................  8,373: 67 32,659: 67 
Fordran af jordkassan ....................................................  27,997: 24 
Lysekils Stads Elektricitetsverk (stadens fordran) . . 224,000: —J 
Aktier i Lysekils Järnvägs Aktiebolag .........................  675,000: — 
Vattenafgifter (fordringar)..............................................  1,670: 50 

Restantier å tomtarrenden .............................................. 161: 25 
Fattigvårdens värdeöfverskott ....................................  30,637: 17 
Förrådet (kranar, rör, ventiler m. m.) ...........................  4,685: 21 
Utlagt för läroverksbygget (att täckes genom lån) . . 5,697: 04 

Allmänna Byggnaders & Platsers Konto för kostnader att uttaxeras 1917: 
Tullhusets flyttning och reparation. . . 9,200: — 
Varmvattensapparat i tullhusvåningens kök..........  550: — 9,750: — 

Öfriga behofs S. V. Konto för kostnader att 
uttaxeras 1917: 

Inköp af nya möbler för tullkammaren . 1,700:  _ 
Hyra af tillfälliga tullokaler ........................  500: — 
Stadens utlägg för pensionstillägg. . . 600: —. 
Merkostnad för uppvärmning af rådhuslokalerna   500: —

 .......................................................... 3 3QQ. __ 
Kostnader för Vattenverkets utvidgning ätt uL 

taxeras 1917  ................................................  ....  , . . 3,040: 09 
Kronor 2,147,473: 38 



 

 

Skulder 
Stockholms Stads Sparbank                9,766:72 
Lysekils Sparbank .............................                             230,000: — 
Obligationslånet af 1905  ............................................. 463,000: — 

„ af 1911  ......................................................  775,000: — 
Hamnens skulder ...............................                             102,768: 02 
Aktiebolaget Göteborgs Bank, löp. räkning 125,790: 71 
Diverse personer .....                                                               218:50     1,706,543: 95 
Kapital Konto .........  ..............................................................................  440,929: 43 

      Kronor 2,147,473: 38 

Vinst- & Förlust-Konto. 
Debet. Kredit. 

Stadens utgifter . . 237,127: 33                               Stadens inkomster . 235,082: 90 
        Kapital Konto . . 2,044: 43 

Kronor 237,127: 33 Kronor 237,127.- 33 

Kapital-Konto 
har uppstått på följande sätt 
Ingående Balans 1916  ................................................  437,773: 18 
Godtgörelse från jord kassan för jordlånets amortering .............        12,000:— 
Ökat värde af fattigvårdens tillgångar . 6,717: 85 

„ „ „ hamnens bryggor ... 3,117: 05 
. „ „ ,, „ inventarier . . 659: 67 

Ökning af hamnens kassabehållning . .               
     354:30           460,622; 05 

Härifrån afgår 
Minskat värde af jordfastigheter genom tomtförsäljningar under året . . .          

7,000: — 
Ökning af Hamnens skulder .................................         10,648: 19 
Skillnad å Vinst- & Förlust-Konto . . . 2,044 43 19.692: 62 

Kronor      440,929: 43 

Såsom af utgående Balansers Konto framgår har staden vid årets slut en skuld å 
löpande räkning i Aktiebolaget Göteborgs Bank af  



 

 

kronor 125,790: 71, men för att rätt bedöma huru denna skuld uppkommit 
hänvisas till nedanstående specifikation å poster från Balans-Konto, hvilka 
beräknats att sedermera . inflyta i stadskassan genom tomtförsäljningar, 
inbetalningar, utdebitering och upptagande af beslutat lån: . . . 

Fordran af Hamnen för obetalda bidrag. ..... 13,000: — 
Fordran af Jordkassan. ..... . .... . 27,997: 24 
Utlägg för läroverksbygget ...... ,  ............................................   5,697:04 
Kostnader för allmänna byggnader och platser . . . 9,750: — 
Kostnader för öfriga behof under S. V .............................     3,300:-
  
Kostnader för vattenverkets utvigdning ............................   3,040:
 09 

Kronor 62,784: 37 

Från denna summa bör afgå de af Elektricitetsverket under året inbetalda 
kr. 6,000: —, som skola amorteras i Lysekils Sparbank under 1917, och utgör 
alltså skillnaden kronor 56,784.- 37 det belopp med hvilket skulden i 
Aktiebolaget Götebergs Bank skulle nedbringas om de i specifikationen 
nämnda posterna enligt beräkning inflyta. 

För den särskilda förvaltningen af jordkassan och årets tomtförsäljningar lämnas 
följande öfversikt: 

Jordkassans skuld till staden vid årets början . . . 6,142; 56 
Amortering och ränta å jordlånet ...............................................  31,000: — 
Kostnader för tomtindelning ...........................................................  392: 08 

37,534: 64 
Afgår för under året sålda tomter .................................................  9,537: 40 
Jordkassans skuld till staden vid årets slut Kronor 27,997: 24 

Lysekil den 24 Februari 1917. 

För Lysekils Stads Drätselkammare; 
JOHN STERNER. 

AXEL HOLMQVIST. 



 

 

Revisionsberättelse. 
Undertecknade, utsedda att granska Lysekils Stads Drätselkammares 

räkenskaper och förvaltning för år 1916, få härmed afgifva följande utlåtande: 
Vi hafva granskat räkenskaperna och funnit dem förda med omsorg och 

försedda med vederbörliga verifikationer samt öfverensstäm- mande med 
Stadsfullmäktiges och Drätselkammarens protokoll. 

Drätselkammarens förvaltningsberättelse, som återfinnes här ofvan, har af 
oss granskats och befunnits i full öfverensstämmelse med räkenskaperna. 

Beträffande det för Sundhetsvården öfverskridna anslaget, hvilket 
förhållande af Drätselkammaren påpekats, anse vi, att Hälsovårdsnämnden bör 
lämna nöjaktig förklaring. 

Angående utgifterna för brandväsendet kunna vi ej finna något 
Stadsfullmäktiges beslut, som motiverar utbetalning af kronor 242: 54 för 
diverse guldgaloner och öfriga uniformstillbehör enligt allega- ten 55, 130 och 
209. 

Då inga anmärkningar i öfrigt förekommit få vi tillstyrka full och tacksam 
ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 29 Maj 1917. 

G. FRANKENBERG. GÖSTA v. GEGERFELT. HENNING MELIN. 

T.ysekilspostens Trycker! 1917.



Bil. N;o 6, 1917.

Undertecknad, utsedd att revidera Parkstyrelsens räkenskaper för år 1916, 
får härmed afgifva följande 

Revisionsberättelse. 
Inkomster. 

Saldo från år 1915, innest. å sparkasseräkning. . .                             Kr. 10: 74 
Emottagit af Drätselkammaren (1,000:, 300: & 126: 92) ,,                 1,426: 92 
Förskott af Ordföranden .............................................. „ ___________ 66: 75 

Kronor 1,504: 41 

Utgifter. 

Betalat Ordföranden förskott under 1915 ................................... Kr. 137: 66 
Parkvaktens lön för 4 */» månader å 90: —. . . . „ 405: — 
G. M. Lindebäck för plantor, gruppväxter, gräsfrö m. m. ,, 490: 85 
C. M. Lindebäck för planteringarnas underhåll & vård „ 200: — 
Drätselkammaren för stängselstolpar, -tråd, grus m. m. „ 227: 35 
Lysekils Järnmagasin för rep. af gräsklippare ... ,, 8: 68 
A. Björk för tre papperskorgar ..............................................................   10: 50 
Målning af anslagstaflor, en lås, annonser m. m . . ,, 15: 88 Saldo till år 1917, 
innestående å sparkassebok . „ ___ 8: 54 

Kronor 1,504: 41 

Ställning den 31 december 1916. 

Skuld till Ordföranden ........................................................... Kr. 66: 75 
Behållning, innestående å sparkasseräkning . . ,, ___ 8: 54 

Kronor 58: 21 



Som jag funnit räkenskaperna förda med ordning och noggran- het samt 
utgifterna styrkta med verifikationer får jag tillstyrka full ansvarsfrihet för 
den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 27 April 1917. 

ESKIL KIHLBERG. 

ysekll nu. Lysekllspojtens Boktryckeri.



Bil. N:o 7, 1917.

 

Berättelse. 
Hamnstyrelsen får härmed afgifva berättelse öfver dess förvaltning under år 

1916. 
Enligt den 1915 uppgjorda budgeten för 1916 hade hamnens inkomster 

beräknats till Kronor 25,000: —. 
Af räkenskaperna framgår att hamnens samtliga inkomster 1916 med Kr. 

2,720 understigit det i budgeten upptagna beloppet. Detta har hufvudsakligast 
berott på den minskade utskeppningen af gatsten äfven under detta år. 

Af årets vinst- och förlustkonto synes följande: 
Inkomster .  ............................................................................  Kr. 22,280: 63 

Utgifter: 
Löner och arvoden ..................................... Kr. 3,793: 43 
Räntor ...  „ 5,541: 52 
Bryggors underhåll ...................................... „ 1,813: 48 
Diverse utgifter ............................................ „ 4,649: 37 
Kapital Konto 6,482: 83 22,280: 63 

Balans Konto utvisar: 
Tillgångar ................................................... ,, 172,668: 65 
Skulder ......................................................... „ 89,768: 02 
Kapital Konto .............................................. „ 82,900; 63 172,668: 65 

Några afskrifningar under året ha icke förekommit. 
Bland tillgångarna har upptagits kostnaden för nya kajen Sill- 

gränds--Lysells bryggor jämte utfyllnader och planering till kronor 67,474: 68. 
Staten har härtill lämnat kronor 64,500, hvadan hela kostnaden för hela arbetet 
jämte förbättring af Sillgränds brygga, som sammanbyggts med nya kajen, utgör 
kronor 131,974: 68. 

Tillfölje minskade inkomster har ej heller under detta år någon inbetalning 
till stadskassan kunnat ske. Hamnens obetalda bidrag till stadskassan utgjorde 31 
december kr. 13,000.



 

 

Hamnens, banklån utgjorde vid årets slut kr. 48,500 utom kre- 
ditivskulden, som uppgick till kr. 41,268: 02. 

Hamnstyrelsen hoppas att under året kunna göra afbetalningar till 
stadskassan, men då det synes som om kristiden för utskeppningar kommer 
att förlängas och inkomsterna därigenom blifva minimala, får den i likhet 
med förra årets hemställan om inlösen af Tullpackhuset, ånyo hos Hrr 
Stadsfullmäktige göra framställning därom. 

Hamnens ägande hälft i granithuset i Rosvik har i likhet med förra året 
icke upptagits till något värde, då Hamnstyrelsen hoppas att staden äfven 
inlöser denna ovärderade tillgång till hvad den kan anses skäligen vara värd 
för brandkårens behof. 

Lysekil den 22 maj 1917.  
A Hamnstyrelsens vägnar: 

MAGNUS RADHE. 

Undertecknade utsedda att granska Lysekils Hamstyrelses räkenskaper 
och förvaltning under år 1916, få, efter fullgörandet häraf hänvisa till 
omstående berättelse, hvilken befunnits i öfverensstäm- melse med 
räkenskaperna. 

Som desamma äro förda med ordning och försedda med verifikationer, 
få vi tillstyrka ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 6 juni 1917. 
ERIC HALLGREN. C. G. RUNDGREN. RAGNAR ANDERSON. 

Lyiekll 1917. Lyaekilspoateni Boktryckeri.





Bil. N:o 8, 1917.

 

Lysekils Kyrkokassas räkenskaper för år 1916. 

Debet. 
Balans från år 1915. 

Kyrkan ..............................................               233,897: 62 
Inventarier ....................................................  32,185: 69 
Kyrkoherdebostället .........................................  34,000: — 
Nya Kyrkogården i Dalskogen .... 7,473: 05 
Vso-del i Lysekils jord .......................................  4,000: — 
Gamla Kyrkans fond ...... 4,827: 12 
Christine Lyckes Donation .................................  1,567: 61 
Ida Sannes Donation ..........................................  1,020: 83 
Albin Karlsson sjukfond ..................................  10,709: 80 
Innestående i A.-B Göteborgs Bank . 1,046: 34 
Kontant i kassan ....................................................    53: 97 

Inkomster. 
Uppburit af stadskassan....................................  19,000: — 
Uppburit enligt uppbördslängd .... 1,757: — 
Räntor .................................................................  1,106: 26 
Försålda grafvar .................................................  2,056: — 
Diverse ..................................................................  342: 60 
Kyrkogården i Dalskogen ökning i värde .........................  
Kapitalökning ...................................................................  

Balans till år 1917. 
Skuld till Postsparbanken ...............................  113,629: 37 
Skuld till Lysekils Sparbank ............................  12,000: — 
Skuld till Folkskollärarnas Pensionsinrätt- ning ...........    70,000:— 

195,629: 37 
Kronor 589.169: 89

330,782: 03

24,261: 86 
17,571: 21 
20,925: 42 





ELIS LUCKEY.
Kassaförvaltare. 

Kredit. 
Balans från år 1915. 

Skuld till Postsparbanken ............................  116,554: 79 
Skuld till Lysekils Sparbank ..........................  12,000: — 
Skuld till Professor A. Wide ..........................  18,000: — 146,554: 79 

Utgifter. 
Anskaffning och underhåll af hus och inventarier      25,809: 43 
Anläggningskostnad för ny kyrkogård .  17,571:21 . 
Bränsle och belysning ........................................  3,160: 96 
Betalning å lån .................................................  20,925: 42 
Räntor å upptagna lån ........................................  5,276: 58 
Aflöningar ..........................................................  5,600: — 
Kommunionsvin ....................................................   93: 85 
Öfriga behof .......................................................  1,914: 78 
H. Toressons pension ............................................  400: — 
Christina Lyckes donation afföres till särsk. räkensk. . Albin 

Karlssons sjukfond „ „ „ „ 

Balans Ull år 1917. 
Kyrkan ........................................................  
Inventarier ..................................................  
Kyrkoherdebostället....................................  
Nya Kyrkogården i Dalskogen . . . . Vso-del i 

Lysekils jord ................................................  
Gamla Kyrkans fond ...................................  

Ida Sannes fond ............................................  
Innestående i A.-B. Göteborgs Bank . . 

Fordran af Skolkassan ..................................  
Kassabehållning ...........................................  

Kronor 589,169; 89 
Lysekil den 1 April 1917.  

80,752: 23 
1,567: 61 
10,709: 80 

233,897: 62 
32,185: 69

34,000: —
26,044: 26 

4,000: —
5,068: 43 
1,071: 83 
11,054: 48 

3,100: —
163: 15 349,585: 46



Hänvisande till förestående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka full och tacksam ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 19 April 1917. 

Lysekils Folkskolas räkenskaper för år 1916. 

Debet. 
Balans från år 1915. 

Skolhus och inventarier ..................................  172,400: — 
Innestående i A.-B. Göteborgs Bank . . 7,814: 91 180,214: 91 

Inkomster. 
Statsbidrag ......................................................... 13,941: 67 
Uppburit af stadskassan ....................................  25,300: — 
Räntor ....................................................................  354: 20 
Diverse...................................................................  202: — 39,797:87 
Kapitalökning ...........................................................................  1,837: 67 

Balans till år 1917. 
Skuld till Folkskollärarnas Pensionsinrätt- ning  99,633: 01 
Skuld till Kungl. Postsparbanken . . . 12,648: 67 

„ „ Lysekils Kyrkokassa .... 3,100: — 
„ „ Barnavårdsnämnden .... 444: 95 115,826: 63 

Kronor 337,677: OS 

J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN. 



J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN.

kredit. 
Balans från år 1915. 

Skuld till Folkskollärarnas Pensionsin- rättning 100,802: 92 
Skuld till Kungl. Postsparbanken . . . 13,310: 43 

„ „ „ Barnavårdsnämnden . . 1,060: 82 

Utgifter. 
Anskaffning och underhåll af hus och 

inventarier ...........................................  
Undervisningsmateriel ................................  
Bränsle och belysning .................................  
Aflöningar till lärarekåren ...........................  

„ „ skolkökslärarinnan . . . 
„ „ vaktmästare ............................  

Räntor å upptagna lån ................................  
Betalning å upptagna lån............................  
Afgift till Folkskollärarnas Pensionsinrätt- 

ning m. m ......................  .....................  
Uppgifter för Skolköket ............................  
Öfriga behof ..............................................  

Balans till år 1917. 
Skolhus och inventarier .................................  172,400: —: 

Innestående i A.-B. Göteborgs Bank . . 7,667: 43 180 067: 43 
Kronor 337,677: 08 

Lysekil den 1 April 1917. 

ELIS LUCKEY. 
Kassaförvaltare. 

Hänvisande till förestående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka full och tacksam ansvarsfrihet för don tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 19 April 1917. 

115,180: 17

876: 53 
887: 07 

5,726: 03 
22,283: 73

1,200: —
1,400: —

5,235 24 
1,837: 67 

978: 75 
730: 10 

1,274; 36 42,429: 48



ELIS LUCKEY.
Kassaförvaltare. 

 
 

Lysekils Högre Folkskolas räkenskaper för år 1916. 

Debet. 
Balans från 1915. 

Innestående å Sparkasseräkning i Göteborgs Bank . . 

Inkomster. 
Statsbidrag ....................................................  1,800: — 
Uppburit af stadskassan ................................ 1,500: —  

Lärarens afgift till folkskollär. pensions-   

inrättning m. m.....................................  140: —  

Ränta å Sparkasseräkning ............................  0: 92 3,440: 92  
Balans till år 1917. 

Skuld till Barnavårdsnämnden  ........  .............................................  68:
 ......................................................... 63 

Kronor 3,533: 13 

Kredit. 
Balans från år 1915. 

Lån af Barnavårdsnämnden ...........................................................  93:
 ......................................................................................................... 63 

Utgifter. 
Lön till läraren ................................................  3,100: — 
Lön till slöjdlärarinnan.........................................  55: — 
Afgift till Folkskollärarnas Pensionsinrätt- ning ...........    

 ....................................................................... 260: — 

Balans till år 1917. 
Innestående å Sparkasseräkning i A.-B. Göteborg Bank 24: 50 

Kronor 3,533: 13 

23: 58

3,415: —



Lysekil den 1 April 1917.  



Hänvisande till förestående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka full och tacksam ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 19 April 1917. 

Lysekils Barnavårdsnämnds räkenskaper för år 1916. 

Debet. 
Balans från år 1915. 

Fordran af Skolkassan . ' . . 1,060: 82 
Fordran af Högre Folkskolan ...................  93: 63 
Kassans behållning ..................................  563; 37 1,717: 82 

Inkomster.  

Bidrag af Fattigvården .............................  345: — 
Bidrag af Staten .......................................  75: — 420: — 
 Kronor 2,137: 82 

Kredit. 
 

Diverse utgifter ......................  .....................  .... 950: — 

Balans till år 1917. 
 

Fordran af Skolkassan ...............................  444: 95 
Fordran af Högre Folkskolan ....................  68: 63 
Kassans behållning ...................................  674: 24 1,187: 82 

Kronor 2,137: 82 
Lysekil den 1 April 1917. 

ELIS LUCKEY. 
Kassaförvaltare.  

J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN.



Hänvisande till förestående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka full och tacksam ansvarsfrihet för den lid revisionen omfattar. 

Lysekil den 19 April 1917. 

Lysekil. 1017. Lysekilspoatens Boktryckeri.

J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN.



Bil. N:o 9, 1917.

 

Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med 
Elektricitetsverkets styrelse den 6 juni 1917. 

Närvarande: Herrar Laurin, Sterner och Sandberg. 

§ 5 
Ingeniör Eliasson hade inkommit med förslag till taxor för hög- och lågspänd 

elektrisk energi, som upplästes jämte af verket infordrade uppgifter från Uddevalla 
Stads Elektricitetsverk, Yngeredsfors Kraftaktiebolag och Halmstads Stads 
Elektricitetsverk. 

Därjämte upplästes Ingeniör Eliassons yttrande af den 5 juni rörande af honom 
föreslagna taxan, jämförd med motsvarande taxor från ofvannämnda verk. 

Styrelsen beslöt godkänna det nya förslaget i oförändrad form, samt att 
tillstyrka Stadsfullmäktige antaga taxan. 

Samtidigt beslöts att genom sekreteraren låta utreda och att snarast möjligt 
inkomma med förslag till ny taxa för både belysning och energi vid likström därvid 
en tablå skulle vara upprättad för jämförelse med andra verk, jämte en beräkning å 
verkets minskade vinst vid en genomgående sänkning af priset. 

Som ofvan 
G. BUNDSEN. 

Justeras: 
L. LAURIN. 

Rätt utdraget; betygar G. BUNDSEN.





 

 

Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med 
Elektricitetsverkets styrelse den 19 juni 1917. 

Närvarande: Herrar Laurin, Lindbom och Wallén. 

§ 2  
Upprättadt förslag till ny taxa för belysning och kraft vid likström 110 & 

220 volt granskades, och beslöts att enligt förslaget för styrelsens del antaga 
följande taxa: 

Belysning 110 & 220 volt likström. 
Efter mätare: 35 öre pr kilowattimme med samma rabatt som förut. 
Efter strömbegränsare: (bostäder) 35 öre pr watt och år. „ (butiker) 35 öre 

„ „ ,, „ 

Motorkraft 220 volt likström. 
Efter mätare: 25 öre pr kwt. med samma rabatt som förut. 
*På grund af de olägenheter genom snedbelastning m. m. som förorsakas 

af motoranläggningar med öfver 1 hkr motor vid 110 volts spänning, beslöts att 
söka få fastställt, att sådana anläggningar skulle få betala strömpriset efter 35 
öre pr kwt. med vanlig rabatt. 

Härigenom hoppas styrelsen att påpekade olägenheter kommer att 
afhjälpas. 

Mätare- och strömbegränsarehyror samma som förut. 
Vidare uttalades önskvärdheten af att styrelsen skulle vid förbrukning af 

elektricitet till andra ändamål t. ex. värme, ha rättighet fastställa särskild taxa. 
Taxa borde gälla från den tid energileveransen från Trollhättan tagit sin 

början, dock tidigast från den 1 jan. 1918. 
Styrelsen ställer i utsikt att ev. senare kunna föreslå ytterligare sänkning af 

taxan för kraft. 
Som ofvan 

G. BUNDSEN. 
Rätt utdraget; betygar 

G. BUNDSEN.



 

 

Förslag till taxor för elektrisk likströmsenergi från Lysekils 
Stads Elektricitetsverk. 

Belysning 110 och 220 volt. 
1. Förbrukningen uppmätt medelst amper- eller kilowattimmemätare: 35 öre pr 

kilowattimme med förut tillämpad rabatt. 
2. Årsackord efter strömbegränsare: (Bostäder) 35 öre pr watt och år. 

(Butiker) 30 „ „ „ „ „ 

Motorkraft 220 volt. 
1. Förbrukningen uppmätt medelst kilowattimmemätare: 

25 öre pr kilowattimme med förut tillämpad rabatt. 
2. Vid motoranläggningar med öfver 1 hkrs motor 110 volt utgår afgiften efter 35 

öre pr kilowattimme med förut tillämpad rabatt. 
3. Vid motoranläggningar med öfver 1 hkrs motor garanterar abonnenten en 

minimum-förbrukning af 25 kr. pr hkr. och år. 
Vid användandet af elektrisk energi till öfriga ändamål, äger styrelsen rättighet 
bestämma priset för hvarje särskilt fall. 

Lysekil i juni 1917. 
LYSEKILS STADS ELEKTRICITETSVERK. 

På uppdrag får undertecknad härmed framlägga följande tablå till jämförelse af 
energipriset vid likström för belysning och arbets- öfverföring vid 69 svenska 
elektricitetsverk. 

Beträffande kraft. Af 69 verk, däraf 32 drifna med elektricitet, 22 med 
vattenkraft, 12 med Dieselmotorer och 3 med ånga, har endast ett dieselverk (utom 
Lysekils) så högt pris som 40 öre pr kwt. och detta pris ej hela dygnet om utan endast 
under den tid belysningen är tänd. 11 elektriskt drifna verk hafva strömpriset a 20 öre 
pr kwt., de flesta med rabattskala, under 20 öre pr kwt. hafva 12 verk och mellan 
20—30 öre 6 verk. 

Beträffande belysning torde medelpriset för de flesta verk vara 35 öre pr kwt. 
(snarare under än öfver.)  



 

 

Sedan Lysekil erhållit energi från Trollhättan torde såsom lämpligaste taxa 
tillämpas: 

Kraft. 25 öre pr kwt. med förut tillämpad rabatt, och för belysning vid 
uppmätning medelst mätare: 

35 öre pr kwt. med förut tillämpad rabatt, samt efter ström- begränsare: 
(bostäder) 35 öre pr watt och år. 
(butiker) 30 ,, ,, ,, ,, ,, 
Med ofvanstående taxor skulle strömpriset således komma att sänkas med 

15 öre pr kwt. och belysningspriset för industrier o. d. med 15 öre och för bostäder 
med 10 öre pr kwt. Beträffande afgiften efter strömbegränsare skulle priset i båda 
fallen sänkas med 15 öre pr watt och år och skillnaden ställa sig enl. nedanstående 
jämförelse: (vid metalltrådslampor med J ,2 watts förbrukning pr normalljus.) 

Nuvarande taxa: Bostad, 
öre pr w. 

Butik. Föreslagen taxa: Bostad. Butik. 
30 öre w.  40 35 öre w. 35 öre w. 

5 nlj. pr år Kr. 2: 40 2: 10 Kr.    2: 10 1: 80 
10 „ „  4: 80 4: 20 „ 4: 20 3: 60 
16 „ „  8: — 7: — „ 7: — 6; — 
25 „ „  12: — 10: 50 „     10: 50 9: — 
32 „ „  15: 20 13: 30 „      13: 30 11: 40. 
50 „  24: — 21: —   21: — 18: — 
100 „ „  48: — 42: — „       42: — 36: —  

Nu tillämpad rabatt utgör: 
Vid årsförbrukning af 200 kr. 2 %, 300 kr. 3 % o. s. v. upp till 1,000 kr. J0% 

såsom högsta rabatt. 
Vid tillämpning af den nya taxan skulle således en abonnent som 

sammanlagt förbrukar för 1,000 kr., få betala för sin belysning 31,5 öre och 
kraften med 22,5 öre, allt Pr kwt. Priser som ej kunna anses för höga. 

För att få bort olägenheterna genom snedbelastning m. m. af nätet, torde 
motorabonnent med motor öfver en hkr. ej få tillämpa krafttaxan, utan betala 
afgiften med 35 öre pr kwt. med vanlig rabatt.



Bil. N:o 6, 1917.

 

Undertecknad, utsedd att revidera Parkstyrelsens räkenskaper för år 
1916, får härmed afgifva följande 

Revisionsberättelse. 
Inkomster. 

Saldo från år 1915, innest. åsparkasseräkning. . Kr. 10: 74 
Emottagit af Drätselkammaren (1,000:, 300: &126: 92) „ 1,426: 92 
Förskott af Ordföranden ......................................................  .......           66:75 

Kronor 1,504: 41 

Utgifter. 

Betalat Ordföranden förskott under 1915 ............................... Kr. 137: 66 
Parkvaktens lön för 4 ’/« månader å 90: —.... „ 405: — 
C. M. Lindebäck för plantor, gruppväxter, gräsfrö m. m. ,, 490: 85 
C. M. Lindebäck för planteringarnas underhåll &vård ,, 200: — 
Drätselkammaren för stängselstolpar, -tråd, grus m. m. „ 227: 35 
Lysekils Järnmagasin för rep. af gräsklippare ... „ 8: 68 
A. Björk för tre papperskorgar ...........................................................  10: 50 
Målning af anslagstaflor, en lås, annonser m. m . . „ 15: 88 
Saldo till år 1917, innestående å sparkassebok . . . „ 8: 54 

Kronor 1,504: 41 

Ställning den 31 december 1916. 

Skuld till Ordföranden ........................................................ Er. 66: 75 
Behållning, innestående å sparkasseräkning . . .  ______________ 8: 54 

Kronor 58: 21



 

 

Som jag funnit räkenskaperna förda med ordning och nos^ het samt 
utgifterna styrkta med verifikationer får jag tillstyrka Mi ansvarsfrihet för den tid 
revisionen omfattar. 

Lysekil den 27 April 1917. 

ESKIL KIHLBERG. 

Lysekil 1917. Lysekilspoatens Boktryckeri.



Bil. N:o 10, 1917.

 

Kostnadsförslag för vatten- och afloppsledningar för 
kvarteren Brage och Heimdal i Lysekil. 

På uppdrag af Vattenstyrelsen har undertecknad uppgjort kostnadsförslag 
för ordnande af vatten- och afloppsfrågan inom s. k. Hagarna och då närmast 
kvarteren Brage och Heimdal, och får jag efter utfördt uppdrag härmed aflämna 
följande utredning. 

Erforderliga borrningar och profilafvägningar af de af förslaget berörda 
gatorna ha företagits äfvenså ha nu befintliga ledningar och brunnar inom gamla 
staden, hvilka komma att beröras af förslaget så långt det varit möjligt 
undersökts. 

Härvid har visat sig, att den enda afloppsledning som kan uppta vidare 
tillflöde är ledningen genom Mek. verkstadens tomt. Ehuru denna genom sitt 
synnerligen otillgängliga läge och sitt olämpligt förlagda utlopp ju förr eller 
senare måste utdömas och ersättas med en afskärande ledning i Drottninggatan, 
synes det dock möjligt att t. v utan särskilda åtgärder tillföra denna nya 
ledningar. Däremot torde en omläggning af ledningen i St. Kyrkogatan blifva 
nödvändig. Den nu befintliga 6"-ledningen, som för öfrigt till större delen blifvit 
nedlagd vid sidan af gatan eller inom kvarteret Brage, har redan visat sig 
otillräcklig vid regntillfällen eller snösmältningar. 

I efterföljande kostnadsförslag har St. Kyrkogatan behandlats i tvänne 
alternativ. 

Vattenledning utlägges i samma graf som afloppet med undantag af i 
Kyrkogatan, där en 3" vattenledning redan finnes. Beträffande dimensioner 
häraf och öfriga anordningar hänvisas till bifogade karta samt efterföljande 
kostnadsförslag, hvilka senare uppdelats för att ev. kunna behandlas hvart och 
ett för sig.



 

 

Kostnadsförslag. 

Ledningar i St. Kyrkogatan. 
Alt.: I. 

Afloppsledningen. 
Del. A-B Längd 85 m. Dimensioner:      35 m. 37,5 cm. 
50 „    30 „ 

85 m. gräfning, läggning, återfyllning 
och makadamisering . . . . å 4: 50 422: 50 

35 m. 37,5 cm:s cementrör . . . . ,, 6: 20 217: — 
50 m. 30 „ „ ....                   3: 95     197: 50 
2 st. nedstigningsbrunnar 90 cm. 

diam. 2 m. djupa kompl. . . „ 300: — 
oförutsedda kostnader c:a 10 %   63: —        1,200: — 

Alt. I. Summa kr. 1,200: — 

Alt.: II. 
Del. A-B lika med ofvan .........................................................  1,200: — 

„ B-C Längd 200 m. 
Dimension 22,5 cm. 

200 m. gräfning, läggning, återfyllning 
och makadamisering .... å 4: — 800: — 

200 m. 22,5 cm. cementrör . . . . „ 2: 60 520: — 
oförutsedda kostnader c:a 10 % „ ______  130: — 1,450: — 

Alt. II Summa kr. 2,650: — 

Vattenledning finnes nedlagd i St. Kyrkogatan. 

Ledningar i del af Apoteksgatan, Torsgatan. samt del af 
Hagagatan. 

Del. B-D-E-F Längd 160 m. 
Dimensioner:        60 m. 30 cm. 

„     100 „  22,5 cm.



 

 

Afloppsledningen. 
160 m. gräfning, läggning och återfyll- 

ning .........................................................  
60 m. 30 cm. cementrör .........................  

å 2: 75 
3: 95 

440: — 
237: — 

100 m. 22,5,, „  ....................   2: 60 260: — 
1 st. nedstigningsbrunn 90 cm. 2 m.    

djup kompl ..................................    150: — 
oförutsedda kostnader c:a 10 %   113: — 1,200: -  

Vattenledningen. 
      Längd 160 m. 

Dimension 3". 
160 m. läggning i samma graf som af-

loppsledningen  ............................ å 
160 m. 3" gjutna muffrör ......................... „ 

1 st. brandpost komplett nedsatt. . „ 
2 st. 3"X3" T-rör ............................... „ 
1 st. 3" afstängningslucka kompl. . „ 

40 st. 3" blyskarfvar ................................. „ 
    1 st. 3" halfböj ........ 

Oförutsedda kostnader c:a 10 % „ 

Ledningar i del af Apoteksgatan och del af 
Föreningsgatan. 

Del. D-G-H 85 Längd 85m 
(Dimension 22,5 m. 

Afloppsledningen. 
60 m. gräfning, läggning och återfyIlning   å 3: — 180: — 
15 m. bergsprängning, läggning och återfyllning   å 15: — 

225: — 
85 m. 22,5 cm. cementrör . . . . „          2: 60 221: — Oförutsedda kostnader c a 

10 %          74: —                        700:- 
Transport          700:- 

0: 75      120: — 
9: 25      1,480: — 

200: — 
21: 25 42: 50 

78: 50 
3: _        120: — 

11: 25 
      197:50     2,250:- 

Summa kr.        3,450:- 



 

 

 

 
Längd 85 m. 
Dimension 3". 

85 m. läggning i samma graf som 
afloppsledningen .....                      a 

85 m. 3" gjutna muffrör „ 
1 st. brandpost komplett nedsatt .  „ 
1 st. 3"X3" T-rör .................................. ,, 

22 st. 3" blyskarfvar ................................ „ 
Oförutsedda kostnader c:a 10 °/° ,»

Lysekil den 2 Juni 1917.
SVEN H. LUNDGREN. 

Lysekilspostens Tryckeri 1817.

Vattenledningen. 
Transport 700: — 

0: 75 63: 75 
9: 25       786: 25 

  200: — 
21: 25 

3: — 66: — 
162: 75    1,300: — 

Summa kr.     2,000:

Sammandrag:
Alt. I. Alt. II.

Ledningar i St. Kyrkogatan A-B Aflopp 
           i Apoteksgatan                Aflopp 
Torsgatan o. Hagagatan      B-D-E-F Vatten 
Ledningar i Apoteksgatani Aflopp 
och Föreningsgatan         D-G-H        Vatten 

Summa kr.

1,200: —A-B-C    2,650:— 
1,200: — 1,200: — 
2,250: - 2,250: — 

700: — 700: -
1,300: — 1,300: — 
6,550: — 8,100: — 





Bil. N:o 11, 1917.

 

Berättelse 
till 

Vattenstyrelsen i Lysekil 
om 

hydrogeologiska undersökningar 
afgifven den 1 aug. 1916 

af 

FREDR. SVENONIUS 

Fil. Dr, Statsgeolog. 

LYSEK1LEPOS1ENS TRYCKERI 
1917.





 

 

INNEHÅLL. 

Arbetenas anordning  ................................................................  sid. 3 
Stadens vattenbehof  ................................................................... „ 4 
Traktens topogr.-geologiska skaplynne ............................... „ „ 
Ofversiktskarta ............................................................................ „ 5 
Detaljundersökningar: Området A)  ............................. „ 7 

B)  ..............................  „ 11 
„             C)  .......................        „ 14 

Analystabell  ..........................................................  „ 19 
Sammanfattning .....................................................  „ 20



Till Vattenstyrelsen, 
Lysekil. 

Sedan jag i december 1914 af Eder fått i uppdrag att företaga en hydro- geologisk undersökning 
med hänsyn till stadens behof af färskvatten — och gifvetvis hälst grundvatten har jag visserligen lidt 
och ofta såväl samtalsvis som under flitig brefväxling med Stadsingeniören O. Kornell meddelat min 
uppfattning om förhållandena, men det torde dock vara lämpligt att nu lämna en sammanfattande 
redogörelse för mina vid skilda besök gjorda iakttagelser och hittills vidtagna åtgärder eller vunna 
resultat. 

Omedelbart efter uppdragets mottagande infann jag mig i Lysekil för att under några dagar utföra 
förberedande rekognosceringar och anordningar. Härvid aftalades med Vattenstyrelsens Ordförande, att 
borrningar och andra dylika fältarbeten, som jag kunde finna önskvärda, skulle enligt mina anvisningar 
i görligaste mån utföras genom Stadsingeniören, hvilken ock med stort nit och intresse biträdt mig 
härvid samt genom täta rapporter satt mig i stånd att bedöma arbetenas gång och resultat. Ett 
synnerligen viktigt led i dessa undersökningsarbeten är att både snabbt och utan särskilda, dryga 
analyskostnader kunna förskaffa sig en för praktiskt bedömande fullt nöjaktig uppfattning af den 
kemiska beskaffenheten hos det vatten, som erhålles vid borrningarna. Dessa önskemål gälla särskildt 
vattnens hårdhet, salt- (klor-) och jarnhalt, äfvensom i misstänkta fall deras halt af nitrit o. d. För 
dessa ändamål har jag länge plägat använda enkla fältmetoder, såsom approximativa titreringar och 
kolorimetriska profningar, ehuru dessa gifvetvis ej kunna motsvara alltför höga anspråk på 
noggrannhet. Äfven härutinnan har Stadsingeniören med intresse och skicklighet följt mina 
instruktioner. Undersökningarna å vattnens halt af radium-emanation (aktiviteten) har jag själf utfört 
antingen under mina besök i Lysekil eller å prof, som Stadsingeniören med iakttagande af nödiga 
försiktighetsmått tagit och insändt till mig. — Förutom mitt första besök (i dec. 1914) har jag hittills ej 
haft tillfälle att direkt deltaga i fältarbetena mera än under några dagar dels i början, dels i slutet af 
sistlidne sommar. Tack vare Stadsingeniörens sakrika rapporter, som ofta af- gifvits flera gånger i 
månaden, har jag dock alltid kunnat så att säga pr omgående meddela vidare råd i afseende på arbetenas 
fortsättande. —  
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Lysekils befolkning, som vid årsskiftet 1915/1916 uppgifves vara 4,495 inv., synes 
under n. v. förhållanden vara hänvisad till ett betänkligt minimum af färskvatten. Genom den 
n. v. vattenledningens planerade utvidgning med Rote- och Trötemyrarna skulle visserligen 
ett rätt ansenligt tillskott vinnas, men denna utvidgning förutsätter betydliga markinköp, som 
uppgifvas redan de gå till ett par hundratusental kronor, samt oafsedt andra arbeten äfven 
mycket omfattande och dyrbara mossutgräfningar, hvarjämte ett för staden tryckande 
servitut torde komma att tillhöra området Slättens ansenliga befolkning. Beräknas 300 mm af 
årsnederbörden kunna magasineras — hvilket synes mig vara ett mycket djärft antagande — 
skulle den blifvande vattentillgången komma att motsvara en genomsnittsförbrukning af 
högst omkr. 60 liter pr dygn och individ med nuvarande folkmängd. Men äfven denna siffra 
[60 1. pr ind./d] anses ju vara under det normala och önskvärda. För en stad med Lysekils i 
många afseenden utmärkta naturliga förutsättningar bör man vid ett sådant arbete som en 
vattenledning snarast räkna med en befolkningssiffra af omkring 10,000. Med denna 
förutsättning nedsjunker sålunda den kalkylerade vattentillgången högst betydligt under 
normalbehofvet, äfven med hänsyn till alt gatspolningsvatten o. d. lämpligen kan tagas direkt 
ur hafvet. Än mera betänklig ställer sig vattenfrågan med denna anordning från kvalitativ 
(och hygienisk) synpunkt. Hittills har erfarenheten nogsamt visat, att Lysekils 
vattenledningsvatten trots alla filtreringsanordningar ofta, att ej säga oftast, är dåligt och till 
färgen stundom mycket afskräckande. Visserligen kan vattnet framdeles, såsom hittills ofta 
skett, på kemisk väg affärgas, men därigenom torde näppeligen någon fullt betryggande 
hygienisk förbättring ske. Dock kan man ej förneka, att de på senare tid mycket förordade 
“De- Chlor-metoderna“ att döma af litteraturuppgifterna synas vara mycket lofvande, om än 
ej ett verkligt grundvattens kvalitet kan på någon konstlad väg uppnås. — 

Med hänsyn till Lysekils såväl normala behof som stadens stora betydelse såsom 
kurort och anknytningspunkt för sjöfarten å Västkustens norra del, bör, enligt hvad ofvan 
antydls, dess vattenledning Kunna lämna omkring dubbelt så stor kvantitet, som den man 
beräknat erhålla genom införlifvandet med den nuvarande af Rote- och Trötemyrarna; 
alltså genomsnittligt 700 till 1000 m8 pr dygn. Det lägre af dessa mått — noga räknadt 
684,9 m3 — skulle teoretiskt kunna erhållas från ett nederbördsområde af 1 km* areal, om 
markförhållandena äro sådana, att 250 mm af den totala årsnederbörden kunna uppsamlas 
vare sig såsom grundvatten eller såsom mera direkt afrinning till särskilda sam- 
lingsbassänger. Traktens medelnederbördssiffra uppskattas af Meteorol. Centr. Anst. till 
c:a (eller drygt) 600 mm pr år. Nederbörden kan dock under torra år nedsjunka under 400 
mm, och då under sådana förhållanden vanligen äfven afdunstningen kraftigare än annars 
motverkar vattenuppsamlandet, är det måhända något vågadt att räkna t. o. m. med den här 
antagna siffran 250 mm såsom under alla förhållanden möjlig att på ett eller annat sätt upp-
samla. — 

Dessa trakters säregna geologiskt-orografiska skaplynne är i allmänhet foga 
gynnsamt för en regelbunden grundvattensbildning. Särskildt gäller detta
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B) Lyse—Bro-omrädet. 
C) Bro—Smedberjs-området
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den 2 mil länga Lysekilshalfön. Inom dennes hela södra del ända till 5—6 km från Lysekil 
saknas djupare eller lägre dalsystem. Dalarna utgöras väsentligen af flackt skålformiga högdalar 
eller oförgrenade daltråg. Först i Lysetrakten möter ett djupare, något större dalsystem. 
Lysedalens topografiska fortsättning, Häggvalls—Holmadalen, synes i själfva verket vara skild 
från den förra genom en högt uppstigande grundvattendelare. Insjöar af nämnvärd utsträckning 
saknas alldeles. Bergytan är inom höglandet till större delen blottad eller endast dold af ett 
grundt grustäcke samt en och annan mindre mosse. Af dalgångarnas i dagen synliga jordgrund 
utgöres en ringa del af permeabla jordarter (sand o. d.) i små, isolerade fläckar. Där sådana någon 
gång kunnat å den geologiska kartan betecknas öfver en något större yta, t 
synas de mycket snart på djupet ersättas af impermeabla leror. Såsom gynnsamma 
omständigheter med hänsyn till grundvattenbildningen får man i dessa trakter räkna: a) inom de 
skålformiga, högdalarna om berggrunden är sprickfri och afloppspartiet särskildt mot 
dalsidorna är relativt rikt på sand eller grus; samt b) i de djupare dalsystemen (med sidodalar) om 
den omgifvande bergmarkens platå- eller ytlutning är sådan, att nederbördens afrinning mot 
dalsystemet därigenom befrämjas. En utpräglad sprickighet i berggrunden be- höfver i senare 
fallet ej vara ett dåligt tecken. Den kan visserligen medföra nederbördens afrinning åt helt annat 
håll, men om mera vertikala sprickor äro kraftigt utvecklade nära invid de lägre dalsystemen och 
ej alltför djupa, kunna de anses vara ett dränage från bergmassan och således gynnsamma för 
dalens grundvattenförråd. (Så t. ex. Lysedalen). I båda fallen måste dock neder- bördsdistrikten 
ega tillräcklig vidd. 

Det ligger i sakens natur, att man med hänsyn till de stora kostnaderna för en vai ten 
lednings anläggning och underhåll måste uppställa som ett mycket väsentligt önskemål, att 
tilloppsledningen ej blir alltför lång och att en längre sådan hälst bör följa järnvägen. Från denna 
synpunkt vore således området mellan staden — eller Stångholmesundet — och Lyse mest 
fördelaktigt. Därnäst komma Häggvalls- och Holma-dalarna o. s. v. Hvarest den i praktisk 
mening möjliga gränsen med nu rådande materialpriser o. d. bör förläggas, tillkommer ej 
hydrogeologen att afgöra. 

Afstånden från Lysekil efter banan äro enl. tidtabellen: till Lyse 7 km., Häggvall 9, 
Gåseberg 12, Lökebacken 15, Brodalen 19, Hallinden 24, Gläborg 29, HAbygård 33 och 
Smedberg 35 km. 

Man torde således kunna indela hela undersökningsgebitet i följande tre 
områden: A) intill 6 km. från staden, “ Lysekil sområdet*. B) från 6 till 20 
km. från staden, "Lyse—Bro-om rådet*. C) bortom 20 km. från staden, Bro i 
—Smedbergs-området. (Se öfversiktskartan sid. 5.) 
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Området A. 
Intill c:a 6 km. från staden äro följande partier från föreliggande synpunkt mera 

anmärkningsvärda: a) området närmast S och SV om staden; b) Fiske- bäcksfältet; c) 
Trälebergsdälden; d) Ulserödsdälden; e) Lysedalen. 

a) Beträffande förstnämnda, nästan uteslutande af småkornig, röd granit byggda, höga 
bergland, vore det ju tänkbart, att nederbörden från de vidsträckta markerna kunde bilda ett ej 
alltför ringa grundvatten förråd inom de stora dälderna Hagarna och Stadsdälden. De här 
befintliga rätt många pumparna lämna vatten af ganska god, ehuru olika beskaffenhet och 
kvantitet samt tydligen från olika djup; somliga nå inemot ett 10-tal m. under hafsytan utan 
att vattnet tycks vara i nämnvärd grad salthaltigt; åtminstone i ett fall hafva de genomborrade 
lerlagren uppgått till 10- 12 m. mäktighet, och det därunder mötande gruslagret varit 
sötvattenförande, om än vattentillgången sedermera, i följd af rörperforeringens tilltäppning, 
minskats högst betydligt. Man skulle ju kunna hoppas, att sådana lerlager kunde skydda 
grundvattenströmmen från saltvatteninblandning till rätt stort afstånd utåt från stranden. 
Emellertid visar erfarenheten från analogt belägna bäcken*), att, om ej tilloppet af sött 
grundvatten är mycket rikligt äfven under nederbördsfattiga år, en stark och till sist 
olidlig samt tyvärr ohjälplig inblandning af hafsvatten kan inträffa, sedan den kraftiga 
beskattning, som en stads vattenledning alltid innebär, fortgått några år. Om 
sötvattenuppsamlingen kan ske efter en längre sträcka parallellt med stranden, så att intet 
parti behöfver så att säga öfver- ansträngas genom forcerad pumpning, och om ledningsnätet 
noggrant öfver- vakas i afseende på event. rörläckor, minskas gifvetvis denna risk. De söt-
vattenkvantiteter, som genom antydda rörbrunnar anträffats, synas dock ej syfta på någon 
större grundvattenström, och den geologiskt-topografiska beskaffenheten af strandpartiet 
talar emot en större (åtkomlig) bredd längs stranden. Med tanke på möjligheten af ett 
sammanflöde af tvenne sådana strömmar hafva vi dock sonderat en linje vid de båda 
hufvuddäldernas mötesområde, men resultatet blef negativt. Antagligen afbördas detta S:a 
bergområdes nederbörd bortom staden genom sprickorna i bergen. Huruvida en framkastad 
tanke att artificiellt öka grundvattenförrådet genom nedledning på ett eller annat sätt från 
därå befintliga myrsjöar kan med rimliga kostnader förverkligas, torde ej kunna afgöras utan 
mera ingående utredningar. — Jag vill här ock erinra om det försök, som gjordes hösten 
1908, att genom bergborrning erhålla en större eller mindre del af vattenförrådet ur bergets 
inre. Borrningen drefs något nedanför den nuvarande vattenledningsbassängen till inalles 80 
m. djup, således c:a 57 m. under hafsytan. Enligt uppgift erhölls i början (på 50 —60 m. djup) 
400 timliter vatten, men en vecka senare, då man nått 80 m., 145 timl., och slptligen vid 3 
veckors pumpning i december blott 75 timliter. Jag har visserligen ej haft tillfölle att profva 
detta vatten, men man kan med hög grad af sannolikhet antaga, att det ägde relativt hög halt af 
radium-emanation; jag skulle på grund af analogier gissa på ett eller annat tusental 
voltenheter pr 1/t.

                                            
* T. ex. vid Västervik, hvars vattenledning efter några års bruk nyligen förstörts genom inträngdt 

hafsvatten. 
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Hade försöket utfallit någorlunda gynnsamt, skulle sålunda den n. v. vattenledningen 
utan tvifvel ha erhållit en kvalitativ förbättring, som — om den uppgått exempelvis 
till halfva den erforderliga kvantiteten — näppeligen kunnat öfverskattas för en så väl 
renommerad kurort som Lysekil. Tyvärr misslyckades försöket, och, då det drifvits 
till så pass stort djup som nu under hafs- ytan, är ringa sannolikhet för bättre resultat, 
om det än fortsatts ytterligare något tiotal meter. 

Inom graniten, som — utom i Rosviksbuktens holmar — här sträcker sig ett par 
km. åt Fiskebäckshållet, synes man därför ej våga göra något ytterligare 
bergborrningsförsök. Men en annan fråga är, om äfven den där bortom vidtagande 
gneisen skulle befinnas lika fattig på intramontant vatten. På flera ställen synes denna 
senare bergart hafva kraftigt utbildade och långt utsträckta “sub-honsontel/a" 
klyftplan, som kunde gynna uppkomsten af intramontana vattensamlingar. Jag vill här 
erinra om, att man vid Mariebergs hospital vid Kristinehamn genom 3:e borrhål om 
hvartdera c:a 40 m. djup lyckats erhålla en konstant vattentillgång af minst 3 sek. 1. 
Vattnet är af utmärkt beskaffenhet med hög radium-emanationshalt (öfver 2000 
voltenheter) och i praktisk mening fritt från järn (och klor), oaktadt bergarten där 
utgöres af en ganska järnrik gneis. Men en bergborrning efter vatten är ju i viss mån 
en hasard, där man får vara beredd att i vidrigt fall förlora den ganska höga insatsen. 
Under alla förhållande torde man ej ens i bästa fall kunna räkna på att erhålla hela den 
för Lysekil erforderliga vattenmängden. — Fälten b), c) och d) NNO om staden hafva 
visserligen ganska knappa nederbörds- distrikt, men möjligheten för en rätt kraftig 
dränering till grundvattenströmmar är dock på vissa håll ganska god genom de 
grusiga lager, som ansluta sig till kanterna af de flacka bergytorna. Dalskogsområdet 
är emellertid uteslutet såsom inköpt till begrafningsplats. 

Huruvida Trälcbergsdälden, b), kan samla så stora vattenmassor, som 
uppgifvits, är tvifvel underkastadt, för så vidt ej dess nederbördsdistrikt står genom 
sprickbildningar i särskildt gynsam förbindelse med området i 0. Borrningar utan 
resultat lära vara utförda af f. d. stadsingeniören Calander. Någon profborrning har 
ännu icke utförts af oss hvarken inom detta fält eller å områdena c) och d). Inom de 
senare är en ganska stark ytafrinning markerad genom relativt större bäckar. Ehuru 
dessas förorening genom kulturen uppenbarligen kan vara ganska stor, torde dock, om 
man till sist blir tvingad att nöja sig med ytvatten såsom väsentlig beståndsdel i en 
vattenledning, lämpliga damm-anordningar kunna uppsamla rätt betydliga 
vattenförråd. Det är ju äfven möjligt, att jordlagrens beskaffenhet kunde tillåta ett 
intvingande af detta ytvatten i grunden och sålunda ett articifiellt ökande af 
grundvattnet. Topografien synes ej ogynnsam. 

Inom Ulserödsdalens nedre del finnas tvenne äldre borrningar efter vatten, 
hvilka utförts genom K. Hushållningssällskapets försorg och — i likhet med andra 
nedan meddelade — välvilligt ställts till vårt förfogande af Ingeniör Lychou. Nära 
hufvuddalens mynning borrades 1910 till 5,34 m. djup en brunn på Anton Johanssons 
i Finnsbo gård “med godt resultat" (enligt anteckningar i journalen), medan två i 
närheten, på Anton Johanssons gård, gjorda borrningar 
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(den ena redan 1906) gåfvo “intet resultat*. Dessa senare, hvilkas djup ej äro angifna, men med 
all säkerhet kunna antagas vara fortsatta till vida större djup än den förra, äro belägna på den 
landhöjning, som afskär den höga bergudden på vikens östra sida. Visserligen afse 
Hushållningssällskapets borrningar endast behofvet för en eller ett par gårdar, men det är dock 
skäl att med en borrlinje fortsätta dalens öfvertvärande från den förstnämnda, hvilket hittills 
icke medhunnits. 

e) I själfva Lysedalgången syntes förhållandena å priori mest gynnsamma samt afstånd 
och höjdförhållanden m. m. lämpliga. Grundvattentillförseln från bergmarkerna på ömse sidor 
borde vara riktig, liksom ock från hufvuddalen, om dess verkliga dalföre (under de lösa 
aflagringarna) någorlunda motsvarade ytan. Härtill kom, att den synnerligen rika källan vid 
Hälle (invid landsvägen) strax på W:a sidan vid min undersökning den *’/is 1914 befanns hafva 
ett ovanligt starkt radioaktivt vatten (1426 voltenheter pr l/t) samt att källorna på ö.a sidan 
äfven voro mycket rika. Vi började därför här våra borrningar. 

Fig. 1. Skiss af borrningarna i Lysedalen. 

  
Kartskissen visar läget af våra borrlinjer och borrhål i Lysedalen. Resultaten äro följande, 

hvarvid bokstäfverna angifva linjens beteckning, den bredvidstående mindre siffran 
borrhålets nummer, den större siffran dess djup i meter, och siffran inom parentes ( ) 
borrhålets höjd (vid ytan) öfver bafvet, där afvägning ägt rum, samt siffran inom [] 
klorhalten hos det event. erhållna vattnet, +  angifver att berggrunden icke uppnåtts. 

Ai (2 m. ö. h.) 33,8 m. [441 mg. Cl pr liter] 
As 32 4- m. 
As 17,8 m. 
Bi 32 -|- m. 
Ci 31,6 m. [2900 mg. Cl] 
Cs 34 4- m. 
Cs 52 4
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Ci 35 m. 
Cs 16,5 m. 
Di (3 m. ö. h.) 15 m. — Linjen E (vid Fedja): 
DJ 11,4 m. Ei 9 m. 
DJ 26,5 m. Es 12 m. 
D  9,8 m. 
Ds 27 m. 
Den genomgångna jordarten har nästan utan undantag utgjorts af lera af mer eller 

mindre blågrå färg samt — oafsedt en fastare skorpa af omkring O5 m. - vanligen 
mycket blöt till c:a 7 å 8 m. djup. Sålunda kunde i hålet Ai sonden (V»" stålstång med 
muffar om Vs") neddrifvas med en-mans-tryck till 8 m., därefter med 2- och 
3-mans-tryck till 13 m. och med vridning utan belastning till 18 m.; därefter 
erfordrades o:a 150 kg. belastning samt vridning af 2 man. Under leran träffades 
endast i sällsynta fall grusigt material, sålunda i Ai ungefär 0,6 m. fint grus. Huruvida 
gröfre sten eller fast berg vidtar närmast därunder, kunde ej med visshet utrönas. 
Sannolikheten talar lör det förra. Uti borrhålet Aa utgjordes 1,3 ni. under leran af grus. 
Uti linien C anträffades grusbotten under leran endast i borrhålen Ci, C och C5 — i de 
bägge förstnämnde c:a 1 dm., i Cs omkr. 1,5 m. I detta borrhål framträngde en ringa 
mängd vatten artesiskt. 

I linien D anträffades grus under leran med säkerhet endast i första hålet och 
där blott ett par dm. Så äfven i linien E, där lertäcket i hålet N:r 1 skiljdes från berget 
genom 5 cm. grus, men i det andra syntes betäcka berget utan mellanliggande 
grusbädd. — Endast i 2:e hål erhölls vatten, ehuru ej till större mängd. Uti Ai neddrefs 
ett 1’/*" järnrör med perforerad spets. Det artesiskt uppträngande vattnet har vid 
upprepade undersökningar hållit öfver 400 mg. Cl pr liter. Ur hålet Ci upphämtades 
medelst ett till 2,5 m. ned- fördt rör ett starkt lerblaudadt vatten, som höll o:a 2900 mg. 
Cl pr liter. Det är dock möjligt eller måhända sannolikt, att detta salta vatten ej 
härleder sig från det ansenliga djup under hafsytan, till hvilket hålet drifvits, utan 
intränger från hafsviken genom något ej observeradt sandlager inom den blöta leran. 
— Den utmärkta källan vid Kyrkby, ö. om stationen, som förser icke allenast 
närliggande gård, utan äfven genom ledning Lyse station med vatten af god 
beskaffenhet, håller endast 42 mg. Cl pr 1. 

Inom den för området A) nämnda afståndsrayonen finnas ock ett par mindre 
sjöar, som varit föremål för vår uppmärksamhet, ehuru ledningar därifrån genom 
mellanliggande vattendjup äro försvårade eller i ena fallet snarast praktiskt 
outförbara. Den ena är den lilla sjön ett par hundra meter N om Grundsund, W om 
Trälebergs-Kilen, den andra Essvikssjön i Bokenäs och Dragsmarks socknar, på andra 
sidan Gullmarsfjorden. Den förra uppsamlnr nederbörden från ett distrikt som kan 
anslås till drygt 3 km.8 — inberäknadt ytterligare ett par små dammsjöar — och 
afbördas genom en ganska strid, delvis genom svallgrus flytande bäck vid Grundsund. 
“Fjället" omkring det



 

 

g». 

- 11 - 

lilla sjöbäckenet och de få gårdarna där ofvanför är en naken, föga förklyftad, men något 
kuperad “fjällslätt" af smäkornig, röd granit med en och annan pegmatitgång. Om än någon 
förlust kan ega rum gonom sprickor, sker dock så godt som hela afrinningen till sjön. De 
kulturella föroreningarna synas utan alltför stora kostnader kunna undanröjas eller i väsentlig 
mån minskas. — Oafsedt bl. a. att anledningarna till Essvikssjöns förorenande lära vara svårare 
att undanröja, torde Gullmarsfjordens djupförhållanden omöjliggöra dess ledande till Lysekil. 

Området B. 
Inom vårt nästa distrikt, Lyse—Bro, eller till ungefär 20 km. från Lysekil, te sig de båda 

järnvägen skärande hufvuddalarna Häggvalls-Holma- dalen samt Brodalen från topografisk 
synpunkt ganska gynsamt. 

Den förstnämnda dalgångens grundvattendelare synes vara belägen å fältet strax W om 
Toröd. Våra borrningar i Häggvallsdalen ha utförts på 

följande ställen: N:o 1 på järnvägens område c:a 150 m. S om 
stationen. N:o 2 och 3 vid dalens SW:a mynning (ungefär vid 
bokstafven “i“ ä generalstabskartans namn “Hällkila"). N:o 4 
och N:o 5 i dalens sydligare mynning mot Lyse- dalen, det 
nordligare å järnvägens område, N:o 6 och N:o 7 vid dalens 
nordöstra utlopp. Borrhålens läge antydes å den lilla skissen fig. 
2. 

I borrhålet N:o 1 mötte inom den 37,5 m. mäktiga lerbädden på 8,5 m. djup ett sandigt 
lager om 0,1 m. Leran syntes hvila direkt på berggrunden. 

N:o 2 drefs till 15,6 m. djup, däraf nederst 0,3 m. grus, ej vattenförande. 
N:o 3, något söder om det förra, drefs till inalles 24 m:s djup, hufvud- sakligen inom lera, 

som dock sedan på 7,5 m. innehöll ett grusigt lager af 0,2 m. mäktighet, samt på 15,3 m. ett 
dylikt om 0,3 m.; dessa voro icke vattenförande; men på 22,5 m. vidtog ett sådant af groft grus 
och sten till åtminstone 1,5 m. mäktighet. Här framträngde, ehuru ej i synnerligen stor mängd, 
vattnet artesiskt, men med en klorhalt af 1435 mg. pr liter. 

Hålen N:o 4 och 5 drefvos genom sannolikt idel lera (tämligen mjuk) till resp. 9,5 och 
20,5 m, då berg vidtog, utan vattenförande grus. Slutligen drefvos hålen N:o 6 och 7 till resp. 12 
och 15 m:s djup, däraf 7—8 m. genom mjuk lera på grus, som dock ej var i nämnvärd mån vatten 
förande. De i närheten af de sistnämnda borrhålen befintliga källorna, som uppgåfvos vara 
mycket rika, befunnos vara mycket lätt länsade och visade en tillrinning, som i bästa fall ej torde 
kunna uppskattas till mer än 4 ä 5 liter pr minut. 

Uti järnvägens borrbrunn c:a 40 m. W om stationen befanns klorhalten uppgå till ej 
mindre än 2135 mg. pr liter; denna brunn uppgafs vara 11m. djup och torde således ej vara 
densamma, som här nedan omnämnes från Hushållningssällskapets journal. 



 

 

- 12 - 

Nedanför Hällkila-passet ha vi ej utfört någon borrning, men en af Hushållningssällskapet 
1911 verkställd djupborrning vid Norrkila Hjälmedal (Brastads s:n) medförde “intet resultat". 
Samma ma$ra facit är antecknadt för en hos Nathan Persson, Högen, Lyse s:n, 1906 enligt 
uppgift till 40 m:s djup drifven borrning; denna plats är belägen tämligen långt (o:a 1300 m.) 
inne i den sydligare af de mot Trommekilen mynnande dalgångarna. — 

I öfrigt hafva på Häggvallsdalens SÖ:a sida borrningar utförts 1914 på den högre nivån 
invid landsvägen och vägkorsningen ofvanför Lyse-dalen. Därvid erhölls “goda resultat" på 10 
m:s djup hos Erik Mattsson, Lycke, och på 12,8 m. hos Julius Hansson (ibid.), men hos O. R. 
Madisson (ibid) “intet resultat". 

Vid Häggvalls station fanns ännu på 17 m. intet vatten. 
Då Häggvalls-dalens topografiska fortsättning emot NNO kunde väntas innehålla någon 

grundvattenström, gjordes vid Holma tvenne borrserier, ordnade såsom skisserats å fig. 3. 
I den norra linien (A) N:o 1: vid väg uppför berget på östra sidan, o:a 5 m. från bergets 

fot [9 m. mjuk lera på 3,1 m. grus]. 
N:o 2: 10 m. W om föregående [12 m. lera på 1,1 m. grus]. 
N:o 3: 11 m. W om föregående [11 m. lera direkt på berg], 
N:o 4: 17 m. W om föregående [20,4 m. lera, skild genom ett 0,1 m. 

mäktigt gruslager från hällen]. 
N:o 5: 4 m. W om diket [20,3 m. lera på berg], 

N:o 6: 31 m. från föregående [8,75 m. lera på berg]. 
I den sydligare Holma-linien (B) borrades: 
N:o 1: 4 m. Ö om diket [15 m. lera på berg utan grustäcke]. 
N:o 2: 20 m. ö om föregående [3 m. lera på berg]. 
N:o 3: 10 m. W om diket [28,3 m. lera, skild genom 2 dm. grus från hällen]. 
Då intet af dessa borrhål angaf tillvaron af vattenförande lager, torde med säkerhet 

kunna antagas, att någon nämnvärd grundvattenström icke framgår i Holma-dalen. 
Härmed uteslutes dock ej möjligheten af, att inom det ansenliga 
strandområdet genom tillflöden från olika håll ett 
afsevärdt förråd af grundvatten skulle kunna vara samladt. — 

Längst i W inom detta område samt c:a 3 km. NW från Lyse 
kyrka sträcker sig i.nära O-W:lig riktning den vackra 
Humlekärr-dalen såsom en långsamt mot O stigande, plansidig slätt 
af vacker grussand, genomskuren till 5—6 m. djup af en ej oansenlig 
bäck. Ungefär 400 m. från stranden utmynnar i denna ett kraftigt 
eroderande källflöde. 

Nederst är dälden c:a 75 m. bred mellan bergväggarne, hvadan uppdämning här skulle 
kunna ske; uppåt gårdarna vidgas dalen till ett ansenligt flak allt upp och förbi vattendelaren. 
Traktens berg genomdragas af ytterst täta, ofta breda, nästan vertikala förklyftningar i olika, 
men regelbundna riktningar. 

En äldre borrning till 13,3 m. djup hos Ernst Olsson i Ö. Humlekärr uppgifves hafva 
lämnat “godt resultat". Emellertio försvåras hvarje kalkyl  



 

 

öfver grundvattentillförseln i högsta grad genom beskaffenheten af nyss nämnda 
förklyftningar, om än en väsentlig del af jordarterna är att räkna såsom synnerligen permeabel. 
A andra sidan är läget i förhållande till staden onekligen mindre gynnsamt. — 

Från området B anför Hushållningssällskapets journal ytterligare följande borrningar 
med goda resultat: 

Anton Hansson, Karlsberg, Brastad, djup 24,6 m.  
Johan Åsberg, Tuntorp, „ „ 22,75 ,, 
Adam Olsson, Bräcke, „ „ 7,8 „ 
Severin Olsson, Tuntorp, „ „ 12,7 „ 
Olga Dahl, Alsbäck, Lyse „ 7,1o „ 
Axel Olsson, Sjöbol, „ Trommekil. »14 „ 
Oskar Olsson, Broberg, Bro „ 13,8 „ 
Gåsebergs station „ 20,6 „ (“rikligt" och artesiskt). 
[Vid undersökning den 1 jan. 1915 befanns dock detta sistnämnda vatten hålla 217 mg Cl 

pr 1.] Däremot fanns intet eller oanvändbart vatten vid (utom förr omnämnda) följande, 
sannolikt till stort djup drifna försök: 

Axel Ohlsson, Alsbäck, Lyse (djup 12,6 m., “mindre godt resultat"). 
H. G. Johansson, Flat, Lyse. 
Ad. Olsson, Slättene, Lyse (NW om Lyse). 
Alb. Mattsson, Hanevik, Lyse. 
Herman Johansson, Hollenderöd, Brastad (9,5 m., “mindre godt resultat"). 
C. B. Olsson, Norrhäller, Bro socken. 
Georg Johansson, Lännestad, Bro (salt vatten). 
Sigurd Larsson och Alb. Larsson, Knarrevik, Brastad. 
Julius Larsson, Sköllungen, Brastad. 
Lökebackens station, 22 m. (“ringa tillflöde"). 
Brodalens station, 28,7 m. (salt vatten). [Sältan märktes först efter en eller två dagars 

pumpning.] 
Karl Hansson och Anders Hansson, Tuntorp†), Brastad, (2 borrförsök). 
Alfr. Engelbrektsson, Backa, Brastad, samt 
Folkskolan, Backa, Brastad. 
Af särskildt intresse är, att vattnet icke allenast vid Lännestad, utan äfven så långt från 

fjordens botten som vid Brodalens station (hvars höjd öfver hafvet är 5,0 m.) befanns 
oanvändbart till följd af sälta (således antagligen vida mer än 400 å 500 mg. Cl pr liter). 

Den rikliga tillgången vid Gåsebergs station och Bräcke samt neder- bördsdistriktets 
ansenliga vidd mana till fortsatta undersökningar i denna dalgång, hvilka dock ej ännu hunnit att 
utföras.

                                            
† Såsom förut nämnts lämnade 2:e andra borrningar i Tuntorp "goda resultat". 
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Området C. 
Vårt tredje stora hufvudområde, Bro—Gläborg—Smedberg, sträcker sig mellan c:a 16 

och 30 km:s periferierna från Lysekil', eller efter järnvägen ej mindre än till omkring 35 km. 
Här kunna ej annat än under alldeles exceptionellt gynsamma förhållanden andra områden än 
omedelbart invid järnvägen ens ifrågasättas. Den stora Brodalen har obestridligen mycket 
ansenligt nederbördsdistrikt och kan gifvetvis föra betydliga grundvattenförråd, som böra 
undersökas, om det än å ena sidan får anses konstateradt, att det starkt saltbaltiga vattnet går 
oväntadt långt uppåt dalgången, och å andra sidan den ej oansenliga ån tydligen bortför såsom 
ytvatten en mycket väsentlig del af 

  
traktens nederbörd. En‡) borrning af Hushållningssällskapet vid Skarsta hos Anders och 
Herman Olsson lämnade negativt resultat. Den vid Hallindens station till 27 m. djup drifna 
borrningen gaf ock ej mera vatten (mjukt, men ej alldeles klart) än att det räcker för en familj. 
De små, högt belägna bergsjöarna c:a 2 km. NW om denna station, således 26 km. från staden, 
afbördas  

                                            
‡ Eller måhända 2:ne borrningar. 
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genom mäktiga sandaflagringar mod god tillgång på rika källor. Vore dessa sjöar belägna på 
närmare håll, kunde man ej utan skäl framställa förslag om detta från föroreningar 
jämförelsevis skyddade vattens uppsamlande genom artificiella dammar. 

Gläborgstrakten inbjuder genom sin topografi till närmare undersökning, så mycket 
hällre som den ena af de här utmynnande hufvuddalarna måste på ett eller annat sätt afbörda 
den för sin enastående rikedom bekanta, sprudlande Dingle-källa, NW om stadsbanestationen 
med samma namn. 

Invid Gläborgs station, som ligger 2,53 m. ö. h., är sedan åtskilliga år tillbaka dels 15 
m. W. om stationshuset ett rör neddrifvet till 9 m. djup, hvarifrån vatten ständigt rinner, dels c:a 
40 m. NNO om huset och 15 m. från den synliga bergfoten en annan sådan brunn om 7 m. djup, 
vid hvars upptagande man först synes ha genomgått drygt 1 meter svämlera och phrag- 
mitestorf och sedan lera. Dess vatten är tämligen hårdt och “kolossalt rikligt", men lär vid 
mycket kraftig pumpning blifva salt. Än mera är detta förhållandet vid ett af 
Hushållningssällskapet sistlidne sommar (1915) midt för stationen och O om bäcken neddrifvet 
3" borr-rör. Brunnens djup är c:a 10 m., vattnet stiger artesiskt 0,5 m. öfver marken, eller c:a 2 
m. öfver hafsytan. Vid profning den 6 nov. 1915 befanns det innehålla ej mindre än 4970 mg. 
Cl pr liter. 

Vårt första borrningsområde här sträckte sig mellan järnvägen och bäcken, c:a 60 m. 
NNO om stationen. Borrhålens läge ses å fig. 4 (sid. 14). 

N:o 1: 10 m. SO från banan, genomgår c:a 0,2 m. sandig lera, så ytterligare 14 m. blöt, 
blågrå, möjligen svagt hvarfvig lera, nedtill med en och annan sten samt möjligen några tunna 
sandskikt. 

N:o 2: 4 m. längre i SSO drefs till 15,6 m, upptill i lera, men nederst i 1 m. finare sand 
samt 0,5 m. groft grus med åtskilliga större stenar. 

N:o 3: omedelbart vid bäckens västra strand drefs till 15 m., hvaraf sista metern i 
sandlager och grus på hällen. Vatten uppstiger i, men ej (så snart åtminstone) öfver borrhålen. 
Någon kraftig grundvattenström synes således icke framgå här. — Vi förläde därför vårt nästa 
borrningsområde något nordligare, till närheten af grusspåret, där banan N om km. 27 korsar 
Dingle- bäcken. Situationen ses å den groft utkastade kartskissen, fig. 5 (sid. 14). 

N:o la och Ib: till 17 och 17,5 m. djup: 4 m. blöt lera, därunder lera med talrika skikt af 
intill 6—7 cm. tjocklek af grof sand och sandgrus. 

N:o 2: 16,8 m, hvaraf blöt lera 7 m., därunder blandning med sandskikt och nederst 0,5 
m. stridt, groft grus (sannolikt icke berg). 

N:o 3: 15 m„ hvaraf 9 m. oblandad lera och därunder ungefår som föregående. 
N:o 4 — 15 m. W från grusspåret och 2,5 m. öfver den bredvid flytande bäckens yta—: 

8,3 m., däraf 5,5 m. i lera och för öfrigt i grusmaterial. 
N:o 5a och 5b — resp. 4,4 m. blöt lera på sten, och 5,5 m. lera på 0,5 m. lösare grus. 
N:o 5c — c:a 6 m. från bäcken, som här är c:a 3 m. bred och 0,4 m. djup (max-) med ytterst 

långsam strömning (16/7) —: 4,4 m. lera, då grus på
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berghäll vidtager till 6,5 m. Ytterligare 3 m. mot W har lerans tjocklek ökats med 0,5 m., men 
grusbädden på hällen minskats till 0.5 m. 

I några af dessa borrhål gjordes observationer rörande lagerseriens per- meabilitet. 
Sålunda borrades i N:o 4b — 10 m. Ö om grusspårets midt — 9,2 m. till (sannolikt) häll genom 
7,5 m. blöt lera och därunder 1,7 m. lera med åtskilliga sand- och gruslager af några dm. 
tjocklek. Såväl i detta som flera andra analogt byggda borrhål i dess närhet försvann det igjutna 
vattnet ganska hastigt, hvadan de permeabla lagren tydligen icke äro (eller voro) tagna i anspråk 
för någon nämnvärd grundvattenström, såvida denne ej har mindre vanlig hastighet. Då något 
annat synligt aflopp för Dingledalens vidsträckta bäcken ej finnes, synes man vara tvungen till 
det antagandet, att grundvattnet antingen prässas upp i, och afflyter såsom ytvatten genom 
själfva bäcken, eller ock afbördas genom sprickor i det ö om bäcken af järnvägen passerade 
berget. — (Jmf. fig. 5). — 

Den stora Dingleslätten, hvars lägre delar blott ligga 6—7 m. öfver hafvet, sträcker sig 
mer än 3 km. i N—S, med en medelbredd af drygt 1 km. Dess nederbördsdistrikt utom slätten är 
tydligen flera gånger större och omfattar bl. a. den på granitplatån i W liggande Romsjön, som 
torde hafva omkring .10 hektars vidd och dränerar en ej obetydlig areal, medan den strax N om 
Östeby från östra sidan nedfallaude bäcken bildar afloppet för nästan lika stora vidder åt denna 
sida. Från N till S genomströmmas slätten af Dingle- bäcken, som upptar de nyssnämnda 
bäckarna och har sin början omkring 3 km. nordligare, inom de sandiga fälten S. om Svarteborgs 
kyrka. Under denna sträcka, strax N om slätten, passerar bäcken en delvis ganska trång och djup 
klippdal med mäktiga sand- och grusaflagringar, hvilka i södra mynningen och särskildt på östra 
sidan bilda ett terrassplan, nående c:a 11,5 m. öfver bäckens yta. På västra sidan träder 
bergväggen vida närmare bäcken, men äfven här stiga grusmassorna till ansenlig höjd. Här, på 
västra sidan, är det nu som den märkvärdiga Dingle-källa bryter fram. Den bildar ett bäcken 
eller en naturlig cistern af flera kv.-meters vidd, hvars vattenyta står nära 4 meter och djupaste 
botten omkring 3 meter öfver den strax bredvid strömmande bäcken. I bäckenets vackra 
sandbotten ses massor af “kokrör", genom hvilka vattnet väller fram under starkt hvirflande i 
sanden och synbarligen rakt nedifrån. Man uppger att dessa “kokrör“ nå till fabulösa djup, men 
den använda lodningsmetoden är påtagligen alldeles opålitlig. Mera sannolik är den uppgiften, 
att vattenmängden åtskilliga gånger uppmätts till c:a 50 kannor i minuten (sål. 2,6 sek.-liter), 
enär ett provisoriskt bryggeri varit anlagdt i omedelbara närheten ocn baseradt på denna 
vattentillgång. Vattnet är naturligtvis af allra bästa beskaffenhet, mjukt och med en 
maximitemperatur af 4-8°; dess klorhalt ringa, c:a 21 mg. /I. Radioaktiviteten är ganska hög, 
nämligen 608,8 voltenheter pr 1/t. 

Vid en gård på slätten omkring 700 m. i 8 från Dingle källa är en borrbrunn drifven till 
24 m:s djup; vattnet uppstiger artesiskt, är klart, kallt och tämligen järnfritt, men utvecklar 
svag lukt af svafvelväte. .. 

Ytterligare omkring 1600 m. i S träffas vid Östebygård slättens intressantaste 
hydrografiska företeelse. Här drefs för åtskilliga år sedan ett



borrhål till enligt uppgift 37 m:s djup. Under den vanliga, hårda krustan vidtog snart en mäktig, 
blöt blålera, som nedåt omväxlade med zoner af mera svart iarg och ställvis af fastare konsistens. 
Nederst mötte klappergrus, hvi- lande på c:a 1 m. fin sand; och, då denne genomträngts, skedde 
vattnets frambrusande med nästan explosionsartad våldsamhet. Vattenstrålen kastades flera 
meter öfver markens yta. Sedan blef (enl. uppgift) röret något tilltäppt af småsten, men ännu lär 
vattnet genom själftryck och rörledning stiga till husets öfre våning. Öfverloppsvattnet 
utströmmar genom en cistern eller ho, å hvars bräddar och yttersida en starkt förorenad, 
vegetationsrik afsättning bildas§). På stället har vattnet stark lukt af vätesvafla, är tämligen hårdt 
och något järnhäl tigt, ehuru järnhalten tycks växla. Temp. är (max.) -f- 8 °. Klor- halten har vid 
på olika tider gjorda undersökningar varierat mellan 280 och 262 mg. /I. ..Den 6 nov. 1915 var 
radioaktiviteten 260,8 voltenheter pr 1/t. 

S om Osteby finnas inga borrbrunnar, men ett par djupt drifna försök i W eller NW 
därifrån — sannolikt på åtskilligt högre nivå — blefvo resultatlösa. 

Man torde ej misstaga sig, om man antar, att grundvattnet på djupet midt under slätten är 
samladt i en mäktigare ström med åtskilliga sidoför- greningar samt måhända äfven lokalt 
utvidgad till ett större bäcken. Visserligen ske ganska stora aftappningar till ytvattnet på 
åtskilliga ställen, isynnerhet genom den nyssnämnda Dinglesprudeln, samt med all sannolikhet 
äfven här och hvar genom bäckens botten och sidor, enär ett par observationer angåfvo 
temperatursänkningar i dess vatten från nordligare till sydligare belägna punkter. I samma 
riktning tala ock de klorbestämningar, som gjordes den 6 nov. på 3:ne vattenprof, tagna med 1 
km. inbördes afstånd ur själfva bäcken: från N till 8 befanns klorhalten vara resp. 
49,7—56,8—63,9 mg. /I. Men den kraftiga Ostebybrunnen bevisar dock, att den 
grundvatfenmängd, som återstår något S om fältets midt, är både ansenlig och under starkt 
hydrostatiskt tryck. 

Emellertid kan man vara villrådig, huruvida vatten från denna del af grundbassängen, 
äfven om kvantiteten befinnes tillräcklig, vore lämpligt för en stads vattenledning. Sältan är 
nämligen ej obetydlig, lukten af vätesvafla, för hvars tillvaro svartleran ej torde vara utan skuld, i 
hög grad oangenäm, och järnhalten vissa tider ganska stark. En del af dessa fel kan försvinna med 
tiden, en annan bortskaffas på artificiell väg, men den i förra fallet erforderliga tidslängden är, på 
undersökningens nuvarande ståndpunkt, omöjlig att beräkna. Onekligen äro utsikterna upp emot 
Dingle källa i dessa hänseenden vida ljusare. 

Inom Haby-faltet hafva vi ej ännu gjort några närmare undersökningar. Här känner man 
genom Hushållningssällskapets borrningar, att den drygt 40 m. djupa borrbrunnen vid Haby 
gård lämnar i synnerligen riklig mängd ett utmärkt vatten, som uppstiger artesiskt. Likaså 
angifves “godt resultat* för en borrning 1905 till 23 m. djup hos Anton Pettersson, Lycke, 
sannolikt på

                                            
§ Vid förvaring i burk blir massan ytterst illaluktande och i vissa partier nästan svart. Dock forekommo i 

profvet blott spår af svafvel- och järnbakterier. 
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något högre nivå. — Smedbergsbäckens nederbördsdistrikt kan tydligen i flera afseenden 
jämställas med Dinglebäckens. Genom det bekanta raset SO om järnvägsstationen för några år 
sedan ådagalades uppstigandet af ett mycket rikligt grundvatten till en ansenlig höjd åt östra 
sidan af rasområdet. I den kvarstående, smala lerväggen invid berget frambryter nu, högt öfver 
det framför liggande fältet, en källa, hvars rika vattenförråd medelst vädur pumpas upp till 
gårdarna i S*). Vattnet, hvars kvantitet uppskattas till ett par sek.-l., är af utmärkt beskaffenhet, 
+ 7° temp. (28/12), ringa hårdhet, endast 17,5 mg. A. klorhalt ooh med en aktivitet af 142 
voltenheter pr 1/t. Tydligen är grunden vida omkring Smedberg mycket rik på vatten. En km. 
längre nedåt den breda dalgången fyller Smedbergs herrgård sitt stora vattenförråd (omkring 
5000 liter pr dygn) medelst en artesisk borrbrunn av c:a.40 m:s djup, däraf 36 —37 m. i lera af 
ungefär samma beskaffenhet som vid Östeby. Uppfordringen sker genom tvenne vädurar med 
en pumpförmåga af 4 min.-l. Beräknad efter uppfordringen samt åtgången för vädurarnas drift 
synes borrbrunnens kapicitet kunna uppskattas till föga mindre än en sek.-l. Vattnet är klart, 
kallt, ganska hårdt och tämligen godt, men luktar vätesvafla och visar — i ett prof taget n/« 1915 
— en klorhalt af 134 mg. pr 1., dessutom någon liten järnhalt samt (enl. Alén) spår af ammoniak 
och svafvelsyra. 

Slutligen har man räknat på möjligheten att tillgripa någon ringa bråkdel af den 
milslånga, 48 m. ö. h. liggande Kärnsjöns väldiga vattenförråd. Dess kvalitet i 
oförändradt skick är visserligen, enligt Aléns analys, icke af högsta rang, då 
syreförbrukningen, som utgör mått för de organiska ämnena, uppgår till 15 mg. A., men det 
torde dock genom lämplig behandling kunna blifva någorlunda både godt och sterilt. Genom 
en enkel pumpning till vattendelaren S om sjöändan, ett 20-tal meter, nås en höjd, hvarifrän 
det med själftryck skulle gå till reservoarerna i stadens närhet. 

A följande sida lämnas en sammakslällning af våra för undersökningen hittills utförda 
vattenanalyser. 

* I analystabellen benämnes denna: “Smedbergs nya källa .



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

Analyser å vattenprof. 
Beteckningar: Aktiv = radioaktiviteten, motsvarande halten af radium-emanation, hvars mängd ut- tryckes i voft Pr liter 

och timme. 
Cl = klorhalt, uttryckt i milligram pr liter. 
Fe = järnhalten, + eller -1-4- mindre eller mera ymnig. 
H. = totalhårdheten, sv. = svag. Temp. = temperaturen. 
S. K. eller A. bestämningen gjord af Svenonius, Kornell eller Alen. 

Sid. = den sjd. i föreg. uppsats, där vattnet omnämnes. _________________  _________________  
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Sammanfattning. 
Af förestående detaljerade framställning torde på undersökningens nuvarande ståndpunkt 

framgå: 

Beträffande området A): att utsikterna för erhållande af grundvatten i tillräcklig mängd 
äro mycket små, särskildt till följd af nederbördsdistriktens ringa arealer, men att ett parti sådant 
som Ulserödsfältet ej synes utesluta möjligheten af att man genom kombination af 
grundvatten och uppdämdt ytvatten samt eventuellt äfven intramontant vatten redan här 
skulle kunna tillgodose behofvet. Nöjes man med enbart ytvatten, skulle småsjöarna ofvanför 
Grundsund kunna komma ifråga, ehuru Trälebergskilen onekligen torde blifva en svår passage. 
Utan en mera ingående undersökning, som äfven omfattar en längre serie af observationer öfver 
afrinningens storlek och kvalitet, kan dock i intetdera fallet en säker uppfattning erhållas. 

Förhoppningarna om riklig tillgång på grundvatten i Lysedalen, grundade ej minst på 
möjligheten af att det praktfulla, nästan enastående spricksystemet i bergen på dess östra sida 
skulle hitåt dräneia denna bergmassa, hafva alldeles gäckats. 

Beträffande området B): att det ansenliga Gåsebergsfältet med dess afloppsdal är värdt 
en mera detaljerad undersökning, äfven om den påvisade, ehuru ej alltför höga, klorhalten kan 
ingifva vissa farhågor; men 

att däremot Häggvalls-Hohnadalen ej befunnits föra någon större grundvattenström. 
Beträffande Humlekärr fältets eventuella användning för kombination af yl- och 

grundvatten måste man beakta, att områdets i och för sig ogynsamma läge blir ännu mindre 
gynsamt därför, att den eventuella damm-anläggningen måste forläggas till dess mest aflägsna, 
västra, ända. 

Beträffande området C): att den ansenliga Brodalen kunde vara värd en grundligare, 
hittills ej medhunnen, undersökning, ehuru såväl här som i åtskilliga andra analogt belägna 
dalgångar en alltför stor sälta hos grundvattnet visar sig ganska långt från hafsmynningen; 

att man vid Hallinden möjligen skullo kunna erhålla ett ganska rent, delvis af naturen 
sandfiltreradt ytvatten genom uppdämning nedanför de små bergsjöarna, hvilkas 
nederbördsdistrikt dock ej är synnerligen stort; 

atl den vattenrikaste delen af Gläborgsfältet måste lämnas ur räkningen på grund af 
dess höga salthalt; men 

att Dingledalens norra del mottar ganska ansenliga kvantiteter rent grundvatten, 
särskildt framträdande i Dinglesprudeln; 

att Haby-dalen torde vara värd en närmare undersökning, liksom äfven och isynnerhet 
den påfallande vattenrika och ansenliga Smedbergs-dalen, där man genom en serie af lämpligt 
placerade brunnar synes kunna erhålla betydande mängder grundvatten utan alltför stora tekniska 
och kamerala svårigheter, om än med mycket höga kostnader för den långa ledningen. 



- 21- 

Beträffande vattnets salthalt och radioaktiva egenskaper m. m. hänvisas till 
analys-tabellen. Här må blott erinras om, att särskildt den sälta, som vidlåder ett genom 
bergtröskel från hafvet afspärradt bäcken — såsom Dingle- dalen — härledes från aflagringar i 
forntida haf eller hafsvikar och därför plägar småningom minskas genom en kraftig beskattning 
af grundvattenförrådet. Däremot inträder ofta en stark ökning i klorhalten, om sältan beror på 
nutida hafsvattens inträngande. 

Pålstad-Brunn, Ölme, 1 aug. 1916. 
Vördsamt 

FREDR. SVENONIUS. 
Fil. Dr, Statsgeolog.



Pil. N:o 12, 1917. 

Kontrakt 
emellan Lysekils Stads Elektricitetsverk, här nedan kallad Staden, och 

Lysekils Mekaniska Verkstads Aktiebolag, Lysekil, 
här nedan kallad Verkstaden. 

Par. 1. 
På de i detta kontrakt angifna villkoren förbinder sig Staden alt leverera och Verkstaden att 

emotlaga elektrisk energi i form af trefas växelström om normalt 25 sekundperioder och cirka 6,200 
volts hufvudspänning i det skick denna energi framgår uti Trollhätte Kraftverks högspänningslinje 
efter verkställd nedtransformering i Stadens transformatorstation. 

Energileveransen fullgöres vid de i par. 4 omförmälda mätapparaterna ä öfverenskommen, 
enligt Stadens bedömande lämplig plats, i Verkstadens transformatorstation inom verkstadsområdet. 

Par. 2. 
Staden förbinder sig: 

a) att, om så är behöfligt, utan dröjsmål och på sätt staden bestämmer hos Kungl. Maj:t begära 
koncession för framdragande af erforderlig elektrisk ledning från Stadens transformatorstation 
till Verkstadens transformatorstation inom verkstadsområdet; 

b) att, om koncession beviljas eller koncession icke är erforderlig, utan dröjsmål till i föregående 
moment omförmälda punkt pä sin bekostnad framdraga elektrisk ledning samt därefter 
ombesörja och bekosta densammas underhåll; 

c) att, så snart de erforderliga anläggningarna afslutats, och energileveransen från Trollhätte 
Kraftverk börjat i sådan utsträckning att, utöver Lysekils Stads Elektricitetsverks eget 
likströmsbehof, erforderlig energi finnes öfver för Verkstaden, börja leverans af elektrisk 
energi i den omfattning, att Verkstaden i sin ofvannämnda transformatorstation från den 1 
Oktober 1917 han uttaga intill 100 kilowatt. Hindras Staden af force majeure, såsom strejk, 
lockout, krig, uppror, eldsvåda eller andra händelser hvartill Staden ej varit vållande eller vilka 
hänföra sig till



den nuvarande politiska situationen, från utförandet af Stadens projekterade för 
energileveransen erforderliga anläggningar, framflyttas tiden för energileveransens 
påbörjande i motsvarande mån. 

d) att, tillhandahålla den elektriska energien dag och natt året om med de undantag som 
angifves i § 11. 

Par. 3. 
Verkstaden förbinder sig: 

a) att, afgiftsfritt å fastighet, som af verkstaden äges resp, innehafves, för all framtid, 
resp, under nyttjanderättstiden, upplåta mark för framdragandet af Stadens 
kraftledningar såväl till den i par. 2 mom. a. omförmälda punkten som äfven till 
andra abonnenter; 

b) att, i den ofvan nämnda transformatorstationen inom verkstadsområdet enligt Stadens 
bedömande bereda lämplig plats för samt bekosta erforderliga hög- och 
lågspänningsledningar för inkoppling af de i par. 4 omförmälda mätarna för 
Verkstadens alla energiförbrukande apparater. 

Par. 4. 
För uppmätning af Verkstadens förbrukning uppsätter och underhåller Staden i den 

i par. 1 nämnda transformatorstationen: 
a) en kilowatlimmemätare för oliksidig 3-fas belastning, som summerar alla af 

Verkstaden förbrukade kilowattimmar; 
b) en s. k. maximalmätare med kvartstimmesregistrering för oliksidig 3-fas belastning, 

som angifver den största efter senaste afläsning under någon kvartstimme uttagna 
medeleffekten. 

Verkstaden skall, när Staden så påfordrar, på sin bekostnad i transformatorstationen 
uppsätta och underhålla mätare af samma slag som Stadens af- sedda att å Verkstadans 
vägnar göra samma mätningar som rörande Stadens mätare i denna par. angifvits. 

Mätarna skola vara av typ, som Staden bestämmer. 

Par. 5. . 
De i par. 4 omförmälda mätarna skola högst två (2) gånger i månaden på bestämd 

dag, hvarom Verkstaden skriftligen underrättas, av Staden afläsas, hvarvid 
maximalmätarens visare återföres till nolläget, och äger Verkstaden rätt att närvara vid 
afläsningarna. 

Hvardera parten äger att plombera båda parternas mätare. 
Kommer Verkstaden icke tillstädes vid mätarnas afläsning resp, vid sådan 

kontrollering af mätare, som i par. 6 här nedan omfönnäles, äger Staden likväl rätt att ensam 
bryta samtliga plomber å båda kontrahenternas mätare. 

Par. 6. 
Om Stadens och Verkstadens i par. 4 omförmälda mätapparater trots iakttagande af 

deras uppmätta konstanter sinsemellan angifva olika energiförbrukning eller olika 
maximiefTekt, förfares på följande sätt:  



Om Verkstadens mätare angifva värden, som icke afvika från de af Stadens mätare angifna 
med mer än 5 % af dessa, lägges medelvärdena mellan båda till grund för beräkning af afgiften, för 
såvidt ej af afläsningarna tydligt fram- går, att båda mätarna äro felaktiga, i hvilket fall förfares så, 
som i denna par. under c. angifves. 

Om Verkstadens mätare angifva värden, som afvika från de af Stadens mätare angifna med mer 
än 5 % af dessa, kontrolleras och justeras båda de olika mätarna och bestämmas konstanterna vid första 
lämpliga tillfälle af Staden, hvarvid Verkstaden äger rätt alt närvara. 
a) Skulle därvid den ena mätaren visa sig defekt, men den andra brukbar, beräknas förbrukningen 

efter den brukbara mätaren med tillämpning af den nya konstanten; 
b) skulle båda mätarna visa sig brukbara, men med förändrade konstanter, beräknas förbrukningen 

efter den mätare, hvars konstant ändrats minst, med tillämpning af den nya konstanten; 
c) skulle båda mätarna visa sig obrukbara för beräkning af förbrukningen, anses denna hava uppgått 

till medelvärdet mellan de .förbrukningar, som uppmätts genom till ordningen motsvarande 
afläsningar under närmast föregående och efterföljande månader, för hvilka mätarna enligt 
Stadens bedömande angifvit brukbara värden, därest icke kontrahenterna enas om att 
uppskatta förbrukningen efter andra grunder för den tid, då mätarna varit defekta. 

Skulle meningsskiljaktighet mellan Staden och Verkstaden uppstå om   mätarna eller 
afläsningarna, hänskjutes saken till afgörande af opartisk, sakkunnig person eller institution, hvarom 
kontrahenterna enas, eller som, om detta ej sker, utses af Konungens Befallningshafvande i Göteborgs 
och Bohus län. 

Kostnaden för dylikt afgörande bestrides af kontrahenterna till hälften hvardera. 
Par. 7. 

Betalningen för den levererade energien utgår med: 
a) En årlig anslutningsafgift af Kr. 250: —; 
b) Ett årligt grundpris af etthundrafemlon (115: —) kronor for hvarje under driftåret abonnerad 

kilowatt. 
Det under driflåret abonnerade kilowattantalet anses vara medelvärdet af de fyra högsta 

halfmånadsafläsningarna under driflåret å de 
       i par. 4 omförmälda mätarna. Med halfmånadsafläsning menas här den 

högsta medeleffekt, som under den halfva månad, hvilken en afläsning omfattar, förbrukats 
under någon kvartstimme. 

.c) En förbrukningsafgift af två (2) öre för hvarje förbrukad kilowattimme till och med en årlig 
förbrukning af 3,000 timmar och utöfver denna förbrukning 1.1 öre för timme per kilowatt 
och år. 

      Betalningen utgår med vissa minimibelopp enligt nedanstående bestäm-          -melser: 
Anslutningsafgiften. Från och med den dag, då Staden börjat kontrakts-   enligt tillhandahålla 

Verkstaden energi, utgår den i par. 7 mom. a. omförmälda   anslutningsafgiften. 



Grundprisafgiften. Från och med den dag, då Staden börjat kontrakt- enligl 
tillhandahålla Verkstaden energi erlägger Verkstaden grundpris för minst 100 kilowatt. 

Minimiafgiften utgår till kontraktstidens slut, vare sig Verkstaden använder sig af 
energien eller icke. 

I den mån Verkstaden på grund af force majeure såsom strejk, lockout, krig, 
uppror, eldsvåda eller andra händelser hvartill Verkstaden icke varit vållande eller vilka 
hänföra sig till den nuvarande politiska situationen, ur- slåndsättes alt till den l Januari 
1918 färdigställa sina för mottagandet af energien erforderliga anläggningar, framflyttas 
tiden för inträdande af Verkstadens skyldighet alt i enlighet med mom. a. och b. i denna 
par. betala anslutnings- och grundprisafgifter, under förutsättning alt Staden erhåller 
motsvarande förmåner af Trollhätte Kraftverk. 

I hyra samt underhåll för de i par 4 omförmälda av Staden anskaffade och uppsatta 
mätapparaterna, förut benämnda “Stadens mätare", erlägger Verkstaden till Staden 
årligen 15 % af desammas anskaffningskostnad. 

Par. 8. 
Betalningen erlägges kvartalsvis i efterskott på följande sätt: Senast 10 dagar efter 

hvarje kalenderkvartals slut erläggas: 
dels en fjärdedel af den i par 7 mom a. angifna anslutningsafgiften, 
dels en fjärdedel af minimiafgiften på grund af det i par. 7 stadgade årliga 

grundpriset, 
dels afgifter för de under det gångna kvartalet levererade kilowatt- timmarna. 
Senast den 10 Oktober erlägges dessutom grundpris för det antal kilowatt, 

hvarmed den under det sist förflutna driftåret uttagna effekten, bestämd på sätt i par. 7 
mom. b. angifves, öfverstiger det antal kilowatt, för hvilket vidkvar- talslikviderna 
minimigrundpris erlagts. 

Vid detta tillfälle göres äfven afdrag för eventuellt under det gångna driftåret 
inträffade driftsafbrott såsom par. 11 föreskrifver. 

Inbetalningarna ske efter af Staden utfärdad räkning, som skall vara till Verkstaden 
öfversänd senast 5 dagar efter hvarje kvartals utgång. 

Per. 9. 
Mom. 1. Verkstaden förbinder sig: 

a) att icke utan Stadens skriftliga medgifvande uttaga mer än den i par. 2 mom. c. angifna 
effekten; 

b) att så länge Staden på de villkor som i detta kontrakt bestämts, åtager sig att leverera all 
den energi, som kan vara för Verkstadens behof erforderlig, icke utan Stadens 
skriftliga medgifvande använda elektrisk energi från annan än staden. 

Skulle däremot Staden icke på i detta kontrakt angifna villkor kunna åtaga sig 
att leverera hela den ytterligare energimängd Verkstaden önskar uttaga är 
Verkstaden oförhindrad att från annat håll förskaffa sig detta kraftbelopp; 

c) att icke till någon distribuera elektrisk energi;  



d) att icke utan Stadens skriftliga medgifvande mekaniskt eller elektriskt sammankoppla Stadens 
kraftledning med annan kraftkälla; 

e) alt hålla sin elektriska högspänningsanläggning i godt skick i enlighet med gällande föreskrifter 
och så anordnad att den icke återverkar störande på driften af Stadens anläggningar och är 
Verkstaden skyldig att här- ulinnan ställa sig till efterrättelse de föreskrifter från Staden, som 
kunna visa sig erforderliga; 

f) att så vidt det är praktiskt möjligt och beror på Verkstadens anordningar, icke uttaga ström med 
större fasförskjutning än att den skenbara effekten blir högst 20 % större än den högsta 
verkliga effektförbrukningen Verkstaden äger rätt att uttaga, samt att tillse att faserna blifva så 
belastade, att strömstyrkan i den minst belastade fasen uppgår till minst 90 % af strömstyrkan i 
den mest belastade fasen; 

g) att årligen i Januari månad lämna Staden meddelande om antalet och storleken af anslutna 
förbrukningsapparater. 

Mom. 2. Staden förbinder sig: 
a) att hålla strömmens periodtal och spänning så konstanta som möjligt och få, såvidt det är praktiskt 

möjligt, vid normal drift ändringarna i periodtalet icke öfverstiga + 2 % samt ändringarna i 
spänningen icke öfver- stiga + 8 %. 

b) att utföra sin del af den för energi leveransens fullgörande erforderliga anläggningen på ett 
förstklassigt och fullt betryggande sätt och att underhålla sin elektriska anläggning i godt 
skick. 

Par. 10. 
Staden förbehåller sig rätt att besiktiga och afprofva Verkstadens anläggning innan den anslutes 

till Stadens kraftledning och åligger det Verkstaden att omedelbart vidtaga de förändringar, som 
Staden anser erforderliga för erhållande af betryggande driftsförhållanden, innan anläggningen får 
tillkopplas. För utvidgningar och förändringar af Verkstadens anläggning gäller enahanda 
bestämmelser. 

Genom denna besiktning befrias hvarken Verkstaden eller den som utfört anläggningen från 
dem enligt gällande lag och förordning om elektriska anläggningar åliggande skyldigheter. 

Par. 11. 
Skulle Staden på grund af afbrott i energileveransen från Trollhätte Kraftverk eller till följd af 

force majeure såsom strejk, lockout, krig, uppror, eldsvåda, olyckshändelse, vattenbrist, iskravning 
eller andra naturföreteelser eller tillföljd af andra händelser, till hvilka Staden icke varit 
vållande',blifva urståndsatt att tillhandahålla Verkstaden elektrisk energi, upphör Stadens åligganden 
för den tid, afbrottet i energileveransen varar. 

Staden äger rätt att för verkställande af reparationer, undersökningar o. d. tillfälligtvis afbryta 
energi leveransen, om förhållandena oundgängligen så kräfva, men är Staden skyldig att om möjligt 
förlägga sådana afbrott till sön- och helgdagar mellan kl. 9 f. m. och kl. 5 e. m. under en tid af 
sammanlagt högst



o timmar och icke efter skymningens inbrott, och skall Staden, därest äf- brottet kan förutses, i god tid 
i förväg underrätta Verkstaden om detsamma. 

För albrott i energileveransen af ofvan nämnda anledningar samt för af- brott, hvilka förorsakas 
af fel i eller bristande skötsel af Stadens anläggningar, med undantag för afbrolt sön- och helgdagar 
mellan kl. 9 f. m. och 5 e. m. högst 5 timmar sammanlagd varaktighet, äger Verkstaden för såvidt af- 
brottet varat mera än en hel timme, rätt att för det år under hvilket afbrotlet inträffat, göra af drag u 
grundpriset för hvarje kilowatt af det abonnerade effektbeloppet, hvilket icke af Staden tillhandahålles 
med ett (1) öre för hvarje hel timme afbrottet varat. 

Staden är icke skyldig vidkännas någon annan ersättning för afbrott i energileveransen. 
Förorsakas afbrott af fel i eller bristande skötsel av Verkstadens anläggningar göres intet afdrag 

i afgiften. Det åligger Verkstaden att ofördröjligen undanrödja orsaken till sådant afbrott och genast 
underrätta Stadens kraft- slationsbefäl när felet upptäckts och afhjälpts. 

Skulle Stadens anläggningar tillfogas skada beroende på sådana brister i Verkstadens egna 
anläggningar som trots föreskrifter, lämnade af Staden i enlighet med par. 9 och 10 ej inom skälig tid 
efter Stadens skriftliga till Verkstaden ställda tillsägelse afhjälpts är Verkstaden skyldig ersätta Staden 
dylik skada. 

Staden förbinder sig att ofördröjligen afhjälpa sådana fel i sina anläggningar, genom hvilka 
energileveransen till Verkstaden inskränkes eller afbrytes. 

Par. 12. 
Verkstaden skall själf bära det ansvar för skada, förorsakad af elektrisk ström från Verkstadens 

egna anläggningar, som enligt lagen den 27 Juni 1902 skulle drabba Staden såsom ägare till 
transformatorstationen, för såvidt ej Staden varit vållande till skadan. 

Par. 13. 
Brister Verkstaden i fullgörande av något, som enligt detta kontrakt åligger Verkstaden eller 

bryter Verkstaden eljest mot någon av kontraktets bestämmelser, äger Staden, därest rättelse är af 
brådskande natur, men densamma ej inom af kraftstationsbefälet förelagd skälig tid af Verkstaden vid-
tages, rätt alt omedelbart afbryta energileveransen, till dess rättelse skett. Något afdrag i den stadgade 
afgiften göres icke, ej heller erlägges skadestånd för sådana afbrott i energileveransen, för såvidt det 
icke efter pröfning, som i par. 14 sägs, framgått, att Stadens åtgärd icke varit befogad. Är af Staden 
påfordrad rättelse icke af brådskande natur, må ändringen anstå till efter sådan pröfning, som i par. 16 
sägs. 

Par. 14. 
Skulle meningsskiljaktigheter uppstå mellan Staden och Verkstaden rörande tolkningen och 

tillämpningen af detta konlrakt, skall saken hänskjutas till opartisk, sakkunnig tremannanämnd eller 
institution, om hvilken parterna enas, eller, om detta ej sker, utses af Konungens Befallningshafvande i 
Göte



borgs och Bohus län. Skulle kontrahent icke åtnöjas med det afgörande, som träffas af sålunda 
utsedd sakkunnig nämnd eller institution är han berättigad att inom en månad efter det han däraf 
erhållit del, draga frågan under domstols pröfning. Har ingendera parten inom nämnda tid instämt 
saken till domstol, är det beslut, som meddelats af nyssnämnda tremannanämnd eller institution, 
ovillkorligen bindande för kontrahenterna. 

Kostnaderna för skiljedomen bestridas enligt skiljemännens, institutionens eller domstolens 
beslut. 

Par. 15. 
Detta kontrakt upphör att vara gällande den 1 Januari 1935 såvida det af endera parten skriftligen 

uppsäges senast den 1 Januari 1931. Sker ej sådan uppsägning är kontraktet förlängt på ytterligare fem 
år frän den 1 Januari 1935 och så vidare under femårsperioder intill den 1 Januari 1955, då kontraktet 
under alla förhållanden upphör att vara gällande. 

Par. 16. 
Detta kontrakt får icke utan Stadens skriftliga medgifvanda på annan öfverlåtas och ej heller 

intecknas. 

Par. 17. 
Med detta kontrakt, hvaraf två lika lydande exemplar upprättats och utväxlats, förklara vi oss 

nöjda. 
Lysekil den — — -----------  

Antaget af Stadsfullmäktige den 13 September 1917; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Lpekllapoateiu Tryckeri 1917.



Bil. N:o 13, 1917.

 

Undertecknade, utsedde att granska Samskolans i Lysekil räkenskaper och förvaltning för år 
1916, få efter fullgörandet af detta uppdrag, afgifva följande 

Revisionsberättelse: 
Inkomster: 

Kontant i kassan vid årets början ...................................................................  Kr. 6,065:68 
Statsanslag ....................................................................................................... „       5,243:85 
Kommunalt anslag ........................................................................................... „ 5,148:— 
Räntor  ............................................................................................................. „    147:28 
Terminsafgifter (vårterminen)  ......................................................................... „ 5,393:75 

Dito (höstterminen) ............................................................................... „      4,566:50 
Lärarinnornas eget pensionsbidrag v. t. & h. t .................................................  w 494: 02 

Kr. 27,059: 08 
Utgifter: 

Aflöningar .................................................................................................  
Undervisningsmateriel  .............................................................................  
Diverse utgifter  ........................................................................................  
Pensionsafgifter  ........................................................................................  
Läkare- & Kassörsarvode ..........................................................................  
Sotning ......................................................................................................  
Belysning  .............................................................................  Kr. 76:69 
Uppvärmning  .........................................................................  „ 829:— 
Städning ...................................................................................    478:50 
Div. tryck & annonser  ..............................................................................  
Underhåll af byggnaden  ...........................................................................  
Brandförsäkringspremier  ..........................................................................  
Underhåll af inventarier  ...........................................................................  
Skatter  ......................................................................................................  
Telefon  .....................................................................................................  
Inlöst lån  ..................................................................................................  
Räntor  ......................................................................................................  
Kassabehållning till 1917 .......................................................................... 

Kr. 14,726: 79
„ 198:28 
„ 467:49 
„ 842:02 
„ 300: - 

7: 83

, 1,384: 19 
„ 281:22 
„ 525:83 
„ 65: SS 
„ 88: 10 
„ 94:66 
„ 53:31 
” 5,500: — 
, 670:49 
” 1,852:99 
Kr. 27,059: 08



 

 

R&kningarne äro med ordning förda och med behöriga verifikationer försedda, hvarför 
revisorerna tillstyrka ansvarsfrihet för den tid revisionen om- fattar. 

Lysekil den 18 maj 1917. 
RICH. EKDAHL. E. W. OLSSON. 

Ly<ekl]spostens Tryckeri 1917.  



 

 

Bil. N:o 14, 1917. 

Utgifts- och Inkomststat 
för Lysekils stad för år 1918. 

Inkomster. 
Arrenden, hyror och dylikt. 

Hyra af tullförvaltaren .........................................  850: — 
„ för stadsparken  ..........................................  1,600: — 

Tomt- och bergarrenden .................................  12,000: — 14,450: — 14 450. — 
Brännvinsmedel .....................................................................................  26,386: — 

Öfriga föremål. 
Vattenafgifter ....................................................  1,500: — 
Hundskatt ............................................................  500: — 
Platshyror ............................................................  100: — 
Bötesmedel ............................................................  75: — 
Bevillningsafgifter för utländska artister...            100: — 
Från Elektricitetsverket, ränta  ..................  16,000: — 
Köttbesiktningsbyrån ...........................................  600; — 18,875: — 

Bidrag Jrån Hamnstyrelsen. 
Till polisbevakningen  ......................................  2,700: — 
Amortering och ränta å Hamnens lån ............. 3,000: — 
Till stadsingeniören ..........................................  1,500: — 

„ renhållningen ..................................................  200: - 7,400: - 7 400: — 
Fordran af_hamnkassan  .................................  17,400: — 

D:o „ "jordkassan  .......................................  15,940: 09 
D:o „ anslaget till läroverksbyggnad               9,600: — 42,940: 09     42 940: 09 

Summa inkomster 110.051: 09 

18,875: —



 

 

 Utgifter. 
I. Fattigvården. Tilläggsanslag för år 1917 5,000:— 

Ytterligare brist från år 1917  ...............................  3,000: — 
Underhåll af hus och inventarier ..................  850: — 
Understödstagares vård, beklädnad och 

underhåll  ................................................  17,154: — 
Hospitals- och sjukhusafgifter .....................  1,650: — 
Arfvode till redogöraren ......................................  1,000: — 

„ „ tillsyningsmannen ....................  200: — 
Förslagsanslag till barnavårdsnämnden 238: — 
Oförutsedda utgifter  .......................................    900:— 29,992: 

II. Sundhetsvården. Tilläggsanslag för år 1917   3,000:
 — 
Aflöning till l:ste stadsläkaren ...............  1,500: — 

D:o „ 2:dre „   1,000: — 
D:o „ 2 barnmorskor  ..........................  1,000: — 
D:o „ 1 sjuksköterska .............................  800: — 
D:o „ 1 biträdande sjuksköterska 300: — 

Matpengar till sjuksköterskorna, förslags 
anslag högst ...............................................  400: — 

Hälsovårdstillsyningsmannens lön med beklädnadsersättning
 ................................................................  1,900: — 

Dyrtidstillägg till denne ......................................  480: — 
Arfvode till sekreteraren  ....................................  100: — 
Bidrag till veterinären .........................................  120: — 
Underhåll af hus och inventarier samt brandförsäkring    600:

 ....................................................................... — 
Sjukas vård och underhåll  ...............................  2,000: — 
öfriga förbrukningsartiklar  .................................  300: — 
Sundhetssyn  .........................................................  60: — 
Ved och kol......................................................  1,000: — 
Medicin  ..............................................................  400: — 
Hyra för köttbesiktningslokal  ............................  600: — 
Städning af d:o ....................................................  240: — 
Hyresbidrag till Upptagningsanstalten... 450: — 
Oförutsedda utgifter  ...........................................  400: — 
Telefon ...............................................................  100: — 
Bidrag till dispensärverksamheten  .................  450:— 17,200:- 

III. För undervisningen. Anslag till Samskolan 5,500:
 — 
Stadens andel i dyrtidstillägg åt lärare- 

personalen, förslagsanslag ..............  750: — 
Anslag till Föreläsningsföreningen  ....................  300: — 

„ „ Folkbiblioteket  ...................................  200: — 
„ „ Tekniska Aftonskolan ..............  400: — 7,150. _ 

Transport  

29,992: -

17,200: -

7,150: 
54,342: 



 

 

Transport 
IV. För allmänna byggnader, platser o. d. 

Underhåll af hus och inventarier jämte nyanskaffning af inventarier           
2,500: — 

Brandförsäkringspremier .......................................  400: — 
Underhåll af gator m. m .....................................  5,000: — 
Renhållningen  ...................................................  8,200: — 
Skötseln af stadens planteringar ................  1,500: — 
Snöskottning, förslagsvis  .....................................  100: — 
Gatubelysningen  ...............................................  6,500: — 
Gatubevattningen ...............................................  2,000: — 26,200: — 

Vatten- och kloakledningar. 
Högreservoarens fullbordande  ..........................  5,500: — 
Underhåll af vattenledningen med dit- hörande byggnader      

 ................................................................... 2,500: — 
Oförutsedda utgifter ...........................................  1,500: — 
Ersättning till markägare vid Tröte- myren  ..................   615: —10,115: — 
Kloakledning St. Kyrkogatan .............................   2,650 — 
Underhåll, spolning och rengöring af kloakledningarna   5,000: — 
Sekreterarens arfvode ............................................  100: — 
Oförutsedda utgifter  ..........................................  1,500: — 9,250: — 

Brandväsendet. 
Arfvode till brandchefen  ......................................  400: — 
Beklädnadsersättning d:o  .....................................  100: — 

d:o v. d:o ...............................  100: — 
Brandkorpralens lön och beklädnadsersättning   
Dyrtidstillägg för d:o år 1918 ...................  
Lön till 11 brandsoldater å 150: — .....  

„ „ 3 „ å 125: — .....  
„ „ 6 4 100: - .....  

2 förmansarfvoden å 25: —  ......................  
Extra för timlön till brandsoldaterna, förslagsvis   
Beklädnad och utrustning för brandsoldaterna, 

förslagsvis  .......................................  
Skorstensfejarens lön ................................  
Kyrkovaktmästaren för klämtning pr år 
Olycksfallspremier  ...................................  
Brandsynearfvoden  ..................................  
Brandförsäkringspremier  ..........................  
Annonser och porto m. m ..........................  ....................  

Transport         7,991: 
75  

54,342: -

1,950 - 
480: — 
1,650: — 
375: - 
600: — 

50: -
500: — 
500: — 
400: - 
85: — 
180: - 
420: - 
111: 75 
90: - 

45,565: — 54,342: — 



 

 

Transport Kol, ved, olja och trassel, 
förslagsvis... Nyanskaffning och 

underhåll af brandattiralj och 
brandtelegraf ................................................  
Bidrag till hamnen för uppvärmning af 
brandstationen i Rosvik  ..............................  
Elektrisk belysning för 12 brandskåp ä 

15: — ...........................................................  
Elektrisk belysning af brandstationen 

och stall, 3 lågor ä 5 kr .................................  
Brist från 1917 ..........................................  
Oförutsedda utgifter .......................... ., .....  

Öfriga behof.
V. Verk och inrättningar. 

Magistraten och Rådstufvurätten. 
Borgmästarens lön och tjänstgörings- penningar ......    4,500:— 

Två rådmanslöner ............................................   -600: — 
Extra rådmannens lön ............................................  100: — 

Stadsfiskalens lön och tjänstgörings- penningar   
 ........................................................          1,500: — 

Stadsfiskalen, dyrtidstillägg för 1918 ... 500:— 
Stadsvaktmästarens lön och beklädnads- ersättning   

 ........................................................          1,500: — 
Stadsvaktmästaren, dyrtidstillägg för 1918  ...............      480: - 
Skrifmaterialier, papper, tryckningskostnader m. m., förslagsanslag 

 ........................................................   1,000: — 
Telefonafgift  ...........................................................  60: — 
Samtalsafgifter ..............................................................  50;—     10,290:- 

Stadsfullmäktiges och nämnders expedition. 
Lön åt stadsfullmäktiges sekreterare ... 500: — 

„ „ drätselkammarens sekreterare, stadskassören och bokföraren 
 .............................................................  3,000; — 

Dyrtidstillägg för 1918 till samme ................  ......... 500:  
Transport            4,000: — 10,290: — 114,608: 75 

7,991:75      45,565: — 54,342: 
600: — 

900: - 

100: - 

180: — 

15: - 
800:.— 
700: -      11,286: 75 

Lön till stadens förman ...............................  
Dyrtidstillägg d:o för 1918 .........................  
Lön till 0. A. Thorén, Grötön .....................  
Platsarrende för rörbrunn ..........................  
Olycksfallsförsäkring af stadens arbetare 
Telefon till förmannen ..............................  
Handräckning vid mätning, förslagsanslag 

 ........................................................  

1,800: - 
480: - 
450: - 

25: - 
400: - 60: -  

200: - 3,415; - 60,266: 75 



 

 

Transport         4,000: — 10 290- - 
Stadsingemörens lön  ..................................       3,000:- 

„ dyrtidstillägg för 1918 600: — 
Annonskostnader, tryckning och bindning förslagsvis   2,000:

....................................................................... — 
Skrifmaterialier, förslagsvis  ......................   200: — 
Postporton, förslagsvis ................  ....  .........   100: — 
Hyra, eldning, städning af stadsingeniörs- 

kontoret .......................................................  620: — 
Rit- och skrifmaterial åt stadsingeniören 200: — 
Telefonafgift för stadsingeniöi skontoret 110: — 

„ „ drätselkammaren .............  130: — 
Telefonsamtal  .......................................................  150: — 
Anslag för upprättande af registerkarta 

m. m .................................................   2,000: — 
Afgift för utsträckt telefontid  ....................   146: — 

„ till svenska stadsförbundet  ................    88: — 
Prenumeration å Sv. Stadsförb. tidskrift   169: — 
Pension till förre Stadsing. Hjelmgren                       300: —   13 813: — 

Polisväsendet. 
1 konstapel med lön 1,750:— ....................  1,750:— 
1 „ „ „ 1,550: — .....................  1,550:— 
2 „ „ 1,400: -........................  2,800: - 
1 „ » n 1,375: — .....................  1,3/5:— 
1 „ „ ,, 1,300: - ......................  1,300: - 
Dyrtidstillägg för 1918 åt 6 konstaplar 

ä 480: — ..................................................  2,880: — 
Beklädnadsersättning för 6d:oå200: — 1,200: — 
4 extra konstaplar med lön 360: —...... 1,440: — 
Dyrtidstillägg för 1918 åt 4 extra 

konstaplar å kr. 140: —  .............................  560: — 
Beklädnadsersättning åt 4 extra konstaplar ä kr. 50: —   200:— 
Tilläggsersättning för den af de extra 

konstaplarna, som fullgör torgtjänst  150: — 
Extra tjänstgöring vid sjukdom och semester  .............  500: — 
Eldning och städning i polisbyggnaden  1,200: — 
Skrifmaterial m. m., förslagsanslag ............  150:— 
Telefonafgifter  ....................................................  200:— 
Samtalsafgifter, förslagsanslag ...................  50:— 
Belysningsafgifter ................................................  150:— 
Olycksfallspremier  ..............................................  400:— 
Andel i sladsexekutorns lön .................................  900:— 
Underhåll af ransakningsfångar  ..........................  100=—  

114,608: 75

Transport
18,855: — 
42,958: — 114,608: 75 



 

 

Uppbördsverket. 
Stadsfogdens och kronouppbördskas- sörens lön ..............  1,200: — 
Telefonafgift  ...............................................................  60: 
Afgifter för samtal  ......................................................  20: 
Mantalsskrifningsarfvoden ..........................................  45: — 
Uppbördshlanketter, skrifmaterial, bok- bindenarbeten, porto, förslagsanslag 

 .................................................................................      450:— 
Bötes- och skatteexekutorns lön ..................... 1,000: — 
Dyrtidstillägg åt denne  ...........................................    480: — 3,255: — 

Öfriga behof. 
Hyra för rådhuslokalerna enligt kontrakt                2,500: — 
Eldning  ..................................................................  2,500: — 
Städning ....................................................................  300: — 
Lyse ...........................................................................  200: 
Hyra för tullvaktstuga ................................................  120: — 

Kronoskatt ..............................................................  400: — 
Anslag till skyttegillet att utgå af hund 

skattemedel  ...........................................  250: — 
Annonskostnader förpensionsnämnden 300: — 
Stadens bidrag för pensionstillägg 1917, 

1918  ..........................................................  2,700: — 
Anslag till arbetsförmedlingen .................... 100: — 

„ „ Idrottsföreningen Kamraterna 200: — 
„ „ Pensionsnämndens ordf ............. 300: — 

Stadens bidrag för oguldna pensions- 
afgifter för 1917, förslagsanslag...      2,000: — Anslag till Lifsmedelsnämnden 

 .................................................................... 18,000: — 
Telefon för „  .........  .....                  100: — 
Annonser och trycksaker för d:o ................. 500: — 
Anslag till lokaler och förvaltnings 

kostnader för lifsmedelsnämnden     5,000: — 
Arfvode till ledamöter och suppleanter i lifsmedelsnämnden  1,100: —

 .......................................................................36,570: — 82 783:- 
VI. Afskrifning å kommunalutskylder  ........................................................     15,000:— 

VII. Räntor å upptagna lån. 
1918 års ränta å Hamnens lån i Stockholms 

Sparbank å 50,000: — ..................................  
Ränta och provision å 1911 års obligationslån å 

800,000 kr .....................................................  
Ränta å elektriska verkets lån ........................  
Ränta å tillfälliga lån .....................................  

1918 års ränta å stadens jordlån ...................... _ 

488: 34 

34,560: - 
16,000: - 

7,000: - 
18,040: — 76,088: 34 76,088: 34 

Transport  288,480: 09   

42,958: — 114,608: 75Transport



 

 

Transport 288,480; 09 
VIII. Afbetalning å lån. 

Ä Hamnens lån .......................................................  2,511: 66 
„ Obligationslånet af år 1911  .................................  9,000: — 
Betalning af tillfälliga lån ...................................  170,000; — 181,511: 66         181,511; 66 

IX. Oförutsedda utgifter  ...............................................................     10,000: — 
Summa utgifter       479,991: 75 

Då från utgifterna afgå beräknade inkomsterna  ...............................................   110,051; 09 
Utgör bristen således 369,940: 66 

Härtill kommer af kyrkostämman beslutad uttaxering  ........................................  77,800: — 
Summa brist      447,740: 66 

Bristen täckes på följande sätt: 
Uttaxering af kr. 9: — pr bevillningskrona; och då bevillningen af fastighet inkomst, efter 

afdrag af hvad på staden själf belöper, utgör kr. 40,109, uppstår härigenom ett belopp 
af...        360,981: — 

Upptagande af ett nytt lån för täckande af återstående brist .........................  86,759: 66 
Summa kronor      447,740: 66 

Betalningsterminerna blifva tre, nämligen i Mars, Juni och September å tider, som 
Drätselkammaren närmare bestämmer. 

För den särskilda förvaltningen af stadens fastigheter upprättas följande 

Utgifts- och inkomstförslag. 
Inkomster. 

Tomtförsäljningar till belopp, som icke kan beräknas. 
Utgifter. 

1918 års amortering å stadens jordlån  .....................................  12,000: — 
Återbetalning till stadskassan  ..................................................  15,940: 09 27 940: 09 

Antagen af Stadsfullmäktige den 28 december 1917; betygas 
FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lyeekilapotlena Tryckeri 1918.



 

 

Utgifts- och Inkomststat 
för Hamninrättningen i Lysekil 

för år 1918. 
Inkomster. 

Beräknad hamnuppbörd ........................................................................................  15,000:— 
Kreditiv! ån ...........................................................................................................  44,000;— 
Lån i Lysekils Sparbank  .......................................................................................  40,000:— 
Lån i A.-B. Göteborgs Handelsbank  .................................................................  7,000: - 

Summa inkomster Kr. 106,000: - 

Utgifter. 
Hamnkaptenens lön  ...................................................................  2,200. — 
Hamnlotsens lön ............................................................................  400: — 
Ordförandens räkenskapsarfvode  .................................................  200: — 
Sekreterarens arfvode  ...................................................................  100: — 
Uppbördsprovision, förslagsvis  .................................................  1,000: — 3 900: — 

Underhåll: 
Bojar och förtöjningar ...................................................................  500: — 
Bryggor och kajer.......................................................................  1,000: — 
Hamnkontorets eldning ...........................................  250: — 
Afgår för brandväsendet  ..........................................   150 — 100: — 1,600: — 

Till Stadskassan: 
Skuld den 1 Jan. 1918  .............................................................  17,400: — 
Ränta och amortering å Rosviks bryggors lån ......................  3,000: — 
Bidrag till renhållningen ................................................................  ;00: — 

„ „ polisbevakningen  ...........................................  
„ „ stadsingeniörens lön ..............................................  1,500: — 24.S00: — 

Hamnbelysningen....................................................................................................  2.100:
 ....................................................................................................................................... — 

Transport 32,400: — 



 

 

Transport 32,400: — 
Kredilivskuld den l Jan. 1918  .............................................  44,000: 
Kreditivafgifter  .......................................................................  220: — 
Kreditivränta  ........................................................................  2 000; — 46,220: — 
Lån i Lysekils Sparbank ......................................................  40,000: 
Ränta å d;o ä 5 l/« °/o .......................................................  2,200: 
Lån i A.-B. GöteborgsHandelsbank ..................................  7,000; 
Ränta å d;o ...............................................................................  420: 

Oförutsedda utgifter  ......................................................  .......................  
Summa utgifter 

Alltså brist att täckas genom upplåning  ........................  .......................  
Summa Kr. 

Antagen af Stadsfullmäktige den 28 december 1917; betygas 
FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1918. 

49,620: -
560: -

128,800: — 
22,800: —

106,000: - 



 

 

Bil. N;F 15 1917. 

Följande ärenden hos Stadsfullmäktige i Lysekil äro vid 1917 års slut oafgjorda: 
Tandklinik för stadens folk- och småskolor, rem. till kom., HERR Lusch, Ljungberg, E. W. 

Olsson. Herr Bergers motion om rätt till utfyllnad i Va- det, rem. 
Hamnst. med anl. af Drätselkam. framställning. 

Herr Radhes motion om ordnandet af den utfyllda deleu af Vadet 
söder om järnvägen, rem. Hamnst. och Drätselk. 

Om nattpatrullering, bordl. för rem. Magistraten. Utredning 
angående tillsättandet af brandstyrelse, rem. kom., Hrr Berger, 
Lindbom och Bovik. Herr Bergers motion om adressnummer, rem. 
kom., Hrr Jonsson, Berger och Hörman. 
Herr Bergers motion angående Gamla stadens tomter, rem. 
Drätselkammaren, Hamnstyrelsen och Byggnadsnämnden. 
Om väg för automobiltrafik, ärendet förklarats hvilande. 
Herr Walléns motion om nytt system för stadens renhållning, rem. 
kom., Hrr Wallén, Hörman, Karlson. 
Förslag om ändring af brandordningen beträffande den värnpliktiga 
brandkåren, rem. brand- styrelsekommittén. Samtidigt remitterades till 
samma kommitté Herr Liischs motion om askkärl enl. § 96 den 25 maj 
1916 
Herr Bergers motion angående utredning om bro till Grötö, rem. kom., 
Hrr Berger, Kornell, Löfgren, Laurin och Radhe. 
Herr Laurins skrifvelse om åtgärder i sundhets- syfte beträffande f. d. 
Carlsonska magasinet, rem. Drätselkammaren, som skall inhämta 
Hälsovårdsnämndens yttrande.  

1915 Mars 2 § 35. 

» Maj 20 § 75. 

» Maj 20 § 87. 

» Juni 28 § 90. 
» Dec. 15 § 170. 

1916 Mars 16 § 62. 

» Maj 25 § 97. 

» Sept. 6 § 137. 

» Okt. 27 §167. 

1917 Mars 8 § 37. 

» Sept. 13 § 148. 

» Okt. 11 § 168. 



 

 

Lysekils Mek. Verkstads A.-B. ansökan om rabatt å 
elektrisk likström, bord), i afvaktan på utredning af 
stadens själfkostnadspris. 
Först Stadsläkaren, Doktor Axel Nilssons ansökan om 
löneökning, rem. till kom., Hrr Lusch, Berger och 
Granberg för utarbetande af taxeförslag m. m. 
december 1917. 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekil 1918. Lysekilspoatens Boktryckeri.

1917 Nov. 20 § 177. 

» Dec. 18 § 212. 

Lysekil den 31



 

 

REGISTER 1917. 

Anslag, vattenhögreservoaren, 65. Rådhuslokalernas uppvärmning, 225. 
„ Tekniska Aftonskolan, 81. 
„ Lifsmedelsnämnden, 83, 117, 179, 181, 202. 
„ Beklädnadsbidrag till Brandchefen och vice Brandchefen, 100. 
„ Vatten- och kloakledningar i Stora Kyrkogatan, 121. 
„ Dyrtidstillägg, 137, 138, 205, 207, 208, 209, 210. 
„ Fattigvården, 144. Byggnadsnämnden, 218. 
„ Brandväsendet, 160. Skorstensfejarens löneförhöjning, 213. 
„ Bandchefen, löneökning, 231. 
„ Sundhetsvården, 162, 176. Parkstyrelsen, 217. 
„ Föreläsningsföreningen 165. Samskolans lärarekårs dyrtidstillägg, 230. 
„ Prenumeration å tidningar, 139, 140. 
„ Okat arvode till Hälsovårdsnämndens sekreterare, 206. 

' „ „ I „ Pensionsnämndens ordförande, 211. 
Auktion å hus, 23. 
Afkortning af stadsutskylder, J. E. Wester, 50, Carl Mattsson, 51, K A. Johansson, 52, Arvid 

Johansson, 84, F. A. Blomqvist, 141, H. Säfström, 189, H. 
Sandblom, 222. 

„ Drätselkammarens framställning om ändrat till 
vägagångssätt, 62, 79. 

„ Tinggrens motion om äldre restantier, 175. 
Afkortning af tomtarrende, Aug. Hansson, 98. 
Afsöndring och lagfart för Landsvägsgatans utvidgning, 111. 
Arrende af område vid Fridhem till Lysekils Mek. Verkst. A.-B., 118. Arbetsförmannens 
dyrtidstillägg, 137, 209. 
Afsägelse, Stadsfullmäktige och andra kommunala uppdrag, H. J. Gunnarsson, 172. 
Afslutningstal, 233. 
Brandväsendet, kårens ökning, 18, 37, värnpliktig kår, 37, förmän, 66, eldsläckningsmateriel, 

67, alarm med kyrkklockorna, 99, försäljning af gamla sprutor, 24, 36, 
beklädnadsersättning till brandchef och vice brandchef 100, tilläggsanslag, 
160, brandsoldaternas timlön höjd, 161.  



 

 

Brandväsendet, brandkorpralens dyrtidstillägg, 137, brandchefen, löneökning, 231. 
Badplats, anslag för utgift därför, 94. 
Badhusets öppethållande för varmbad genom bidrag af staden, 147, 159. 
Brännvinsförsäljning, revision, 86. 
Byggnadsnämnden, anslag, 218. 
Böter för utevaro från Stadsfullmäktigesammanträde, 115. 
Barnmorskornas dyrtidstillägg, 186. 
Brödsädesreglering, anslags disponerande, 188. 
Dyrtidsråd, 83, 92, 93. Dyrtidsåtgärder, 108, 109. 
Dyrtidsanslag, skrifvelse om komplettering, 149. 
Dyrtidstillägg för befattningshafvare, 137, 138, 186, 187. 
Drätselkammaren, förvaltnings- och revisionsberättelse, 104. 
Elektricitetsverket, personalens löneförbättring och dyrtidstillägg, 49, 187, förhållningsregler 

58. 
„ Styrelseberättelse, 68, revisionsberättelse, 85. 
„ försäljning af maskiner, 72, taxor, 101, 116. 
„ leverans af elektrisk ström till Lysekils Mek. Verkstads 

Aktiebolag och Skandinaviska Granitaktiebolaget, 127, 131, 167, 177. 
„ elektrisk kraftlednings anläggning, 110, kommitté, 110. 
„ rabatt å likström till Mek. Verkstaden, 167, 177. 
„ anmälan om energileverans från Trollhättan, 192. 

Examensvittnen, 88 
Expropriation för vattenverkets utvidgning, 135. 
Epidemisjukvården, ändrade bestämmelser, 162, 176. 
Fattigvården, ansökan att sälja hus, 23, tilläggsanslag, 144. 

„ revisionsberättelse, 105, lyftande af anslag, 204. 
„ Ombudsmannens och redogörarens ansökan om höjt arvode, 231. Folkskolestyrelse, 

13, 17, 190. 
Förfall vid StadsfuHmäktigesammanträde, 90, 115. 
Fyr på Släggö, 220. 
Fiskhandelns ordnande, 224. 
Gator, Drottninggatans reglering genom köp af Laura Lyckes lott XXX, 48. 

„ Landsvägsgatans utvidgning, lagfart därför, 111. 
Grötö, broförbindelse, 148, kommitté, 155, 156, 199. 
Godemän för skifte å stadsjord, 154. 
Gunnarsson Herman J. afsägelse, 172. 
Husförsäljning, fattigvården, 23. 
Hamnstyreisen. förvaltnings- och revisionsberättelse, 106. 

„ kvittningsfråga, 106. 
Hamnafgifter, restitution till Statens järnvägar, 123. 

„ för gods pr järnväg, kommitté, 169. 
Hälsovårdsnämnden, ökning af sekreterarens arvode, 206. 
Hälsovårdstillsyningsmannens dyrtidstillägg, 137. 
Högreservoaren, anslag, 65. 
Järnvägsspår i Drottninggatan, 87, 133. 
Kyrkans skiftade in- och utägor, K. M:ts vägran af rätt till försäljning, 26. 



 

 

Kronodebetsedlarnas utdelning genom polisen 38. 
Kommunal taxering och skattskyldighet, lagförslag, 102, 157. 
Kommunala vals sammanförande till färre valkampanjer, 128, 132. 
Kommunal svingård, Professor O. Petterssons skrifvelse, 134. 
Karttransportörs inköp, 163. 
Kvartersnamn vid Landsvägsgatan och i Kronberget, 164, 174. 
Kommunal mellanskolebyggnad, låns upptagande, 53, kommitténs yttrande, 226. 
Lifsmedelsnämnden, anslag af staten, 27, 103, 191, anklag af staden, 83, 117, 179, 181, 202, val 

af ledamöter, 125, revisorer, 149, komplettering af 
ansökningshandlingar, 149, åtgärder mot lifsmedelsbristen, 83, 
dyrtidsåtgärder, .108,109, dyrtidsråd, 83, 92, 93, kreditiv, 83, 180, 
förvaltning af medel, 221. 

Lån, kommunal mellanskolebyggnad, 53, vattenhögreservoar, 65. 
„ lifsmedelsnämnden, 83, 117, fattigvården, 144. 
„ vatten- och kloakledningar i Stora Kyrkogatan, 121. 
„ expropriation för vattenverket, 158, brand väsendet, 160. 
„ å löpande räkning, 215, Hamstyrelsen, 216. 

Lyckes Laura lott XXX, köp af, 48. 
Lysekils Föreläsningsförening, revisionsberättelse, 54. 
Lysekils Föreläsningsförening, anslag till föreläsnings- och folkbiblioteksverksamheten, 165. 
Lysekils Samskola, revisionsberättelse, 166. 
Lysekils Samskola, lärarekåren, dyrtidstillägg, 214. 
Lysekils Tekniska Aftonskola, revisionsberättelse, 73, anslag, 74, 81. 
Lysekils Järnvägs A.-Bol. stadens ombuds skrifvelse om instruktioner för bolagsstämma, 82, 

ansökan om vattenleverans, 182. 
Oförutsedda utgifter, Brandkårens ökning, 37, brandförmän, 66, Badplats anordnande, 94, inköp 

af karttransportör, 163, Arvode för utdelning af påbrödskort, 122, 
Barnmorskornas dyrtidstillägg, 186. 

Pensionstillskott och sjukvårdsbidrag, lag om, 55. 
Pensnämndens ordförande, ökning af arvode, 211. 
Parkarrende, nedsättning, 64. 
Parkstyrelsen, revisionsberättelse, 107, tilläggsanslag, 217. 
Polisens lönestat, fastställelse, 97, tjänsters besättande, 203. 
Polisens dyrtidstillägg, 137, 205. 
Påbrödskortsutdelning, arvode, 122. 
Prenumeration, Tekn. Tidskrift, 139, Post- och Inrikes Tidningar, 140, Svenska Stadsförbundets 

Tidskrift, 183. 
Rådmansvikariat, ersättning, 20. 
Renhållning, Professor O. Petterssons skrifvelse, 134. 
Registerkarta, förrättningsman för upprättande, 200. 
Stadsfullmäktiges ledamöter, 3. 
Stadsplaneändring, 19. 
Stadskassörens dyrtidstillägg, 138, 208. 
Stadsingeniörens dyrtidstillägg, 63, 138, 208. 
Stadsvaktmästarens dyrtidstillägg, 137.  



 

 

Stadsexekutorns dyrtidstillägg, 137, 210. 
Stadsfiskalens dyrtidstillägg, 207. 
Sundhetsvården, tilläggsanslag, 162, 176. 
Sveriges Förenade Konservfabrikers (f. d. Carlssons) magasin, sundhetsåtgär- der, 168. . 
Skyttegillet, revisionsberättelse, 57. 
Stadsutskylders afkortning, se afkortning. 
Stadsläkarens, förste, ansökan om löneökning, 212. 
Skorstensfejarens löneförhöjning, 213. 
Stadsfogdarnas minimilön, 223. 
Telefoner till Stadskassören och Drätselkammaren, 21. 
Telefonförbindelsers förbättrande, 126, 145. 
Tidningsförsäljning å gator, 69, 80, 124. . 
Tomtindelning i Rinkenäs, 44. 
Tomtförsäljningar, Lysekils Mek. Verkstads A.-Bol., 22, 35, 142, Alfr. Bovik & C:o, 45, Elof 

Cornér, 46, James Stenström, Carl Forström och C. J. Nordström, 47, O. 
G. Löfving, 95, Joh:s Lundell, 96, L. Laurin, 119, Lars Persson, 143, 
A.-Bol. Gust. Richter, 184, 201, Alma Mattsson, 186, Dr. Hj. Fries, 219. 

Utskänkning, af vin och öl under 1918, 146. ••"A 5 
„ „ „ „ „ „ sommarmånaderna, 56,70. 
„ Utsträckt tid inom badhusområdet, 71.  

Uppvärmning af Rådhuslokalerna, 225. 
Utgifts- och Inkomstförslag, 232. 
Val, Stadsfullmäktige, 2, 194. 

„ Ordförande 5, vice ordförande 6. 
„ Valkommittén, ledamöter och ordförande, 8. 
„ Drätselkammaren, ordförande och vice ordförande, 9. 
„ Vatten- och Kloakstyrelsen, ordförande och vice ordföranden, 10. 
„ Elektricitetsverkets Styrelse, ordförande och vice ordförande, 11. 
„ Handels- och Sjöfartsnämnden, ordförande och vice ordförande, 12.  
„ Byggnadsnämnden, ordförande och vice ordförande, 28. 
„ Hälsovårdsnämnden, ordförande och vice ordförande, 29. 
„ „ ledamot, 198.  
„ Polisnämnden, ordförande och vice ordförande, 30. 
„ Hamnstyrelsen, vice ordförande, 31. 
„ Dyrtidsråd, ledamöter, 92, 93. 
„ Lifsmedelsnämnden, ledamöter och suppleanter, 125. 
„ „ revisorer, 149. 
„ Godemän för skifte å stadsjord, 154. 
„ Kommunala befattningar, 173. 
„ Budgetsberedningen, 173. 
„ Ombud vid årets mantalsskrifning, 173. 
„ Taxeringsnämnden, ledamöter och suppleanter, 173. 
n Folkskolestyrelsen, ledamöter, 197. 

Vattenverkets utvidgning, expropriationstillåtelse, 25. 
Vattenverkets utvidgning, expropriation, 135, 158.  



 

 

Vatten- och Kloakledningar, ansökan från Carl Hörman, 32, 43, 78, 136. 
„ Stora Kyrkogatan, anslag, 121. 
„ högreservoarens fullbordande, anslag, 65. 

Vattenleverans till Järnvägsbolaget, 182. 
Ägobyte i Hagarna, 120. 

Förteckning öfver årets numrerare bilagor. 
N:o 1. Förteckning öfver ledamöter och suppleanter uti stadens nämnder och styrelser under år 

1917. 
N:o 2. Lysekils Föreläsningsförenings revisionsberättelse. 
N:o 3. Elektricitetsverkets styrelseberättelse. 
N:o 4. Fattigvårdsstyrelsens revisionsberättelse. 
N:o 5. Drätselkammarens förvaltnings- och revisionsberättelse. 
N:o 6. Parkstyrelsens revisionsberättelse. 
N o 7. Hamnstyrelsens förvaltnings- och revisionsberättelse. 
N:o 8. Kyrkans, folkskolans, högre folkskolans och barnavårdsnämndens revisionsberättelser. 
N:o 9. Förslag till taxor för elektrisk ström. 
N:o 10. Kostnadsförslag för vatten- och afloppsledningar för kvarteren Brage och Heimdal. 
N:o 11. Berättelse om hydrogeologiska undersökningar för vattenverkets utvidgning. 
N:o 12. Kontrakt emellan Lysekils Stads Elektricitetsverk och Lysekils Mek. Verkstads 

Aktiebolag om leverans af elektrisk energi. 
N:o 13. Lysekils Samskolas revisionsberättelse. 
N:o 14. Utgifts- och Inkomststat för år 1918. 
N:o 15. Oafgjorda ärenden i Stadsfullmäktige vid 1917 års slut. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1818. 


